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ως ευκαιρία προόδου, με προκλήσεις και απειλές
Στο καθιερωμένο αφι-
έρωμα του «Συμβού-
λου Επιχειρήσεων» 

πριν από κάθε Forum 
Ανάπτυξης, φιλοξε-

νούνται σήμερα ενδι-
αφέροντα άρθρα και 
χαιρετισμοί από ση-
μαντικούς εκπροσώ-

πους της περιοχής 
μας. Αυτοί προσεγ-
γίζουν τη φετινή κε-
ντρική θεματική ενό-

τητα «Μετάβαση», 
αναδεικνύοντας κρί-
σιμες προοπτικές και 

προκλήσεις. 

Το 27ο Forum Ανάπτυξης ανοίγει τις πύ-
λες του αυτό το Σαββατοκύριακο 23-24 
Νοεμβρίου στο ξενοδοχείο MY WAY, 
στην Πάτρα. Στις 21 συνεδρίες της δι-
οργάνωσης συμμετέχουν πάνω από 140 
ομιλητές, καλύπτοντας θέματα όπως η 
πράσινη ανάπτυξη, η επιχειρηματικότη-
τα, ο ψηφιακός μετασχηματισμός, οι κοι-
νωνικές μεταρρυθμίσεις, η μεταβατικότη-
τα στον Πολιτισμό κ.ά. 
Με έμφαση στη βιωσιμότητα και την και-
νοτομία, το 27ο Forum Ανάπτυξης προ-
σφέρει μοναδικές ευκαιρίες δικτύωσης 
και διαλόγου για την πρόοδο της Δυτι-
κής Ελλάδας. Το αρχαιότερο αναπτυξια-
κό συνέδριο της περιοχής καλεί πολίτες, 
φορείς και επαγγελματίες να συμβάλουν 
ενεργά στη διαμόρφωση του μέλλοντος.

Τεράστια απάτη 
μέσω e-shop 
Συνολικά 523.618 € ο τζίρος 
της οργάνωσης που εξαρθρώ-
θηκε και αντί για επώνυμα 
προϊόντα πωλούσαν άσχετα 
αντικείμενα στους πελάτες.

Απεργία με πολλά 
μηνύματα
Μεγάλη η συμμετοχή εργαζομέ-
νων ιδιωτικού και δημόσιου το-
μέα στην απεργία της Τετάρ-
της, ενάντια στην οικονομική 
πολιτική της κυβέρνησης.

13 εκ. € για παιδι-
κές υποδομές 
Δυνατότητες εκσυγχρονισμού και 
βελτίωσης των υποδομών παι-
δικής φροντίδας δίνεται μέσω 
ΠΔΕ με στόχο την αναβάθμιση 
κτηρίων και εξοπλισμού.

Σελ. 4 Σελ. 4 Σελ. 4

> 27ο Forum Ανάπτυξης: 140 Ομιλητές και 21 Συνεδρίες για Βιώσιμο Μέλλον

Σελ. 2, 3, 7-18
Αναλυτικά το πρόγραμμα σελ. 8-10

Βήματα 
εξωστρέφειας

Πλούσιος ο απολογισμός του Επι-
μελητηρίου Αχαΐας, για το διά-
στημα 2018-2024, που πραγμα-
τοποιήθηκε την Τετάρτη, από τον 
απερχόμενο πρόεδρο Πλάτωνα 
Μαρλαφέκα. Εκτός από την συμμε-
τοχή σε εκθέσεις και τη δυνατότητα 
εξωστρέφειας στις επιχειρήσεις, τα 
ταμειακά διαθέσιμα του φορέα δι-
πλασιάστηκαν.

Σελ. 3

Δράση 
Πολιτισμού
Σημαντική συνάντηση την ερ-
χόμενη εβδομάδα για το μέλλον 
της Πολιτιστικής Βιομηχανίας.

Σελ. 22

Επιμελητήριο Αχαΐας

Ελληνικά & Ξενόγλωσσα βιβλία  
Σχολικά, Χαρτικά , Γραφική Ύλη, 
Αναλώσιμα

Βιβλιοπωλεία  Πάτρα
• Αμερικής 63, τηλ. 2610434965, 
amerikis@e-lexis.gr
• Κανακάρη 155-157, τηλ. 2610277017, 
kanakari@ e-lexis.gr
• Μαιζώνος 38-40, τηλ. 2610220919, 
info.maizonos@ e-lexis.gr
• Αθηνών 11 Ρίο, τηλ. 2610911382,    
info.rio@ e-lexis.gr

Χονδρική Πώληση
Αμερικής 63, (Υπόγειο), 
τηλ. 2610336323, 
424655,454697, 
info.lexis@ e-lexis.gr
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Στο Δρόμο για το 
«27o Forum Ανάπτυξης» 
Στο δρόμο για το 27ο Forum Ανάπτυξης, το οποίο ανοί-
γει τις εργασίες του αύριο, στις 10 π.μ., στο ξενοδοχείο 
My Way στην Πάτρα, με την ευλογία του Σεβασμιωτάτου 
Μητροπολίτη Πατρών κ.κ. Χρυσοστόμου, είχαμε την ευ-
καιρία τις προηγούμενες ημέρες να παρακολουθήσουμε 
ενδιαφέρουσες συζητήσεις γύρω από την Μετάβαση, την 
κεντρική θεματική του φετινού πολυσυνεδρίου.

Στη φιλόξενη συχνότητα του IONIAN TV και στην εκπο-
μπή «Χαμηλή Πτήση» της δημοσιογράφου Αγγελικής 
Σπυροπούλου, συνομιλήσαμε με τον Πρύτανη του Πανε-
πιστημίου Πατρών, καθηγητή Χρήστο Μπούρα, για τους 
στόχους της φετινής διοργάνωσης. Ιδιαίτερη αναφορά 
έγινε στην ψηφιακή μετάβαση, που αποτελεί ήδη πραγ-
ματικότητα στον χώρο του Πανεπιστημίου. Στο πλαίσιο 
αυτό, το Πανεπιστήμιο Πατρών οργανώνει ξεχωριστή εκ-
δήλωση με κεντρικό θέμα την ψηφιακή μετάβαση, στην 
οποία θα συμμετάσχουν σημαντικοί ομιλητές. Επιπλέον, 
εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Πατρών θα συμμετά-
σχουν στις περισσότερες εκδηλώσεις του Forum, παρέ-
χοντας επιστημονική τεκμηρίωση και ενισχύοντας τον δι-
άλογο για τη «Μετάβαση».

Στη συνέχεια, συναντηθήκαμε με τον Αντιπεριφερειάρχη 
Αχαΐας, Φωκίωνα Ζαΐμη, με τη συζήτηση να επικεντρώ-
νεται στις προοπτικές ανάπτυξης της αεροπορίας και της 
αεροναυπηγικής στη Δυτική Ελλάδα. Το θέμα αυτό θα 
παρουσιαστεί αναλυτικά σε ειδική εκδήλωση το Σάββατο 
23 Νοεμβρίου 2024, στις 12:30 μ.μ.

Χθες, στο τελευταίο στάδιο αυτών των συναντήσεων, συ-
νομιλήσαμε με τον Πρόεδρο του ΤΕΕ Δυτικής Ελλάδας, 
Ευάγγελο Καραχάλιο, και τον καθηγητή Δημήτριο Μούρ-
τζη από το Τμήμα Μηχανολόγων και Αεροναυπηγών 
Μηχανικών του Πανεπιστημίου Πατρών. Η συζήτηση επι-
κεντρώθηκε στην Πράσινη Μετάβαση και την Κυκλική Οι-
κονομία, δύο καίρια ζητήματα που θα βρίσκονται στο επί-
κεντρο των εργασιών του 27ου Forum Ανάπτυξης .

Ε 
πειδή αύριο και την Κυριακή 
στο 27ο Forum Ανάπτυξης η 
δημόσια συζήτηση θα εστιά-
σει στο επίκαιρο θέμα της «Με-

τάβασης» και ένα σημαντικό στήριγ-
μα οποιασδήποτε Μετάβασης με θετικό 
αναπτυξιακό πρόσημο αφορά την εξέλι-
ξη της Έρευνας και της Ανάπτυξης, ιδιαί-
τερη σημασία αποκτά η αξιολόγηση των 
πρόσφατων δεδομένων για την Έρευνα 
και Ανάπτυξη (Ε&Α) στην Ελλάδα
Οι αναφορές του Εθνικού Κέντρου Τεκ-
μηρίωσης (ΕΚΤ) για το 2023 (https://
www.ekt.gr/el/news/30518) σε συν-
δυασμό με τα δεδομένα παλαιότερων 
σχετικών μελετών, όπως ενδεικτικά 
αυτή της διαΝΕΟσις (https://www.
dianeosis.org/2021/02/erevna-kai-
kainotomia-stin-ellada/ ) προσφέρουν 
μια ολοκληρωμένη εικόνα της πορείας 
και των προκλήσεων του τομέα Ε&Α
1. Συνεχής Αύξηση Δαπανών Ε&Α
Το 2023, οι συνολικές δαπάνες Ε&Α 
ανήλθαν σε 3,36 δισ. ευρώ, σημειώ-
νοντας αύξηση 9,5% σε σχέση με το 
2022, γεγονός που υπογραμμίζει τη 
δέσμευση για ενίσχυση της έρευνας. 
Ωστόσο, η αύξηση αυτή είναι σχε-
δόν ευθυγραμμισμένη με την αύξηση 
του ΑΕΠ κατά 8,3%, με αποτέλεσμα η 
«Ένταση Ε&Α» (δαπάνες Ε&Α ως πο-
σοστό του ΑΕΠ) να παραμένει σχεδόν 
σταθερή, στο 1,49%. Το 2021, σύμ-
φωνα με τη διαΝΕΟσις, η Ελλάδα κα-
τείχε παρόμοια θέση με Ένταση Ε&Α 
στο 1,50%, γεγονός που αποκαλύπτει 
ότι η χώρα εξακολουθεί να υπολείπεται 
από τον ευρωπαϊκό μέσο όρο (2,27%).
Η στασιμότητα αυτή δείχνει την ανάγκη 
για πιο δυναμικές παρεμβάσεις προκει-
μένου να επιτευχθεί ουσιαστική σύγκλι-
ση με τις κορυφαίες ευρωπαϊκές χώρες.

2. Σύνθεση των Δαπανών Ε&Α
Οι δαπάνες Ε&Α αναλύονται σε τρεις 
βασικούς τομείς:
Επιχειρηματικός Τομέας (BES): Το 
2023, αντιπροσωπεύει το 49,3% των 
συνολικών δαπανών Ε&Α, σημειώ-
νοντας αύξηση 11,3%. Παρά τη θετι-
κή αυτή εξέλιξη, οι δαπάνες του BES 
ανέρχονται στο 0,74% του ΑΕΠ, αρ-
κετά χαμηλότερα από τον μέσο όρο της 
ΕΕ (1,5%). Η διαΝΕΟσις το 2021 επι-
σήμανε την ανάγκη μεγαλύτερης κινη-
τοποίησης των επιχειρήσεων, ιδίως 
μέσω φορολογικών κινήτρων και επεν-
δυτικών εργαλείων για startups.
Τριτοβάθμια Εκπαίδευση (HES): Το 
2023, οι δαπάνες της τριτοβάθμιας εκ-
παίδευσης ανήλθαν στο 0,44% του 
ΑΕΠ, με αύξηση 8,4% σε σχέση με το 
2022. Παρόλα αυτά, η Ελλάδα παραμέ-
νει πίσω από χώρες με ισχυρή ερευνη-

τική παράδοση.
Κρατικός Τομέας (GOV): Οι κρατικές 
δαπάνες παρουσίασαν αύξηση 10%, 
αλλά η συμβολή τους παραμένει περι-
ορισμένη (0,31% του ΑΕΠ).
Η απουσία σημαντικής συνεισφοράς 
από ιδιωτικά μη κερδοσκοπικά ιδρύ-
ματα είναι ακόμη ένας τομέας που απαι-
τεί βελτίωση.

3. Συγκριτική Θέση στην ΕΕ
Η Ελλάδα κατατάσσεται 14η στην ΕΕ27 
όσον αφορά την ένταση Ε&Α και 12η 
όσον αφορά το προσωπικό πλήρους 
απασχόλησης (ΙΠΑ) στην έρευνα. 
Παρά τη βελτίωση, η χώρα εξακολου-
θεί να βρίσκεται στη μέση της κατάτα-
ξης. Σύμφωνα με τη διαΝΕΟσις, η Ελ-
λάδα πρέπει να επενδύσει περισσότερο 
σε τομείς αιχμής, όπως η τεχνητή νοη-
μοσύνη, οι ανανεώσιμες πηγές ενέργει-
ας και η βιοτεχνολογία, για να μπορέ-
σει να αναρριχηθεί στις πρώτες θέσεις.

4. Ενίσχυση Ανθρώπινου Δυναμικού
Η αύξηση του προσωπικού Ε&Α κατά 
5,8% και των ερευνητών κατά 5,9% 
το 2023 είναι ενθαρρυντική. Η διαΝΕ-
Οσις είχε επίσης καταγράψει το 2021 
αύξηση του ανθρώπινου δυναμικού, 
τονίζοντας την ανάγκη προσέλκυσης 
ερευνητών υψηλού επιπέδου από το 
εξωτερικό.Η στρατηγική αυτή είναι κρί-
σιμη, καθώς τα ελληνικά πανεπιστήμια 
και ερευνητικά κέντρα συχνά αντιμετω-
πίζουν δυσκολίες στη διατήρηση ταλέ-
ντου, κυρίως λόγω χαμηλών μισθών 
και ανεπαρκούς χρηματοδότησης.

5. Συνολικά Συμπεράσματα και 
Στρατηγικές Βελτίωσης
Τα δεδομένα του ΕΚΤ για το 2023 και 
οι αναλύσεις της διαΝΕΟσις για το 
2021 καταδεικνύουν ότι, ενώ έχουν 
σημειωθεί πρόοδοι, ο ρυθμός βελτίω-
σης είναι περιορισμένος. Για να εδραι-

ωθεί η Ελλάδα ως ανταγωνιστική δύνα-
μη στον ευρωπαϊκό χώρο έρευνας και 
καινοτομίας, απαιτούνται σημαντικές 
παρεμβάσεις:
Ενίσχυση της ιδιωτικής πρωτοβου-
λίας: Η αύξηση των δαπανών Ε&Α 
στον επιχειρηματικό τομέα είναι θετική, 
αλλά απαιτούνται περαιτέρω κίνητρα, 
όπως φορολογικές ελαφρύνσεις και δι-
ευκόλυνση της πρόσβασης σε κεφάλαια 
για νεοφυείς επιχειρήσεις.
Αύξηση κρατικής χρηματοδότησης: 
Η συμβολή του δημόσιου τομέα θα 
μπορούσε να ενισχυθεί μέσω στρατηγι-
κών επενδύσεων σε τομείς αιχμής, που 
θα λειτουργήσουν ως μοχλός για τη συ-
νολική ανάπτυξη της έρευνας.
Αναβάθμιση πανεπιστημιακής έρευ-
νας: Η τριτοβάθμια εκπαίδευση χρειάζε-
ται περισσότερους πόρους, βελτιωμένη 
σύνδεση με την αγορά εργασίας και ενί-
σχυση της συνεργασίας με επιχειρήσεις.
Διεθνής συνεργασία: Η Ελλάδα πρέ-
πει να διευρύνει τη συμμετοχή της σε 
ευρωπαϊκά προγράμματα, όπως το 
Horizon Europe, αξιοποιώντας τις ευ-
καιρίες για μεγαλύτερη χρηματοδότηση 
και δικτύωση.
Στήριξη ανθρώπινου δυναμικού: 
Πέρα από την αύξηση των θέσεων ερ-
γασίας, είναι σημαντική η διατήρηση 
και προσέλκυση ερευνητών υψηλού 
επιπέδου μέσω ανταγωνιστικών απο-
δοχών και ερευνητικών υποδομών.
Η σύγκριση των δεδομένων του 2023 
με αυτά του 2021 αποκαλύπτει ότι, ενώ 
υπάρχει σαφής βελτίωση, χρειάζονται 
πιο τολμηρές κινήσεις για την αντιμε-
τώπιση χρόνιων αδυναμιών. 
Η αποτελεσματική «Μετάβαση» προϋ-
ποθέτει συντονισμένες πολιτικές, ενι-
σχυμένη συνεργασία μεταξύ δημόσι-
ου και ιδιωτικού τομέα και ουσιαστική 
στήριξη της καινοτομίας, με απώτε-
ρο στόχο τη μακροπρόθεσμη βιώσιμη 
ανάπτυξη.

ολοΓραφία
Του Παναγιώτη Γιαλένιου

Η «Μετάβαση» 
στην Έρευνα και Ανάπτυξη
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Γράφουν στον «Σ.Ε.»
Ιάσων Φωτήλας
Υφυπουργός Πολιτισμού

Νεκτάριος Φαρμάκης
Περιφερειάρχης Δυτ. Ελλάδας

Κωνσταντίνος Πελετίδης
Δήμαρχος Πατρέων

Αθανάσιος Παπαδόπουλος
Πρόεδρος ΠΕΔΕ

Δήμαρχος Καλαβρύτων

Γρηγόρης Αλεξόπουλος
Δήμαρχος Δυτικής Αχαΐας

Θεόδωρος Μπαρής
Δήμαρχος Ερυμάνθου

Παναγιώτης Ανδριόπουλος
Δήμαρχος Αιγιάλειας

Κλεομένης Μπάρλος
Πρόεδρος ΣΕΒΠΔΕ

Πλάτωνας Μαρλαφέκας
Πρόεδρος Επιμελητηρίου Αχαΐας

Χρήστος Μπούρας
Πρύτανης Πανεπιστημίου Πατρών

Αθανάσιος Ζούπας
Πρόεδρος Δικηγορικού 

Συλλόγου Πατρών

Ευάγγελος Καραχάλιος
Πρόεδρος ΤΕΕ/ΤΔΕ

Άννα Μαστοράκου
Πρόεδρος 

Ιατρικού Συλλόγου Πατρών

Αντιπεριφερειάρχης Δημ. Υγείας

Παναγιώτης Αναστασόπουλος
Διευθύνων Σύμβουλος ΟΛΠΑ ΑΕ

Γιώργος Βαγενάς
Πρόεδρος ΟΕΣΠ

Πρόεδρος ΕΕΣΠ

Μετάβαση
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Πρόγραμμα εκδηλώσεων του
Από τον σεβ. Μητροπολίτη Πατρών κ.κ. 
Χρυσόστομο

Ομιλητές: 
• Πλάτων Μαρλαφέκας, Πρόεδρος Επι-
μελητηρίου Αχαΐας, Πρόεδρος Διαχειρι-
στικής Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Πρό-
εδρος ΕΦΕΠΑΕ
• Δρ Δανάη Κατσαντά, Υπεύθυνη Ευρω-
παϊκών Προγραμμάτων, Αχαϊκή Επιμελη-
τηριακή Ανάπτυξη (ΑΧ.ΕΠ.ΑΝ.) 
Εκπρόσωποι συνεργαζόμενων φορέων: 
• Δρ. Δημήτριος Μούρτζης, Καθηγητής 
Αντιπρόεδρος Επιτροπής Ερευνών Πανε-
πιστημίου Πατρών, Επιστημονικός Υπεύ-
θυνος PATRAS IQ
• Ευγενία Καμπιώτη, Διευθύντρια Επιμε-
λητηρίου Ζακύνθου
• Κώστας Γιωτόπουλος, Επίκουρος Κα-
θηγητής, Τμ. Διοικητικής Επιστήμης & Τε-
χνολογίας Πανεπιστημίου Πατρών
«Success Stories ωφελούμενων επιχει-
ρήσεων» 
Εκπρόσωποι ωφελούμενων επιχειρήσεων:
• Πάρης Λαλιώτης, Επιχειρηματίας-Σχε-
διαστής «Laliotis Viugar OE»
• Δήμητρα Παπανικολοπούλου, Επι-
χειρηματίας, «Souβenir»
• Γιάννης Μπακαλάρος, CEO «BacFresh»
• Ελένη Φωτακέλη, Αρχιτέκτων Mηχανι-
κός-Γραφίστρια, «Fotakeli Design»
• Δρ Μαρία Ζαφειροπούλου, Γεροντο-
λόγος, CEO Cohesion/Co2Gether

Συντονισμός: 
Βασίλης Λουκόπουλος, Πρόεδρος & Δ/νων 
Σύμβουλος Επιστημονικού Πάρκου Πατρών
Παναγιώτης Γιαλένιος, Εκδότης εφημε-
ρίδας «Σύμβουλος Επιχειρήσεων»

Χαιρετισμός:
Φωκίων Ζαΐμης, Αντιπεριφερειάρχης 
Π.Ε Αχαΐας

Ομιλητές: 
• Δημήτρης Μούρτζης, Καθηγητής, Τμή-
μα Μηχανολόγων και Αεροναυπηγών Μη-
χανικών του Πανεπιστημίου Πατρών, Αντι-
πρόεδρος της Επιτροπής Ερευνών του Πα-
νεπιστημίου Πατρών, Ιδρυτικό Μέλος και 
Εκπρόσωπος του Πανεπιστημίου Πατρών 
στο Διοικητικό Συμβούλιο της Ευρωπαϊ-
κής Κοινοπραξίας CLEAN AVIATION, Θέ-
μα: «Πανεπιστήμιο Πατρών και Aviation»
• Βασίλης Λουκόπουλος, Πρόεδρος 
και Διευθύνων Σύμβουλος Επιστημονικού 
Πάρκου Πατρών, Θέμα: «Το Επιστημονικό 
Πάρκο Πατρών και ο κόμβος καινοτομίας 
στην αεροπορία-αεροναυπηγική»
• Αλκιβιάδης Θωμάς, Dipl.-Ing. CEO 
ALTHOM GmbH, Θέμα: «Western Greece 
region Challenges to become more 
innovative and competitive»
• Καθ. Χρυσόστομος Στύλιος, Διευθυ-
ντής ΙΝ.ΒΙ.Σ., Θέμα: «Καινοτόμα έργα & 
αποτελέσματα στην περιοχή της Αεροναυ-
πηγικής και των μη επανδρωμένων αερο-
χημάτων από το Ινστιτούτο Βιομηχανικών 
Συστήματων»
• Μιχάλης Χρηστάκης, Πρόεδρος Συν-
δέσμου Τεχνολογικών Επιχειρήσεων Δυτι-
κής Ελλάδας (Σ.Τ.Ε.Δ.Ε.), Θέμα: «Τεχνολο-
γικές Επιχειρήσεις και Aviation»
• Γιώργος Πρεβεζάνος, Εκπρόσωπος Αε-
ρολέσχης Μεσολογγίου, Θέμα: «Ο Ρόλος 
των Αεροδρομίων της Περιφέρειας Δυτι-
κής Ελλάδας (Π.Δ.Ε.) στην Τοπική Ανά-
πτυξη»
• Δρ. Στυλιανός Νεοφυτίδης, Διευθυ-
ντής Ερευνών του ΙΤΕ/ΙΕΧΜΗ, Θέμα: 
«Hydrogen in Aviation» 
• Δημήτριος Σκληρός, CEO Hellenic 
Drones, Θέμα: «Προοπτική ανάπτυξης των 
Drones στην Δυτική Ελλάδα και η σημαντι-
κότητα της εκπαίδευσης»
• Χάρης Κόκκινος, Τεχνικός Διευθυντής 
FEAC Engineering, Θέμα: «Τα Ψηφιακά Δί-
δυμα στον τομέα της Αεροδιαστημικής» 
• Αργύρης Βλαντής, Aviation Instructor, 
Training & Project Manager of Hellenic 
Aerospace Hub P.C., Θέμα: «Η αεροπορι-
κή εκπαίδευση ως καταλυτικός παράγοντας 
στην αεροπορική ανάπτυξη μιας περιοχής»
• Κυβ. Γιώργος Μαντζαγριώτης, 
Founder/CEO FLYING CROSS HELLAS, 
Θέμα: «Η παρουσία της Ακαδημίας εκ-
παίδευσης πιλότων, χειριστών DRONES, 
τεχνικών αεροσκαφών GULF AIR 
ACADEMY και της ΑΜΚΕ Αεροκομιδών 
–drone operator-flight school FLYING 
CROSS HELLAS στη Δυτ. Ελλάδα με βάση 
το αεροδρόμιο Μεσολογγίου»
• Αντώνης Βαβουλιώτης, CEO, Adamant 
Composites EΠΕ, Θέμα: «Adamant 
Composites ΕΠΕ: Καινοτόμες Λύσεις για 
την Αεροναυπηγική Βιομηχανία»
• Χρήστος Ξουρής, CEO & Co-Founder 
Gaia Robotics, Θέμα: «Καινοτόμες Εφαρμο-
γές των Αεροπορικών Τεχνολογιών στον 
Πρωτογενή Τομέα»
• Cpt. Emilios Economides, Managing 
Director Eveno Aviation, Θέμα: «Εκπαί-
δευση επαγγελματιών πιλότων στo Αερο-

δρόμιο Μεσολογγίου»
• Βασίλης Κωστόπουλος, Ερευνητής, 
Πανεπιστήμιο Πατρών, Θέμα: «Techology 
and Services»
• Σπύρος Βασιλείου, Πρόεδρος, EU-
ROAVIA Patras, Θέμα: «Get to Know 
EUROAVIA Patras»

Χαιρετισμός:
Κλεομένης Μπάρλος, Ομ. Καθηγητής, 
Πρόεδρος Δ.Σ. Σ.Ε.Β.Π.Ε.&Δ.Ε.

Ομιλητές: 
• Τάκης Παπαδόπουλος, Αντιπεριφερει-
άρχης Επιχειρηματικότητας, Έρευνας και 
Καινοτομίας της Περιφέρειας Δυτικής Ελ-
λάδος, Θέμα: «Αναπτυξιακές προκλήσεις 
για την τοπική επιχειρηματικότητα»
• Ευαγγελία Γεωργίτση, Υπεύθυνη Επι-
κοινωνίας της Αντιπροσωπείας της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής στην Ελλάδα, Θέμα: «Η 
συμβολή του Ταμείου Ανθεκτικότητας & 
Ανάκαμψης και άλλων ευρωπαϊκών προ-
γραμμάτων στην ελληνική και τοπική κοι-
νωνία»
• Νίκος Θωμόπουλος, Προϊστάμενος 
Μονάδας Ά ΕΥΔΕΠ-ΠΔΕ, Θέμα: «Δυνατό-
τητες Χρηματοδότησης Μικρών και Μεσαί-
ων Επιχειρήσεων από το Επιχειρησιακό 
Πρόγραμμα Δυτική Ελλάδα 2021-2027»
• Ροζαλία Θαλασσινού, Διευθύντρια Δα-
νείων και Κρατικών Ενισχύσεων, Θέμα: 
«Ευκαιρίες χρηματοδότησης από την Ελλη-
νική Αναπτυξιακή Τράπεζα-HBD»
• Γεώργιος Σκαρλάτος, Επικεφαλής Το-
μέα Μεσαίων Επιχειρήσεων Εθνικής Τρά-
πεζας, Θέμα: «Χρηματοδοτικές λύσεις και 
αξιοποίηση αναπτυξιακών προγραμμάτων 
για μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις από 
την Εθνική Τράπεζα»

Συντονίστριες: 
Μαρία Βουτσινά, Επικεφαλής Europe 
Direct Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας
Δρ. Αρετή Μούρκα, Γενική Διευθύντρια 
Επιχειρήσεων/ Διευθύνουσα Σύμβουλος 
Λειτουργίας (COO), PATRAS ADVANCED 
TECHNOLOGIES ΙΚΕ

Ομιλητές: 
• Διονύσιος Καλαματιανός, Βουλευτής 
Ν. Ηλείας, Τομεάρχης Παιδείας, ΣΥΡΙΖΑ 
ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ
• Χριστίνα Σταρακά, Βουλευτής ν. Αι-
τωλοακαρνανίας, Τομεάρχης Αθλητισμού 
και Νέας Γενιάς, πρ. Τομεάρχης Αγροτικής 
Ανάπτυξης, ΠΑΣΟΚ ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ
Λυκούργος Σταυρουλόπουλος, Εντεταλ-
μένος Περιφερειακός Σύμβουλος σε θέμα-
τα Καινοτομίας και Επιχειρηματικότητας, 
Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος
• Αλέξανδρος Παγώνης, Στέλεχος ΚΚΕ
Σύνοψη βασικών οικονομικών δεικτών: 

Νίκος Γιαννακόπουλος, Καθηγητής, τμ. 
Οικονομικών Επιστημών, Πανεπιστήμιο 
Πατρών 

Συντονιστής: 
Γιώργος Παππάς, Πρόεδρος του Οικονο-
μικού Επιμελητηρίου Βορειοδυτικής Πελ/
σου και Δυτικής Ελλάδος

Χαιρετισμός:
Βασιλική Λαζαράκου, Διδάκτωρ Νομι-
κής, Πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαια-
γοράς, Μέλος του Διοικητικού Συμβουλίου 
(Management Board) της Ευρωπαϊκής Αρ-
χής Κινητών Αξιών και Αγορών (ESMA), 
Μέλος του Διοικητικού Συμβουλίου του 
Παγκόσμιου Οργανισμού Εποπτικών Αρ-
χών Κεφαλαιαγοράς (IOSCO)

Ομιλητές: 
• Γεώργιος Παππάς, Πρόεδρος Οικονο-
μικού Επιμελητηρίου B/Δ Πελοποννήσου 
και Δυτικής Ελλάδας 

Σάββατο 23 Νοεμβρίου 10:00-10:30

Αγιασμός - Εγκαίνια

Σάββατο 23 Νοεμβρίου 11:00-12:30

Αίθουσα «ΑΦΡΟΔΙΤΗ»

Επιμελητήριο Αχαΐας- Αχαϊκή Επιμελητη-
ριακή Ανάπτυξη (ΑΧ.ΕΠ.ΑΝ.)

«Ευρωπαϊκά Έργα και Τοπική Επι-
χειρηματική Ανάπτυξη: Οι Ευκαι-

ρίες από τη Δράση του Επιμελητη-
ρίου Αχαΐας και της Αναπτυξιακής 

του εταιρείας»

Θ
ΕΜ

Α

Σάββατο 23 Νοεμβρίου 17:30-19:30

Αίθουσα «ΑΦΡΟΔΙΤΗ»

Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας - Σύνδε-
σμος Επιχειρήσεων και Βιομηχανιών 
Πελοποννήσου & Δυτικής Ελλάδας - 

Europe Direct ΠΔΕ

«Προγράμματα και Εργαλεία Χρη-
ματοδότησης Μικρομεσαίων Επι-

χειρήσεων»Θ
ΕΜ

Α

Σάββατο 23 Νοεμβρίου 19:30-21:30

Αίθουσα «ΑΦΡΟΔΙΤΗ»

Οικονομικό Επιμελητήριο-10ο Περιφε-
ρειακό Τμήμα Βορειοδυτικής Πελοπον-

νήσου και Δυτικής Ελλάδας 

«Προοπτικές Ανάπτυξης στη Δυ-
τική Ελλάδα: Πρωτογενής Τομέ-
ας, Βιομηχανία, Τουρισμός, Υπο-

δομές»

Θ
ΕΜ

Α

Σάββατο 23 Νοεμβρίου 12:30-14:30

Αίθουσα «ΑΦΡΟΔΙΤΗ»

Οργανωτική Επιτροπή 27ου Forum Ανά-
πτυξης - Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας, Πα-
νεπιστήμιο Πατρών, Επιστημονικό Πάρκο 
Πατρών, Ινστιτούτο Βιομηχανικών Συστη-
μάτων, Ίδρυμα Τεχνολογίας και Έρευνας 
/ Ινστιτούτο Επιστημών Χημικής Μηχανι-
κής, Σύνδεσμος Τεχνολογικών Επιχειρή-

σεων Δυτ. Ελλάδας

«Aviation: Προοπτικές Ανάπτυξης 
της Αεροπορίας- Αεροναυπηγικής 

στην Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας»Θ
ΕΜ

Α

Σάββατο 23 Νοεμβρίου 10:30-12:00 

Αίθουσα «ΕΡΑΤΩ»

Οργανωτική Επιτροπή Forum Ανάπτυ-
ξης - Πελαγία Δημητρακοπούλου, Συγ-

γραφέας

«Μεταβαίνοντας σε μια νέα επο-
χή χρηματοοικονομικής κουλτού-
ρας για τα νοικοκυριά και τις επιχει-

ρήσεις»

Θ
ΕΜ

Α

ΕΛΕΥΘΕΡΟ ΒΗΜΑ
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• Αριστείδης Βάβαλης, Σύμβουλος Επεν-
δύσεων ΒΕΤΑ Χρηματιστηριακή
• Θεμιστοκλής Ρέσσος, Υπεύθυνος χρη-
ματιστηριακών Συναλλαγών Optima Bank
• Πελαγία Δημητρακοπούλου, Συγγρα-
φέας «Επένδυσε για να μην τελειώσουν πο-
τέ τα όνειρα»

Ομιλητές: 
• Δρ. Βασίλειος Δελής, Προϊστάμενος 
Τμήματος Πληροφοριακών Συστημάτων, 
Διεύθυνση Πληροφοριακών Συστημά-
των, Εφαρμογών και Κυβερνοασφάλειας, 
ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ», Θέμα: «Αλγόριθμοι 
και πολυπλοκότητα στη διοίκηση της εκ-
παίδευσης: η περίπτωση των εκπαιδευτι-
κών κενών»
• Χρύσα Καπράλου, Αναπλ. Υπεύθυ-
νη Εθνικού Οργανισμού Υποστήριξης 
eTwinning, Διεύθυνση Υποδομών και Δι-
κτύων, ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ», Μιχάλης 
Παρασκευάς, Υπεύθυνος Εθνικού Οργα-
νισμού Υποστήριξης eTwinning, Καθηγη-
τής Παν. Πελοποννήσου, Αντιπρόεδρος 
ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ»
Θέμα: «eTwinning: STEM Εκπαίδευση και 
Τεχνητή Νοημοσύνη για την Εκπαιδευτική 
Κοινότητα»
• Δρ. Θεόδωρος Κομνηνός, Διευθυντής 
Πληροφοριακών Συστημάτων, Εφαρμο-
γών και Κυβερνοασφάλειας, ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑ-
ΝΤΟΣ», Θέμα: «Διασφαλίζοντας την Ψηφια-
κή Μετάβαση: Η Κυβερνοασφάλεια σε έναν 
Ταχέως Εξελισσόμενο Κόσμο»
• Μαρία Γιαννίση, ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ», 
Θέμα: «Ενσωματώνοντας την Καινοτομία 
στην Εκπαιδευτική Πράξη: Ανάπτυξη Κέ-
ντρων Καινοτομίας στις 13 Περιφερειακές 
Διευθύνσεις Εκπαίδευσης»
• Σωτήριος Χριστοδούλου, Αναπλ. Κα-
θηγητής, Τμήμα Ηλεκτρολόγων Μηχανι-
κών και Μηχανικών Υπολογιστών, Παν. 
Πελοποννήσου, Επιστημονικός Συνεργά-
της ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ», Θέμα: «Πληρο-
φοριακό Σύστημα Διαχείρισης Τάξης Μα-
θητείας ΕΠΑΛ»

Συντονιστής: 
Δημήτριος Σερπάνος, Καθηγητής Πανε-
πιστημίου Πατρών, Πρόεδρος ΙΤΥΕ «ΔΙΟ-
ΦΑΝΤΟΣ»

Ομιλητές: 
• Sandra Specker, Άγγελος Ανδριώτης, 
Ελαιοπαραγωγοί, Τυποποιητές Εξαιρετικά 
Παρθένου Ελαιόλαδου, Ποικιλίας Λιανο-
λιάς, Θέμα: «Olithea Μονοποικιλιακό Λι-
ανολιάς Κέρκυρας»
• Κωνσταντίνος Λιανός, Ελαιοπαραγω-
γός, Τυποποιητής Εξαιρετικά Παρθένου 
Ελαιόλαδου «Λιανός» αγουρέλαιου & Βιο-
λογικού εξαιρετικά παρθένου από ημιορει-
νές ελιές στους πρόποδες του Παναχαϊκού 
στην περιοχή της Αιγιάλειας, Θέμα: «Τέσ-
σερις γενιές στο χώρο του ελαιολάδου»
• Νίκος Πολυζώης, Ελαιοπαραγωγός, με 
ιδιόκτητο ελαιοτριβείο, Τυποποιητής Εξαι-
ρετικά Παρθένου Ελαιόλαδου Ποικιλιών 
Κορωνιάς και Κουτσουρελιάς (Ματαρά-
γκα Κάτω Αχαΐας), Θέμα: «Οι πατρογονικοί 
ελαιώνες-Ο εκσυγχρονισμός του ιδιόκτητου 
ελαιοτριβείου-Η ριζωμένη στο DNA αγάπη 
για το ελαιόλαδο, το όραμα και οι δυσκο-
λίες που προσγειώνουν και απογοητεύουν»
• Ιωάννης Λιτσαρδόπουλος, Πρόεδρος 
Συλλόγου Κερκυραίων Πάτρας, Φιλόλο-
γος, Θέμα: «Η μετάβαση στο χρυσοφόρο 
ελαιώνα με το παράδειγμα πρωτοπόρων 
παραγωγών που με γνώση, όραμα και εξω-
στρέφεια δημιουργούν προϊόν με εξαιρετι-
κά χαρακτηριστικά»
• Αννίτα Ζάχου, Εμπειρογνώμων δοκι-
μάστρια παρθένων ελαιόλαδων και Σύμ-
βουλος, Θέμα: «Ποιότητα ελαιόλαδου, μο-
ντέλο ελαιοτουρισμού»
• Dr Βασίλης Δημόπουλος, αναπληρω-
τής καθηγητής ΤΕΙ Πελοποννήσου, Διευ-
θυντής Εργαστηρίου Γευσιγνωσίας Ελαιο-
λάδου Καλαμάτας, Θέμα: «Γενετικός πλού-
τος - Τοπικές ποικιλίες με εξαιρετικά 
γευσιγνωστικά χαρακτηριστικά»
• Παρεμβάσεις ντόπιων παραγωγών-
τυποποιητών

Συντονιστής: 
Ιωάννης Λιτσαρδόπουλος, Πρόεδρος 
Συλλόγου Κερκυραίων Πάτρας

Ομιλητές: 
• Ιωάννης Μπούγας, Δ.Ν. Υφυπουργός 
Δικαιοσύνης
• Νικόλαος Νικολάου, Εισαγγελέας Εφε-
τών, Διευθύνων της Εισαγγελίας Εφετών 
Πατρών
• Σταύρος Κοντονής, Δικηγόρος, π. 
Υπουργός Δικαιοσύνης 
• Άγγελος Τσιγκρής, Δικηγόρος, π. Γενι-
κός Γραμματέας Αντεγκληματικής Πολιτικής 
του Υπουργείου Δικαιοσύνης, τ. Βουλευτής 
• Μαρίνος Σκανδάμης, Δ.Ν. Δικηγόρος, 
π. Γενικός Γραμματέας Αντεγκληματικής 
Πολιτικής του Υπουργείου Δικαιοσύνης

Συντονιστής: 
Αθανάσιος Ζούπας, Πρόεδρος Δικηγορι-
κού Συλλόγου Πατρών

Χαιρετισμοί:
Χρήστος Μπούρας, Πρύτανης Πανεπι-
στημίου Πατρών 
Γιώργος Παναγιωτόπουλος, Αντιπρύτα-
νης Πανεπιστημίου Πατρών
Θεόδωρος Βασιλόπουλος Αντιπεριφε-
ρειάρχης Εξυπηρέτησης του Πολίτη και 
Ψηφιακής Διακυβέρνησης ΠΔΕ

Ομιλητές: 
• Δημοσθένης Αναγνωστόπουλος, Γε-
νικός Γραμματέας Πληροφοριακών Συ-
στημάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης - 
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης
• Χάρης Φαρμάκης, Προϊστάμενος Τμή-
ματος Πληροφοριακών Συστημάτων και 
Εφαρμογών
• Νίκος Αβούρης, Καθηγητής Τμήματος 
Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Τεχνολογί-
ας Υπολογιστών του Πανεπιστημίου Πατρών
• Νικόλαος Κωστόπουλος, CΤO 
PaperGo
• Χρυσόστομος Στύλιος, Καθηγητής του 
Τμ. Πληροφορικής & Τηλεπικοινωνιών 
του Πανεπιστημίου Ιωαννίνων- Διευθυ-
ντής Ινστιτούτου Βιομηχανικών Συστημά-
των-Ε.Κ «ΑΘΗΝΑ»
• Δημήτρης Μούρτζης, Καθηγητής, Τμή-
μα Μηχανολόγων και Αεροναυπηγών Μη-
χανικών του Πανεπιστημίου Πατρών, 
Αντιπρόεδρος της Επιτροπής Ερευνών, 
του Πανεπιστημίου Πατρών

Συντονιστής: 
Γεώργιος Παναγιωτόπουλος, Αντιπρύ-
τανης Προγραμματισμού, Ψηφιακού Εκ-
συγχρονισμού και Ανάπτυξης Υποδομών 
Πανεπιστημίου Πατρών

Ομιλητές: 
• Δημήτρης Βαργιάμης, Γενικός Γραμμα-
τέας ΓΣΕΒΕΕ και Πρόεδρος της Ομοσπονδί-
ας Βιοτεχνών Υδραυλικών Ελλάδας (ΟΒΥΕ)
• Θανάσης Γιανναδάκης, Δρ. Μηχανο-
λόγος Μηχανικός, Ενεργειακός Σύμβουλος 
Επιχειρήσεων
• Ιωάννης Διδάχος, Α’ Αντιπρόεδρος Πα-
νελλήνιας Ομοσπονδίας Επισκευαστών 
Ε.Ο.Β.Ε.Α.Μ.Μ., Αντιπρόεδρος Πανελλή-
νιου Συλλόγου Ι.Κ.Τ.Ε.Ο., Αντιπρόεδρος 
Ο.Ε.Β.Ε.Σ.Ν.Α., Μέλος Δ.Σ. Γ.Σ.Ε.Β.Ε.Ε., 
Πρόεδρος Ι.Κ.Τ.Ε.Ο. Γλαύκου, Ταμίας Συλλό-
γου Μηχανικών Αυτοκινήτων Νομού Αχαΐας
• Αλέξης Πλέσσιας, Προϊστάμενος ΙΜΕ / 
ΚΕΚ ΓΣΕΒΕΕ Παράρτημα Δυτικής Ελλάδας

Συντονιστής: 
Δημήτρης Νικολακόπουλος, Πρόεδρος 
Ο.Ε.Β.Ε.Σ.Ν.Α., μέλος Δ.Σ. ΓΣΕΒΕΕ και 
αντιπρόεδρος «Συνδέσμου Ηλεκτρολόγων 
Εγκαταστατών Νόμου Αχαΐας (ΒΑΤΤ)»

Ομιλήτρια:
Μαράη Γεωργούση, Ιστορικός Τέχνης, 
πρώην διδάσκουσα Πανεπιστημίου Ιονίου
* Στην εκδήλωση θα τιμηθούν οι παρακά-
τω Καλλιτέχνιδες Εικαστικοί στην Πάτρα: 
Μαρία Χονδράλη, Μαίρη Τασοπού-
λου, Κατερίνα Κουνάβη, Μαρία Κολι-
οπούλου, Αργυρή Κυριακοπούλου, Κί-
τυ Σταγκοπούλου, Σοφία Πούλη, Γεωρ-
γία Παράσχη, Ελένη Λιμάρ, Θεοδώρα 
Κατσαΐτη, Νίκη Μαυροθαλασσίτη, Γε-
ωργία Γιάχου, Ελένη Μαρινάκη, Βούλα 
Λενακάκη, Λίτσα Τσιμπρή.
Την παρουσίασή τους θα κάνει η Ευτυχία 
Λαμπροπούλου, υπεύθυνη Δημοσίων 
Σχέσεων του περιοδικού «Πατρινόραμα».

Συντονίστρια: 
Έφη Αναλυτή, Πρόεδρος Συλλόγου Νέων 
Καλλιτεχνών Πατρών

Χαιρετισμοί: 
Βουλευτές Αχαΐας & Εκπρόσωποι της Πε-
ριφερειακής και Τοπικής Αυτοδιοίκησης

Ομιλητές:
• Βασίλης Σπανάκης, Υφυπουργός Εσω-
τερικών και Δημ. Διοίκησης
• Σία Αναγνωστοπούλου, Βουλευτής 
Αχαΐας Νέα Αριστερά, τ. Υπουργός
• Αθανάσιος Ζούπας, Πρόεδρος Δικηγο-
ρικού Συλλόγου Πατρών
• Ελένη Κοντογεώργου, Πρόεδρος Συντ. 
Επιτροπής Συμβολαιογραφικών Συλλόγων 
Ελλάδος
• Χαρά Ζηνόζη, Συμβολαιογράφος, Πρό-
εδρος Συμβ/φων Πατρών και Δυτ. Στερε-
άς Ελλάδας
• Δρ. Απόστολος Ευθυμιάδης, Ηλεκτρ. 
Μηχανολόγος, Ενεργειακός Σύμβουλος 
ΠΟΜΙΔΑ-UIPI
•Δρ. Χάρης Στελλάκης, Δ/ντής Διαχείρι-
σης Έργων Υποδομών της «Κοινωνίας της 
Πληροφορίας»
• Γιώργος Χριστόπουλος, Φοροτεχνικός 
Α΄Τάξης, Φορολογικός συνεργάτης ΠΟΜΙΔΑ
• Αντώνης Μουζάκης, Φοροτεχνικός Α’ 
Τάξης, Φορολογικός Σύμβουλος ΠΟΜΙΔΑ
• Νίκος Κεχαγιάογλου, Υπεύθυνος Προ-

27ου Forum Ανάπτυξης

Σάββατο 23 Νοεμβρίου 12:00-14:00 

Αίθουσα «ΕΡΑΤΩ»

Ινστιτούτο Τεχνολογίας Υπολογιστών 
και Εκδόσεων «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ» 

«Ψηφιακή μετάβαση 
στην εκπαίδευση»Θ

ΕΜ
Α

Σάββατο 23 Νοεμβρίου 12:00-14:00 

Αίθουσα «ΑΡΤΕΜΙΣ»

Δικηγορικός Σύλλογος Πατρών 

ΔΙΚΑΙΗ ΜΕΤΑΒΑΣΗ: Δικαστικός 
χάρτης, ψηφιακή Δικαιοσύνη, 

Ασφάλεια Δικαίου»Θ
ΕΜ

Α

Σάββατο 23 Νοεμβρίου 17:30-20:00

Αίθουσα «ΑΡΤΕΜΙΣ»

Πανεπιστήμιο Πατρών

«Ψηφιακή Μετάβαση:  
Προκλήσεις και Ευκαιρίες»Θ

ΕΜ
Α

Κυριακή 24 Νοεμβρίου 10:00-12:00

Αίθουσα «ΑΦΡΟΔΙΤΗ»

Σοροπτιμιστικός Όμιλος Πάτρας  
«Δανιηλίς» 

«Η Τέχνη στους μεταβατικούς 
χρόνους»Θ

ΕΜ
Α

Κυριακή 24 Νοεμβρίου 12:00-14:00

Αίθουσα «ΑΦΡΟΔΙΤΗ»

Π.ΟΜ.ΙΔ.Α. - Ένωση Ιδιοκτητών Ακινή-
των Νομού Αχαΐας 

«Ακίνητη Ιδιοκτησία, Κράτος & 
Τοπική Αυτοδιοίκηση - Πολιτικές 
και Θεσμικές Μεταρρυθμίσεις»Θ

ΕΜ
Α

Σάββατο 23 Νοεμβρίου 20:00-22:00 

Αίθουσα «ΑΡΤΕΜΙΣ»

Ομοσπονδία Επαγγελματικών 
Βιοτεχνικών Εμπορικών Σωματείων 

Νομού Αχαΐας (Ο.Ε.Β.Ε.Σ.Ν.Α.)

«Προκλήσεις και ευκαιρίες της 
Ψηφιακής και της Πράσινης Μετά-

βασης για τις ΜμΕ»Θ
ΕΜ

Α

Σάββατο 23 Νοεμβρίου 20:00-22:00 

Αίθουσα «ΕΡΑΤΩ»

Σύλλογος Κερκυραίων Πάτρας 

Θέμα: «Πρωτοπόροι Ελαιοπα-
ραγωγοί: Παραγωγοί με μεράκι, 
όραμα και τόλμη μέσα σε αιωνό-
βιους ελαιώνες αξιοποιούν ανεκ-
μετάλλευτο φυσικό θησαυρό, πε-
τυχαίνουν αξιοθαύμαστα και γί-

νονται παραδείγματα για μίμηση»

Θ
ΕΜ

Α

Συνέχεια στη σελ. 10
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γράμματος Ασφάλισης Κτιρίων μελών ΠΟ-
ΜΙΔΑ 

Προεδρείο: 
Στράτος Παραδιάς, Δικηγόρος Α.Π., Πρό-
εδρος της Π.ΟΜ.ΙΔ.Α. και της Διεθνούς 
Ενώσεως Ιδιοκτητών Ακινήτων (UIPI)
Νίκος Παπάκος, τ. Πρόεδρος Δικηγορικού 
Συλλόγου Πατρών και Αντιπρόεδρος Ένω-
σης Ιδιοκτητών Ακινήτων Αχαΐας - ΕΙΑΝΑ.

Ομιλητές: 
• Πλάτων Μαρλαφέκας, Πρόεδρος Επι-
μελητηρίου Αχαΐας, Πρόεδρος Διαχειρι-
στικής Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Πρό-
εδρος ΕΦΕΠΑΕ
• Τάκης Παπαδόπουλος, Αντιπεριφε-
ρειάρχης Επιχειρηματικότητας Έρευνας και 
Καινοτομίας 

Συντονίστρια: 
Μάγδα Πετροπούλου, Γενική Διευθύ-
ντρια Διαχειριστικής Ευρωπαϊκών Προ-
γραμμάτων

Ομιλητές:
• Διονύσης Καρατζάς, Ποιητής, Λογοτέχνης
• Νικολέτα Κατσιδήμα, Φιλόλογος
• Λουκάς Αδαμόπουλος, Συνθέτης, 
Μουσικός
• Γιώργος Δίπλας, Συνθέτης
• Γιάννης Κόττορος, Πρόεδρος Πολυφω-
νικής Χορωδίας Πάτρας

Συντονιστής: 
Σταύρος Σολωμός, Μαέστρος, Καλλιτε-
χνικός Διευθυντής Πολυφωνικής Χορωδί-
ας Πάτρας
* Κατά την διάρκεια της συνεδρίας το Ορ-
χηστρικό Σχήμα Μουσικής Έκφρασης της 
Πολυφωνικής Χορωδίας Πάτρας, υπό την 
διεύθυνση του Γιώργου Παπαγεωργίου, θα 
ερμηνεύσει σχετικά μουσικά έργα.

Ομιλητές: 
• Αθανάσιος Μπαλφούσιας, Διευθυντής 
Εργοστασίου Δρεπάνου Πατρών ΤΙΤΑΝ 
ΑΕ, Ιωάννης Μπασκούτας, Προϊστάμε-
νος Ποιότητας και Περιβάλλοντος Εργοστα-
σίου Δρεπάνου Πατρών ΤΙΤΑΝ ΑΕ, Θέμα: 
«TITAN: Δημιουργώντας βιώσιμη αξία για 

την κοινωνία και την οικονομία»
• Στάθης Οικονομίδης, Διευθυντής Ερ-
γοστασίου Πατρών «ΑΘΗΝΑΙΚΗ ΖΥΘΟ-
ΠΟΙΙΑ ΑΕ», Θέμα: «Πράσινη Μετάβαση 
στη ΑΘΗΝΑΙΚΗ ΖΥΘΟΠΟΙΙΑ» 
• Ιωάννα Παπαβασιλείου, Επίκουρη Κα-
θηγήτρια Τμήμα Χημικών Μηχανικών Πα-
νεπιστήμιο Πατρών, Θέμα: «Πράσινη Με-
τάβαση: Έρευνα και Εφαρμογή στο Πανεπι-
στήμιο Πατρών»
• Σοφία Στάμου, Διευθύντρια Επικοινω-
νίας ΟΛΥΜΠΙΑ ΟΔΟΣ ΑΕ, Θέμα: «ΟΛΥ-
ΜΠΙΑ ΟΔΟΣ: Θετική κινητικότητα»
Παναγιώτης Αναστασόπουλος, Διευθύ-
νων Σύμβουλος Οργανισμού Λιμένος Πα-
τρών ΑΕ, Θέμα: «Πράσινη μετάβαση στην 
διαλειτουργικότητα του λιμανιού»
Κατερίνα Μαλάμη, Senior Account Man-
ager, Space Hellas, Θέμα: «Remember, 
green’s your color» 

Προεδρείο: 
• Βαγγέλης Καραχάλιος, Πρόεδρος Τε-
χνικού Επιμελητηρίου Δυτικής Ελλάδας
• Δημήτρης Μούρτζης, Καθηγητής, Τμή-
μα Μηχανολόγων και Αεροναυπηγών Μη-
χανικών Πανεπιστημίου Πατρών, Αντιπρό-
εδρος Επιτροπής Ερευνών Πανεπιστημίου 
Πατρών

1η Θεματική Ενότητα: «Ηλεκτρονικό 
μάρκετινγκ & εμπόριο: ευκαιρίες και 
κίνδυνοι»

Ομιλητές: 
Γεώργιος Βαγενάς, Πρόεδρος Εμπορικού 
Συλλόγου Πατρών & Ομοσπονδίας Εμπο-
ρίου και Επιχειρηματικότητας Πελοποννή-
σου Νοτιοδυτικής Ελλάδας Ζακύνθου Κε-
φαλληνίας και Ιθάκης 
Ανδρέας Φώτου, Πρόεδρος Εμπορικού 
Συλλόγου Δυτικής Αχαΐας 
Κωνσταντίνος Κακκαβάς, Πρόεδρος 
Επιχειρηματικού Συλλόγου Καλαβρύτων
Χαράλαμπος Παπαδόπουλος, Πρόε-
δρος Επιχειρηματικού Συλλόγου Αιγιάλειας 

2η Θεματική Ενότητα: «Εφαρμογές 
κοινωνικής καινοτομίας στο τοπικό 
εμπόριο»

Ομιλητής: 
• Τρύφωνας Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 
Συνδέσμου Εμπορικών Αντιπροσώπων 
Πελοποννήσου, Ηπείρου και Νήσων

3η Θεματική Ενότητα: «Social media 
και ηλεκτρονικό Εμπόριο» 

Ομιλητής: 
• Ανδρέας Κομνηνός, B.Sc. Hons, Ph.D., 
C.Eng. CITP Assistant Professor, Computer 
Engineering & Informatics Department 
University of Patras, Greece

Ομιλητές: 
• Κωνσταντίνα (Νάντια) Κοτσή, Ψυχολό-
γος-Σύμβουλος, Κέντρο Ψυχικής Υγείας Γ.Ν. 
Πατρών «Ο Άγιος Ανδρέας», Θέμα: «Όταν τα 
παιδιά μας χάνουν τα όρια εκτός σπιτιού: οι 
ρόλοι και η δράση όλων των εμπλεκόμενων»
• Ιγνάτιος Τριανταφύλλου, Αξιωματι-
κός Ελληνικής Αστυνομίας, Προϊστάμενος 
Γραφείου Δημ. Σχέσεων και Ενημέρωσης 
Δημοσιογράφων Δυτικής Ελλάδας, Θέμα: 
«Στατιστικά δεδομένα- μελέτη περιπτώσε-
ων: «Ας μιλήσουμε αληθινά...»»
• Ιωάννα Τσάκωνα, Αστυνόμος Α’ Ψυ-
χολόγος Γ.Ε.Π.Α.Δ.Δ.Ε., Θέμα: «Εκπαίδευ-
ση στην Ενσυναίσθηση και Ψυχική Ανθε-
κτικότητα. Πυξίδα/ Οδηγός για υγιείς συ-
μπεριφορές»
• Ανδρέας Ριζόπουλος, Εκπαιδευτικός, 
Διευθυντής 9ου Εσπερινού ΕΠΑΛ Πάτρας
Θέμα: «Σχολείο: Γέφυρα Γονέων και Πολι-
τείας. Εμπειρία και πρακτικές στην διαχεί-
ριση της νεανικής και όχι μόνο παρεκκλί-
νουσας συμπεριφοράς με την καταγραφική 
ματιά ενός εκπαιδευτικού»
• Παρεμβάσεις Αυτοδιοικητικών (Δημάρ-
χων, Αντιδημάρχων, κ.ά.) από άλλες πό-
λεις που, μέσα από την λειτουργία δημο-
τικών δομών και υπηρεσιών (Αντιδημαρ-
χίες, Σχολές Γονέων, κλπ.), εφαρμόζουν 
δράσεις πρόληψης, εκπαίδευσης και ενη-
μέρωσης για την μάστιγα της σημερινής 
κοινωνίας, την βία και ιδιαιτέρως την νεα-
νική βία σε κάθε της μορφή

Συντονιστής: 
Αντώνης Σκιαθάς, Ποιητής, Πρόεδρος 
Γραφείου Ποιήσεως

Χαιρετισμοί:
Παναγιώτης Σακελλαρόπουλος, Αντιπε-
ριφερειάρχης Τουριστικής Ανάπτυξης Πε-
ριφέρειας Δυτικής Ελλάδος
Χρυσόστομος Στύλιος, Διευθυντής Ιν-
στιτούτου Βιομηχανικών Συστημάτων-ΕΚ. 
ΑΘΗΝΑ

Ομιλητές: 
• Αθανάσιος Καλογεράς, ΙΝΒΙΣ-ΑΘΗ-
ΝΑ, Θέμα: «Πλατφόρμα Καινοτομίας - Έρ-
γο Libeccio»
• Ιωάννης Μαρδίκης, EPLO, Θέμα: «Δι-
άλογος για τον Αειοφόρο Τουρισμό στην 
Μεσόγειο - Dialogue4Tourism»
• Σωτήρης Βαρελάς, Πανεπιστήμιο Πειραι-
ώς, Θέμα: «Destination Management Organi-
zations - Φέρουσα ικανότητα της Αθήνας»

• Χρήστος Αλεξάκος, ΙΝΒΙΣ-ΑΘΗΝΑ, 
Θέμα: «Ανάλυση Δεδομένων για Λήψη 
Αποφάσεων στον Τουριστικό Τομέα»

Ομιλητές: 
• Ανδρέας Μάζης, Ιατρός χειρουργός, μέ-
λος Επιτροπής Πολιτισμού Δήμου Πατρέων, 
Θέμα: «Ο ρόλος του Δήμου Πατρέων στην 
ανάπτυξη του Πολιτισμού στην πόλη- Η ξε-
χωριστή περίοδος της Πάτρας των ’80ς»
• Απόστολος Κατσιφάρας, πρώην Περι-
φερειάρχης Δυτ. Ελλάδας, πρώην Υπουρ-
γός, Θέμα: «Η μουσική παρακαταθήκη της 
δεκαετίας του ’80 στην Πάτρα και το πολιτι-
στικό της μήνυμα σήμερα»
• Γρηγόριος Ε. Μικρώνης, Μέλος Ειδι-
κού Εκπαιδευτικού Προσωπικού Πανεπι-
στημίου Πατρών, επιμελητής καλλιτεχνι-
κών εκδηλώσεων, Θέμα: «Η προίκα του 
λαϊκού τραγουδιού της Πάτρας του ‘80. 
Σύγχρονες προτάσεις εξέλιξης, πολιτισμι-
κής δημιουργίας και ανάπτυξης»
• Μαρία Αργυροπούλου, ΕΔΙΠ στο 
Τμήμα Διοίκησης Τουρισμού Πανεπιστη-
μίου Πατρών, Θέμα: «Αναγεννητική Πολι-
τιστική πολιτική με αναφορά στην Πάτρα 
των ’80’s»
• Χρήστος Γιαννόπουλος, Υπεύθυνος 
και δάσκαλος του χορευτικού τμήματος του 
Δήμου Πατρέων, Δημοτικός Σύμβουλος, 
Θέμα: «Η Πάτρα των ‘80s και πως επηρέα-
σε το χορευτικό φαινόμενο» 

Συντονισμός: 
Αθηνά Καλλιμάνη, Εκπαιδευτικός, σκη-
νοθέτης, Δημοτική Σύμβουλος Δήμου Πα-
τρέων

Ομιλητές: 
• Χάρης Δούκας, Δήμαρχος Αθηναίων, 
Μέλος Πολιτικού Κέντρου ΠΑΣΟΚ
• Maik Abu Hadba, Δικηγόρος, Υποψή-
φιος Βουλευτής Νομού Ηλείας, Στέλεχος 
ΠΑΣΟΚ
• Ζώης Μαρίνος, Δημοσιογράφος, Συ-
νεργάτης Ομογενειακών Μέσων
• Σωτήρης Παπαϊωάννου, Καθηγητής 
Πανεπιστημίου Πατρών, Τμήμα Οικονομι-
κών Πατρών

Συντονισμός: 
Νικόλαος Μοίραλης, Γραμματέας Νομαρ-
χιακής Επιτροπής Αχαΐας ΠΑΣΟΚ

Πρόγραμμα εκδηλώσεων 27ου Forum Ανάπτυξης

Κυριακή 24 Νοεμβρίου 17:30-19:30

Αίθουσα «ΑΦΡΟΔΙΤΗ»

Διαχειριστική Ευρωπαϊκών Προγραμμά-
των Ηπείρου-Ιονίων Νήσων-Δυτικής Ελ-

λάδος-Πελοποννήσου

«Σχεδιάζοντας τη Μετάβαση με 
Προοπτική Βιώσιμης Ανάπτυξης»Θ

ΕΜ
Α

Κυριακή 24 Νοεμβρίου 17:00-19:00

Αίθουσα «ΕΡΑΤΩ»

Εμπορικός Εισαγωγικός Σύλλογος 
Πατρών, Ομοσπονδία Εμπορίου και 

Επιχειρηματικότητας Πελοποννήσου, 
Νοτιοδυτικής Ελλάδος, Ζακύνθου, 

Κεφαλληνίας & Ιθάκης

«Το χθες, το σήμερα και το αύριο 
του ελληνικού εμπορίου»Θ

ΕΜ
Α

Κυριακή 24 Νοεμβρίου 19:00-21:00 

Αίθουσα «ΕΡΑΤΩ»

Δημοτική Παράταξη Πάτρας «σπιράλ»

«Νεανική παραβατικότητα: Ο ρόλος 
των δήμων για μια πόλη χωρίς βία»Θ

ΕΜ
Α

Κυριακή 24 Νοεμβρίου 10:30-12:00 

Αίθουσα «ΑΡΤΕΜΙΣ»

Ινστιτούτο Βιομηχανικών Συστημάτων 
ΙΝΒΙΣ/ΕΚ ΑΘΗΝΑ - Περιφέρεια Δυτικής 

Ελλάδος

«Πλατφόρμα Καινοτομίας για τον 
Τουρισμό στη Μεσόγειο-Ενημε-
ρωτική Ημερίδα έργου EuroMed 

Libeccio»

Θ
ΕΜ

Α

Κυριακή 24 Νοεμβρίου 19:00-21:00

Αίθουσα «ΑΡΤΕΜΙΣ»

Νομαρχιακή Επιτροπή Αχαΐας ΠΑΣΟΚ-
Κίνημα Αλλαγής

«Η Μετάβαση στην παγκόσμια 
σκακιέρα: Η Προεδρία Τραμπ και 
οι Προκλήσεις για την Ευρωπαϊκή 

Ένωση και την Ελλάδα»

Θ
ΕΜ

Α

Κυριακή 24 Νοεμβρίου 20:00-22:00 

Αίθουσα «ΑΦΡΟΔΙΤΗ»

Πολυφωνική Χορωδία Πάτρας

«Μουσικές μεταβάσεις και συν-
δέσεις από τη λαϊκή στην έντεχνη 

δημιουργία»Θ
ΕΜ

Α

Κυριακή 24 Νοεμβρίου 12:00-14:00

Αίθουσα «ΕΡΑΤΩ»

«Πράσινη Μετάβαση - 
Καλές πρακτικές»Θ

ΕΜ
Α

ΕΛΕΥΘΕΡΟ ΒΗΜΑ

Κυριακή 24 Νοεμβρίου 17:00-19:00 

Αίθουσα «ΑΡΤΕΜΙΣ»

«Η Πάτρα των ‘80s: Μουσικοί καλ-
λιτέχνες και κοινωνία που σηματο-
δότησαν την πανελλαδική της έκ-
φραση - Δράσεις εξωστρέφειας της 

μοναδικότητας της εποχής»

Θ
ΕΜ

Α

ΕΛΕΥΘΕΡΟ ΒΗΜΑ
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Το 27ο Forum Ανάπτυξης 2024 ανοίγει τις πύλες αυτό το Σαββατοκύριακο 23 και 24 
Νοεμβρίου στο ξενοδοχείο MY WAY στην Πάτρα, φέρνοντας στο προσκήνιο την έννοια 
της «Μετάβασης» ως κύριο άξονα συζήτησης. Η εκδήλωση όπως και όλα τα προηγούμενα 
26 χρόνια αποτελεί σημείο αναφοράς για την ανάπτυξη στη Δυτική Ελλάδα, με τη συμμε-
τοχή κορυφαίων ομιλητών και ειδικών. 

Στόχος της είναι να αναδείξει τη σημασία της μεταβατικής περιόδου που διανύουμε και 
να προτείνει κατευθύνσεις για την αξιοποίησή της προς όφελος της κοινωνίας και της οι-
κονομίας.

Η μετάβαση ως έννοια αποτελεί μια πολύπλευρη διαδικασία που αφορά την αλλα-
γή από μία κατάσταση σε μια άλλη. Στη σημερινή εποχή, αυτή η αλλαγή αγγίζει ποικίλες 
πτυχές, όπως την τεχνολογική πρόοδο, την κλιματική κρίση, τις κοινωνικές ανακατατά-
ξεις και τις οικονομικές αναδιαρθρώσεις. Είναι μια διαρκής και δυναμική διαδικασία που 
απαιτεί ευελιξία, καινοτομία και στρατηγικό σχεδιασμό.

Το 27ο Forum Ανάπτυξης 2024 αποσκοπεί στο να καταστήσει τη μεταβατική περίοδο 
κτήμα της κοινωνίας, ενισχύοντας τη συνειδητοποίηση για τις προτεραιότητες που πρέπει 
να τεθούν. Με κοντά 140 ομιλητές και 21 παράλληλες εκδηλώσεις, η διοργάνωση καλύ-
πτει ένα ευρύ φάσμα θεμάτων, όπως η πράσινη ανάπτυξη, η επιχειρηματικότητα, ο ψη-
φιακός μετασχηματισμός, ο πολιτισμός και οι κοινωνικές μεταρρυθμίσεις.

Η συμμετοχή είναι ελεύθερη, προσφέροντας μια μοναδική ευκαιρία δικτύωσης και 
ενημέρωσης για τις τρέχουσες προκλήσεις και τις προοπτικές της περιοχής. Η εκδήλω-
ση λειτουργεί ως πλατφόρμα ανταλλαγής ιδεών, προωθώντας τη συνεργασία και τη βιώ-
σιμη ανάπτυξη.

Η μετάβαση στη Δυτική Ελλάδα απαιτεί εστίαση σε κρίσιμους τομείς, όπως:
-Οικονομική ανάπτυξη και επενδύσεις: Προώθηση επιχειρηματικών ευκαιριών και 

ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας.
-Υποδομές και μεταφορές: Βελτίωση της συνδεσιμότητας και των logistics.
-Περιβάλλον και βιώσιμη ανάπτυξη: Αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής με καινο-

τόμες λύσεις.
-Ψηφιακός μετασχηματισμός: Ανάπτυξη τεχνολογικών υποδομών και ενίσχυση της 

ψηφιακής παιδείας.
-Πολιτισμός και τουρισμός: Ανάδειξη της πολιτιστικής ταυτότητας και αξιοποίηση των 

φυσικών πόρων.
Αυτές οι προτεραιότητες μπορούν να υποστηρίξουν τη βιώσιμη ανάπτυξη της περιο-

χής, ενισχύοντας παράλληλα την κοινωνική συνοχή και την ποιότητα ζωής.
Η συμμετοχή στο Forum Ανάπτυξης είναι μια σημαντική ευκαιρία για τους επαγγελματί-

ες, τους επιχειρηματίες, τους φορείς και τους νέους να ενημερωθούν και να δικτυωθούν. 
Κάθε παρουσίαση λειτουργεί ως καταλύτης για τη γνώση και τη συνεργασία, προωθώντας 
την ανταλλαγή εμπειριών και τη διαμόρφωση στρατηγικών για το μέλλον.

Η εκδήλωση δεν είναι μόνο μια πλατφόρμα ενημέρωσης, αλλά και ένας κινητήριος μο-
χλός για την πρόοδο της Δυτικής Ελλάδας. Η παρουσία ενεργών πολιτών και εκπροσώ-
πων της περιφέρειας είναι ζωτικής σημασίας για τη διαμόρφωση των προτεραιοτήτων 
και των δράσεων που απαιτούνται.

Το 27ο Forum Ανάπτυξης 2024 μας καλεί να αγκαλιάσουμε τη μετάβαση ως ευκαιρία 
για εξέλιξη. Μέσα από συντονισμένες δράσεις, καινοτομία και συμμετοχή, μπορούμε να 
δημιουργήσουμε μια κοινωνία ανθεκτική στις προκλήσεις της εποχής.

Αυτή η διοργάνωση δεν αποτελεί μόνο ένα σημείο συνάντησης αλλά και ένα βήμα προς 
το μέλλον, θέτοντας τα θεμέλια για μια ισχυρή, βιώσιμη και ευημερούσα Δυτική Ελλάδα.

Άλλωστε με χαρά διαπιστώνουμε ότι το μήνυμα έχει τουλάχιστον ληφθεί αξιολογώντας 
τόσο το περιεχόμενο των άρθρων των βασικότερων εκπροσώπων του τόπου μας, που 
κοσμούν το σημερινό μας αφιέρωμα όσο και οι θεματικές των 21 εκδηλώσεων του δι-
ημέρου και οι ομιλίες των 140 ομιλητών, που θα ανέβουν στα βήματα του αρχαιότερου 
αναπτυξιακού συνεδρίου της Δυτικής Ελλάδας. 

Η Μετάβαση ως Κεντρικός 
Άξονας του 27ου Forum Ανάπτυξης

Παναγιώτης
Γιαλένιος

Εκδότης του
«Σύμβουλου 
Επιχειρήσεων»,
Συντονιστής Δικτύου
Forum Ανάπτυξης

Ένα πολύ ενδιαφέρον και εξαιρετικά επίκαιρο θέμα απασχολεί το 27 Forum Ανάπτυ-
ξης, η έννοια της Μετάβασης, σε όλες τις εκφάνσεις της.

Θέλοντας η συμβολή μου να είναι ωφέλιμη, επέλεξα να επικεντρωθώ στον τρόπο που 
έννοια της μετάβασης συνάντα τον τομέα που μου ανέθεσε ο Πρωθυπουργός Κυριάκος 
Μητσοτάκης και υπηρετώ με την καθοδήγηση της Λίνας Μενδώνη, τον σύγχρονο πολι-
τισμό.

Η επιταχυνόμενη ρευστότητα χαρακτηρίζει την εποχή μας.
Τεχνολογικές εξελίξεις, όπως η τεχνητή νοημοσύνη και η ψηφιακή επανάσταση, μετα-

σχηματίζουν την καθημερινότητα και τις αντιλήψεις μας για τον κόσμο.
Παράλληλα, κοινωνικές αλλαγές, όπως η παγκοσμιοποίηση και η κλιματική κρίση, δη-

μιουργούν νέα δεδομένα και προκλήσεις.
Αυτές οι αλλαγές δεν αφορούν μόνο τις δομές και τους θεσμούς, αλλά επηρεάζουν άμε-

σα τον ίδιο τον πολιτισμό, καθώς αυτός λειτουργεί ως «καθρέφτης» της κοινωνίας.
Ο πολιτισμός, από τη φύση του, είναι μια δυναμική διαδικασία μετάβασης. 
Μέσα από τις διαρκείς αλλαγές στις προτεραιότητες, τις τεχνολογίες και τις κοινωνικές 

δομές, ο πολιτισμός αντανακλά την εξελικτική φύση της ανθρώπινης κοινωνίας.
Ειδικά στη σύγχρονη εποχή, η ταχύτητα αυτής της μετάβασης έχει εκτοξευθεί. 
Δεν πρόκειται πλέον για μια γραμμική εξέλιξη, αλλά για μια διαδικασία γεωμετρικής 

προόδου, όπου οι αλλαγές αλληλεπιδρούν, δημιουργώντας έναν κόσμο ρευστό και συνε-
χώς μεταβαλλόμενο.

Η τέχνη και ο πολιτισμός διαδραματίζουν κεντρικό ρόλο σε αυτή τη μετάβαση. 
Οι καλλιτέχνες είναι οι πρώτοι «λήπτες» των μηνυμάτων αλλαγής. Μέσα από τη δημι-

ουργία, συλλαμβάνουν τις νέες τάσεις και τις ενσωματώνουν στα έργα τους, προσφέροντας 
στην κοινωνία όχι μόνο μια εικόνα του παρόντος αλλά και ενδείξεις για το μέλλον.

Είτε πρόκειται για τη λογοτεχνία, τη ζωγραφική, τον κινηματογράφο ή τη μουσική, οι δη-
μιουργίες συχνά προοικονομούν τις κοινωνικές και τεχνολογικές εξελίξεις, λειτουργώντας 
ως πυξίδα για τις μελλοντικές κατευθύνσεις.

Βέβαια δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι η μετάβαση φέρνει μαζί της τριβές, απώλειες και αβε-
βαιότητα.

Κάθε αλλαγή, όσο αναγκαία ή φυσική κι αν είναι, μπορεί να προκαλέσει φόβο και ανη-
συχία.

Σε αυτή τη συνθήκη, ο πολιτισμός αναλαμβάνει έναν παρηγορητικό ρόλο.
Η τέχνη λειτουργεί ως μέσο κατανόησης και ερμηνείας της αλλαγής, προσφέροντας στην 

κοινωνία έναν τρόπο να αντιμετωπίσει τις δυσκολίες της μετάβασης.
Η μουσική, για παράδειγμα, μπορεί να εκφράσει συναισθήματα που δυσκολεύονται να 

εκφραστούν με λέξεις, ενώ η λογοτεχνία μας επιτρέπει να δούμε τη ζωή από διαφορετι-
κές οπτικές.

Ο κινηματογράφος και η ζωγραφική δημιουργούν κόσμους που μας βοηθούν να ξεφύ-
γουμε από την καθημερινότητα και να σκεφτούμε με νέους τρόπους. Έτσι, ο πολιτισμός 
στηρίζει τον άνθρωπο όχι μόνο συναισθηματικά αλλά και διανοητικά, κάνοντάς τον ικανό 
να προσαρμοστεί στις νέες συνθήκες.

Είναι κρίσιμο να θυμόμαστε ότι οι μεταβάσεις δεν είναι πάντα αρνητικές. Εφόσον αντι-
μετωπιστούν σωστά, μπορούν να οδηγήσουν σε πρόοδο και βελτίωση της ποιότητας ζωής.

Ο πολιτισμός, με την ικανότητά του να γεφυρώνει το παρελθόν με το μέλλον, διασφαλί-
ζει ότι η μετάβαση θα γίνει προς όφελος και όχι προς ζημία του ανθρώπου.

Η τέχνη και η δημιουργία αποτελούν έναν κοινωνικό ιμάντα που ενώνει διαφορετικές 
εποχές και ανθρώπους, διατηρώντας την ανθρωπιά και την ελπίδα ζωντανές.

Συνοψίζοντας, η έννοια της «μετάβασης» είναι θεμελιώδης για την κατανόηση του πολι-
τισμού, ειδικά στον σύγχρονο κόσμο.

Σε έναν κόσμο που αλλάζει με γεωμετρική πρόοδο, η τέχνη και ο πολιτισμός μας παρέ-
χουν τόσο τα εργαλεία για να ερμηνεύσουμε το παρόν όσο και την παρηγοριά που χρεια-
ζόμαστε για να αντέξουμε το μέλλον.

Η Έννοια της «Μετάβασης» 
στον Σύγχρονο Πολιτισμό

Ιάσων 
Φωτήλας

Υφυπουργός 
Πολιτισμού
Βουλευτής Αχαΐας ΝΔ
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Το 27ο Forum Ανάπτυξης έχει καθορίσει ως θέμα του την έννοια της «μετάβασης», ένα 

ζήτημα με πολλές και ουσιώδεις πτυχές.

Μετάβαση όμως προς ποια κατεύθυνση; Προς την ευτυχία ή τη δυστυχία του ανθρώ-

πων της εργασίας;

Εμείς λέμε ότι η εποχή μας είναι όντως εποχή μετάβασης, εποχή που οδηγεί στο σοσι-

αλισμό. Βλέπουμε γύρω μας ραγδαίες εξελίξεις σε όλους σχεδόν τους τομείς της οικονο-

μικής και κοινωνικής ζωής. Βιώνουμε βαθιές αλλαγές στον τεχνολογικό τομέα, με την τε-

χνητή νοημοσύνη και άλλα επιτεύγματα της ανθρώπινης γνώσης, που αλλάζουν τη διάρ-

θρωση της παραγωγικής διαδικασίας και της εργασίας σε παγκόσμιο επίπεδο. Βλέπουμε 

σοβαρές οικονομικές αναδιαρθρώσεις που αφορούν στο ενεργειακό ζήτημα, στους κλά-

δους που μπαίνουν σε προτεραιότητα, ενώ είμαστε στο «κατώφλι» μιας νέας συγχρονι-

σμένης καπιταλιστικής οικονομικής κρίσης. Ταυτόχρονα, το γεωπολιτικό πεδίο βρίσκε-

ται σε συνεχή αναδιάρθρωση, συμμαχίες διαμορφώνονται και φυλλορροούν, οι πολεμι-

κές συγκρούσεις πληθαίνουν και επεκτείνονται, στη «σκιά» της μάχης ανάμεσα στις ΗΠΑ 

και την Κίνα για την παγκόσμια πρωτοκαθεδρία, που αγγίζει πια το κρίσιμο σημείο της. 

Επιπλέον, μέσα σ’ αυτό το μεταβαλλόμενο περιβάλλον, «ανθίζουν» κάθε είδους νέα κοι-

νωνικά φαινόμενα.

Όλες αυτές οι αλλαγές και οι «μεταβάσεις», χρησιμοποιούνται από τους κατόχους του 

πλούτου προς όφελός τους και οδηγούν στη δυστυχία τη μεγάλη πλειοψηφία.

Αυτός ο δρόμος ανάπτυξης δεν είναι όμως μονόδρομος. Γιατί όπως προείπαμε, η πε-

ρίοδος που διανύουμε κλυδωνίζεται σε κάθε επίπεδο, γιατί είναι εποχή μετάβασης σε μια 

εντελώς διαφορετική κοινωνία. Το κεφάλαιο, τα μονοπώλια, έχουν γιγαντωθεί τόσο, που 

κυριαρχούν σε κάθε τομέα της κοινωνικής ζωής, ιδιοποιούνται την εργασία εκατομμυρί-

ων και δισεκατομμυρίων εργαζομένων σε όλον τον κόσμο, ενώ για τα κέρδη τους υπο-

βάλλουν τους λαούς σε κάθε δεινό που γνωρίζει η ανθρωπότητα.

Είναι πια φανερό, ότι η διασύνδεση των εργαζομένων σε παγκόσμιο επίπεδο, η πρω-

τοφανής πρόοδος της επιστήμης και της τεχνολογίας, για να αποδώσει τα μέγιστα, πρέπει 

να τεθεί στην υπηρεσία των ίδιων των παραγωγών του πλούτου, των εργαζομένων. Αυτό 

είναι που «φωνάζουν» οι εξελίξεις σε κάθε τομέα, αυτό μαρτυρούν τα αδιέξοδα που αντι-

μετωπίζουμε στον οικονομικό, στον πολιτικό και τον κοινωνικό στίβο.

Ας αναλογιστούμε τις ίδιες τις τεχνολογικές εξελίξεις. Κάθε νέα εξέλιξη, όπως συμβαί-

νει και σήμερα με την Τεχνητή Νοημοσύνη, αντί να αποτελεί για όλους μας «ευλογία», 

δημιουργεί νέα αδιέξοδα, μάλιστα όχι μόνο για το λαό, αλλά και για το ίδιο το σύστημα. 

Η μαζική απώλεια εκατομμυρίων θέσεων εργασίας που αναμένεται σε παγκόσμιο επίπε-

δο και ήδη έχει ξεκινήσει, εκτός από δυστυχία για το λαό, σημαίνει και πτώση στα κέρ-

δη των μονοπωλιακών ομίλων, αφού είναι γνωστό σε όλους ότι τα κέρδη βγαίνουν από 

τη «ζωντανή» εργασία. Γι’ αυτό και είδαμε έως και πρωτοβουλίες που ζητούσαν να μπει 

«προσωρινό φρένο» στην έρευνα και την εξέλιξη αντίστοιχων προϊόντων.

Η πρόοδος όμως της κοινωνίας δεν μπορεί να σταματήσει. Από κάθε πτυχή της ζωής 

μας φαίνεται ότι είναι αναγκαία και επίκαιρη όσο ποτέ η μεγάλη μετάβαση. Η μετάβαση 

από τον καπιταλισμό, στην κοινωνία της πραγματικής ελευθερίας και της εξυπηρέτησης 

των πραγματικών λαϊκών αναγκών. Στο σοσιαλισμό. Σ’ αυτό τον επαναστατικό δρόμο, 

πρωταγωνιστής είναι η ίδια η εργατική τάξη.

Μετάβαση, όμως
προς ποια κατεύθυνση;

Κώστας 
Πελετίδης

Δήμαρχος
Πατρέων

Το 27ο Forum Ανάπτυξης έχοντας τη «Μετάβαση» ως κεντρική θεματική ενό-

τητα ανοίγει έναν ουσιαστικό διάλογο σε σχέση με τις αλλαγές που συντελούνται 

σε κρίσιμους τομείς όπως η τεχνολογία, η οικονομία, η κοινωνία και το περι-

βάλλον. 

Και είναι αλήθεια ότι ο όρος «μετάβαση» δείχνει να συμβαδίζει απόλυτα με την 

εποχή, αλλά και τις εξελίξεις στη χώρα μας, καθώς όροι, όπως «δίκαιη μετάβα-

ση», «ψηφιακή μετάβαση», «πράσινη μετάβαση» κλπ, έχουν μπει στη ζωή όλων 

μας και συνδέονται με σημαντικές πολιτικές και οικονομικές στρατηγικές, από 

τις οποίες εξαρτάται το μέλλον, ενδεχομένως ακόμα και η ίδια η επιβίωση της 

ανθρωπότητας. 

Και δεν είναι υπερβολικό να μιλήσει κάποιος για «επιβίωση» εάν σκεφτούμε 

ότι η κλιματική κρίση για παράδειγμα, συνιστά ήδη μία πραγματική και σημαντι-

κή απειλή που θέτει εν αμφιβόλω, όχι μόνο την ευημερία, αλλά και την ίδια την 

ύπαρξη εκατομμυρίων ανθρώπων.

Μπροστά μας προβάλλουν λοιπόν ισχυρές προκλήσεις που επιβάλλουν νέ-

ες, καινοτόμες προσεγγίσεις, οι οποίες με τη σειρά τους θα πρέπει να συμβάλ-

λουν στην ανθεκτικότητα και ανταγωνιστικότητα, στην ευημερία των ανθρώπων 

και στην αναστροφή κάθε λανθασμένης επιλογής ή πορείας του παρελθόντος. 

Στην Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας αγωνιζόμαστε σε ένα διπλό μέτωπο. Από 

τη μία πλευρά να κλείσουμε εκκρεμότητες του παρελθόντος και να καλύψου-

με υπαρκτά ελλείμματα που έρχονται από το χθες και από την άλλη, να θέσου-

με τις βάσεις για να περάσει η περιοχή μας στη νέα εποχή και όχι από τη θέση 

του ουραγού.

Προς αυτή την κατεύθυνση έχουμε πραγματοποιήσει πολλά και σημαντικά βή-

ματα τα τελευταία χρόνια, επιταχύνοντας έργα, ενισχύοντας κατακόρυφα τις συ-

νεργασίες και την εξωστρέφεια, προσφέροντας κάθε υπαρκτή δυνατότητα στην 

τοπική επιχειρηματικότητα, στην έρευνα και στην καινοτομία, αλλά και προχω-

ρώντας με δυναμισμό εμβληματικές δράσεις, όπως το δίκτυο φυσικού αερίου 

και τις Ενεργειακές Κοινότητες της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας. Παράλληλα, 

αποδίδουμε μεγάλη έμφαση στην ενεργειακή αναβάθμιση δεκάδων δημοσίων 

κτιρίων, όπως και στην προώθηση της πρωτογενούς παραγωγής μας με βάση 

τους κανόνες της αειφορίας και της προστασίας του περιβάλλοντος. 

Το «μοντέλο» που διεκδικούμε για τη Δυτική Ελλάδα του 2030, είναι μία σύγ-

χρονη και παραγωγική Περιφέρεια, στην οποία η ευημερία θα διαχέεται σε 

όλους, προκειμένου να μειωθούν οι ανισότητες. 

Είναι βέβαιο πως έχουμε μεγάλη διαδρομή να διανύσουμε και πολλές προ-

κλήσεις να αντιμετωπίσουμε. Στηριζόμαστε όμως στα μέχρι σήμερα θετικά απο-

τελέσματα και στη διαρκή δουλειά με σχέδιο και προγραμματισμό. Μα πάνω απ’ 

όλα, στηριζόμαστε στις ίδιες τις υπαρκτές δυνατότητες του τόπου και των ανθρώ-

πων του.

Ισχυρές προκλήσεις, που 
επιβάλλουν νέες προσεγγίσεις

Νεκτάριος
Φαρμάκης

Περιφερειάρχης
Δυτικής Ελλάδας
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Η Δυτική Ελλάδα βρίσκεται σε ένα κρίσιμο σταυροδρόμι. Μεταξύ της επιτακτικής ανάγκης για 
οικονομικό μετασχηματισμό και βιώσιμη ανάπτυξη και των διαρκών πιέσεων που ασκούν η κλι-
ματική κρίση, η δημογραφική υποχώρηση και οι οικονομικοί περιορισμοί, οι Δήμοι μας καλού-
νται να αναλάβουν ρόλο-κλειδί μέσα από την αναβάθμιση της Αυτοδιοίκησης, που είναι μεν συν-
θήκη αυτονόητη για ευρωπαϊκή χώρα, ωστόσο παραμένει μια διαρκώς επίκαιρη και ανεκπλήρω-
τη διεκδίκηση προς το κεντρικό πολιτικό σύστημα, την οποία ως Αυτοδιοίκηση υπογραμμίσαμε 
και αποφασίσαμε ότι θα εντείνουμε με κάθε θεσμικό μέσο. 

Οι αναπτυξιακές προτεραιότητες της χώρας οφείλουν να απαντούν πώς θα πάμε από τον κίνδυ-
νο της ερήμωσης στην ελπίδα. Η ισόρροπη ανάπτυξη παραμένει ζητούμενο. Η στήριξη των ορει-
νών και μικρών δήμων, οι οποίοι πλήττονται από τη δημογραφική ερήμωση έμεινε μετέωρη. Το 
πιλοτικό πρόγραμμα που εξαγγέλθηκε σε πρωθυπουργικό επίπεδο στα Άγραφα, ούτε συνεχίστη-
κε, ούτε αναπαράχθηκε σε ευρύτερη κλίμακα. Ωστόσο, το ζήτημα δεν είναι απλώς να συγκρατη-
θεί ο πληθυσμός αλλά να δημιουργηθούν νέες ευκαιρίες, για τις νέες και τους νέους, για την το-
πική παραγωγική ανασυγκρότηση και για την αξιοποίηση όλων των δυνατοτήτων της χώρας μας. 

Η ενεργειακή κρίση έχει προσθέσει μια επιπλέον μόνιμη αγωνία. Οι τοπικές αρχές, παρά τις 
δυνατότητες της Δυτικής Ελλάδας σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, παραμένουν θύματα ενός σχε-
διασμού που εξαίρεσε την Αυτοδιοίκηση από οφέλη ενεργειακών κοινοτήτων και αντισταθμιστι-
κών και της επέβαλε ένα δυσανάλογα υψηλό ενεργειακό κόστος. Η αύξηση των ανταποδοτικών 
οφελών από τα αιολικά και φωτοβολταϊκά πάρκα και η εφαρμογή ειδικών τιμολογίων για τους 
ΟΤΑ είναι πάγια διεκδίκησή μας, όπως και η ενίσχυση της διαχείρισης απορριμμάτων με κατάρ-
γηση του εξοντωτικού τέλους ταφής.

Οι Δήμοι δεν είναι απλώς τοπικοί διοικητικοί οργανισμοί· είναι βασικοί φορείς αλλαγής και 
προσαρμογής. Καθώς οι φυσικές καταστροφές γίνονται συχνότερες, οι Δήμοι πρέπει να στηρι-
χτούν ουσιαστικά για να καταστούν κέντρα σχεδιασμού για την πρόληψη και αντιμετώπιση κιν-
δύνων και όχι αποδέκτες των προειδοποιήσεων του «112» και αναζήτησης εκ των υστέρων ευθυ-
νών για τις παθογένειες του συστήματος πρόληψης. Ειδικά στον κρίσιμο παράγοντα του νερού ο 
σχεδιασμός και η χρηματοδότηση ολοκληρωμένων προγραμμάτων διαχείρισης υδάτινων πόρων 
είναι κρίσιμοι παράγοντες, αφού όπως έδειξε η καταστροφή σε Θεσσαλία και Βαλένθια μπαίνου-
με σε μια μακρά περίοδο υδρομετεωρολογικών κινδύνων και λειψυδρίας.

Ωστόσο, η ανθεκτικότητα δεν περιορίζεται στην κλιματική διάσταση. Ζητάμε από την πολιτεία 
να δώσει έμφαση στην κοινωνική συνοχή, ιδίως μέσω προγραμμάτων όπως το «Βοήθεια στο Σπί-
τι», και «55-67» που αποτελούν θεμέλιο για την προστασία των πιο ευάλωτων πολιτών και εργα-
λείο δουλειάς για τους Δήμους. Παράλληλα, η συντήρηση και αναβάθμιση δημοτικών υποδομών 
– από οδοποιία έως κτηριακές εγκαταστάσεις που ενισχύει όχι μόνο την καθημερινή λειτουργία 
των δήμων, αλλά και την ποιότητα ζωής των κατοίκων, είναι για μας θεμελιώδης διεκδίκηση μέσα 
από ένα νέο συνολικό πρόγραμμα για την Αυτοδιοίκηση όπως το «Θησέας» και το « Α. Τρίτσης».

Η συζήτηση για την αποκέντρωση δεν είναι νέα, αλλά στην πράξη, οι Δήμοι βρίσκονται εγκλω-
βισμένοι σε ένα πλαίσιο περιορισμένων πόρων και αυξημένων απαιτήσεων. Η αναθεώρηση του 
Κώδικα Τοπικής Αυτοδιοίκησης φέρνει προοπτικές, αλλά και ευθύνες. Δεν αρκεί η ανακατανο-
μή αρμοδιοτήτων· απαιτείται μία ουσιαστική μεταρρύθμιση που θα διασφαλίζει την αυτονομία και 
την οικονομική βιωσιμότητα των Δήμων, προσαρμόζοντας το μοντέλο διακυβέρνησης στα ευρω-
παϊκά πρότυπα.

Η Δυτική Ελλάδα μπορεί και πρέπει να γίνει ένα πρότυπο ανθεκτικής περιφέρειας, συνδυάζο-
ντας την καινοτόμες παρεμβάσεις και ανάδειξη των πλεονεκτημάτων που μπορούν να ενισχυθούν 
από την ολοκλήρωση των αναγκαίων οδικών αξόνων και την αναβάθμιση των αεροδρομίων, των 
υποδομών για τον αγροτικό τομέα, την τουριστική ανάπτυξη και ανάδειξη του φυσικού πλούτου. 

Οφείλουμε να ενώσουμε την κοινωνία σε ένα μέλλον που δεν θα αντιστέκεται μόνο στις κρίσεις 
αλλά θα δημιουργεί ευκαιρίες προσαρμογής και ευημερίας για όλες και όλους. Σε αυτήν την προ-
σπάθεια, οι Δήμοι δεν είναι μόνο τοπικοί διαχειριστές αλλά πραγματικοί ηγέτες του βιώσιμου με-
τασχηματισμού.

Με αυτές τις σκέψεις καλωσορίζουμε το φετινό 27ο Φόρουμ Ανάπτυξης και ευχόμαστε να απο-
τελέσει το έναυσμα για μια νέα αναπτυξιακή πορεία.

«Οικοδομώντας την Ανθεκτικότητα: 
οι προτεραιότητες και ο ρόλος 
των Δήμων στη Δυτική Ελλάδα»

Αθανάσιος
Παπαδόπουλος

Δήμαρχος 
Καλαβρύτων,
Πρόεδρος Περιφερει-
ακής Ένωσης Δήμων 
Δυτικής Ελλάδας

Η ραγδαία ανάπτυξη της τεχνολογίας επηρεάζει καθοριστικά τον τρόπο που 

εργαζόμαστε, επικοινωνούμε και ζούμε. Η μετάβαση στη ψηφιακή εποχή διευ-

κολύνει την καθημερινότητά μας βελτιώνοντας την ποιότητα ζωής μας μέσω των 

έξυπνων συσκευών και εφαρμογών που προσφέρουν ευκολία στη διεκπεραίω-

ση αρκετών εργασιών. Η τηλεργασία, για παράδειγμα, επιτρέπει στους εργαζό-

μενους να αποφεύγουν τις πολυάριθμες ώρες μετακίνησης, ενώ η ηλεκτρονική 

υγειονομική περίθαλψη παρέχει στους πολίτες καλύτερη πρόσβαση σε ιατρικές 

υπηρεσίες. Η ψηφιοποίηση των δημόσιων υπηρεσιών, όπως η έκδοση πιστο-

ποιητικών ή η υποβολή φορολογικών δηλώσεων, μειώνει την γραφειοκρατία 

και αυξάνει την αποδοτικότητα. Ταυτόχρονα, διευκολύνει την πρόσβαση στις 

υπηρεσίες, ειδικά για απομακρυσμένες περιοχές. Κοινωνικά, η τεχνολογία δί-

νει τη δυνατότητα στους πολίτες να συμμετέχουν ενεργά στην πολιτικο-οικονο-

μική ζωή μέσω των κοινωνικών δικτύων και άλλων ψηφιακών πλατφορμών.

 Επιπρόσθετα, η μετάβαση στην τεχνολογία έχει συνδεθεί άμεσα με την οικο-

νομία και το περιβάλλον. Η ανάπτυξη νέων τεχνολογιών επηρεάζει θετικά την 

παραγωγικότητα και την οικονομική ανάπτυξη, ενώ παράλληλα προσφέρει δυ-

νατότητες για βιώσιμες λύσεις που μπορούν να μειώσουν τις περιβαλλοντικές 

επιπτώσεις.

Είναι σημαντικό να συνεχίσουμε να αναζητούμε ισχυρούς δεσμούς ανάμεσα 

στην τεχνολογία, την οικονομία και το περιβάλλον, ώστε να επιτύχουμε μια και-

νοτόμο κοινωνία που θα βελτιώσει την ποιότητα ζωής των κάτοικων της.

Ωστόσο, είναι σημαντικό να «εκμεταλλευτούμε» τη μετάβαση στη νέα αυτή επο-

χή προς όφελος του ανθρώπου για να μη χαθεί η δημιουργικότητα, η επικοινω-

νία και η ασφάλεια. Σ’ αυτό καθοριστικό ρόλο θα παίξουν τα σχολεία, οι φορείς 

πρώτου και δεύτερου βαθμού Αυτοδιοίκησης και η κουλτούρα κάθε κοινωνίας. 

Είναι επιτακτική η ανάγκη ενημέρωσης των παιδιών και των πολιτών αναφορι-

κά με τον ορθό τρόπο χρήσης και διαχείρισης των νέων συστημάτων με απώτε-

ρο στόχο να βγει κερδισμένη η κοινωνία μας, χωρίς να επιδεινωθούν οι ανισό-

τητες, η ανασφάλεια και η αποξένωση. 

Στη Δυτική Αχαΐα προχωράμε προς το μέλλον θέλοντας ένα Δήμο πιο «έξυ-

πνο», βιώσιμο και οικονομικά δυνατό. Αυτός ο στόχος δεν είναι δύσκολος αλλά 

απαιτεί ένα οικονομικό μοντέλο που αξιοποιεί τις νέες τεχνολογίες, προάγει την 

καινοτομία και ενισχύει τη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας. Παράλληλα, ανα-

γνωρίζουμε την ευθύνη που έχουμε απέναντι στο περιβάλλον και δεσμευόμαστε 

να υλοποιήσουμε αποτελεσματικές δράσεις. 

Είναι ανάγκη να κατανοήσουμε, όμως, ότι η προστασία του περιβάλλοντος εί-

ναι καθήκον όλων μας και ότι οι μικρές καθημερινές επιλογές συνεισφέρουν κα-

θοριστικά στο μέλλον που θα κληροδοτήσουμε. 

Τέλος, η μετάβαση στη νέα εποχή δεν είναι εύκολη υπόθεση θα πρέπει να βα-

σιστεί σε μια Ολοκληρωμένη Ψηφιακή Στρατηγική, η οποία απαιτεί πόρους και 

χρηματοδοτικά εργαλεία, ώστε να αντιμετωπιστούν οι απειλές και να αξιοποιη-

θούν οι ευκαιρίες, για να επιτύχουμε τα προσδοκώμενα αποτελέσματα.

Oι δεσμοί τεχνολογίας, 
οικονομίας, περιβάλλοντος 
για μια νέα καινοτόμα κοινωνία 

Γρηγόρης 
Αλεξόπουλος

Δήμαρχος 
Δυτικής Αχαΐας
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Mπροστά στις προκλήσεις του σύγχρονου κόσμου το μείζον ερώτημα που οφείλουμε 

να απαντήσουμε είναι αν έχουμε πλέον το περιθώριο να παραμείνουμε στάσιμοι ή πρέ-

πει να προχωρήσουμε μπροστά για να είμαστε χρήσιμοι στην κοινωνία. Το ερώτημα απα-

ντάται από την σημερινή πραγματικότητα, η οποία επηρεασμένη από τον επιταχυντή των 

εξελίξεων μας καλεί να κάνουμε το επόμενο βήμα, να κάνουμε τη μετάβαση στη νέα επο-

χή, χαράσσοντας πολιτικές που στοχεύουν στη συνεκτικότητα, στη συνεξέλιξη, στην άρση 

των κοινωνικών ανισοτήτων, στην αποτελεσματική λειτουργία του κράτους, στην προστα-

σία του περιβάλλοντος και στην ανθεκτική οικονομία.

Κυρίαρχη και αυθεντική κατεύθυνση στην αναγκαία αυτή μετάβαση μπορεί να προσ-

δώσει η Τοπική Αυτοδιοίκηση, η οποία έχει αποδείξει στην πράξη πως είναι ο πηγαί-

ος εκφραστής και εγγυητής της κοινωνικής συνοχής και της τοπικής ανάπτυξης. Με δι-

ορατική ματιά οι ΟΤΑ βρίσκονται αντιμέτωποι με μία μεγάλη ευκαιρία, να πετύχουν μία 

ισχυρή μετάβαση αειφορίας, διασφαλίζοντας την αντιμετώπιση καίριων ζητημάτων που 

έχουν συσσωρευτεί, από την κλιματική αλλαγή έως την κοινωνική ανισότητα. Ωστόσο ελ-

λείψει της αυτονομίας και της αυτοτέλειάς τους, η επιτυχία του εγχειρήματος απαιτεί ρη-

ξικέλευθες τομές στο σύστημα της δημόσιας διοίκησης με μετάβαση στην περιφερειακή 

διακυβέρνηση.

Η αστάθεια όσο και η ακαμψία στη διακυβέρνηση έχει παραγκωνίσει τον θεσμό της 

Τοπικής Αυτοδιοίκησης, με αποτέλεσμα να καθίσταται προβληματική και ελλειμματική η 

διαχείριση και επίλυση των καθημερινών προβλημάτων, πόσω δε μάλλον, της χάραξης 

των απαιτούμενων στρατηγικών αλλαγής που θα οδηγήσουν στη βιωσιμότητα.

Κι ενώ τα τελευταία χρόνια η προσοχή όλων έχει στραφεί στις πτυχές της διακυβέρ-

νησης και της πολιτικής που θα οδηγήσει και τη χώρα μας στα μονοπάτια της προσαρ-

μογής και της βιωσιμότητας, δυστυχώς, παραμένουμε ακόμη στο στάδιο των εννοιολογι-

κών προσεγγίσεων, μεταθέτοντας τις όποιες σωτήριες ενέργειες και πράξεις. Γνωρίζουμε 

τις προοπτικές, αλλά δεν προχωράμε… Γνωρίζουμε τον κατακερματισμό των δυνάμεων, 

αλλά δεν συναινούμε…

Δεν υπάρχουν όμως, άλλα χρονικά περιθώρια. Ήρθε η ώρα να αναλάβουμε την ευθύ-

νη που μας αναλογεί. Να βρεθούμε ένα βήμα μπροστά από τις εξελίξεις, να μην τις ακο-

λουθούμε, αλλά να τις διαμορφώνουμε.

Ας μην ξεχνάμε όμως, ότι για μια επιτυχημένη μετάβαση, είναι αναγκαία η αλληλεπί-

δραση μεταξύ διακυβέρνησης και φορέων διοίκησης. Μόνο έτσι θα καταφέρουμε να θέ-

σουμε τη βάση για μια επιτυχημένη κοινωνική μετάβαση που όχι μόνο θα διερευνά τους 

τρόπους λειτουργίας προς όφελος των πολιτών, αλλά και θα απαντήσει στις σύγχρονες 

προκλήσεις, όπως είναι η κλιματική αλλαγή, η βιοποικιλότητα, οι ενεργειακές κρίσεις, η 

έλλειψη νερού και τροφίμων.

Με αυτές τις σκέψεις αφού συγχαρώ τον «Σύμβουλο» και τον εκδότη του, Παναγιώτη 

Γιαλένιο για την επιλογή του φετινού θέματος της «Μετάβασης» χαιρετίζω τις εργασίες του 

27ου Forum Ανάπτυξης, εκφράζοντας τη βεβαιότητα ότι από τις συνεδρίες θα αναδει-

χτούν οι κατευθυντήριες γραμμές για την επίτευξή της.

Aναγκαία η μετάβαση 
στη βιωσιμότητα

Θόδωρος 
Μπαρής

Δήμαρχος 
Ερυμάνθου

Είναι μεγάλη τιμή για εμένα να αποτελώ μέρος της έκδοσης της 

εφημερίδας σας ώστε να μοιραστώ τις σκέψεις μου γύρω από ένα 

από τα πιο σημαντικά θέματα της εποχής μας: την μετάβαση. 

Είτε μιλάμε για οικονομική, είτε για κοινωνική, ή για την τεχνο-

λογική μετάβαση, η ανάγκη είναι πιο επιτακτική από ποτέ. Με λίγα 

λόγια, η μετάβαση είναι μια αναγκαία εξέλιξη που περιβάλλεται από 

προκλήσεις αλλά και ευκαιρίες. 

Αυτό που σίγουρα χρειαζόμαστε σε μια τέτοια διαδικασία, είναι οι 

σύμμαχοι. Πρέπει να καταστήσουμε σαφή την συμμετοχή των κοι-

νωνικών συνόλων στη μετάβαση. Πώς θα μπορούσε να επιτευχθεί 

κάτι τέτοιο; Με κίνητρα. Χωρίς φόβο ή επιβολή καταστάσεων. 

Πρώτη και κύρια λοιπόν, είναι η οικονομία, που μπορούμε να 

πούμε ότι ήδη έχει περάσει σε νέα φάση ανάπτυξης. 

Η ψηφιοποίηση, η πράσινη ενέργεια και η καινοτομία έχουν 

συμβάλλει σε αυτήν την αλλαγή. Μια πιο βιώσιμη αλλά και πράσι-

νη οικονομία, επιβάλλεται άλλωστε εξαιτίας των κλιματικών προ-

κλήσεων. 

Από την άλλη μεριά, έχουμε την κοινωνική μετάβαση. Προσέχο-

ντας πολύ τις ανισότητες που ίσως προκύψουν από τη νέα ψηφια-

κή εποχή, οφείλουμε να αντιμετωπίσουμε ζητήματα όπως η ανακα-

τανομή του πλούτου, η καταπολέμηση της φτώχειας, των ανισοτή-

των, καθώς και η ένταξη κοινωνικών ομάδων που έχουν περάσει 

στο περιθώριο. Άρα, χωρίς την τεχνολογία, αυτή η διαδικασία της 

μετάβασης δε θα μπορούσε να επιτευχθεί. Οι δυνατότητες άλλωστε 

που προσφέρονται από μια τέτοια διαδικασία, αφορούν την εκπαί-

δευση, την υγειονομική περίθαλψη αλλά και την κοινωνική αλλη-

λεπίδραση. 

Δεν είναι λίγες οι φορές όμως που οι μεταρρυθμίσεις που απαι-

τούνται για την ανάπτυξη, συγκρούονται με συμφέροντα πάσης φύ-

σεως. Κοινωνικές αντιδράσεις, οικονομικές συνέπειες, πολιτικές 

αποφάσεις είναι σίγουρο ότι αποτελούν εμπόδιο στην ομαλή με-

τάβαση. 

Συνεργασία μεταξύ όλων των φορέων της κοινωνίας μας, κίνη-

τρα, διάλογος και υπομονή επιβάλλεται να είναι στη φαρέτρα μας με 

στόχο την μετάβαση σε μια νέα εποχή. 

Αυτήν την ευκαιρία μας δίνει η μετάβαση. Να επαναπροσδιορί-

σουμε τις αξίες μας ώστε να δημιουργήσουμε ένα μέλλον καινοτό-

μο και πιο βιώσιμο. 

Συνεργασία όλων 
για τη Μετάβαση στη Νέα Εποχή

Παναγιώτης 
Ανδριόπουλος

Δήμαρχος 
Αιγιαλείας
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Η ψηφιοποίηση της ζωής μας και η εισαγωγή μέσω αυτής της τεχνητής νοημοσύνης 

(ΤΝ, ΑΙ), της ρομποτικής, της εικονικής πραγματικότητας (vitual reality) κλπ θα αλλά-

ξουν την ζωή της ανθρωπότητας, πολύ πάρα πάνω και πολύ πιο γρήγορα από όσο την 

άλλαξε η Βιομηχανική επανάσταση 150 χρόνια πριν.

 Ιδιαίτερα στους τομείς της γήρανσης (θα γίνει πάρα πολύ αργή και πιθανότατα ανα-

στρέψιμη με αντικατάσταση οργάνων), υγείας (θα ελέγχεται και ρυθμίζεται ολοκληρωτι-

κά από ενσωματωμένα τσιπ και τεχνητή νοημοσύνη), διατροφής (η τροφή θα γίνει εκτυ-

πούμενη και το κρέας σε μεγάλο βαθμό θα αντικατασταθεί από τεχνητό κρέας προερχό-

μενο από φυτικές ή συνθετικές πρωτεΐνες με τρισδιάστατη εκτύπωση ΤΔΕ, 3-d printing), 

εκπαίδευσης (οι δάσκαλοι σταδιακά θα αντικαθίστανται από ΤΝ και εικονική πραγματι-

κότητα), ιατρικής (σταδιακή αντικατάσταση νοσηλευτών και ιατρών από ΤΝ και ρομπότ), 

δικαιοσύνης (αντικατάσταση δικαστών από ΤΝ), ασφάλειας (αντικατάσταση από ΤΝ και 

ρομπότ), μετακίνησης (θα γίνεται με αυτοοδηγούμενα οχήματα, drown), ψυχαγωγίας (σε 

μεγάλο βαθμό θα αντικατασταθεί από εικονική πραγματικότητα). Ταυτόχρονα θα αλλά-

ξουν πάρα πολύ τα παραδοσιακά επαγγέλματα και θα αντικατασταθούν με ειδικότητες 

όπου ο εργαζόμενος θα τροφοδοτεί με πληροφορίες την ΤΝ και τα ρομπότ, τα οποία και 

θα εκτελούν την αντίστοιχη εργασία. Φυσικά δεν θα υπάρχουν χειρωνακτικές εργασίες 

και ορισμένα επαγγέλματα θα καταργηθούν εντελώς.

 Αλλά και οι πόλεμοι, εάν υπάρχουν αιτίες για αυτούς, δεν θα γίνονται πλέον με στρα-

τιωτικούς αλλά με drown και ρομπότ. Θα αρχίσουν να δημιουργούνται διαστημικοί σταθ-

μοί με μεγέθη και ζωή πόλεων, αλλά και επαρχίας και εξοχής. Η παραγωγή θα πραγμα-

τοποιείται αυτόματα και από ρομπότ, όπως και η μεταφορά των προϊόντων. Η ενέργεια 

θα είναι αποκλειστικά «πράσινη» και τα πάντα θα είναι 100% ανακυκλωμένα. Μοιάζουν 

όλα με επιστημονική φαντασία, αλλά είναι ήδη πολύ κοντά μας.

Ας προσγειωθούμε όμως στην σημερινή πραγματικότητα 

Ο ψηφιακός μετασχηματισμός περιλαμβάνει την ενσωμάτωση ψηφιακών τεχνολογιών 

και λύσεων σε κάθε τομέα μιας επιχείρησης. Πρόκειται για μια τεχνολογική αλλαγή, κα-

θώς απαιτεί από τους οργανισμούς και τις εταιρείες να κάνουν θεμελιώδεις μετατροπές 

στον τρόπο λειτουργίας τους και στον τρόπο με τον οποίο παρέχουν εμπειρίες και οφέ-

λη στους πελάτες. 

Οι ψηφιακές λύσεις βοηθούν επίσης στην αύξηση του εργατικού δυναμικού και μπο-

ρούν να οδηγήσουν σε μετατροπή επιχειρηματικής διαδικασίας και επιχειρηματικού μο-

ντέλου.

Οι ψηφιακές τεχνολογίες έχουν βαθύ αντίκτυπο στον τρόπο λειτουργίας της επιχειρη-

ματικής μας δραστηριότητας. Μια συστηματική και μακρόπνοη στρατηγική έρευνας και 

καινοτομίας είναι ζωτικής σημασίας για μια πιο παραγωγική και πράσινη οικονομία. Οι 

επιχειρήσεις πρέπει να έχουν την ικανότητα να αξιοποιούν τα οφέλη της ολοένα και πε-

ρισσότερο ψηφιοποιημένης κοινωνίας μας και να αντιμετωπίζουν τις προκλήσεις που αυ-

τή συνεπάγεται. Επιδιώκουν να αναπτύξουν καινοτόμες λύσεις που θα δώσουν στις επι-

χειρήσεις την εμπιστοσύνη, τις ικανότητες και τα μέσα για την ψηφιοποίηση και την ανά-

πτυξή τους.

 Συμπερασματικά πρέπει να αναφέρουμε ότι το θεσμικό πλαίσιο και τα χρηματοδοτικά 

εργαλεία έχουν εξελιχθεί και πληρούν τις προϋποθέσεις να στηρίξουν τον περαιτέρω ψη-

φιακό μετασχηματισμό των επιχειρήσεων. Η αξιοποίηση αυτών των πόρων θα βοηθή-

σει όλες τις επιχειρήσεις να επιταχύνουν τις ψηφιακές τους δράσεις, να σχεδιάσουν, και 

να υλοποιήσουν στρατηγική για επενδύσεις στις τεχνολογίες αιχμής (όπως η κυβερνοα-

σφάλεια και η Τεχνητή Νοημοσύνη) και στην καλλιέργεια ψηφιακών δεξιοτήτων, ήπιων 

δεξιοτήτων και εσωτερικής ψηφιακής κουλτούρας. Κλειδί σε αυτή την κατεύθυνση, εκτός 

από την αξιοποίηση των στοχευμένων χρηματοδοτικών εργαλείων, είναι και οι επιχει-

ρηματικές συνεργασίες για την επιχειρηματική μεγέθυνση ειδικά των ΜμΕ. Έτσι, ο ψη-

φιακός μετασχηματισμός δεν είναι στρατηγική πρόκληση. Είναι πλέον επιτακτική ανάγκη 

Τα ψηφιακά άλματα 
για το μέλλον

Κλεομένης
Μπάρλος

Προέδρος 
Συνδέσμου 
Επιχειρήσεων και 
Βιομηχανιών 
Πελοποννήσου 
και Δυτικής Ελλάδας

Ο τίτλος Μετάβαση που έχετε επιλέξει για την φετινή σας διοργάνωση, αποτε-

λεί ένα ορόσημο και ένα μεγάλο στοίχημα της ελληνικής κοινωνίας, αλλά και ευ-

ρύτερα του δυτικού κόσμου

Οι συνεχείς κρίσεις οικονομική, υγειονομική και ενεργειακή, ανέδειξαν σε πιο 

γρήγορους ρυθμούς την οικονομία του μέλλοντος, η οποία υποχρεώνει και υπο-

δεικνύει εμμέσως τις προσαρμογές που θα πρέπει να διαπιστώσουν εγκαίρως οι 

επιχειρήσεις. 

Βιώνουμε τις μεγάλες αλλαγές στο επιχειρηματικό περιβάλλον, με σημαντικές 

επιπτώσεις και στην απασχόληση που φέρνει η ραγδαία εξέλιξη στην τεχνολο-

γία. Η ψηφιακή οικονομία, οι αυτοματισμοί, η ρομποτική, το internet of things 

κ.α., επηρεάζουν σε μεγάλο βαθμό τις οικονομίες, αλλάζουν τα πρότυπα και εξα-

φανίζουν επιχειρηματικές δράσεις που φάνταζαν μέχρι πρότινος ανίκητες. Η με-

ταποίηση και το εμπόριο ήδη, όπως προκύπτει από όλα τα στοιχεία, δέχονται 

τους πρώτους κραδασμούς.

Η τηλεργασία, οι τηλεδιασκέψεις, οι τηλεσυναντήσεις κ.λ.π., έχουν ήδη προ-

σαρμόσει την ζωή μας στο νέο περιβάλλον και θα προκαλέσουν μειωμένη δρα-

στηριότητα σε πλήθος επαγγελμάτων όπως οι μετακινήσεις, η εστίαση, η αναψυ-

χή, διαμονή και πολλοί ακόμη κλάδοι. 

Αυτά τα φαινόμενα σηματοδοτούν τη νέα ψηφιακή εποχή που ήλθε πολύ πιο 

γρήγορα στην ζωή μας και θα αλλάζει σταδιακά και με ιδιαίτερη δυναμική την 

μορφή των παραδοσιακών οικονομιών, οδηγώντας μας στο μέλλον. 

Τι πρέπει λοιπόν να κάνουμε εμείς ως Φορείς, ως εκπρόσωποι των επιχειρη-

ματιών;

Προτεραιότητες μας πρέπει να είναι η συνεχή στήριξη της μικρομεσαίας επι-

χείρησης. Μιας στήριξης με πόρους και χρηματοδοτήσεις, αλλά και σε επίπεδο 

θεσμικό. 

Επίσης, η προσπάθεια για δημιουργία ελκυστικού περιβάλλοντος για προσέλ-

κυση επενδύσεων. Και σε αυτό θα πρέπει να συνεισφέρουμε όλοι, επιχειρημα-

τίες, παραγωγικοί φορείς, πολιτικές δυνάμεις και η Πολιτεία. Χωρίς ιδεοληψίες, 

προσωπικές πολιτικές και υπεκφυγές. 

Και βέβαια το νέο παραγωγικό μοντέλο ειδικά για την περιοχή μας επιβάλλει να 

συνεισφέρουμε όλοι στην κοινή προσπάθεια που στοχεύει στην ταχεία υλοποίη-

ση των υποδομών που χρονίζουν και συγκρατούν την περιοχή μας σε υστέρηση.

Μέσα σε αυτό το περιβάλλον ο επιχειρηματικός κόσμος της περιοχής μας θα 

κληθεί να εκλέξει τους εκπροσώπους του στο Διοικητικό Συμβούλιο του Επιμε-

λητηρίου μας. Θα πρέπει με σύνεση και μελέτη να επιλέξει αυτούς που έχουν τις 

προϋποθέσεις, την γνώση και την θέληση να προσφέρουν ουσιαστικά και ανιδι-

οτελώς, όπως και μέχρι τώρα γινόταν.

Ένα Επιμελητήριο που θα κατορθώσει να φέρει πλούτο και εισόδημα στην πε-

ριοχή και να προετοιμάσει τις επιχειρήσεις ώστε να προσαρμοστούν στην εποχή 

της τεχνητής νοημοσύνης.

Το μέλλον είναι εδώ και το Επιμελητήριο πρέπει να παραμείνει παρών στις εξε-

λίξεις, δυνατό και παρεμβατικό.

Και είμαι βέβαιος ότι αυτό θα γίνει.

Το νέο παραγωγικό μοντέλο 
επιβάλλει συνεισφορά 
στην κοινή προσπάθεια

Πλάτωνας 
Μαρλαφέκας

Πρόεδρος
Επιμελητηρίου 
Αχαΐας
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Ακούγοντας τη λέξη Μετάβαση στο μυαλό όλων έρχεται ο οδικός χάρτης αλλαγών, ο 

οποίος είναι γεμάτος προκλήσεις και νέες δυνατότητες. Αναμφίβολα κάθε μετάβαση είναι 

μια αφετηρία αναταράξεων αλλά και ευκαιριών. 

Όμως ο Άνθρωπος και η Κοινωνική Ευημερία πρέπει να είναι στο πυρήνα μιας μετά-

βασης, η οποία πρέπει να έχει τα χαρακτηριστικά της βιωσιμότητας, του ψηφιακού με-

τασχηματισμού, της καινοτομίας, και ενός ανθεκτικού οικονομικού μέλλοντος. Επίσης 

οφείλει να συμπληρώνεται με στοιχεία κλιματικής διακυβέρνησης και πράσινα επιχειρη-

ματικά μοντέλα. 

Αναμφίβολα η τεχνητή νοημοσύνη και η κυκλική οικονομία θα είναι ισχυρά εργαλεία 

σε μια τέτοια μετάβαση. Η επιστημονική έρευνα από την άλλη μεριά θα δώσει νέα παρά-

θυρα ευκαιρίας, με τις εφαρμογές που θα προκύψουν, στη πορεία της μετάβασης, 

Δεν πρέπει όμως σε αυτή τη πορεία αλλαγών που προκαλεί η μετάβαση να λείπει η ηθι-

κή όπως την γνωρίσαμε στον Πλάτωνα. Η εκπαίδευση για να στηρίξει τη μετάβαση πρέ-

πει να κάνει μια αλλαγή παραδείγματος με επίκεντρο τις γνώσεις των εκπαιδευτών έτσι 

ώστε να μπορούν να προσφέρουν τις νέες απαραίτητες δεξιότητες στους εκπαιδευόμε-

νους, οι οποίες θα χαρακτηρίζονται από την ικανότητα προσαρμογής και της κινητικότη-

τας σε σχέση με τις θέσεις εργασίας. 

Χωρίς καμία αμφιβολία παρόλες τις ισχυρές αβεβαιότητες που χαρακτηρίζουν την επο-

χή μας η μετάβαση είναι απαραίτητη. Απαιτεί όμως τη μέγιστη προσπάθεια για συμμετοχή 

και κινητοποίηση όλων χωρίς εξαιρέσεις αν θέλουμε να έχει χαρακτηριστικά συστράτευ-

σης και κοινωνικής αποδοχής, τα οποία είναι βασικά για την επιτυχία της. 

Ας κρατήσουμε όμως τα λόγια του Χάουαρντ Ζιν, «Δεν χρειάζεται να εμπλακούμε σε 

μεγάλες, ηρωικές πράξεις για να συμμετάσχουμε στην αλλαγή μιας μετάβασης. Μικρές 

πράξεις, όταν πολλαπλασιαστούν από εκατομμύρια ανθρώπους, μπορούν να μεταμορ-

φώσουν τον κόσμο». 

Η πρόκληση είναι βέβαια μεγάλη αλλά πιθανά να είναι η μόνη επιλογή βιωσιμότητας 

σε ένα διεθνές περιβάλλον που αλλάζει γρήγορα κάνοντας έτσι τα παραδοσιακά εργαλεία 

ανάλυσης να στέκονται αδύναμα να δώσουν πειστικές ερμηνείες και απαντήσεις σε όσα 

συμβαίνουν γύρω μας. 

Ας δούμε λοιπόν τη μετάβαση ως ευκαιρία και ας μην την δαιμονοποίησουμε, όπως 

συχνά κάνουμε σε αυτή τη χώρα, βάζοντας έτσι εμπόδια για αλλαγές και μεταρρυθμίσεις, 

για τα οποία συχνά στο μέλλον τα πληρώνουμε πολύ ακριβά και ειδικά σε βάρος των νέ-

ων γενεών. 

Μετάβαση με την Κοινωνική 
Ευημερία στο επίκεντρο

Χρήστος Ι.
Μπούρας

Πρύτανης 
Πανεπιστημίου 
Πατρών

Με τον όρο Δικαιοσύνη εννοούμε την λειτουργία η οποία πρέπει να είναι ανεξάρτητη 

και δεν επιτρέπονται επεμβάσεις στο έργο της από οποιαδήποτε άλλη αρχή και κυρίως από 

την πολιτική ηγεσία που ασκεί την εκτελεστική εξουσία. 

 Με την λέξη Δικαιοσύνη αποδίδεται επίσης το Δίκαιο, το σύνολο δηλαδή των υποχρε-

ωτικών κανόνων οι οποίοι ρυθμίζουν τις σχέσεις του κράτους με τους πολίτες του ή των 

πολιτών μεταξύ τους. 

 Με τον ίδιο όρο επίσης χαρακτηρίζεται και το σύνολο των ασκούντων την δικαστική 

εξουσία και τον τρόπο απονομής του δικαίου. 

 Όλα τα παραπάνω επιβάλλεται να κατατείνουν σε ένα στόχο. Την ορθή απονομή του 

δικαίου. 

 Η μετάβαση, με την έννοια της εξέλιξης από μία κατάσταση σε άλλη στο χώρο της Δι-

καιοσύνης, μπορεί να υπάρξει και πρέπει να υπάρξει σε κάθε στάδιο, πεδίο, σύστημα και 

λειτουργία αρκεί να μη θίγεται το κράτος Δικαίου το οποίο πρέπει να υπηρετεί η ίδια η Δι-

καιοσύνη ως λειτουργία. 

 Πάντα ο στόχος είναι η Δίκαιη Δίκη. Η Δίκαιη Δίκη και η Ασφάλεια του Δικαίου αποτε-

λούν και μοχλό ανάπτυξης κάθε κράτους. Για να φτάσουμε στον στόχο της Δίκαιης Δίκης, 

πρέπει οπωσδήποτε να λάβουμε υπόψη μας την ταχύτητα. Και τούτο γιατί στην Δίκαιη Δί-

κη ενυπάρχει και το στοιχείο της ταχείας Δίκης. Όμως ποτέ δεν πρέπει να λειτουργεί εις 

βάρος της. Δεν επιτρέπονται πειραματισμοί και μέθοδοι από τις οποίες να κινδυνεύει ή 

ακόμα και να θυσιάζεται η ορθή απονομή της, χάριν της ταχύτητας. 

 Εάν βλέπουμε αποσπασματικά την ταχύτητα την οποία θέλουμε να επιτύχουμε πάσει 

θυσία και με βίαιες μεταρρυθμίσεις, όλες οι προσπάθειες θα είναι αναποτελεσματικές. Το 

παρελθόν το επιβεβαιώνει. Κάθε χρόνο ακούμε βαρύγδουπες εξαγγελίες για αλλαγές με 

στόχο την ταχύτητα της δικαιοσύνης οι οποίες τον άλλο χρόνο επαναλαμβάνονται γιατί 

απέτυχαν οι προηγούμενες. 

Η μετάβαση της Δικαιοσύνης στην ψηφιακή εποχή είναι αναπότρεπτη και επιβεβλη-

μένη. Μπορεί και πρέπει να χρησιμοποιήσει όλα τα εργαλεία τα οποία μπορεί να βοηθή-

σουν την λειτουργία της, ώστε μία υπόθεση να φτάσει πιο γρήγορα στο ακροατήριο. Βα-

σικά εργαλεία του ψηφιακού μετασχηματισμού αποτελούν, μεταξύ άλλων, η ηλεκτρονική 

κατάθεση δικογράφων, οι ηλεκτρονικές επιδόσεις, η ψηφιακή δημιουργία φακέλου δικο-

γραφίας, η ψηφιοποίηση των αρχείων των δικαστηρίων, οι απομαγνητοφωνήσεις των 

πρακτικών κλπ.

 Τα παραπάνω θα ελαττώσουν τον χρόνο που θα απαιτείται για την παρακολούθηση, 

την εύρεση, αρχειοθέτηση, την ανάσυρση κλπ κάποιας υπόθεσης. Θα ελευθερωθεί αν-

θρώπινο δυναμικό και θα αξιοποιηθεί για να έχει πιό ουσιαστικό ρόλο στην απονομή της 

δικαιοσύνης. 

 Με το νέο δικαστικό έτος ενοποιήθηκε ο πρώτος βαθμός δικαιοδοσίας και ξεκίνησε η 

εφαρμογή του νέου Δικαστικού Χάρτη. Οι ειρηνοδίκες ενοποιήθηκαν με τους Πρωτοδίκες 

και υπάγονται όλοι σε ένα Κεντρικό Πρωτοδικείο του Νομού. 

Οι δικηγόροι έχουμε εκφράσει ορισμένες επιφυλάξεις στο Υπουργείο Δικαιοσύνης για 

τις παραπάνω αλλαγές ως προς την ταχύτητα αλλά και την ασφάλεια Δικαίου. Οι Ειρηνο-

δίκες δεν δίκαζαν μέχρι τώρα Οικογενειακές Υποθέσεις, ούτε προέδρευαν σε Ποινικά Δι-

καστήρια. Στο μέλλον θα μπορούν να δικάζουν σοβαρότατες ποινικές υποθέσεις. Ο κίν-

δυνος της ασφάλειας του Δικαίου είναι μεγάλος και όπως προανέφερα οι πειραματισμοί 

στον χώρο της Δικαιοσύνης δεν επιτρέπονται γιατί διακυβεύονται θεμελιώδη ανθρώπι-

να δικαιώματα. 

 Κάθε μετάβαση λοιπόν πρέπει να είναι δίκαιη και δεν πρέπει να αποκλίνει από τον 

στόχο της λειτουργίας της Δικαιοσύνης που είναι η ταχεία μεν αλλά πάνω από όλα ορθή 

απονομή της.

Η Δίκαιη Δίκη και η ασφάλεια 
μοχλός ανάπτυξης κάθε κράτους

Αθανάσιος
Ζούπας

Πρόεδρος 
Δικηγορικού 
Συλλόγου Πατρών
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Το 27ο Forum ανάπτυξης έρχεται να θέσει επί τάπητος, ένα θέμα το οποίο αποτελεί 

άξονα για την ανάπτυξη σε όλα τα επίπεδα μιας και βιώνουμε τις κατακλυσμιαίες αλλαγές 

που έχει επιφέρει στη ζωή μας η τεχνολογία. 

Από την οικονομία, την κοινωνία και το περιβάλλον, μέχρι τον τουρισμό, την ενέργεια 

και την τεχνητή νοημοσύνη η οποία αποτελεί μακράν τη μεγαλύτερη πρόκληση, η «με-

τάβαση», το πέρασμα δηλαδή σε μια νέα εποχή κάλυψης του συνόλου των σύγχρονων 

κοινωνικών αναγκών, με προϋποθέσεις σεβασμού στον άνθρωπο, και όρους ομαλότη-

τας και βιωσιμότητας, είναι ίσως η λέξη που χαρακτηρίζει περισσότερο από κάθε άλλη 

τις αναζητήσεις μας σε αυτή την τόσο δύσκολη αλλά και τόσο ενδιαφέρουσα εποχή. Μια 

εποχή στην οποία οι ταχύτητες μας ξεπερνούν δίνοντας τη σκυτάλη, σε έναν νέο κόσμο. 

Το ενδιαφέρον μας, ως ΤΕΕ Δυτικής Ελλάδας, εστιάζεται, όπως είναι λογικό, σε ζητή-

ματα τεχνολογικής, ψηφιακής, ενεργειακής και πράσινης μετάβασης, καθώς αφορούν 

άμεσα το αντικείμενο της ερευνητικής και επαγγελματικής μας δράσης, δίνοντάς μας πλή-

θος δυνατοτήτων σε σχέση με το πλαίσιο των δραστηριοτήτων μας αλλά και με την πα-

ροχή υπηρεσίας προς τον πολίτη, ο οποίος είναι και ο βασικός αποδέκτης κάθε «μετά-

βασης». 

Το θέμα το οποίο επέλεξε το 27ο Forum, μας ικανοποιεί ιδιαίτερα ως ΤΕΕ Δυτικής Ελ-

λάδας και για έναν ακόμη λόγο: εδώ και αρκετούς μήνες, εστιάζοντας στις αλλαγές και τις 

αναγκαίες «μεταβάσεις», έχουμε στρέψει το ενδιαφέρον μας στην αναγκαιότητα δημιουρ-

γίας ενός Οργάνου, το οποίο χάριν της διαβούλευσης έχουμε ονομάσει «Δυτική Ελλάδα 

2040», το οποίο θα έχει στόχο την παρακολούθηση ζητημάτων «μετάβασης» σε επίπε-

δο Δυτικής Ελλάδας, τα οποία έχουν να κάνουν με το παρόν, το μέλλον και τις νέες προ-

κλήσεις. 

Το «Δυτική Ελλάδα 2040», έχει στόχο να εδραιώσει το διάλογο μεταξύ των Φορέων 

της περιοχής (Περιφέρεια, Δήμους, ΠΕΔ, Επιμελητήρια, Πανεπιστήμια κλπ) και να δη-

μιουργήσει στέρεες γέφυρες επικοινωνίας μεταξύ τους και με την Κοινωνία των Πολιτών, 

παρέχοντας επιστημονική τεκμηρίωση και γνώση και διατυπώνοντας γνώμη για ανάγκες 

που είναι ήδη στην καθημερινή ατζέντα μας και φυσικά θα βρίσκονται υψηλά ιεραρχημέ-

νες στην ίδια ατζέντα και στο μέλλον. 

Δεν πρόκειται για δομή που έρχεται να υποκαταστήσει τα πολιτικά και επιστημονικά 

θεσμικά όργανα, αλλά για δομή που έχει σκοπό να δημιουργήσει μια μόνιμη δίοδο συ-

νεργασίας και διαλόγου μεταξύ τους.. 

Μια τέτοια μακροπρόθεσμη αναπτυξιακή στρατηγική στην περιοχή, βασισμένη στην 

επιστημονική έρευνα και τη γνώση, μπορεί να οδηγήσει σε μετασχηματισμό της οικονο-

μίας της, σε μια σύγχρονη, αποδοτική ως προς τη χρήση των πόρων και ανταγωνιστική 

οικονομία, με ποιότητα ζωής σε όλα τα επίπεδα, τοποθετώντας μας έγκαιρα και αποτελε-

σματικά απέναντι σε θέματα κομβικής σημασίας, όπως η κλιματική αλλαγή, η ραγδαία τε-

χνολογική ανάπτυξη, η Τεχνητή Νοημοσύνη, η δημογραφική κρίση η μετάβαση σε νέα 

μοντέλα απασχόλησης κ.α. 

Το γεγονός λοιπόν ότι μέσα από το 27ο Forum ανάπτυξης, στο οποίο συμμετέχουμε 

με μεγάλη χαρά ως ΤΕΕ Δυτικής Ελλάδας, θα έχουμε πρόσβαση σε μια μεγάλη δεξαμε-

νή απόψεων και προτάσεων σχετικά με θέματα μετάβασης σε συνάρτηση με την ανάπτυ-

ξη του τόπου μας, πολλαπλασιάζει το εύρος του ενδιαφέροντός μας. 

Θέλω να συγχαρώ τους διοργανωτές αυτού του τόσο σημαντικού πολυσυνεδρίου το 

οποίο μετράει ήδη 27 χρόνια προσφοράς στην περιοχή, να ευχηθώ μια παραγωγική, ου-

σιαστική διάδραση σε όλες τις παράλληλες εκδηλώσεις του 27ου Forum και φυσικά πολ-

λά πολλά χρόνια ακόμη στην υπηρεσία της ανάπτυξης με τον σεβασμό και την ποιότητα 

που χαρακτηρίζει όλες τις μέχρι σήμερα διοργανώσεις. 

Μιλώντας για τη Μετάβαση, 
σε έναν κόσμο στον οποίο 
τα πάντα αλλάζουν

Ευάγγελος
Καραχάλιος

Πρόεδρος ΤΕΕ 
Τμ. Δυτικής Ελλάδος 

Χαιρετίζοντας την φετινή διοργάνωση του Forum Ανάπτυξης, ένα διαχρονικό θεσμό για 

την Πάτρα και την ευρύτερη περιφέρεια, θεωρώ ότι η περίοδος που βιώνουμε είναι μετα-

βατική καθώς μία σειρά από ριζικές και πολυδιάστατες αλλαγές επηρεάζουν κάθε πτυχή 

της ζωής μας. Το φετινό θέμα «Μετάβαση» αποτυπώνει ένα δύσκολο ταξίδι που επιταχύ-

νει διαρκώς την είσοδο σε ένα νέο κόσμο, με σημαιοφόρο την τεχνολογία και την οικο-

νομία, αλλά με σοβαρές αναταράξεις στο περιβάλλον, στην κοινωνία και στο πολιτικό οι-

κοσύστημα.

Η «Μετάβαση» αποτελεί μια πρόκληση αλλά ταυτόχρονα και μια ευκαιρία. Οι αλλαγές 

που βιώνουμε δεν είναι απλώς τεχνολογικές ή οικονομικές. Είναι δομικές, καθώς μετα-

βάλλουν τον τρόπο ζωής μας και αγγίζουν τις βαθύτερες αξίες και προτεραιότητες της κοι-

νωνίας μας. Η κοινωνική αποστασιοποίηση που βιώσαμε κατά τη διάρκεια της πανδημί-

ας, μας έχει οδηγήσει σε ένα μοναχικό μονοπάτι ενώ η ανάγκη για συλλογική δράση αυ-

ξάνεται, καθώς η ψηφιακή επανάσταση, η πράσινη μετάβαση, η ανάγκη για ενίσχυση της 

ανθεκτικότητας στις κρίσεις και η επιτακτική ανάγκη για συμπεριληπτική ανάπτυξη διο-

γκώνεται. 

Η εποχή μας χαρακτηρίζεται ως μεταβατική, επειδή βρίσκεται σε φάση βαθιάς αλλαγής 

και ανασυγκρότησης. Η μετάβαση αυτή δεν αφορά μόνο έναν τομέα, αλλά εκτείνεται σε 

όλο το φάσμα της ανθρώπινης δραστηριότητας. Για να προσαρμοστούμε σε αυτή τη νέα 

πραγματικότητα, απαιτούνται νέες στρατηγικές, καινοτόμες λύσεις και ένα πνεύμα συνερ-

γασίας και αλληλεγγύης σε παγκόσμιο επίπεδο.

Η αλλαγή στην κατανομή της παγκόσμιας ισχύος και οι νέες γεωπολιτικές ισορροπίες 

δημιουργούν μια αίσθηση αβεβαιότητας. Η άνοδος νέων υπερδυνάμεων, οι εμπορικές 

εντάσεις και οι νέες μορφές σύγκρουσης (π.χ. κυβερνοεπιθέσεις) επηρεάζουν τη σταθερό-

τητα και την ασφάλεια. 

Η κλιματική αλλαγή έχει ήδη οδηγήσει σε ακραία καιρικά φαινόμενα όπως καύσωνες, 

πλημμύρες, τυφώνες και πυρκαγιές, τα οποία γίνονται όλο και πιο συχνά και έντονα. Αυ-

τά τα φαινόμενα προκαλούν καταστροφές σε υποδομές, απώλειες ανθρώπινων ζωών και 

μεγάλες υλικές ζημιές, με αποτέλεσμα οι κοινότητες να νιώθουν ευάλωτες και αβοήθητες. 

Η κλιματική αλλαγή έχει σημαντικές επιπτώσεις στην οικονομία, ιδιαίτερα στους κλάδους 

της γεωργίας, της αλιείας, της ενέργειας και του τουρισμού. Αυτό δημιουργεί οικονομική 

αβεβαιότητα και θέτει σε κίνδυνο τα εισοδήματα των πολιτών, οδηγώντας σε αύξηση του 

κόστους ζωής και κοινωνική δυσαρέσκεια.

Η ταχύτητα της αλλαγής της δομής της κοινωνίας (δημογραφική γήρανση, μετακίνηση 

πληθυσμών, αλλαγή του μοντέλου εργασίας, της οικογένειας, ψηφιακή επανάσταση) δημι-

ουργεί κύματα ανασφάλειας και φόβου αποκλεισμού ευάλωτων ομάδων από τη νέα επο-

χή. Είναι αδήριτη ανάγκη να ευοδωθεί η συνεργασία όλων των εμπλεκόμενων φορέων, 

τόσο σε τοπικό όσο και σε εθνικό επίπεδο, ώστε να επιτευχθεί μια ομαλή, αναπτυξιακή 

και βιώσιμη μετάβαση. Οι τοπικές κοινωνίες και οι περιφερειακές οικονομίες βρίσκονται 

στην πρώτη γραμμή των αλλαγών και, για τον λόγο αυτό, ο ρόλος τους είναι καθοριστικός. 

Το όραμα ενός καλύτερου κόσμου πρέπει να βασίζεται στις πραγματικές ανάγκες της κοι-

νωνίας με γνώμονα τη βέλτιστη αναπροσαρμογή στις νέες συνθήκες. 

Χρειάζονται νέες στρατηγικές 
και καινοτόμες λύσεις

Άννα
Μαστοράκου

Πρόεδρος Ιατρικού 
Συλλόγου Πατρών,
Αντιπεριφερειάρχης
Δημόσιας Υγείας ΠΔΕ
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Η «Μετάβαση» περιγράφει ιδανικά την πορεία του λιμανιού της Πάτρας, καθώς εστιά-

ζουμε σε έναν πράσινο, βιώσιμο και πολυτροπικό μετασχηματισμό.

Η περιβαλλοντική ευαισθησία και η βιωσιμότητα βρίσκονται στο επίκεντρο των ενερ-

γειών μας. Το 2024 ολοκληρώνεται η φύτευση 9 στρεμμάτων πρασίνου, με 580 νέα δέ-

ντρα και φυτά να μεταμορφώνουν το λιμάνι σε έναν πιο φιλικό και λειτουργικό χώρο. 

Επιπλέον, η αντικατάσταση του φωτισμού με σύγχρονες ενεργειακά αποδοτικές λύσεις 

LED στους πυλώνες ISPS, στον οδοφωτισμό και στα κτίριά μας, καθώς και η εγκατάστα-

ση φωτοβολταϊκών στο Νέο Λιμάνι, εξασφαλίζουν τη μείωση του ενεργειακού μας απο-

τυπώματος και τη σταδιακή μετάβαση σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας καθιστώντας το λι-

μάνι μας αυτάρκες σε ενέργεια.

Η Πάτρα πλέον προχωρά στη δημιουργία ενός δυναμικού logistics hub, σημειώνοντας 

αύξηση κατά 400% στα RORO δρομολόγια. Η έλευση 16 νέων RORO πλοίων αναβαθμί-

ζει τον ρόλο του λιμανιού μας στη διακίνηση εμπορευμάτων, καθιστώντας το στρατηγικό 

κόμβο μεταξύ Ανατολικής Μεσογείου και Ευρώπης. 

Παράλληλα, ξεκινούν έργα για την αναβάθμιση του οδικού δικτύου εντός του λιμένα. 

Με δεδομένη την αυξημένη κίνηση εμπορευματοκιβωτίων, βελτιώνουμε την προσβασι-

μότητα και την ασφάλεια, ενισχύοντας τη συνολική λειτουργικότητα του λιμανιού.

Το 2025 σηματοδοτεί την έναρξη κατασκευής ενός dry berth 85 θέσεων για yachts 

στο Νότιο Τμήμα του Νέου Λιμένα. Η νέα αυτή εγκατάσταση, σε συνδυασμό με την κα-

τασκευή, στο κέντρο της Πάτρας, της Patradise Yacht Marina συνολικής χωρητικότητας 

212 yachts, αναβαθμίζει το τουριστικό προϊόν της Πάτρας και εδραιώνει τη θέση της ως 

προορισμό υψηλού επιπέδου.

Η κρουαζιέρα, επίσης, εισέρχεται σε μια νέα εποχή. Ξεκινάμε διαδικασίες υλοποίησης 

σύμφωνα με ευρωπαϊκά πρότυπα, ενώ παράλληλα επενδύουμε στον Σταθμό Κανελλό-

πουλου, αναβαθμίζοντας τις υποδομές για να προσφέρουμε υψηλής ποιότητας υπηρεσί-

ες στους επισκέπτες μας.

Το λιμάνι της Πάτρας βρίσκεται σε τροχιά μεταμόρφωσης. Με στοχευμένες επενδύσεις 

στον πράσινο μετασχηματισμό, τη βελτίωση της λειτουργικότητας και την τουριστική ανα-

βάθμιση, καθιστούμε το λιμάνι μας σημείο αναφοράς για την Ελλάδα και τη Μεσόγειο.

Η «Μετάβαση» αυτή δεν είναι απλώς αναγκαία· είναι ο δρόμος που οδηγεί σε ένα βι-

ώσιμο, καινοτόμο και ευημερούν μέλλον. Σας ευχαριστώ για την ευκαιρία να μοιραστώ 

το όραμά μας στη Μετάβαση και προσβλέπω στη στήριξη όλων για την υλοποίησή του.

Μετάβαση – Το λιμάνι της Πάτρας 
σε μια πράσινη εποχή 
πολυτροπικότητας

Παναγιώτης
Αναστασόπουλος

Διευθύνων 
Σύμβουλος
Οργανισμός Λιμένος 
Πατρών Α.Ε.

O Εμπορικός και Εισαγωγικός Σύλλογος (ΕΕΣΠ)σε συνδιοργάνωση με την 

Ομοσπονδία Εμπορίου και Επιχειρηματικότητας Πελοποννήσου και Νοτιοδυτι-

κής Ελλάδας (ΟΕΕΣΠ), συμμετέχουν στο 27ο Forum Ανάπτυξης. Αποτελεί μια 

μοναδική ευκαιρία για να αναδείξουμε τις προκλήσεις και τις ευκαιρίες του κλά-

δου. Μέσα από έναν ανοιχτό διάλογο, θα διερευνήσουμε τρόπους για την ενίσχυ-

ση της ανταγωνιστικότητας, την ενδυνάμωση των επιχειρήσεων και την καλύτερη 

εξυπηρέτηση των καταναλωτών.

Το ελληνικό εμπόριο αποτελεί διαχρονικά βασικό πυλώνα της οικονομικής 

ανάπτυξης και κοινωνικής συνοχής της χώρας μας. Από την παράδοση των μι-

κρών συνοικιακών καταστημάτων, που επί δεκαετίες αποτελούσαν το θεμέλιο της 

τοπικής οικονομίας, μέχρι την εξέλιξη της σύγχρονης αγοράς, ο κλάδος αυτός δι-

αδραμάτισε καθοριστικό ρόλο στη διαμόρφωση της επιχειρηματικής ταυτότητας 

της Ελλάδας.

Η ιστορία του ελληνικού εμπορίου είναι άρρηκτα συνδεδεμένη με την παρά-

δοση. Οι τοπικές αγορές, τα εμποροπανηγύρια και η προσωπική σχέση μεταξύ 

εμπόρου και καταναλωτή ήταν τα χαρακτηριστικά της εμπορικής δραστηριότητας 

του παρελθόντος. Παρά τις περιορισμένες υποδομές και την έλλειψη τεχνολογίας, 

η εμπορική δραστηριότητα ήταν και παραμένει μια δυναμική κινητήρια δύναμη 

για την ελληνική οικονομία.

Στη σύγχρονη εποχή, το εμπόριο βρίσκεται στο επίκεντρο ενός συνεχούς μετα-

σχηματισμού. Η ψηφιακή επανάσταση, η ανάπτυξη του ηλεκτρονικού εμπορίου 

και οι νέες καταναλωτικές τάσεις έχουν διαμορφώσει ένα δυναμικό περιβάλλον 

γεμάτο ευκαιρίες αλλά και προκλήσεις. Οι επιχειρήσεις καλούνται να προσαρμο-

στούν στις αλλαγές αυτές, επενδύοντας στην τεχνολογία, την εκπαίδευση του προ-

σωπικού και τη βιωσιμότητα. Παράλληλα, οι καταναλωτές αναζητούν πιο προσω-

ποποιημένες εμπειρίες, ποιότητα και διαφάνεια, κάτι που ωθεί τον κλάδο σε συ-

νεχή εξέλιξη.

Το μέλλον του ελληνικού εμπορίου προδιαγράφεται συναρπαστικό αλλά και 

απαιτητικό. Οι τάσεις δείχνουν προς έναν κόσμο όπου η τεχνολογία θα αποτελεί 

τον κύριο άξονα ανάπτυξης. Η τεχνητή νοημοσύνη, τα big data και οι λύσεις βιώ-

σιμης ανάπτυξης θα είναι καταλυτικοί παράγοντες για τη διαφοροποίηση και την 

ανταγωνιστικότητα. Παράλληλα, η συνεργασία μεταξύ επιχειρήσεων, θεσμικών 

φορέων και καταναλωτών θα είναι ζωτικής σημασίας για τη διασφάλιση μιας δί-

καιης και ανθεκτικής αγοράς.

Ας αξιοποιήσουμε αυτή την ευκαιρία για να συνδιαμορφώσουμε το μέλλον του 

ελληνικού εμπορίου!

Το Χθες, το Σήμερα και το Αύριο 
του Ελληνικού Εμπορίου

Γιώργος 
Βαγενάς

Πρόεδρος Ο.Ε.ΕΣ.Π 
& ΕΕΣΠ
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«σπορά» σε έναν κόσμο σε διαρκή μετάλλαξη 
Το 27ο Forum Ανάπτυξης πραγματο-
ποιήθηκε το περασμένο Σαββατοκύρια-
κο στο ξενοδοχείο My Way στην Πάτρα, 
συγκεντρώνοντας εκπροσώπους από την 
κυβέρνηση, την πολιτική, την αυτοδιοί-
κηση, την ακαδημαϊκή κοινότητα, τον 
επιχειρηματικό κόσμο, τον πολιτισμό και 
την κοινωνία. 
Με χιλιάδες συμμετέχοντες, το αρχαιότερο 
πολυσυνέδριο της Δυτικής Ελλάδας, προ-
σέφερε 21 εκδηλώσεις με επίκαιρο θέμα 
τη «Μετάβαση». Πάνω από 140 ομιλη-
τές παρουσίασαν απόψεις και προτάσεις, 
προκαλώντας ουσιαστικές συζητήσεις. 
Το 27ο Forum Ανάπτυξης, με πολύτιμο 
περιεχόμενο για την ανάπτυξη της περιο-
χής, ολοκληρώθηκε αφήνοντας σημαντι-
κή παρακαταθήκη. 

Χρηματοδότηση για 
το παράλιο μέτωπο
Με το ποσό των 16,5 εκατομμυ-
ρίων ευρώ χρηματοδοτούνται 
μεταξύ άλλων οι παρεμβάσεις 
ανάπλασης του παραλιακού 
μετώπου Αχαΐας-Ηλείας.

Διαβούλευση
για προϊόντα ΠΟΠ 
 Ξεκίνησε η διαβούλευση από 
την Περιφέρεια για την υλοποί-
ηση του έργου που στόχο έχει 
την αναγνώριση προϊόντων 
ΠΟΠ.

ΔΟΥ: Ανατροπή 
στις εκλογές 
Ανατροπή στις εκλογές των Ερ-
γαζομένων στις ΔΟΥ Αχαΐας, 
Ηλείας, Κεφαλληνίας και Ζα-
κύνθου. Πρώτη δύναμη η ΔΑΣ 
που πρόσκειται στο ΚΚΕ.

Σελ. 3 Σελ. 3 Σελ. 3

Σελ. 2, 5-22

Γιορτάζει τα 
60 χρόνια του

Το Πανεπιστήμιο Πατρών γιορτάζει 
τα 60 χρόνια και από χθες ξεκίνησε 
επετειακό συνέδριο που ολοκληρώ-
νεται σήμερα. Ομιλητές χθες ήταν, 
μεταξύ άλλων, ο πρ. αντιπρόεδρος 
της κυβέρνησης και υπουργός Εξω-
τερικών Ευάγγελος Βενιζέλος, αλλά 
και όλοι οι πρώην πρυτάνεις του 
Ιδρύματος. Σήμερα συνεχίζεται ο 
κύκλος των συζητήσεων με εκπρο-
σώπους άλλων πανεπιστημίων.

Σελ. 4

«Ταρτούφος» 
από το Ρεφενέ
Το Ρεφενέ, γιορτάζοντας τα 25 χρό-
νια του, ανεβάζει για επτά παραστά-
σεις τον «Ταρτούφο» του Μολιέρου.

Σελ. 3

Πανεπιστήμιο Πατρών 

Ελληνικά & Ξενόγλωσσα βιβλία  
Σχολικά, Χαρτικά , Γραφική Ύλη, 
Αναλώσιμα

Βιβλιοπωλεία  Πάτρα
• Αμερικής 63, τηλ. 2610434965, 
amerikis@e-lexis.gr
• Κανακάρη 155-157, τηλ. 2610277017, 
kanakari@ e-lexis.gr
• Μαιζώνος 38-40, τηλ. 2610220919, 
info.maizonos@ e-lexis.gr
• Αθηνών 11 Ρίο, τηλ. 2610911382,    
info.rio@ e-lexis.gr

Χονδρική Πώληση
Αμερικής 63, (Υπόγειο), 
τηλ. 2610336323, 
424655,454697, 
info.lexis@ e-lexis.gr

Όλα τα βίντεο των εκδηλώσεων
στο www.forumanaptixis.gr

> 27ο Forum Ανάπτυξης: Η «Μετάβαση» στο επίκεντρο με προτάσεις για βιώσιμο μέλλον



2                                             ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ29 Νοεμβρίου 2024 27ο Forum Ανάπτυξης29 Νοεμβρίου 2024                                             ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ2

Β
ιωματικές εμπειρίες, μουσικά ακού-
σματα, συναντήσεις, πολιτικές συ-
ζητήσεις, αναμνήσεις από τη δεκαε-
τία του 80 αναβίωσαν στη συνεδρία 

με τίτλο «Η Πάτρα των ‘80s: Μουσικοί καλλι-
τέχνες και κοινωνία που σηματοδότησαν την 
πανελλαδική της έκφραση - Δράσεις εξω-
στρέφειας της μοναδικότητας της εποχής», 
που πραγματοποιήθηκε στο πλαίσιο του 27ου 
Forum Ανάπτυξης.
Άπαντες οι συμμετέχοντες συμφώνησαν ότι η 
καλλιτεχνική παραγωγή εκείνης της περιόδου, 
μπορεί να πυροδοτήσει ακόμα και σήμερα δυ-
νάμεις, αλλά και να αποτελέσει το εφαλτήριο για 
νέες δημιουργικές προσπάθειες που θα μπο-
ρούσαν να λειτουργήσουν αναπτυξιακά για την 
Πάτρα. Οι συγκρίσεις των εποχών ανέσυραν… 
μνήμες, «τότε που διασκέδαση διαρκούσε επτά 
ημέρες την εβδομάδα και όχι δύο, όπως σήμε-
ρα» και το «χαρτζιλίκι του φοιτητή έφτανε να δι-
ασκεδάζει κάθε μέρα».
Λίγο μετά τη Μεταπολίτευση, η κοινωνία έχει 
ανάγκη να διασκεδάσει, οι φοιτητές αναπτύσ-
σουν ζωηρή κινητικότητα και η δράση δεν πε-
ριορίζεται στο ψυχαγωγικό πεδίο, αλλά συνδυ-
άζεται με ολονύκτιες πολιτικές συζητήσεις και 
αφισοκόλληση για να καταλήξουν οι παρέες στο 
«βωμό», όπως αποκαλούσαν το «Χάραμα». 
Για τους στόχους της συζήτησης για την Πάτρα 
“των ‘80s” ο εκδότης του «Συμβούλου Επιχει-
ρήσεων» Παναγιώτης Γιαλένιος, που είχε και 
την πρωτοβουλία της εκδήλωσης, μέσα και από 
τη βιωματική του σχέση ως φοιτητής εκείνη την 
περίοδο, τόνισε την ανάγκη εξωστρέφειας για τη 
συγκεκριμένη ιστορική φάση, με στόχο την προ-
σέλκυση κυρίως των δεκάδων χιλιάδων φοιτη-
τών που βίωσαν την εμπειρία αυτή και τη σύν-
δεσή τους με τη σημερινή πόλη. Η ανάδειξη της 
πολιτιστικής δυναμικής της εποχής, με έμφαση 
στη μουσική, την τέχνη και τις κοινωνικές δρά-
σεις που ξεχώρισαν πανελλαδικά, μπορεί να 
εμπλουτίσει τη σύγχρονη πολιτιστική δημιουρ-
γία και να εμπνεύσει τους νέους. Παράλληλα, 
πρωτοβουλίες που ζωντανεύουν τις μνήμες και 
τα συναισθήματα της εποχής μπορούν να ενι-
σχύσουν την τοπική κοινωνία, προσφέροντας 
νέες ευκαιρίες πολιτιστικής ανάπτυξης και δημι-
ουργώντας έναν ισχυρό δεσμό με το παρελθόν.
Ο χειρουργός Ανδρέας Μάζης, μέλος Επιτρο-
πής Πολιτισμού Δήμου Πατρέων εκπροσωπό-
ντας και τον Δήμο στην εκδήλωση (την οποία 
τίμησε με την παρουσία του και ο Δήμαρχος Κ. 
Πελετίδης), αναφέρθηκε διεξοδικά στη δημι-
ουργία θεσμών που ξεκίνησαν εκείνη την περί-
οδο όπως η Ορχήστρα Νυχτών Εγχόρδων του 
Δήμου, το Δημοτικό Ωδείο, το Καλλιτεχνικό Ερ-
γαστήρι, το ΔΗΠΕΘΕ και αργότερα το Διεθνές 
Φεστιβάλ για να φτάσει στις σημερινές σύγχρο-
νες κατευθύνσεις του Δήμου, που -όπως είπε- 
παρά την ισχνή χρηματοδότηση καταβάλλεται 
σημαντική προσπάθεια για αναβάθμιση του φε-
στιβάλ, περαιτέρω ανάπτυξη του ΔΗΠΕΘΕ, του 
Δημοτικού Ωδείου και της Μπάντας του Δήμου. 
Παράλληλα παρέχεται βοήθεια σε ερασιτεχνικά 
σχήματα της πόλης και σε θεατρικές δραστηρι-
ότητες ερασιτεχνών, διοργανώνονται εκθέσεις 
ιστορικού και πολιτικού χαρακτήρα και επιχει-
ρείται ενδυνάμωση των πολιτιστικών σχέσεων 
με τα ΑΕΙ της πόλης , αλλά και τη μέση εκπαί-
δευση.

Αναφέρθηκε η δημιουργία του Μουσείου Γκολέ, 
που έχει δρομολογηθεί από τη Δημοτική αρχή, 
η οποία διατηρεί σε ασφαλές μέρος και με με-
γάλο σεβασμό 60 μουσικά όργανα του μεγάλου 
Ρεμπέτη και στοχεύει το μουσείο να λειτουργή-
σει ως πυρήνας γνώσης, έρευνας και πολιτιστι-
κών δράσεων. Υπογραμμίστηκε, βέβαια, ότι κα-
νένα Μουσείο και κανένας χώρος πολιτισμού 
δεν μπορεί να λειτουργήσει χωρίς το απαραίτη-
το προσωπικό και το πρόβλημα της έλλειψης ερ-
γαζομένων, λόγω της κυβερνητικής απαγόρευ-
σης πρόσληψης προσωπικού στους Δήμους 
παρόλο που οι αποχωρήσεις συνταξιοδότησης 
είναι πολυάριθμες και συνεχείς, είναι τεράστιο. 
Επί πλέον στο πρόγραμμά της, η Αντιδημαρχία 
Πολιτισμού, θα προσπαθεί να συμπεριλαμβάνει 
αναφορές στο ρεμπέτικο και γνήσιο λαϊκό τρα-
γούδι, όπως το διήμερο αφιέρωμα σε Γκολέ και 
Τσιατά που ήδη πραγματοποίησε, με ελεύθερη 
είσοδο και επιτυχία το καλοκαίρι του 2024.
Αντίστοιχες στιγμές αναπόλησε ο πρώην Περι-
φερειάρχης Απόστολος Κατσιφάρας ο οποίος 
πρότεινε αυτό το κεφάλαιο, αυτό το απόθεμα να 
το ξαναφέρουμε στη σημερινή εποχή. «Να πά-
ρουμε αυτή τη δύναμη, αυτή την αύρα, αυτό το 
πολιτιστικό απόθεμα που παρήχθη εδώ να το 
συνδέσουμε με την ιστορία, τη σημερινή επο-
χή , τα δικά μας παραγόμενα πολιτιστικά αγαθά 
και να δημιουργήσουμε μια νέα δυναμική που 
μπορεί να προσελκύσει κόσμο, αλλά και να λει-
τουργήσει δημιουργικά. Πέρα από τη στροφή 
και την ανάμνηση, μπορούμε να μεταφέρουμε 
το χθες στο σήμερα. Να το πιστέψουμε και να 
το χτίσουμε, αναλαμβάνοντας θεσμικές πρωτο-
βουλίες που θα αναδεικνύουν την λαϊκή μουσι-
κή κληρονομιά». 
Ο Γρηγόριος Μικρώνης, Μέλος Ειδικού Εκ-
παιδευτικού Προσωπικού Πανεπιστημίου Πα-
τρών, επιμελητής καλλιτεχνικών εκδηλώσεων, 
εστίασε στη μοναδική συμβολή της πόλης στο 
λαϊκό τραγούδι και τη μουσική παραγωγή της 
δεκαετίας του ‘80. Τονίστηκε η σημασία των συ-
νοικισμών ως «ζωντανών εργαστηρίων» συλλο-
γικότητας, όπου το ρεμπέτικο, η καντάδα και το 
αστικολαϊκό τραγούδι αναδείχθηκαν ως φορείς 
πολιτιστικής έκφρασης και ταυτότητας.
Κεντρική φιγούρα της περιόδου υπήρξε ο Μπά-
μπης Γκολές, του οποίου η συμβολή στην ανα-
βίωση του ρεμπέτικου είναι ανεκτίμητη, ενώ η 
επιρροή του ξεπέρασε τα τοπικά όρια, αφήνο-
ντας παρακαταθήκη στη μουσική σκηνή της χώ-
ρας. Παράλληλα, αναφέρθηκαν και άλλοι σπου-
δαίοι δημιουργοί όπως τα «Παιδιά από την 
Πάτρα», ο Κώστας Τσιατάς κ.α, οι οποίοι έδρα-
σαν σε ένα ευρύ πεδίο καλλιτεχνικών και πολι-

τιστικών εκδηλώσεων, από μπουάτ έως φοιτη-
τικές πρωτοβουλίες.
Η μουσική της Πάτρας δεν υπήρξε μόνο μορφή 
διασκέδασης αλλά και μέσο κοινωνικής έκφρα-
σης, αποτυπώνοντας τις αντιθέσεις και τις ελπί-
δες της εποχής. Η σύνδεση του πολιτισμού με 
την κοινωνία παραμένει ζητούμενο για την αξιο-
ποίηση αυτής της πλούσιας κληρονομιάς.

Προτάσεις για δράση:
1. Μουσείο Λαϊκής Μουσικής: Ένα μουσείο 
αφιερωμένο στη μουσική της πόλης, με αρχει-
ακό υλικό και διαδραστικές εκθέσεις, μπορεί να 
λειτουργήσει ως εκπαιδευτικό και καλλιτεχνικό 
κέντρο. Η λειτουργία του θα υποστηριχθεί από 
δωρεές αρχειακού υλικού, με σημαντική αρχή 
τη δέσμευση του Λάμπρου Καρελά και άλλων 
καλλιτεχνών ( με αφορμή την εκδήλωση)
2. Θεσμοθέτηση ετήσιου μουσικού αφιερώμα-
τος: Διοργάνωση εκδηλώσεων που θα προά-
γουν την τοπική μουσική παράδοση.
3. Υποστήριξη καλλιτεχνικών πρωτοβουλιών: 
Ενίσχυση μουσικών σχολείων, φοιτητικών καλ-
λιτεχνικών δράσεων, και της Δημοτικής Μπά-
ντας.
Η δημιουργία επιστημονικής και καλλιτεχνικής 
επιτροπής θα συμβάλει στη χάραξη στρατηγι-
κής εξωστρέφειας, ενώ η ενίσχυση των μουσι-
κών σχολείων και των φοιτητικών καλλιτεχνι-
κών πρωτοβουλιών θα αναδείξει το νέο ταλέντο. 
Επιπλέον, πρέπει να στηριχθούν η Δημοτική 
Μπάντα, η Μπαντίνα και η Ορχήστρα Νυκτών 
Εγχόρδων, διευρύνοντας την απήχησή τους.
Η Μαρία Αργυροπούλου, ΕΔΙΠ στο Τμήμα 
Διοίκησης Τουρισμού Πανεπιστημίου Πατρών, 
αναφέρθηκε στην Αναγεννητική Πολιτιστική πο-
λιτική και πως αυτή μπορεί να αξιοποιηθεί για 
να αναδειχθεί η Πάτρα των ’80’s. Όπως εξήγη-
σε η Αναγεννητική Πολιτιστική πολιτική μετα-
τοπίζει το επίκεντρο της πολιτιστικής πολιτικής 
από την απλή διατήρηση και συντήρηση της πο-
λιτιστικής κληρονομιάς στην ενεργή αναγέννη-
ση και αναζωογόνηση των πολιτιστικών οικο-

συστημάτων, προωθεί τη δημιουργικότητα, την 
ποικιλομορφία και την ανθεκτικότητα στους πο-
λιτιστικούς τομείς και στοχεύει στη μακροπρό-
θεσμη αναγέννηση και όχι στη βραχυπρόθεσμη 
διατήρηση.
«Ένας από τους πιο άμεσους τρόπους πολιτιστι-
κής χρήσης μιας περιόδου της μουσικής ιστορί-
ας είναι η αναβίωση ιστορικών ρεπερτορίων ή 
ακόμη και η επανερμηνεία της μουσικής παρελ-
θουσών περιόδων που περιλαμβάνει την προ-
σαρμογή των ιστορικών έργων στις σύγχρονες 
ευαισθησίες, δημιουργώντας νέες προοπτικές, 
διατηρώντας παράλληλα την ουσία των αρχικών 
συνθέσεων» επεσήμανε μεταξύ άλλων.
Στην Πάτρα των ‘80s και πως επηρέασε το χο-
ρευτικό φαινόμενο αναφέρθηκε ο Χρήστος Γι-
αννόπουλος, υπεύθυνος και δάσκαλος του 
χορευτικού τμήματος του Δήμου Πατρέων, Δη-
μοτικός Σύμβουλος, εξηγώντας εμφατικά σε τι 
διέφερε ο χορός στο «Χάραμα», από τον ταμπα-
χανιώτικο χορό στα μαγαζιά της Αγίας Αικατε-
ρίνης. Μάλιστα αναφέρθηκε στη μεγάλη αλλαγή 
που έφερε το «Χάραμα», που οι μουσικοί ξεσή-
κωναν τους θαμώνες να χορέψουν, «κι οι πίστες 
να παίρνουν φωτιά» ενώ μέχρι πρότινος για να 
χορέψεις, πλήρωνες τις γνωστές παραγγελιές. 
Την ζωντανή συζήτηση συντόνισε η Αθηνά 
Καλλιμάνη- Γεωργιτσοπούλου, Εκπαιδευτικός, 
σκηνοθέτης, Δημοτική Σύμβουλος Δήμου Πα-
τρέων. Η κα Καλλιμάνη έκανε και συγκεκριμέ-
νες προτάσεις, (ως πολίτης και όχι ως εκπρό-
σωπος της δημοτικής αρχής όπως διευκρίνισε) 
στη ολοκλήρωση της εκδήλωσης που συνοψίζο-
νται ως εξής: 
α) Οι επαγγελματίες της εστίασης, ως βασικοί δι-
οργανωτές ανάλογων μουσικών εκδηλώσεων, 
θα μπορούσαν σε συνεργασία με τουριστικούς 
πράκτορες, τουριστικά γραφεία και ξενοδόχους 
να δημιουργούν -από κοινού- διήμερα- τριήμε-
ρα πακέτα συγκεκριμένες χρονικά περιόδους 
που θα συμπεριλαμβάνουν ξεναγήσεις στην 
πόλη προτείνοντας όμως παράλληλα μία οργα-
νωμένη και στοχευμένη ποιοτική διασκέδαση, 
που θα μπορεί να προσελκύσει τους φοιτητές 
που έζησαν εκείνη την εποχή και όχι μόνο.
 Β) Η Δημοτική αρχή, εφόσον είναι εφικτό και 
οικονομικά πραγματοποιήσιμο, θα μπορούσε να 
προσπαθήσει να οργανώνει, σε πράσινα σημεία 
της Πάτρας (πχ. Ριγανόκαμπο, Γηροκομειό, Νό-
τιο Πάρκο), κάθε χρόνο ένα μονοήμερο πανη-
γύρι ρεμπέτικου και γνήσιου λαϊκού τραγουδιού 
που θα ξεκινάει από 7μμ και θα διαρκεί έως τα 
ξημερώματα της επόμενης μέρας με τη συμμετο-
χή ερασιτεχνικών, επαγγελματικών, φοιτητικών 
μουσικών σχημάτων και θεάτρου Σκιών. 

Προτάσεις διάδοσης και εξωστρέφειας 
της πολιτιστικής «Πάτρας των 80’s»
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Οι εργασίες του αναπτυξιακού 
πολυσυνεδρίου, το οποίο φέ-
τος περιελάμβανε 21 συνεδρί-
ες με περισσότερους από 140 
ομιλητές ξεκίνησαν το πρωί του 
Σαββάτου με την τέλεση του κα-
θιερωμένου αγιασμού από τον 
Σεβασμιώτατο Μητροπολίτη 
Πατρών, κ.κ. Χρυσόστομο, ο 
οποίος αφού συνεχάρη τους δι-
οργανωτές εξέφρασε τη βεβαι-
ότητα ότι και στο φετινό συνέ-
δριο θα κατατεθούν ωφέλιμες 
σκέψεις και προτάσεις για την 
ανάπτυξη του τόπου μας.
Στη συνέχεια το λόγο πήρε ο 
υπεύθυνος της διοργάνωσης, 
εκδότης της εφημερίδας «Σύμ-
βουλος Επιχειρήσεων», Πα-
ναγιώτης Γιαλένιος, ο οποίος 
χαρακτήρισε το πολυσυνέδριο 
«δημιουργική σπορά» απόψε-
ων, προτάσεων και συνεργασι-
ών και επεσήμανε πως το «φε-
τινό θέμα της Μετάβασης δεν 
επελέγη τυχαία, καθώς η μετα-
βατικότητα απασχολεί όλες τις 
εκφάνσεις της σύγχρονης ζω-
ής. Σκοπός είναι να προσδώ-
σουμε την πραγματική διάστα-
ση της Μετάβασης στο δημόσιο 
διάλογο αφυπνίζοντας όλους 
τους επιστημονικούς και πα-
ραγωγικούς φορείς. Με τη δι-
οργάνωση του πολυσυνεδρίου 
προσπαθούμε να είμαστε χρή-
σιμοι στην κοινωνία».

Γ. Παπανδρέου: «Η Μετά-
βση να είναι κτήμα όλων»
Χαιρετισμό στην τελετή των 
εγκαινίων έκανε ο πρώην πρω-
θυπουργός, βουλευτής Αχαΐ-
ας ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, Γιώργος 
Παπανδρέου, ο οποίος ανέφε-
ρε μεταξύ άλλων πως «η Μετά-
βαση σε μια βιώσιμη, πράσι-
νη και ψηφιακή οικονομία, εί-
ναι μια θεματολογία που, όπως 
γνωρίζετε, με απασχολεί εδώ 
και δεκαετίες. Πολλοί τότε δια-
κωμωδούσαν αυτές τις έννοιες, 
ενώ υπάρχουν και κάποιοι ηγέ-
τες, όπως ο προσφάτως εκλε-
γείς Τράμπ στην Αμερική, που 
αρνούνται την καταστροφή, οι-
κολογική και κλιματική που 
επέρχεται», τόνισε και προσέ-

θεσε πως «η μετάβαση, δεν 
μπορεί να είναι μονόπλευρη ή 
να υπηρετεί λίγους. Δεν μπο-
ρεί να σχεδιάζεται ερήμην της 
κοινωνίας, χωρίς διαβούλευ-
ση, διαφάνεια και δικαιοσύ-
νη». Μάλιστα, επεσήμανε πως 
η ανάπτυξη αλλά ακόμα περισ-
σότερο η μετάβαση δεν μπορεί 
παρά να είναι, Δημοκρατική, 
Συμμετοχική και Δίκαιη. Ωστό-
σο, ξεκαθάρισε πως η μετάβα-
ση πρέπει και μπορεί και άλ-
λους στόχους, λέγοντας «ανά-
πτυξη σοβαρή, βιώσιμη, δεν 
νοείται αν δεν περικλείει πέ-
ρα από την οικονομική πλευ-
ρά τον στόχο της ευζωίας, την 
διασφάλιση στην πρόσβαση σε 
ποιοτική υγεία για όλους, παι-
δεία δημοκρατική και σύγχρο-
νη, κατοικία, ψυχική υγεία, και 
μια κοινωνία αλληλεγγύης και 
ανθρωπιάς». Ο κ. Παπανδρέ-
ου, στον χαιρετισμό του καυ-
τηρίασε επίσης, το γεγονός, ότι 
μόλις το 2% των πόρων τρι-
ών προκηρύξεων του Αναπτυ-
ξιακού Νόμου κατευθύνθηκαν 
στην περιφέρεια Δυτικής Ελλά-
δος, όπως επίσης και ότι εγκρί-
θηκε κάτω από το 20% των 
προτάσεων στη χώρα. «Λε-
φτά υπάρχουν - αλλά που πά-
νε; Στο πλιάτσικο που αισθάνε-
ται καθημερινά ο Έλληνας και 
η ελληνική οικογένεια, από την 
τεράστια κερδοσκοπική πρα-
κτική των μεγάλων εταιριών 
ενέργειας, σουπερμάρκετ και 
τραπεζών. Και αυτό με τις πλά-
τες της κυβέρνησης. Γιατί εξα-
κολουθούν ακόμη και σήμερα 
να χάνονται στις σκοτεινές
διαδρομές μεταξύ πελατεια-
κού κράτους και πάσης φύσε-
ως συμφερόντων - και να σπα-

ταλούνται με αθέμιτες πρακτι-
κές», είπε με νόημα.

Ι. Μπουγάς: Η μετάβαση 
πυρήνας της εξέλιξης
Ακολούθησε ο χαιρετισμός του 
Υφυπουργού Δικαιοσύνης, Ιω-
άννη Μπούγα, ο οποίος αφού 
χαρακτήρισε τον τίτλο του φε-
τινού πολυσυνεδρίου υπερβα-
τικό, τόνισε πως «η μετάβαση 
είναι ο πυρήνας των εξελίξε-
ων στις σύγχρονες κοινωνίες. 
Για να επιτευχθεί ωστόσο η 
Μετάβαση οφείλουμε να αξιο-
ποιήσουμε τις νέες τεχνολογί-
ες. Στον τομέα της Δικαιοσύ-
νης έχει γίνει λόγος για τη χρή-
ση της τεχνητής νοημοσύνης, 
η οποία θα φέρει τεράστιες αλ-
λαγές, όμως εγκυμονεί και κιν-
δύνους. Η τεχνητή νοημοσύνη 
δεν μπορεί να υποκαταστήσει 
την ανθρώπινη κρίση και βού-
ληση, για παράδειγμα στις δι-
καστικές αποφάσεις. Οι δικα-
στές μπορούν να ξεχωρίσουν 
το νόμιμο από το παράνομο, 
αλλά και το ηθικό από το ανή-
θικο, ενώ χρησιμοποιούν την 
αρχή της επιείκειας. Απαιτείται 
ατο πλαίσιο αυτό, μία θεσμική 
μετάβαση, ώστε να προσαρμο-
στούμε στις σύγχρονες εξελί-
ξεις, αλλά και διάθεση σημαντι-
κών πόρων. Η θεσμική Μετά-
βαση ενισχύει τον διάλογο, τη 
διαφάνεια και την ανταγωνιστι-
κότητα της οικονομίας».

Οι βουλευτές Αχαΐας
Ακολούθησαν σύντομοι χαι-
ρετισμοί από τους βουλευτές 
Αχαΐας. Η Χριστίνα Αλεξο-
πούλου ανέφερε πως «η Με-
τάβαση χρειάζεται πολλούς 
συμμάχους και ενότητα», γι’ 

αυτό και παρότρυνε τη διεύ-
ρυνση των συνεργασιών, ενώ 
ο Ανδρέας Παναγιωτόπου-
λος επεσήμανε πως «η Μετά-
βαση πρέπει να έχει στόχο την 
ευδαιμονία των ανθρώπων και 
της κοινωνίας». 

Κ. Πελετίδης: «Ζητούμενο 
μια ανθρώπινη κοινωνία»
Ο Δήμαρχος Πατρέων, Κώστας 
Πελετίδης, επεσήμανε πως «η 
Μετάβαση έχει ξεκινήσει από 
το 1o Forum και φθάνοντας 
ήδη στην 27η διοργάνωση, 
οφείλουμε να κοιτάξουμε όλη 
αυτή την πορεία για το τί έχει 
αλλάξει στην κοινωνία μας. Η 
πρόοδος επιτυγχάνεται με ιλιγ-
γιώδεις ρυθμούς, αλλά το σύ-
στημα που είναι κεφαλαιοκρα-
τικό δεν επιτρέπει στους πολί-
τες να φύγουν μπροστά. Αυτό 
που έχει προτεραιότητα είναι 
να δημιουργήσουμε μια αν-
θρώπινη κοινωνία».

Τ. Παπαδόπουλος: 
Ουσιαστική και 
μετρήσιμη ανάπτυξη
Στη συνέχεια ο Αντιπεριφερει-
άρχης Επιχειρηματικότητας, 
Έρευνας και Καινοτομίας, Τά-
κης Παπαδόπουλος, εκπρο-
σωπώντας τον Περιφερειάρ-
χη Δυτικής Ελλάδος, Νεκτάριο 
Φαρμάκη, τόνισε πως «στην 
Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος 
συντελούνται σημαντικές αλλα-
γές σε κρίσιμους τομείς. Αγω-
νιζόμαστε καθημερινά για τη 
Μετάβαση προς δύο κατευθύν-
σεις: από τη μία να κλείσουμε 
τις εκκρεμότητες του παρελθό-
ντος και από την άλλη να θέ-
σουμε τις βάσεις για να πε-
ράσει η περιοχή μας στη νέα 

εποχή. Για την Περιφέρεια η 
Μετάβαση είναι ουσιαστική 
και μετρήσιμη στους τομείς της 
εξωστρέφειας, των έργων, της 
καινοτομίας. Το μοντέλο που 
προωθούμε για το 2030 είναι 
μία σύγχρονη και παραγωγική 
Περιφέρεια χωρίς ανισότητες 
και θα το πετύχουμε γιατί στη-
ριζόμαστε στη δουλειά που γί-
νεται και στις δυνατότητες του 
τόπου μας».

Χρ. Μπούρας: «Μετάβα-
ση με νέα εργαλεία»
Ο Πρύτανης του Πανεπιστημί-
ου Πατρών, Χρήστος Μπού-
ρας επεσήμανε πως ο ρόλος 
του Πανεπιστημίου είναι σημα-
ντικός και στην ανάπτυξη της 
περιοχής μας, ενώ επεσήμανε 
πως η Μετάβαση απαιτεί νέα 
εργαλεία, χωρίς δόγματα όπως 
ότι την αλήθεια την κατέχει μό-
νο ένας.
Τον κύκλο των χαιρετισμών 
έκλεισε ο γενικός γραμματέ-
ας του Επιμελητηρίου Αχαΐας, 
Θεόδωρος Τσούμπελης. 

Ποιοί παρέστησαν
Μεταξύ άλλων, στην τελετή 
των εγκαινίων παρέστησαν οι 
Αντιπεριφερειάρχες Δημόσιας 
Υγείας, Άννα Μαστοράκου και 
Αθλητισμού, Τάκης Αντωνό-
πουλος, ο Δήμαρχος Δυτικής 
Αχαΐας, Γρηγόρης Αλεξόπου-
λος, ο επικεφαλής της περιφε-
ρειακής παράταξης «Νέα Δυτι-
κή Ελλάδα», Σπύρος Σκιαδαρέ-
σης, οι επικεφαλής δημοτικών 
παρατάξεων του Δήμου Πατρέ-
ων, Β. Αϊβαλής και Π. Ψωμάς, 
ο πρόεδρος του ΤΕΕ/ΤΔΕ, Βαγ-
γέλης Καραχάλιος, ο πρόεδρος 
του 10ου Π.Τ. του Οικονομικού 
Επιμελητηρίου, Γιώργος Παπ-
πάς, ο πρόεδρος του Δικηγορι-
κού Συλλόγου Πατρών, Αθανά-
σιος Ζούπας, ο εκδότης της «Γ», 
Ιωάννης Χρ. Χριστόπουλος, ο 
πρόεδρος της ΔΕΕΠ Ν.Δ. Αχα-
ΐας και υποψήφιος πρόεδρος 
του Επιμελητηρίου Αχαΐας, 
Αντώνης Κουνάβης, η ναυτιλι-
ακή πράκτορας και μέλος του 
Δ.Σ. του Επιμελητηρίου, Μαρία 
Φιλοπούλου, πρόεδροι επιστη-
μονικών και ερευνητικών ινστι-
τούτων, Καθηγητές του Πανεπι-
στημίου Πατρών, εκπρόσωποι 
παραγωγικών και κοινωνικών 
φορέων, καθώς και πλήθους 
κόσμου.

«Μετάβαση» σε ένα κόσμο που αλλάζει
«Mετάβαση» ως ευκαιρία προόδου για ένα βιώ-
σιμο μέλλον ήταν το θέμα του 27ου Forum Ανά-

πτυξης, το οποίο πραγματοποιήθηκε με εξαι-
ρετική επιτυχία το Σαββατοκύριακο 23 και 24 

Νοεμβρίου στο ξενοδοχείο «My Way».

> Με την τέλεση του καθιερωμένου αγιασμού άνοιξε τις πύλες του, το 27ο Forum Ανάπτυξης
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Την λύση του στεγαστικού 
προβλήματος που ταλανίζει 
την Πάτρα με την σύναψη μί-
σθωσης νέου συμπληρωματι-
κού κτηρίου – το νεοκλασικό 
της οδού Μαιζώνος- προκει-
μένου η απονομή δικαίου να 
γίνεται υπό αξιοπρεπείς συν-
θήκες, προανήγγειλε από το 
βήμα του 27ου Forum Aνά-
πτυξης ο Υφυπουργός Δικαι-
οσύνης Ιωάννης Μπούγας, 
δίνοντας έμφαση στην ανα-
γκαιότητα επιτάχυνσης απο-
νομής της δικαιοσύνης. 
«Είμαστε στην ολοκλήρω-
ση των διαδικασιών και πο-
λύ σύντομα με τον πρόεδρο 
του Δικηγορικού Συλλόγου, 
τον Γενικό Γραμματέα του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
τον Υπουργό Δικαιοσύνης 
θα μπορέσουμε να καταλή-
ξουμε στη σύμβαση ώστε να 
υπογραφεί το μισθωτήριο και 
να ξεκινήσει η αποκατάσταση 
και η μετατροπή του κτηρίου. 
Στόχος μας είναι να δώσου-
με στην πόλη των Πατρών 
ένα δικαστικό μέγαρο αντά-
ξιο του κύρους της Δικαιοσύ-
νης, το οποίο θα πληροί τις 
κατάλληλες προϋποθέσεις» 
ανέφερε χαρακτηριστικά ο 
κ. Μπούγας κατά τη διάρκεια 
της ομιλίας του, το μεσημέρι 
του Σαββάτου, στην εκδήλω-
ση του Δικηγορικού Συλλό-
γου Πατρών με θέμα: «Δίκαιη 
Μετάβαση: Δικαστικός Χάρ-
της, Ψηφιακή Δικαιοσύνη, 
Ασφάλεια Δικαίου». 
Παρουσίασε αναλυτικά το 
πλέγμα των πρωτοβουλιών 
που έχει αναλάβει το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης στους εξής 
βασικούς τομείς: 1)Οργάνω-
ση και λειτουργία της Δικαιο-
σύνης, 2.)Υποδομές, κτηρια-
κές και ψηφιακές, 3) Σύγχρο-
νοι θεσμοί, 4) Ανθρώπινο 
δυναμικό, ούτως ώστε «να γί-
νει το μεγάλο άλμα στην Δι-
καιοσύνη», δηλαδή η απονο-
μή δικαίου στην χώρα να γί-
νει ταχύτερη, πιο προσιτή και 
ποιοτικότερη.
Χαρακτήρισε τον νέο δικα-
στικό χάρτη ως «τη μεγαλύτε-
ρη και πιο αναγκαία» μεταρ-
ρύθμιση στην ελληνική δι-
καιοσύνη από τη λειτουργία 
του ελληνικού κράτος, κάνο-
ντας ήδη ορατά βήματα για 
την επιτάχυνση και την βελ-
τίωσή της. 
«Τα πρώτα αποτελέσματα εί-
ναι θετικά από την ελληνική 

περιφέρεια συμπεριλαμβα-
νομένων και των δικαστηρί-
ων της Αχαΐας. Ευελπιστού-
με επιτάχυνση και της ποινι-
κής και της πολιτικής δίκης 
και προϊόντος του χρόνου τα 
αποτελέσματα θα είναι ολοέ-
να και καλύτερα. Παρακολου-
θούμε καθημερινά την εφαρ-
μογή του χάρτη και όπου 
χρειάζονται διορθωτικές πα-
ρεμβάσεις είμαστε έτοιμοι να 
τις κάνουμε» ανέφερε χαρα-
κτηριστικά. 
Σημείωσε, ως από την ενο-
ποίηση του πρώτου βαθμού 
παρατηρείται εξοικονόμηση 
ανθρώπινων πόρων. «Ήδη 
επιμορφώνονται οι πρώην 
ειρηνοδίκες και από τη νέα 
δικαστική χρονιά θα μπο-
ρούν να δικάσουν όπως και 
οι πρωτοδίκες υποθέσεις του 
πρώτου βαθμού» είπε. Ανα-
φορικά στις ελλείψεις δικα-
στικών υπαλλήλων, ανέφε-
ρε πως «την τελευταία 3ετια 
καλύπτουμε κενά δεκαετίας» 
με τους διαγωνισμούς μέσω 
της Εθνικής Σχολής Δικα-
στών καθώς η διαδικασία του 
ΑΣΕΠ είναι χρονοβόρα. «Μέ-
χρι το πρώτο 6μηνο του 2025 
θα προσλάβουμε 1.055 δικα-
στικούς υπάλληλους ενώ θα 
έχουν φύγει από την υπηρε-
σία τους 750, άρα το ισοζύ-
γιο θα είναι θετικό. Ελπίζω 
σε βάθος 5ετίας να καλύψου-
με τις ανάγκες που υπάρχουν 
σήμερα και πράγματι προκα-
λούν δυσλειτουργίες στην Δι-
καιοσύνη», ανέφερε ο Υφυ-
πουργός. 

Θ. Ζούπας: «Ζητούμενο 
η δίκαιη δίκη»
Ο πρόεδρος του Δικηγορικού 
Συλλόγου Πατρών, Αθανάσι-
ος Ζούπας, ο οποίος συντόνι-
ζε την εκδήλωση ανέφερε ει-
σαγωγικά πως «το ζητούμενο 
για μας είναι η δίκαιη δίκη 

και η ταχεία δίκη αλλά όχι 
αυτή να είναι εις βάρος της 
ορθής απονομής δικαίου».

Ν. Νικολάου: 
«Εναλλακτικοί θεσμοί 
απονομής δικαίου»
Για τους εναλλακτικούς θε-
σμούς απονομής δικαίου, της 
ποινικής συνδιαλλαγής και 
της ποινικής διαπραγμάτευ-
σης, που δίνουν τη δυνατό-
τητα να επιλυθούν υποθέσεις 
προτού φθάσουν στο ακρο-
ατήριο μίλησε ο Διευθύνων 
της Εισαγγελίας Εφετών Πα-
τρών, Εισαγγελέας Εφετών, 
Νικόλαος Νικολάου. 
Ανέλυσε το νομικό πλαίσιο 
εφαρμογής των δύο θεσμών, 
οι οποίοι -όπως είπε- συνδυ-
άζονται, σημειώνοντας πως 
υπήρχαν αρχικά ενστάσεις 
αλλά παρά τις αντιδράσεις ει-
σήχθησαν στο Ελληνικό Δί-
καιο. Πλέον μπορεί ο κατη-
γορούμενος να αποδεχθεί την 
ενοχή του και για αποφύγει 
την αντιδικία και μια μακρά 
ποινική δίκη να προσέλθει 
σε ποινική διαπραγμάτευση 
με τον Εισαγγελέα ακόμα και 
πριν την έναρξη της ακροαμα-
τικής διαδικασίας και η ποινή 
είναι δραστικά μειωμένη. 
Από τον θεσμό αυτό, όπως 
είπε, εξαιρούνται τα αδική-
ματα που επαπειλούνται με 
ισόβια, όπως ανθρωποκτο-
νίες, αλλά και αδικήματα που 
εμπίπτουν στο νόμο περί τρο-
μοκρατίας, γενετήσιας αξιο-
πρέπειας.

Σ. Κοντονής: 
«Ασφάλεια Δικαίου 
σήμερα δεν υπάρχει»
Σκληρή κριτική στην κυβερνη-
τική πολιτική άσκησε ο πρώην 
Υπουργός Δικαιοσύνης, Δικη-
γόρος Σταύρος Κοντονής λέ-
γοντας κατηγορηματικά πως 
«ασφάλεια δικαίου δεν μπορεί 

να υπάρξει, όταν οι νέοι Κώ-
δικες εισήλθαν με την μορφή 
κατεπείγοντος και μέσα σε λί-
γες μέρες η Βουλή αποφάσι-
σε για 1.000 και πλέον διατά-
ξεις». Έκανε λόγο «για συνταγ-
ματική εκτροπή» φέρνοντας 
ως παραδείγματα, την εφαρ-
μογή των νέων διατάξεων για 
τα σεξουαλικά αδικήματα κατά 
ανηλίκων όπου με αποφάσεις 
του Αρείου Πάγου βαπτίζονται 
κακουργήματα οι γενετήσιες 
χειρονομίες.
«Από το 2019 που ψηφίστηκε 
ο νέος Ποινικός Κώδικας με-
τράμε 8 ή 9 τροποποιήσεις. Ένα 
θεμελιώδες κείμενο έγινε κου-
ρελού πριν ακόμα εφαρμοστεί», 
αναλαμβάνοντας μερίδιο ευ-
θύνης που του αναλογεί διότι - 
επί των ημερών του στο Υπουρ-
γείο άφησε την ευθύνη της τρο-
ποποίησης των Κωδίκων στην 
Νομοπαρασκευαστική Επιτρο-
πή. Αναφέρθηκε στις αντιδρά-
σεις που συνάντησε από τους 
συλλειτουργούς της Δικαιοσύ-
νης (δικαστές και δικηγόρους) 
σε τομές που το Υπουργείο επι-
χείρησε για να μειώσει τις πα-
θογένειες, αναγνώρισε τα θετι-
κά βήματα που γίνονται για την 
εφαρμογή της ψηφιακής μετά-
βασης και την αναγκαιότητα των 
τηλεδιασκέψεων για να μην τα-
λαιπωρείται ο κόσμος, ζήτησε 
διόρθωση των Κωδίκων, ανα-
βάθμιση κτηριακών υποδομών 
και αναδιάταξη των εφετειακών 
περιοχών.
«Για να ανατάξει η Δικαιοσύ-
νη, η οποία σήμερα δεν αντα-
ποκρίνεται στις σύγχρονες 
ανάγκες χρειάζεται ένα μέτω-
πο κοινής λογικής για να λη-
φθούν αποφάσεις για τη Δι-
καιοσύνη θέλουμε για το μέλ-
λον» κατέληξε. 

Αγ. Τσιγκρής: «Θλιβερή 
πρωτιά στην Ευρώπη»
Ο Άγγελος Τσιγκρής, Δικη-

γόρος, π. Γενικός Γραμματέ-
ας Αντεγκληματικής Πολιτι-
κής του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης, τ. Βουλευτής ανέφερε 
πως η χώρα μας κατέχει την 
τρίτη θέση στην Ευρωπαϊ-
κή Ένωση, το «θλιβερό χάλ-
κινο μετάλλιο σε έναν αγώνα 
που μας πάει πίσω», εφόσον 
ο μέσος όρος εκδίκασης μι-
ας υπόθεσης στην Ελλάδα εί-
ναι 600μέρες όταν σε χώρες 
της Ευρώπης κυμαίνεται από 
300 έως 100 μέρες! 
Υπογράμμισε πως το πρόβλη-
μα της αργής απονομής της 
Δικαιοσύνης οφείλεται σε 
θεσμικούς αναχρονισμούς, 
όπως η έλλειψη στην ταχύτη-
τα της δημοσίευσής των απο-
φάσεων και αναφέρθηκε σε 
συγκεκριμένα παραδείγματα 
όπου θα μπορεί να ψηφιο-
ποιηθούν οι διαδικασίες π.χ. 
κλήση για ποινικό δικαστή-
ριο και αποστολή στο Αστυ-
νομικό Τμήμα για επίδοση, 
παραλαβή δικογραφιών σε 
ψηφιακή μορφή, κ.α.
«Ο ψηφιακός μετασχηματι-
σμός θα συμβάλλει στην τα-
χύτητα, στη διαφάνεια, στην 
προσβασιμότητα αλλά και 
στην ανθεκτικότητα της δι-
καιοσύνης. Παράλληλα, θα 
ενισχύσει τις επιχειρήσεις 
και θα συμβάλλει στην άνθι-
ση της οικονομίας και θωρα-
κίζοντας την ίδια την Δικαιο-
σύνη», κατέληξε.

Μ. Σκανδάμης: «Πρέπει 
να υπάρχουν όρια»
«Υπηρετούμε σήμερα το κρά-
τος δικαίου;» διερωτήθηκε ο 
Μαρίνος Σκανδάμης, Δικη-
γόρος, π. Γενικός Γραμματέ-
ας Αντεγκληματικής Πολιτι-
κής του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης περιγράφοντας τα όσα 
σκίασαν την ελληνική κοινω-
νία και είχα άμεσο αντίκτυ-
πο στην Δικαιοσύνη, όπως 
υπόθεση Predator, παραβί-
αση διατάξεων στα ζητήμα-
τα ελευθερίας του τύπου, στις 
νομοθέτηση στη Βουλή με το 
να μην γίνονται διαβουλεύ-
σεις, ναεκπρόθεσμες διαδι-
κασίες, τροποποιήσεις στους 
Κώδικες. 
Αναφέρθηκε στον μέσο όρο 
απονομής δικαίου στην χώ-
ρα μας που το 2022 έφθα-
σε να είναι 746 μέρες και για 
τους δύο βαθμούς (!) και τό-
νισε «επιτάχυνση απονομής 
δικαίου χωρίς ποιότητα δεν 

γίνεται».
Χαρακτήρισε αναγκαία την 
ψηφιοποίηση στην Δικαιο-
σύνη όμως – τόνισε- δεν θα 
πρέπει να οδηγήσει σε ψηφι-
ακή γραφειοκρατία, ενώ χα-
ρακτήρισε «πρόκληση» την 
Τεχνητή Νοημοσύνη που εί-
ναι προ των πυλών, σημει-
ώνοντας πως «η δικαστική 
απόφαση πρέπει να παραμεί-
νει ανθρωπιστική» και υπο-
γράμμισε πως «πρέπει να ξα-
νάρθει η κοινή λογική, να 
υπάρχουν όρια και περιορι-
σμοί».

Χαιρετισμοί
Την εκδήλωση χαιρέτισε ο 
εκπρόσωπος του Μητροπο-
λίτη Πατρών, πατήρ Προ-
κόπιος Κόρδας, ο οποίος 
χαρακτήρισε την απονομή 
δικαίου «σωσίβιο σε μια κοι-
νωνία που παραπαίει.
Ο Πρόεδρος του Δικηγορι-
κού Συλλόγου Μεσολογγίου 
και Πρόεδρος του Περιφε-
ρειακού Συμβουλίου Δυτικής 
Ελλάδας Χρήστος Παΐσιος 
ανέφερε πως «είναι αναγκαία 
η μετάβαση στη Δικαιοσύνη 
και πρέπει να είναι δίκαιη και 
αποτελεσματική».
Ο Πρόεδρος του Δικηγορι-
κού Συλλόγου Ηλείας και μέ-
λος της Συντονιστικής Επι-
τροπής των Δικηγορικών 
Συλλόγων Δημήτριος Δη-
μητρουλόπουλος εστίασε 
στην ευκολία των Ελλήνων 
να προσφύγουν στην Δικαι-
οσύνη και στο γεγονός ότι 
η κοινωνία αντιμετωπίζει με 
καχυποψία τους θεσμούς δι-
απραγμάτευσης επισημαίνο-
ντας πως θα πρέπει να καλ-
λιεργήσουμε μια άλλη κουλ-
τούρα.
Ο Διευθύνων του Πρωτο-
δικείου Αχαΐας, πρόεδρος 
Πρωτοδικών, Ευάγγελος 
Κωστακιώτης εξέφρασε τον 
προβληματισμό του για την 
επιτάχυνση της απονομής δι-
καίου στην περιοχή μας λόγω 
της μεγάλης έλλειψης δικα-
στικών υπαλλήλων –«είμαστε 
72 δικαστές με 67 δικαστι-
κούς υπαλλήλους» είπε χα-
ρακτηριστικά ενώ πρόσθεσε 
«δεν έχουμε αίθουσες για να 
δικάσουμε». 
Την εκδήλωση παρακολού-
θησαν εκπρόσωποι αρχών 
και φορέων, δικαστικοί και 
εισαγγελικοί λειτουργοί και 
πλήθος δικηγόρων.

«Μετάβαση στο μεγάλο άλμα 
της Δικαιοσύνης»

> Δέσμευση Υφ. Δικαιοσύνης Ι. Μπούγα για νέο κτήριο που θα στεγάσει το Πρωτοδικείο της Πάτρας
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Τις δυνατότητες μετάβασης 
των μικρομεσαίων επιχει-
ρήσεων στη νέα εποχή μέσω 
της αξιοποίησης προγραμμά-
των και εργαλείων χρηματο-
δότησης ανέδειξαν οι ομιλη-
τές της συνεδρίασης με θέμα 
«Προγράμματα και Εργαλεία 
Χρηματοδότησης Μικρομε-
σαίων Επιχειρήσεων» που 
συνδιοργάνωσαν το απόγευ-
μα του Σαββάτου, στο πλαί-
σιο του 27ου Forum Ανά-
πτυξης η Περιφέρεια Δυτι-
κής Ελλάδος, ο Σύνδεσμος 
Επιχειρήσεων και Βιομηχα-
νιών Πελοποννήσου και Δυ-
τικής Ελλάδας και το γραφείο 
Europe Direct της ΠΔΕ.
Τη συνεδρία χαιρέτησε ο εκ-
δότης του «Σύμβουλου Επι-
χειρήσεων» και διοργανωτής 
του Forum, Παναγιώτης Γι-
αλένιος, ο οποίος αναφέρ-
θηκε στη φετινή θεματολο-
γία του πολυσυνεδρίου, που 
είναι η Μετάβαση, επιση-
μαίνοντας πως «η ταχύτητα 
των εξελίξεων είναι ραγδαία 
με αποτέλεσμα να απαιτού-
νται πόροι και εργαλεία για 
την επιτυχή μετάβαση και του 
επιχειρηματικού κόσμου στη 
νέα εποχή, ώστε να ανταπο-
κριθεί στις προκλήσεις». 

Κλ. Μπάρλος: «Χρηματο-
δότηση για κάθε δράση»

Χαιρετισμό απηύθυνε ο Ομ. 
Καθηγητής, Πρόεδρος Δ.Σ. 
Σ.Ε.Β.Π.Ε.& Δ.Ε., Κλεομέ-
νης Μπάρλος, λέγοντας πως 
«η πραγματικότητα των χρη-
ματοδοτήσεων είναι λίγο πα-
ρεξηγημένη, γιατί έχουμε μεί-
νει στην παραδοσιακή χρη-
ματοδότηση από τις τράπεζες. 
Ωστόσο, υπάρχουν πάρα 
πολλά εναλλακτικά χρημα-
τοδοτικά μέσα, τα οποία εί-
ναι δύσκολο να τα γνωρί-
ζουμε όλα. Αυτό που πρέπει 
να γνωρίζουμε όμως είναι 
πως εκτός από τις χρηματο-
δοτήσεις και δανειοδοτήσεις 
υπάρχουν πιστώσεις για κάθε 
δραστηριότητα που μπορεί να 
αναπτύξει μία επιχείρηση».

Τ. Παπαδόπουλος: 
«Ενίσχυση χιλιάδων επι-
χειρήσεων από την ΠΔΕ»
Το λόγο στη συνέχεια πή-

ρε ο Τάκης Παπαδόπουλος, 
Αντιπεριφερειάρχης Επιχει-
ρηματικότητας, Έρευνας και 
Καινοτομίας της Περιφέρει-
ας Δυτικής Ελλάδος, ο οποί-
ος αναφερόμενος στις ανα-
πτυξιακές προκλήσεις για την 
τοπική επιχειρηματικότητα, 
ανέφερε πως «στην Περιφέ-
ρεια Δυτικής Ελλάδος εστιά-
ζουμε στην καινοτομία, ώστε 
να πετύχουμε ανταγωνιστική 
επιχειρηματικότητα. Από το 
Ε.Π. Δυτική Ελλάδα 2014-
2020 ενισχύθηκαν συνολι-
κά 7.116 επιχειρήσεις με συ-
νολικές εκταμιεύσεις που ξε-
περνούν τα 155 εκατ. ευρώ 
για την υλοποίηση ερευνητι-
κών και επενδυτικών έργων 
στους τομείς της έρευνας και 
καινοτομίας, εξωστρέφειας 
και διεθνοποίησης, δημιουρ-
γικές επιχειρήσεις, επιχειρη-
ματικής εκκίνησης, σύγχρο-
νης μεταποίησης, ίδρυσης 
τουριστικών επιχειρήσεων, 
κ.α. Παράλληλα, φέραμε σε 
επαφή περίπου 70 καινοτό-
μες επιχειρήσεις της Δυτικής 
Ελλάδος με ένα μεγάλο πλή-
θος ερευνητών και ερευνητι-
κών φορέων. Επίσης, υλο-
ποιήθηκαν και ολοκληρώθη-
καν με επιτυχία 66 έργα της 
Στρατηγικής Έξυπνης Εξειδί-
κευσης της Περιφέρειας, συ-
νολικών δαπανών 13 εκατ. 
ευρώ στους τομείς των ψη-
φιακών υπηρεσιών, μικροη-
λεκτρονικής και προηγμένων 
υλικών, ενέργειας και αγρο-
τοδιατροφής. Παράλληλα, 
συνεχίζουμε να εργαζόμαστε 
για το κοντινό μέλλον και στο 
πλαίσιο αναθεώρησης της 
RIS3, αξιολογώντας τις διε-

θνείς τάσεις και συνυπολο-
γίζοντας τις προτεραιότητες 
της νέας εθνικής στρατηγι-
κής στρεφόμαστε στην αύξη-
ση της παραγωγής νέας γνώ-
σης, τη διάχυση και την απο-
τελεσματική αξιοποίησή της, 
όπως και στην ενσωμάτωση 
καινοτόμων μεθόδων παρα-
γωγής και νέων τεχνολογι-
ών. Ο συνολικός προϋπο-
λογισμός των έργων που θα 
χρηματοδοτηθούν από το ΕΠ 
Δυτική Ελλάδα 2021-2027 
για δράσεις RIS3 ανέρχεται 
σε 13 εκατ. ευρώ και αντί-
στοιχα ο προϋπολογισμός 
του άξονα προτεραιότητα 1 
για την ενίσχυση της επιχει-
ρηματικότητας ανέρχεται σε 
70 εκατ. ευρώ». Επίσης, ο κ. 
Παπαδόπουλος αναφέρθη-
κε στον Μηχανισμό Στήριξης 
της Επιχειρηματικότητας, λέ-
γοντας πως έχει διασφαλιστεί 
η συνέχιση λειτουργίας του, 
αλλά και στον ΣΕΑΔΕ. Τέλος 
ανακοίνωσε πως σύντομα 
στην Περιφέρεια θα λειτουρ-
γήσει γραφείο εξωστρέφει-
ας για τις επιχειρήσεις, μέσω 
του οποίου θα έχουν τη δυ-
νατότητα να ενημερώνονται 
για τους τρόπους και τις μορ-
φές χρηματοδότησης. 

Νέα προγράμματα

Πρώτη ομιλήτρια ήταν η Ευ-
αγγελία Γεωργίτση, Υπεύ-
θυνη Επικοινωνίας της Αντι-
προσωπείας της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής στην Ελλάδα, 
η οποία αναφέρθηκε στη 
συμβολή του Ταμείου Ανθε-
κτικότητας & Ανάκαμψης και 
άλλων ευρωπαϊκών
προγραμμάτων στην ελλη-

νική και τοπική κοινωνία. 
Όπως τόνισε το 99% των 
ευρωπαϊκών επιχειρήσε-
ων είναι μικρομεσαίες, πα-
ρέχουν θέσεις εργασίας σε 
85 εκατ. πολίτες, απασχο-
λούν δύο στους τρεις εργαζο-
μένους και παράγουν το 3/5 
της προστιθεμένης αξίας της 
Ε.Ε. Στη συνέχεια παρουσία-
σε τα «ανοικτά» προγράμμα-
τα εστιάζοντας στο Erasmus 
για νέες επιχειρήσεις μέσω 
του οποίου ήδη έχουν πάρει 
μέρος 12.000 επιχειρηματί-
ες με ανταλλαγές σε 45 χώ-
ρε, αποκτώντας σημαντικές 
δεξιότητες, στο ειδικό δίκτυο 
Enterprise Europe Network, 
αλλά και στο Ταμείο Ανάκαμ-
ψης λέγοντας πως ήδη έχουν 
υποβληθεί 400 σχέδια για 
έναν διαθέσιμο προϋπολογι-
σμό 12 δισ. ευρώ. Ξεκαθάρι-
σε επίσης, ότι αρκετά από τα 
χρηματοδοτικά εργαλεία δεν 
έχουν τη μορφή της άμεσης 
χρηματοδότησης, ενώ όπως 
είπε η στήριξη στην επιχει-
ρηματικότητα δεν μεταφρά-
ζεται μόνο με όρους οικονο-
μικούς, αλλά με μία ευρύτε-
ρη έννοια, με δεδομένο ότι 
η μικρομεσαία επιχειρηματι-
κότητα είναι η καρδιά της Ευ-
ρώπης και απαιτεί ενίσχυση. 

Στη συνέχεια ο Νίκος Θω-
μόπουλος, Προϊστάμενος 
Μονάδας Ά ΕΥΔΕΠ-ΠΔΕ 
παρουσίασε τις δυνατότητες 
Χρηματοδότησης Μικρών 
και Μεσαίων Επιχειρήσε-
ων από το Επιχειρησιακό 
Πρόγραμμα Δυτική Ελλά-
δα 2021-2027 μέσω και της 
Περιφερειακής Στρατηγικής 
Έξυπνης Εξειδίκευσης RIS3, 

επισημαίνοντας πως θα 
«ανοίξουν» σταδιακά μέχρι 
και το δεύτερο εξάμηνο του 
2025 αρκετές προσκλήσεις. 
Πρόκειται για συνεργατικά 
έργα καινοτομίας, για cluster 
καινοτομίας, για επιχειρημα-
τικά σχέδια και προϊόντα και-
νοτομίας, για δράσεις υπο-
στήριξης ΜΜΕ, για start ups, 
στους τομείς της δημιουργι-
κής βιομηχανίας, του πολι-
τισμού, του τουρισμού, της 
ενέργειας, των ψηφιακών τε-
χνολογιών, της αγροτοδια-
τροφής, κ.ά. 

Ευκαιρίες μέσω της 
Αναπτυξιακής Τράπεζας

Ακολούθησε η παρουσία-
ση των ευκαιριών χρηματο-
δότησης από την Ελληνική 
Αναπτυξιακή Τράπεζα-HBD 
από την κα Ροζαλία Θα-
λασσινού, Διευθύντρια Δα-
νείων και Κρατικών Ενισχύ-
σεων. Μεταξύ άλλων τόνισε 
πως την περίοδο 2019-2024 
εγκρίθηκαν 49.744 νέα δά-
νεια ύψους 10,3 δις. ευρώ, 
εκ των οποίων εκταμιεύθη-
καν € 9,7 δισ. με έμφαση 
στις ΜΜΕ (75% επιχειρή-
σεις με έως 10 άτομα προ-
σωπικό). Επίσης, όπως είπε, 
ολοκληρώθηκαν οι εγκρί-
σεις για το Ταμείο Δανείων 
ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ που αποτελεί συ-
νέχεια του ΤΕΠΙΧ ΙΙ (ΕΣΠΑ 
2014-2020) που διοχέτευ-
σε στην αγορά 2,38 δισ. ευ-
ρώ (20.770 δάνεια). Ακόμη 
αναφέρθηκε στο Ταμείο Χαρ-
τοφυλακίου Δίκαιης Ανα-
πτυξιακής Μετάβασης, στο 
Ταμείο Εγγυήσεων Επεν-
δυτικών Δανείων Δίκαιης 
Αναπτυξιακής Μετάβασης, 
στα Πράσινα Συγχρηματοδο-
τούμενα Δάνεια, στα Δάνεια 
Ψηφιακής Αναβάθμισης, 
στο Ταμείο Μικρών Δανεί-
ων Αγροτικής Επιχειρηματι-
κότητας, για το οποίο τόνισε 
πως μετά την εξάντληση του 
αρχικού προϋπολογισμού το 
Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίμων απο-
φάσισε τον υπερδιπλασια-
σμό του (από 21,5 εκ. σε 
61,5 εκ. €) για την κάλυψη 
περισσότερων δικαιούχων 
και της αυξημένης ζήτησης 

που παρουσίασε το πρόγραμ-
μα, στο Ταμείο Εγγυοδοσίας 
ΕΑΤ-ΤΜΕΔΕ, καθώς και στο 
Ταμείο DELFI (Εγγυοδοσίας 
Επενδύσεων Αναπτυξιακού 
Νόμου).

Η Εθνική Τράπεζα 
κοντά στις επιχειρήσεις

Τον κύκλο των εισηγήσεων 
έκλεισε ο Επικεφαλής Το-
μέα Μεσαίων Επιχειρήσεων 
Εθνικής Τράπεζας, Γεώργιος 
Σκαρλάτος, ο οποίος αφού 
παρουσίασε τις χρηματοδο-
τικές λύσεις και την αξιοποί-
ηση αναπτυξιακών προγραμ-
μάτων για μικρές
και μεσαίες επιχειρήσεις 
από την Εθνική Τράπεζα, 
εστίασε στην παροχή προ-
σωποποιημένης εξυπηρέτη-
σης και στην αμεσότητα στην 
εκτέλεση εργασιών, ανακοι-
νώνοντας πως τους επόμε-
νους μήνες θα λειτουργήσει 
και στην Πάτρα Corporate 
Καταστήματα (Hubs). «Η 
Εθνική Τράπεζα, όπως και 
κάθε σύγχρονη Τράπεζα, 
οφείλει να αποτελεί σημαντι-
κό κρίκο στην αλυσίδα αξί-
ας των πελατών της, γι’ αυτό 
και καλύπτει όλο το φάσμα 
χρηματοδοτικών προϊόντων 
και υπηρεσιών για κάθε κλά-
δο σε όλη την περιοχή της 
Δυτικής Ελλάδας. 
Οι εξειδικευμένοι εκπρόσω-
ποι Εταιρικής Συναλλακτι-
κής Τραπεζικής, παρέχουν 
παράλληλα ολοκληρωμένες 
λύσεις εμπορίου, διαχείρι-
σης πληρωμών, διαχείρισης 
κινδύνων αλλά και όλη την 
γκάμα των ψηφιακών λύσε-
ων, ενώ εκτός από όλα αυ-
τά η Εθνική Τράπεζα εστιάζει 
στην παροχή προσωποποι-
ημένης εξυπηρέτησης και η 
αμεσότητα στην εκτέλεση ερ-
γασιών», τόνισε ο κ. Σκαρλά-
τος.
Τον συντονισμό της συνεδρί-
ας είχαν, η Μαρία Βουτσινά, 
Επικεφαλής Europe Direct 
Περιφέρειας Δυτικής Ελλά-
δας και η Δρ. Αρετή Μούρκα, 
Γενική Διευθύντρια Επιχει-
ρήσεων/ Διευθύνουσα Σύμ-
βουλος Λειτουργίας (COO), 
PATRAS ADVANCED 
TECHNOLOGIES ΙΚΕ.

Oι ΜμΕ στη νέα εποχή και οι προκλήσεις 
> Εναλλακτικά εργαλεία χρηματοδότησης για την τόνωση της μικρομεσαίας επιχειρηματικότητας
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H αξιοποίηση των υφιστάμε-
νων αερολιμενικών υποδο-
μών, η ανάδειξη του καταλυ-
τικού ρόλου και η περαιτέρω 
ενίσχυση του τομέα της αε-
ροναυπηγικής σε ερευνητικό, 
επιστημονικό, αλλά και τεχνι-
κό επίπεδο μπορούν να «απο-
γειώσουν» τη Δυτική Ελλάδα, 
καθιστώντάς την πόλο για την 
ελληνική αεροπορία.
Αυτό ήταν το συμπέρασμα 
που εξήχθη από την μαρα-
θώνια -18 ομιλητές- συνεδρία 
με θέμα «Aviation: Προοπτι-
κές Ανάπτυξης της Αεροπορί-
ας- Αεροναυπηγικής στην Πε-
ριφέρεια Δυτικής Ελλάδας» 
που πραγματοποιήθηκε το με-
σημέρι του Σαββάτου στο 27ο 
Forum Aνάπτυξης.
Στην οργάνωση της συνεδρί-
ας συμμετείχαν η Οργανωτι-
κή Επιτροπή του 27ου Forum 
Ανάπτυξης, η Περιφέρεια Δυ-
τικής Ελλάδας, το Πανεπιστή-
μιο Πατρών, το Επιστημονικό 
Πάρκο Πατρών, το Ινστιτούτο 
Βιομηχανικών Συστημάτων, 
το Ίδρυμα Τεχνολογίας και 
Έρευνας / Ινστιτούτο Επιστη-
μών Χημικής Μηχανικής και ο 
Σύνδεσμος Τεχνολογικών Επι-
χειρήσεων Δυτ. Ελλάδας.
Τον συντονισμό της εκδήλω-
σης πραγματοποίησε ο Πρόε-
δρος και Διευθύνων Σύμβου-
λος Επιστημονικού Πάρκου 
Πατρών, Βασίλης Λουκό-
πουλος, ο οποίος εισαγωγικά 
ανέφερε πως «στόχος της εκ-
δήλωσης είναι να επιτευχθεί 
δικτύωση όλων όσοι εμπλέκο-
νται σε περιφερειακό επίπεδο 
με το aviation, ώστε να αναδει-
χτεί η δυναμική του τομέα και 
να αξιοποιηθούν όλα τα πλεο-
νεκτήματα προς όφελος του τό-
που μας». 
Τους λόγους για τους οποί-
ους αποφασίστηκε η διοργά-
νωση της συγκεκριμένης εκ-
δήλωσης εξήγησε εκ μέρους 
της Οργανωτικής Επιτροπής, 
ο εκδότης της εφημερίδας 
«Σύμβουλος Επιχειρήσεων», 
Παναγιώτης Γιαλένιος, επι-
σημαίνοντας ότι στην μακρά 
διαδρομή του στο χώρο των 
εκδόσεων είχε την ευκαιρία 
να γνωρίζει ανθρώπους ερευ-
νητές, καθηγητές, εκπαιδευ-
τές, κ.ά. που είχαν μεγάλο εν-
διαφέρον για τον συγκεκρι-
μένο τομέα, ο οποίος όπως 
είπε, συνδυάζει ερευνητική 
και επιχειρηματική δραστηρι-
ότητα και εξωστρέφεια, ενώ η 
Δυτική Ελλάδα διαθέτει υπο-
δομές και επιστημονικό δυ-
ναμικό που μπορούν να αξι-
οποιηθούν προς όφελος της 

τοπικής οικονομίας και κοι-
νωνίας. «Στόχος μας είναι να 
γίνει μία πρώτο χαρτογράφη-
ση του χώρου του aviation», 
ανέφερε.
Χαιρετισμό στην εκδήλωση 
απηύθυνε ο Aντιπεριφερειάρ-
χης Αχαΐας, Φωκίων Ζαΐμης, 
ο οποίος τόνισε πως «η αε-
ροπορία είναι μία από τις πιο 
σημαντικές και γρήγορα εξε-
λισσόμενες βιομηχανίες πα-
γκοσμίως. Η αγορά που δημι-
ουργείται γύρω από το πτητι-
κό κομμάτι είναι ανεξάντλητη. 
Η δημιουργία ενός aviation 
cluster of western Greece εί-
ναι μία εξαιρετική ιδέα που θα 
στηρίξουμε ουσιαστικά. Ήδη 
εξελίσσονται δράσεις της Περι-
φέρειας Δυτικής Ελλάδος στή-
ριξης του κλάδου, αλλά απαι-
τούνται πολλά ακόμη. Στη 
Δυτική Ελλάδα έχουμε σημα-
ντικές υποδομές. Έχουμε αε-
ροδρόμια τα οποία είναι ανεκ-
μετάλλευτα, αν εξαιρέσουμε 
όσα έχουν παραχωρηθεί στην 
FRAPORT, όπως το Άκτιο. 
Επίσης η Δυτική Ελλάδα εί-
ναι η μοναδική που είναι κάτο-
χος αεροδρομίου στο Επιτάλιο 
που έχει αδειοδοτηθεί, με απο-
τέλεσμα να αυξάνεται σημαντι-
κά η εμπορική του αξία, η Αχα-
ΐα έχει τρεις στρατιωτικές βιο-
μηχανικές μονάδες, ανήκουμε 
στο uspace drones, ενώ σύντο-
μα θα ξεκινήσουν δρομολόγια 
και τα υδροπλάνα».

Δ. Μούρτζης: Το Πανεπι-
στήμιο δυναμικά «παρών»
Πρώτος εισηγητής ήταν ο Δη-
μήτρης Μούρτζης, Καθηγητής, 
Τμήμα Μηχανολόγων και Αε-
ροναυπηγών Μηχανικών του 
Πανεπιστημίου Πατρών, Αντι-
πρόεδρος της Επιτροπής Ερευ-

νών του Πανεπιστημίου Πα-
τρών, Ιδρυτικό Μέλος και Εκ-
πρόσωπος του Πανεπιστημίου 
Πατρών στο Διοικητικό Συμ-
βούλιο της Ευρωπαϊκής Κοινο-
πραξίας CLEAN AVIATION, ο 
οποίος ανέφερε πως το Πανε-
πιστήμιο Πατρών έχει μακρά 
παράδοση στο χώρο της αερο-
ναυπηγικής, ενώ όπως είπε, το 
τμήμα έχει αναλάβει σημαντικά 
projects και έχει εργαστεί πά-
νω σε μεγάλα ερευνητικά προ-
γράμματα. «Το Πανεπιστήμιο 
Πατρών είχε την τύχη να έχει 
σημαντική παρουσία στη νέα 
έκδοση του Clean Αviation και 
καταφέραμε μέσα από συντονι-
σμένες δράσεις να δηλώσου-
με ως πανεπιστήμιο δυναμι-
κά «παρών». Αυτό σημαίνει ότι 
υπηρετείται και ερευνητικά αυ-
τή η προσπάθεια και μέσα από 
τον ΕΛΚΕ. Το ζητούμενο είναι 
να δημιουργήσουμε ένα οικο-
σύστημα στη Δυτική Ελλάδα 
το οποίο θα λειτουργεί στο χώ-
ρο του aviation που είναι πο-
λύ ανταγωνιστικός και απαιτεί 
εξειδίκευση», τόνισε. 

B. Λουκόπουλος: Το ΕΠΠ 
κόμβος καινοτομίας
Στη συνέχεια, ο Πρόεδρος και 
Διευθύνων Σύμβουλος Επι-
στημονικού Πάρκου Πατρών 
Βασίλης Λουκόπουλος, παρου-
σίασε το Επιστημονικό Πάρκο, 
αναφέροντας πως είναι κόμβος 
καινοτομίας στην αεροπορία- 
αεροναυπηγική. «Το Επιστη-
μονικό Πάρκο φιλοξενεί πε-
ρισσότερες από 40 εταιρείες. 
Αποτελεί θερμοκοιτίδα και επι-
τυχαντή για νεοφυείς επιχειρή-
σεις που δραστηριοποιούνται 
στους κλάδους: ΤΠΕ, Βιοτεχνο-
λογία, Νανο-υλικά, Ενέργεια, 
Αεροναυπηγική, Τρόφιμα», τό-

νισε και παρουσίασε τις δρά-
σεις των κόμβων καινοτομίας, 
μεταξύ των οποίων είναι: Ανά-
πτυξη τεχνολογιών UAVs και 
drones, Έρευνες για βιώσιμα 
καύσιμα και ενεργειακά απο-
δοτικά αεροσκάφη, Προηγμέ-
να υλικά για ελαφρύτερες κατα-
σκευές, Οργάνωση συνεδρίων 
και εκθέσεων με θέμα την αε-
ροναυπηγική, Δημιουργία συ-
νεργατικών έργων με βιομηχα-
νικούς εταίρους, Εξειδικευμένα 
προγράμματα επιτάχυνσης για 
νεοφυείς επιχειρήσεις, Πρό-
σβαση σε κεφάλαια μέσω επεν-
δυτών και επιδοτήσεων, Προ-
γράμματα εξειδίκευσης για νέ-
ους μηχανικούς, Εργαστήρια 
για θέματα όπως η αεροδυνα-
μική και οι τεχνολογίες UAVs, 
Συμμετοχή σε ευρωπαϊκά έργα 
και διαγωνισμούς, Προώθηση 
του κόμβου ως σημείου αναφο-
ράς για την καινοτομία στη Νό-
τια Ευρώπη.

Αλ. Θωμάς: 
Προοπτικές και ευκαιρίες
Ο ιδρυτής ALTHOM GmbH, 
Αλκιβιάδης Θωμάς, παρουσία-
σε την δραστηριότητα της εται-
ρείας, η οποία ξεκίνησε από 
την Πάτρα, λέγοντας πως κα-
λύπτει ένα ευρύτατο φάσμα 
εξειδικευμένων μηχανολογι-
κών ηλεκτρολογικών, βιομη-
χανικών και υπηρεσιών πολι-
τικού μηχανικού όπως σχεδια-
σμό, ανάπτυξη, επικύρωση και 
επαλήθευση στους τομείς της 
αεροναυπηγικής, των ΑΠΕ και 
άλλων κλάδων της βιομηχανί-
ας. «Επιλέξαμε την Πάτρα για-
τί εδώ υπάρχει ένα εξαιρετικό 
πανεπιστήμιο με αποφοίτους 
υψηλού επιπέδου, ωστόσο 
πρέπει να γίνουν βήματα για 
τη βελτίωση του επίπεδου της 

πρακτικής άσκησης. Η βιομη-
χανία του aviation έχει μεγάλο 
ενδιαφέρον που καταγράφει 
άνοδο 5% ετησίως. Σήμερα 
όμως έχει ένα μεγάλο πρόβλη-
μα. Δεν υπάρχει στόλος αερο-
σκαφών. Για την κατασκευή 
8.500 αεροσκαφών απαιτού-
νται τουλάχιστον 10 χρόνια. 
Άρα χρειάζονται βοήθεια που 
μπορούμε να προσφέρουμε 
αν ενωθούμε. Αυτό που λεί-
πει στην Πάτρα είναι ένα τμή-
μα μηχανικών aviation», είπε 
μεταξύ άλλων.

Χρ. Στύλιος: Μη επαν-
δρωμένα Αεροχήματα
Από την πλευρά του, ο Καθ. 
Χρυσόστομος Στύλιος, Διευ-
θυντής ΙΝ.ΒΙ.Σ. παρουσίασε τα 
καινοτόμα έργα & αποτελέσμα-
τα στην περιοχή της Αεροναυ-
πηγικής και των μη
επανδρωμένων αεροχημάτων 
από το Ινστιτούτο Βιομηχα-
νικών Συστήματων, το οποίο 
όπως είπε, δραστηριοποιείται 
σε έξι ερευνητικές περιοχές. Ο 
«τομέας του aviation μας ενδια-
φέρει πολύ και θέλουμε να συ-
νεισφέρουμε στη δημιουργία 
ενός forum που θα προσδώσει 
προστιθέμενη αξία στη Δυτική 
Ελλάδα».

Θ. Νταής: Πρόκληση 
για τον ΣΤΕΔΕ
Εκπροσωπώντας τον Σύν-
δεσμο Τεχνολογικών Επι-
χειρήσεων Δυτικής Ελλάδας 
(Σ.Τ.Ε.Δ.Ε.), ο κ. Θωμάς Νταής 
και συνεργάτης της ALTHOM, 
ανέφερε μεταξύ άλλων πως «η 
εκδήλωση αποτελεί σημαντι-
κή ευκαιρία χαρτογράφησης 
ενός χώρου που μπορεί να 
δώσει ώθηση στη Δυτική Ελ-
λάδα. «Αποτελεί πραγματική 

πρόσκληση, η απελευθέρω-
ση και αποκάλυψη της δυνα-
μικής κι άλλων τεχνολογικών 
εταιρειών, οι οποίες θα μπο-
ρέσουν να εμπλακούν και να 
ασχοληθούν με το χώρο. Ήδη 
έχουμε εταιρίες που συγγρά-
φουν εγχειρίδια αεροπλάνων, 
που σχεδιάζουν jigs and tools 
για την αεροπορική βιομηχα-
νία, εταιρείες που εφαρμόζουν 
ψηφιακά δίδυμα στην Αεροδι-
αστημική, που αναπτύσσουν 
καινοτόμες λύσεις για την αε-
ροναυπηγική βιομηχανία, κ.α. 
Πρέπει λοιπόν να αποφασί-
σουμε αν θέλουμε να συνεχί-
σουμε να ζούμε ο καθένας μό-
νος του και κλεισμένος στον 
μικρόκοσμό του ή αν θέλουμε 
να γίνουμε εμείς το παράδειγ-
μα», τόνισε και επεσήμανε πως 
πρέπει να δοθεί συνέχεια, ενώ 
στο τέλος αφιέρωσε την εκδή-
λωση στα παιδιά της Euroavia, 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης Φοι-
τητών Αεροδιαστημικής για 
τον ενθουσιασμό και την αγά-
πη τους για την επιστήμη τους.

Γ. Πρεβεζάνος: Μεγάλη 
η δυναμική του αεροδρο-
μίου Μεσολογγίου
Ο Γιώργος Πρεβεζάνος, Εκ-
πρόσωπος Αερολέσχης Με-
σολογγίου, παρουσίασε ση-
μαντικά στοιχεία που κα-
ταδεικνύουν τον ρόλο των 
περιφερειακών αεροδρομίων 
της Δυτικής Ελλάδος στην το-
πική ανάπτυξη. «Η Δυτική Ελ-
λάδα έχει ισχυρά πλεονεκτή-
ματα για την ανάπτυξη του αε-
ροαθλητισμού, του τουρισμού 
μέσω του aviation, των με-
ταφορών, κ.α. Αυτά είναι το 
πολιτιστικό - περιβαλλοντικό 
αποτύπωμα και οι κλιματολο-
γικές συνθήκες, το πνευματι-
κό – τεχνολογικό αποτύπωμα, 
η γειτνίαση με την Ευρωπαϊκή 
τουριστική δεξαμενή. Η αναξι-
οποίητη προίκα της ΠΔΕ είναι 
τα τρία πολιτικά αεροδρόμια, 
τα υδατοδρόμια, οι αεραθλη-
τικοί χώροι και το έμπειρο και 
διαθέσιμο προσωπικό», τόνισε 
και προσέθεσε πως η εξέλιξη 
της γενικής αεροπορίας είναι 
ραγδαία, θα συνεχίζει τη δυνα-
μική της πορεία και θα αναζητά 
«Νέα Πεδία Ενδιαφέροντος».

Στ. Νεοφυτίδης: 
Φιλικά καύσιμα
Ο Δρ. Στυλιανός Νεοφυτί-
δης, Διευθυντής Ερευνών 
του ΙΤΕ/ΙΕΧΜΗ αναφέρθηκε 
στην ενεργειακή τροφοδοσία 
των αεροσκαφών με τεχνολο-
γίες φιλικές προς το περιβάλ-
λον και εστίασε στις κυψελίδες 

Aviation: Ένας δυναμικός
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καυσίμων υδρογόνου. Όπως 
είπε, το ΙΤΕ/ΙΕΧΜΗ στο πλαί-
σιο της συνεισφοράς του σ’ 
ένα βιώσιμο μέλλον, υλοποι-
εί έρευνα σε τρία βασικά πε-
δία, στην ενέργεια και περι-
βάλλον, στη νανοτεχνολογία 
και βιοτεχνολογία και στη βιοι-
ατρική. Επεσήμανε πως η αυ-
τονομία στα μη επανδρωμέ-
να drones με μπαταρίες είναι 
20-30’, ενώ οι ερευνητές προ-
τείνουν τη χρήση κυψελίδων 
καυσίμου υδρογόνου και οξυ-
γόνου που θα παράγει ηλεκτρι-
κή ενέργεια, δίνοντας τη δυ-
νατότητα αύξησης του χρόνου 
της πτήσεις ώς και δύο φορές. 
Ωστόσο, αποτελεί πρόκληση η 
ανάπτυξη ενός συμπαγούς και 
ελαφρύ συστήματος. 

Δ. Σκληρός: 
Ανάπτυξη των Drones
O Δημήτριος Σκληρός, CEO 
Hellenic Drones τόνισε την 
ανάγκη ανάπτυξης των Drones 
στην Δυτική Ελλάδα και η ση-
μαντικότητα της εκπαίδευσης, 
λέγοντας πως «η Δυτική Ελλά-
δα χάρη στο ποικιλόμορφο το-
πίο της την καθιστούν ιδανική 
για την ανάπτυξη των drones. 
Για παράδειγμα τα drones μπο-
ρούν να παρακολουθούν την 
υγεία των καλλιεργειών, να 
προστατεύουν το περιβάλλον, 
να αναδείξουν μέσω αέρα την 
πολιτιστική κληρονομιά, να 
συμμετέχουν στις επιχειρήσεις 
εντοπισμού και διάσωσης. 
Ακόμη μπορούν να αξιοποι-
ηθούν για παρατεταμένες ερ-
γασίες επιτήρησης και ασφά-
λειας». Ωστόσο, ανέφερε πως 
για να αξιοποιηθούν σωστά τα 
drones απαιτούνται χειριστές 
με πιστοποιημένη εκπαίδευση.

Χ. Κόκκινος: 
Ψηφιακά δίδυμα 
στην Αεροδιαστημική
Στην τεχνολογία των ψηφι-
ακών διδύμων στην αεροδι-

αστημική αναφέρθηκε ο Χά-
ρης Κόκκινος, Τεχνικός Δι-
ευθυντής FEAC Engineering. 
Όπως ανέφερε «το «ψηφιακό 
δίδυμο» μπορεί να βοηθήσει 
κατασκευαστικά έργα αυτομα-
τοποιώντας τον παραδοσια-
κό σχεδιασμό, την παραγωγή 
και τις επιχειρησιακές διαδι-
κασίες. Ως εκ τούτου, μπορεί 
να χρησιμεύσει ως η ραχοκο-
καλιά για την προκατασκευή 
και ως ένα πιο σημαντικό μέ-
σο για την επίτευξη βιομηχα-
νοποιημένης απόδοσης. Σε 
αντίθεση με τα παραδοσιακά 
μοντέλα κατασκευής, το ψη-
φιακό δίδυμο αναπαράγει κά-
θε λεπτομέρεια του αρχικού 
αντικειμένου, ενός αεροσκά-
φους για παράδειγμα, δίνο-
ντας σημαντικά στοιχεία για τις 
συμπεριφορές και τις διαδικα-
σίες που εμπλέκονται στην κα-
τασκευή μέχρι τα μεμονωμένα 
υλικά και εξαρτήματα. Συνε-
πώς με μικρό κόστος μπορού-
με να προλάβουμε αστοχίες».

Αρ. Βλαντής: «Γίνε Μηχα-
νικός αεροσκαφών»
Ο Αργύρης Βλαντής, Aviation 
Instructor, Training & Proj-
ect Manager of Hellenic Aero-
space Hub P.C. ανέφερε πως 
η αεροπορική εκπαίδευση εί-
ναι καταλυτικός παράγοντας 
στην αεροπορική ανάπτυξη 
μιας περιοχής, ενώ καταθέτο-
ντας την εμπειρία του, τόνισε 
πως υπάρχει ανάγκη για μη-
χανικούς αεροσκαφών. Τόνι-
σε πως η εταιρεία του παρέ-
χει πιστοποιημένη εκπαίδευση 
και συνεργασίες με κορυφαί-
ες αεροπορικές εταιρείες. Πα-
ρέχει θεωρητική και πρακτι-
κή εκπαίδευση μέσα από το 
πιστοποιημένο project Patras 
Aviation Training Programs 
με την ολοκλήρωση του οποί-
ου κάποιος μπορεί να λάβει 
την πιστοποίηση Μηχανικού 
Αεροσκαφών Β1 και Avionics 

Αεροσκαφών B2, ώστε να ερ-
γαστεί απευθείας.

Γ. Μαντζαγριώτης: 
Χρειάζονται χειριστές
Ο Κυβ. Γιώργος Μαντζαγριώ-
της, Founder/CEO FLYING 
CROSS HELLAS αφού πα-
ρουσίασε την ακαδημία εκπαί-
δευσης πιλότων, χειριστών 
DRONES, τεχνικών
αεροσκαφών GULF AIR 
ACADEMY και την ΑΜΚΕ Αε-
ροκομιδών –drone operator-
flight school FLYING CROSS 
HELLAS με βάση το αεροδρό-
μιο Μεσολογγίου, τόνισε πως 
η αγορά έχει ανάγκη από χει-
ριστές. Ακόμη επεσήμανε πως 
το Μεσολόγγι θα μπορούσε να 
αποτελέσει πόλος προσέλκυ-
σης κι άλλων ακαδημιών εκ-
παίδευσης χειριστών, αρκεί 
να γίνει επέκταση του αεροδι-
αδρόμου και τοποθέτηση φω-
τισμού.

Αντ. Βαβουλιώτης: 
Καινοτόμες λύσεις
Ο Αντώνης Βαβουλιώτης, 
CEO, Adamant Composites 
EΠΕ παρουσίασε τις καινοτό-
μες λύσεις που προσφέρει η 
εταιρεία για την αεροναυπηγι-
κή βιομηχανία, λέγοντας πως 
αναπτύσσει κρίσιμα συστήμα-
τα και κατασκευές υψηλής προ-
στιθέμενης αξίας. «Συνεργαζό-
μαστε με ερευνητικά κέντρα και 
πανεπιστήμια για την ανάπτυ-
ξη νέων πτερυγίων από σύν-
θετα υλικά για αεροπορικούς 
κινητήρες νέας γενιάς, ενώ κα-
τασκευάζουμε θερμαινόμενες 
κουβέρτες που χρησιμοποιού-
νται για την επιτόπου επισκευή 
των ρυγχών όλων των βασι-
κών τύπων επιβατικών αερο-
σκαφών. Ακόμη είμαστε αξι-
όπιστος συνεργάτης της ESA 
και μεγάλων αεροδιαστημικών 
εταιρειών (Airbus, Thales, 
OHB κτλ) για την κατασκευή 
κρίσιμων δομών υποστήρι-

ξης εδάφους που απαιτούνται 
μεταξύ άλλων στη συναρμολό-
γηση δορυφόρων», ανέφερε 
μεταξύ άλλων και ανακοίνω-
σε πως η εταιρεία συμμετέχο-
ντας στο ελληνικό πρόγραμμα 
«AXIS 2» που αφορά την ανά-
πτυξη ενός σμήνους μικροδο-
ρυφόρων για την παρατήρη-
ση της γης θα κατασκευάσει τις 
δομές των μικροδορυφόρων 
στην Πάτρα. «Η Δυτική Ελλά-
δα διαθέτει σημαντικές προο-
πτικές να αναδειχθεί σε κόμβο 
βιομηχανικής
παραγωγής υψηλής προστιθέ-
μενης αξίας σε τομείς όπως η 
αεροναυπηγική, η διαστημική, 
η άμυνα και η ενέργεια», κατέ-
ληξε.

Χρ. Ξουρής: Εφαρμογές 
στον πρωτογενή τομέα
Ο Χρήστος Ξουρής, CEO & 
Co-Founder Gaia Robotics πα-
ρουσίασε τις καινοτόμες 
Εφαρμογές των Αεροπορι-
κών Τεχνολογιών στον Πρω-
τογενή Τομέα. Μεταξύ άλλων 
αναφέρθηκε στα πλεονεκτή-
ματα της αξιοποίησής τους, 
όπως αυτονομία και ταχύτητα, 
αποδοτικότητα σε εφαρμογές 
καλλιεργειών λόγω του εντο-
πισμού κατάλληλων εδαφών, 
άρδευσης, έλεγχο της υγείας 
των καλλιεργειών και ανίχνευ-
ση παρασίτων και ασθενειών, 
μείωση περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων με ελεγχόμενη χρή-
ση λιπασμάτων και φυτοφαρ-
μάκων, κ.α.

Αιμ. Οικονομίδης: 
Εκπαίδευση πιλότων 
στο Μεσολόγγι
Ο κυβερνήτης Αιμίλιος Οικο-
νομίδης παρουσίασε την ακα-
δημία Eveno Aviation, η οποία 
έχει έδρα το Αεροδρόμιο Με-
σολογγίου εκπαιδεύοντας 
επαγγελματίες πιλότους.
«Όραμά μας να τη μεγαλώσου-
με στην Ελλάδα από το Μεσο-

λόγγι», ανέφερε και πρόσθε-
σε «η ζήτηση για ειδικευμένους 
πιλότους εκτινάσσεται σε νέα 
ύψη. Η Boeing και η Airbus 
προβλέπουν ότι τα επόμενα 20 
χρόνια θα χρειαστούν 600.000 
νέοι πιλότοι για να καλυφθεί η 
ζήτηση παγκοσμίως. Η ζήτη-
ση πληρώματος θαλάμου επι-
βατών από τις μεγάλες αεροπο-
ρικές εταιρείες είναι υψηλή, με 
τις προβλέψεις του κλάδου για 
900.000 νέους προσωπικούς 
θαλάμου επιβατών που χρειά-
ζονται τα επόμενα 20 χρόνια».

Β. Κωστόπουλος: Ο «Ερ-
μής» θα πετάξει σύντομα
Ο Ομότιμος Καθηγητής του 
Πανεπιστημίου Πατρών Βασί-
λης Κωστόπουλος, αναφέρθη-
κε στον τομέα της αεροναυπη-
γικής και στο ερευνητικό έργο 
που υλοποιείται στο Πανεπι-
στήμιο Πατρών. Ο κ. Κωστό-
πουλος αναφέρθηκε στο πρό-
γραμμα ο πρόγραμμα ΕΡΜΗΣ 
το οποίο έχει στόχο να πιστο-
ποιήσει νέες, καινοτόμες δια-
στημικές τεχνολογίες και εφαρ-
μογές, όπως οι επικοινωνίες 
5G για το διαδίκτυο των πραγ-
μάτων (IoT), δορυφορικές τη-
λεπικοινωνίες και η παρατήρη-
ση της γης με υπερφασματική 
κάμερα. Στο πλαίσιο του προ-
γράμματος ΕΡΜΗΣ κατασκευά-
ζεται και θα «πετάξει» σύντομα 
ένα σμήνος από τρεις τεχνολο-
γικά προηγμένους νανοδορυ-
φόρους (CubeSats), με έμφαση 
στις τηλεπικοινωνίες 5G/IoT, 
στην δια-δορυφορική σύνδεση 
(inter-satellite link) και στην 
υπερφασματική τηλεπισκό-
πηση (hyperspectral remote 
sensing). Ο Καθηγητής ανα-
κοίνωσε ακόμη πως το Πανε-
πιστήμιο συμμετέχει στο πρό-
γραμμα «ΓΡΥΠΑΣ» και για τα 
drones είπε πως πρέπει να γί-
νει ξεκάθαρο πως άλλο είναι να 
τα σχεδιάζεις κι άλλο να τα εφο-
διάζεις με αισθητήρες, ώστε να 

είναι αποτελεσματική η λει-
τουργία τους, ενώ επεσήμανε 
πως για εκείνον η μεγαλύτερη 
πρόκληση είναι η συνεργασία 
των ανθρώπων που ασχολού-
νται με το ίδιο αντικείμενο.

Σπ. Βασιλείου: Το μέλλον 
της Αεροδιατημικής
Την EUROAVIA Patras μας 
σύστησε ο πρόεδρός της, 
Σπύρος Βασιλείου. Πρόκει-
ται για τον Ευρωπαϊκό Σύλλο-
γο Φοιτητών Αεροδιαστημικής 
(EUROAVIA) με αντικείμενο 
ενασχόλησης την αεροδιαστη-
μική, την μηχανολογία και συγ-
γενή πεδία. Ιδρύθηκε το 1959, 
αριθμεί πάνω από 3000 μέλη 
και στοχεύει στο να φέρει υπο-
ψήφιους μηχανικούς και επι-
στήμονες σε επαφή με project, 
διαγωνισμούς και επαγγελμα-
τικές ευκαιρίες. Το τοπικό πα-
ράρτημα έχει αναλάβει σημα-
ντικές πρωτοβουλίες, όπως να 
συμμετέχει σε projects για πυ-
ραύλους και αεροσκάφη, ενώ 
επιδίωξη είναι η διεύρυν-
ση των γνώσεων των φοιτη-
τών πάνω στο Marketing, το 
HR (Human Relations), το BR 
(Business Relations) ή το IT 
(Information Technology).

Παρεμβάσεις
Παρεμβάσεις στην εκδήλωση 
έκαναν και οι:
• Φραγκισκα Τσιούτσιου co-
founder και CEO της Drops 
Smart Hubs παρουσιάζοντας 
τις δράσεις της εταιρείας της 
στο χώρο του Aviation ειδικό-
τερα στο χώρο των drones 
• Νικόλαος Κόμης που ανα-
φέρθηκε στον ποιοτικό έλγχο 
και στη διασφάλιση ποιότητας 
στο χώρο των περιφερειακών 
αεροδρομίων.
Η εκδήλωση ολοκληρώθη-
κε με τη συμφωνία όλων να 
υπάρχει «επόμενη μέρα» με 
συντονισμό δράσεων συνεργα-
σίας και εξωστρέφειας. 

κλάδος με προοπτική
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Η σύμπραξη του επιστημονικού δυ-
ναμικού της Περιφέρειας Δυτικής Ελ-
λάδας προκειμένου να καταστεί σε 
ισχυρός κόμβος καινοτομίας «αγκα-
λιάζοντας» ένα ψηφιακό οικοσύστη-
μα με πολλές προοπτικές και οφέλη, 
αποτέλεσε κοινή συνισταμένη στην 
ημερίδα που διοργάνωσε το Πανε-
πιστήμιο Πατρών, στο πλαίσιο του 
27ου Forum Ανάπτυξης, το βράδυ 
του Σαββάτου. Οι προκλήσεις και οι 
ευκαιρίες από την ψηφιακή μετάβαση 
είναι πολλές και μεγάλες και η αξιο-
ποίησή τους θα ανοίξουν νέους δρό-
μους όχι μόνον στην εκπαίδευση αλ-
λά σ’ ολόκληρη την κοινωνία, όπως 
επεσήμαναν οι ομιλητές της εκδήλω-
σης εστιάζοντας στις μεγάλες αλλαγές 
που επέρχονται σε όλους τους τομείς 
της καθημερινής μας ζωής.

Κέντρο γνώσης, καινοτομίας 
και ανάπτυξης 
Την ημερίδα «άνοιξε» ο Αντιπρύ-
τανης Προγραμματισμού Ψηφια-
κού Εκσυγχρονισμού και Ανάπτυξης 
Υποδομών Γεώργιος Παναγιωτό-
πουλος, ο οποίος τόνισε πως η συμ-
μετοχή του Πανεπιστημίου Πατρών 
στο 27ο Forum Ανάπτυξης αποτε-
λεί μέρος της στρατηγικής επιλογής 
εξωστρέφειας που αναδεικνύει τη δέ-
σμευση της διοίκησης, υπό την καθο-
δήγηση του Πρύτανη Χρήστο Μπού-
ρα να ενισχύσει τη διασύνδεση του 
ακαδημαϊκού ιδρύματος με την κοι-
νωνία, την οικονομία και τις σύγχρο-
νες προκλήσεις.
Εστίασε στον ρόλο του Πανεπιστη-
μίου ως κέντρου γνώσης, καινοτο-
μίας και στρατηγικού εταίρου για την 
ανάπτυξη, σημειώνοντας πως η εξω-
στρέφεια είναι μια ουσιαστική επιλο-
γή για την ενίσχυση των συνεργασι-
ών και τη συμβολή στην πρόοδο της 
κοινωνίας, προτείνοντας λύσεις και 
αναδεικνύοντας το ανθρώπινο δυ-
ναμικό του. Χαρακτήρισε το Πανεπι-
στήμιο Πατρών ως μια ατμομηχανή, 
η οποία θα αποτελέσει τον μοχλό την 
ψηφιακή μετάβαση, δίνοντας έμφα-
ση στο τεράστιο ανθρώπινο δυναμι-
κό που διαθέτει και στις υψηλού επι-
πέδου παρεχόμενες υπηρεσίες εκ-
παίδευσης.

«Πορεία χωρίς επιστροφή 
και παρεκκλίσεις»
Την εκδήλωση χαιρετισμό απηύθυνε 
ο Αντιπεριφερειάρχης Εξυπηρέτησης 
του Πολίτη και Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, Θεόδωρος Βασιλόπουλος, 
ο οποίος τόνισε πως η μετάβαση στην 
ψηφιακή εποχή είναι μια μεγάλη ανα-
γκαιότητα για το σύνολο της κοινω-
νίας των πολιτών, που όμως απαι-
τεί προσεκτική προσαρμογή. «Αυτή η 
μετάβαση προϋποθέτει μεταρρυθμί-
σεις π.χ. εκπαίδευση στις σύγχρονες 
τεχνολογίες και στις ψηφιακές δεξι-
ότητες αλλά και ψηφιακές υποδομές 
για όλους. Η Περιφέρεια ενισχύει το 

ψηφιακό της αποτύπωμα μέσω της 
δημιουργίας νέων υποδομών, υπη-
ρεσιών και εργαλείων πχ. εξοικονό-
μηση ενέργειας, έξυπνη κινητικότητα, 
περιβάλλον, τουρισμός, ευφυή γεωρ-
γία, νέοι ψηφιακοί χάρτες και γεω-
γραφικά συστήματα πληροφοριών, 
έχοντας πάντα ως επίκεντρο τον άν-
θρωπο χωρίς επιστροφή και παρεκ-
κλίσεις». Και κατέληξε λέγοντας πως: 
«Ο Ψηφιακός Μετασχηματισμός για 
την κοινωνία και οικονομία είναι μια 
πορεία χωρίς επιστροφή και παρεκ-
κλίσεις και η ΠΔΕ προχωρά αποφα-
σιστικά προς αυτήν την κατεύθυνση».

Μετρητές ψηφιακής ετοιμότητας
Πρώτος ομιλητής ήταν ο Νίκος 
Αβούρης, Καθηγητής του Τμήματος 
Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Τε-
χνολογίας Υπολογιστών του Πανεπι-
στημίου Πατρών, ο οποίος αναφέρ-
θηκε στο έργο που μετά από 3 χρό-
νια είναι στην τελική του φάση με 
θέμα: «Η ψηφιακή ετοιμότητα των 
Ευρωπαϊκών Πανεπιστημίων». Ανέ-
λυσε τα εργαλεία που καταγράφουν 
την πρόοδο της ψηφιακής ετοιμότη-
τας του ΑΕΙ και στο γεγονός ότι στο 
σύστημα αυτό έχουν ενταχθεί 20 με-
γάλα πανεπιστήμια αλλά και κάποια 
μικρότερα. Υπογράμμισε την αναγκαι-
ότητα για ευρύτατες συνεργασίες και 
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, τόνισε πως 
η ψηφιακή ετοιμότητα αποτελεί εργα-
λείο χάραξης στρατηγικής επισημαί-
νοντας πως «χωρίς μετρητές και ερ-
γαλεία είναι σαν να πορευόμαστε χω-
ρίς πυξίδα».

«Έχουν γίνει μεγάλα βήματα»
«Το Πανεπιστήμιο της Πάτρας έχει 
κάνει μεγάλα βήματα στην ψηφιακή 
μετάβαση» ανέφερε ο Χάρης Φαρ-
μάκης, Προϊστάμενος Τμήματος 
Πληροφοριακών Συστημάτων και 
Εφαρμογών, στη Μονάδα Ψηφιακής 
Διακυβέρνησης του Πανεπιστημίου 
Πατρών, ο οποίος απαρίθμησε τους 
στόχους και τα αποτελέσματα αυτής 
της προσπάθειας. 
Έδωσε έμφαση στην βελτίωση υπο-

στήριξης φοίτησης, την ενίσχυση 
ενημέρωσης φοιτητών, διδακτικού 
και διοικητικού προσωπικού, την τα-
χύτερη διεκπεραίωση αιτημάτων, τη 
διευκόλυνση τέλεσης διοικητικών, 
ακαδημαϊκών και εκπαιδευτικών δι-
αδικασιών, την έγκυρη και έγκαιρη 
ανταλλαγή δεδομένων και βελτίω-
ση διαμοιρασμού πληροφοριών και 
γνώσεων ενισχύοντας την διαλει-
τουργικότητα μεταξύ των πληροφο-
ριακών συστημάτων εντός Πανεπι-
στημίου, όσο και με τρίτα συστήμα-
τα. Σημείωσε πως στο Πανεπιστήμιο 
λειτουργεί ηλεκτρονική Γραμματεία, 
έχει κάνει βήματα στην εξ αποστάσε-
ως μάθηση, στην ηλεκτρονική δια-
χείριση & διακίνηση εγγράφων, στην 
ψηφιοποίηση υπηρεσιών φοιτητικής 
μέριμνας σε σίτιση, στέγαση και στε-
γαστικό έχοντας πλήρη εικόνα από 
την συμπλήρωση της αίτησης μέχρι 
την πληρωμή, ενώ σημαντικές πλη-
ροφορίες διατίθενται στην πλατφόρ-
μα του Πανεπιστημίου my.upatras.gr 
Εστίασε στην υποστήριξη στρατηγι-
κού σχεδιασμού με εργαλείο επιχει-
ρησιακής νοημοσύνης που επιτρέπει 
την ανάλυση ιστορικών και τρεχό-
ντων δεδομένων, στην παροχή πι-
στοποιητικών τίτλων σπουδών μέ-
σω gov.gr (35.000 τίτλους το 2024), 
στα πληροφοριακά συστήματα και τις 
εφαρμογές τους όπως Ειδικό Λογαρι-
ασμό Κονδυλίων Έρευνας, Βιβλιοθή-
κη, Αδειολόγιο, Παρουσιολόγιο, Κι-
νητικότητα Erasmus+, κ.α.

Νέες τεχνολογίες 
και εκπαίδευση
Ο Νικόλαος Κωστόπουλος, CΤO 
PaperGo αναφέρθηκε στις νέες τε-
χνολογίες στην εκπαίδευση και στην 
εταιρεία που ίδρυσε με έδρα την Πά-
τρα και αποτελείται από 25 άτομα 
που κάνουν πράξη την παροχή εξει-
δικευμένης ψηφιακής γνώσης καλύ-
πτοντας ένα μεγάλο κενό. 

«Μετασχηματισμός επιχειρή-
σεων και βιομηχανιών»
Για τον ρόλο του ΙΝ.ΒΙ.Σ./Ε.Κ. ΑΘΗ-

ΝΑ στον ψηφιακό μετασχηματισμό 
επιχειρήσεων και βιομηχανιών μί-
λησε ο Χρυσόστομος Στύλιος, Κα-
θηγητής του Τμ. Πληροφορικής & 
Τηλεπικοινωνιών του Πανεπιστημί-
ου Ιωαννίνων- Διευθυντής Ινστιτού-
του Βιομηχανικών Συστημάτων-Ε.Κ. 
«ΑΘΗΝΑ» δίνοντας έμφαση στην ση-
μασία της κυβερνοασφάλειας. 
Όπως ανέφερε, το Ερευνητικό Κέ-
ντρο «Αθηνά» έχει αποκλειστικό προ-
σανατολισμό τις τεχνολογίες και τις 
εφαρμογές της Πληροφορικής και το 
όραμά του είναι να υποστηρίζει τον 
πλήρη κύκλο έρευνας και καινοτομί-
ας (Βασική και εφαρμοσμένη έρευ-
να, Δημιουργία συστημάτων και προ-
ϊόντων, Ανάπτυξη και υποστήριξη 
υποδομών, Μεταφορά τεχνολογίας, 
Επιχειρηματικότητα). Ιδιαίτερο βά-
ρος έδωσε στα «ψηφιακά δίδυμα», 
δηλαδή την εικονική αναπαράσταση 
ενός αντικειμένου, ενός συστήματος 
ή μιας διαδικασίας, για τα οποία συλ-
λέγονται ακριβείς ενδείξεις και προ-
κύπτουν συμπεράσματα για την υφι-
στάμενη καθώς και τη μελλοντική 
συμπεριφορά τους. «Στην πραγματι-
κότητα», όπως είπε- «είναι ένας συν-
δυασμός δεδομένων, αλγορίθμων 
και τεχνητής νοημοσύνης και ζουν σε 
έναν εικονικό κόσμο. Τα ψηφιακά δί-
δυμα έχουν ευρεία εφαρμογή στη βι-
ομηχανική παραγωγή». 

Ανθρωποκεντρικές 
και βιώσιμες πόλεις
Στην πρόκληση για βιώσιμες και αν-
θρωποκεντρικές πόλεις την ώρα που 
τα στοιχεία από τον υπερπληθυσμό 
και την αστικοποίηση σοκάρουν εστί-
ασε ο Δημήτρης Μούρτζης, Καθη-
γητής στο Τμήμα Μηχανολόγων και 
Αεροναυπηγών Μηχανικών του Πα-
νεπιστημίου Πατρών, Αντιπρόεδρος 
της Επιτροπής Ερευνών, του Πανεπι-
στημίου Πατρών. Όπως είπε, σήμερα 
είμαστε 8 δις πληθυσμός και το 2100 
θα είμαστε 10 δις και 5,3 δις άνθρω-
ποι το 2030 θα κατοικούν στον αστι-
κό ιστό. Οι μεγαλουπόλεις έως τότε 
θα ανέλθουν σε 43 από 33 που ήταν 

το 2018 και από μόλις 18 το 1995(!), 
για να επισημάνει εμφατικά πως επι-
ταχύνεται η τάση για Βιώσιμη Ανά-
πτυξη και ανθρωποκεντρικές κοινω-
νίες. Κορυφαίες πόλεις θεωρούνται 
οι: Όσλο (Νορβηγία), Στοκχόλμη 
(Σουηδία) και Ελσίνκι (Φιλανδία), 
ενώ την θλιβερή πρωτιά κατέχει η 
Αθήνα στις χειρότερες πόλεις και 
ακολουθούν η Λευκωσία (Κύπρος) 
και η Πόρτο (Πορτογαλία).
Σημείωσε πως οι Ευρωπαϊκές πό-
λεις μειονεκτούν σε θέματα υπεύθυ-
νης παραγωγής και κατανάλωσης, 
κλιματικής αλλαγής και ποιότητας ζω-
ής, ενώ εκτιμάται ότι μέχρι το 2030 
οι καταναλωτές στις πόλεις θα αντι-
προσωπεύουν το 81% της παγκόσμι-
ας κατανάλωσης και το 80% του πα-
γκοσμίου ΑΕΠ, ενώ μέχρι τότε 300 
εκατομμύρια νέες κατοικίες θα πρέπει 
να κατασκευαστούν.
Ως προκλήσεις των μεγαλουπόλεων 
οριοθέτησε τις: 1) κοινωνικές (γή-
ρανση του πληθυσμού και αστικοποί-
ηση, προσβασιμότητα και μεταφορά, 
αστικός διαχωρισμός και ανισότητα), 
2) περιβαλλοντικές (κλιματική αλλα-
γή και κατανάλωση ενέργειας, δια-
χείριση αποβλήτων, ατμοσφαιρική 
ρύπανση),3) οικονομικές (στέγαση, 
ψηφιοποίηση υπηρεσιών και κυβερ-
νοασφάλεια, περιορισμοί). «Επιβάλ-
λεται ένα συνεργατικό οικοσύστημα, 
εσωτερική οργάνωση, ψηφιοποίηση 
υπηρεσιών, χρηματοδοτήσεις, εφαρ-
μογή πολιτικών που ευνοούν την 
καινοτομία, προστασία των προσω-
πικών δεδομένων και μέσω της Τε-
χνητής Νοημοσύνης βελτιστοποίηση 
της κατανομής πόρων βάσει δεδομέ-
νων από την αυτοματοποίηση εργασι-
ών», κατέληξε. 

Ριζική αλλαγή 
Ο Πρύτανης Χρήστος Μπούρας 
στον επίλογο ανέφερε πως «η ψη-
φιακή μετάβαση είναι ένα θέμα με 
πολλές προεκτάσεις, δημιουργούνται 
πλέον πολλές αβεβαιότητες γι’ αυτό 
χρειάζεται ριζική αλλαγή στην εκπαί-
δευση και στις δεξιότητες προς τους 
νέους» σημειώνοντας πως το Πανε-
πιστήμιο Πατρών επενδύει στην ψη-
φιακή τεχνολογία γιατί είναι παράγο-
ντας επιβίωσής του. 
Μάλιστα, έθεσε επί τάπητος πρότα-
ση για συνεργασία του επιστημονι-
κού δυναμικού της περιοχής μας και 
τη δημιουργία ενός μεγάλου ερευνη-
τικού κέντρου που θα ενσωματώνει 
όλα τα ερευνητικά κέντρα της περιο-
χής μας, τα οποία σήμερα είναι διά-
σπαρτα, ενισχύοντας το τεράστιο οι-
κοσύστημα που διαθέτουμε προσδί-
δοντας στην Δυτική Ελλάδα ιδιαίτερα 
χαρακτηριστικά, που την αναδεικνύ-
ουν σε ισχυρό κόμβο στις ψηφιακές 
τεχνολογίες επικοινωνιών, προσελ-
κύοντας μεγάλες επενδύσεις που θα 
συμβάλλουν στην ανάπτυξη της περι-
οχής μας. 

Με πυξίδα ένα ισχυρό οικοσύστημα
> Πανεπιστήμιο Πατρών: Αναγκαία η σύμπραξη για να αποκτήσει ψηφιακή «ταυτότητα» η Δυτική Ελλάδα 
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Η «Πράσινη Μετάβαση και οι Κα-
λές πρακτικές» τέθηκαν στο επίκε-
ντρο εκδήλωσης του Ελεύθερου 
Βήματος του 27ου Forum Ανά-
πτυξης 2024 με τους εκπροσώ-
πους εταιρειών, φορέων και οργα-
νισμών να παρουσιάζουν τις καινο-
τόμες ενέργειές τους, αλλά και τους 
μελλοντικούς τους στόχους για τη 
μείωση του περιβαλλοντικού τους 
αποτυπώματος. Στο Προεδρείο της 
εκδήλωσης ήταν ο Βαγγέλης Κα-
ραχάλιος, Πρόεδρος Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Δυτικής Ελλάδας 
και ο Δημήτρης Μούρτζης, Κα-
θηγητής του Τμήματος Μηχανολό-
γων και Αεροναυπηγών Μηχανι-
κών Πανεπιστημίου Πατρών, Αντι-
πρόεδρος της Επιτροπής Ερευνών 
Πανεπιστημίου Πατρών.
Οι παρουσιάσεις άνοιξαν με τον 
Ιωάννη Μπασκούτα, Προϊστά-
μενο Ποιότητας και Περιβάλλοντος 
του Εργοστασίου Δρεπάνου Πα-
τρών με θέμα: «TITAN: Δημιουρ-
γώντας βιώσιμη αξία για την κοι-
νωνία και την οικονομία». 
Aναδεικνύοντας τα 7 κύρια σημεία 
της οπτικής της εταιρείας στο ζήτη-
μα της Πράσινης Μετάβασης, ανα-
φέρθηκε μεταξύ άλλων στις ισχυ-
ρές επιδόσεις στη μείωση εκπο-
μπών CO2 που επιτεύχθηκαν στο 
χρονικό διάστημα 1990-2020. Για 
το 2030-2050 υπάρχει η δέσμευση 
για ουδέτερο αποτύπωμα άνθρακα, 
με βάση το “Business Ambition for 
1.5°C”. Βασικό πυλώνα της στρατη-
γικής της εταιρείας αποτελεί και η 
ανάπτυξη προϊόντων και λύσεων 
χαμηλών εκπομπών CO2 για τους 
πελάτες της. Η στόχευση στον συ-
γκεκριμένο τομέα αφορά στην αύ-
ξηση του μεριδίου των πράσινων 
προϊόντων στο χαρτοφυλάκιο από 
το 23.4% που ήταν το 2023, στο 
40% το 2026
Επιπρόσθετα η εταιρεία αξιοποιεί 
καινοτόμες τεχνολογίες για τη μετά-
βαση σε μια οικονομία μηδενικών 
καθαρών εκπομπών. Ο κ. Μπα-
σκούτας έκανε ιδιαίτερη αναφορά 
στην έναρξη λειτουργίας προασβε-
στοποιητή (calciner) στο εργοστά-
σιο του ΤΙΤΑΝ στην Αθήνα, με στό-
χο την αύξηση αξιοποίησης εναλ-
λακτικών καυσίμων. 
Επίσης στάθηκε στο υπό εξέλι-
ξη συγχρηματοδοτούμενο έργο 
IFESTOS (Επιχορήγηση €234 
εκατ. από το Ταμείο Καινοτομίας 
της ΕΕ) με το οποίο ευελπιστούν 
να δεσμεύουν 1,9 εκατ. τόνων CO2 
ετησίως για την παραγωγή 3 εκατ. 
τόνων τσιμέντου μηδενικού άνθρα-

κα μέχρι το 2030.
Προβλέπει δέσμευση του διοξειδί-
ου του άνθρακα, υγροποίηση, με-
ταφορά με πλοία και αποθήκευση. 
Ως προς το εργοστάσιο της Πάτρας 
αναφέρθηκε στο υπό διερεύνηση 
έργο C-CURE” για τη «Δέσμευση & 
αξιοποίηση CO2 απαερίων βιομη-
χανίας τσιμέντου με χρήση μικτών 
καλλιεργειών μικροφυκών/βακτη-
ρίων». Στόχος είναι η δέσμευση 
CO2 και η αξιοποίησή του για πα-
ραγωγή βιοχημικών προϊόντων κα-
θώς και η αξιοποίηση της βιομάζας 
ως καύσιμης ύλη για το εργοστά-
σιο. «Ευελπιστούμε ότι θα ολοκλη-
ρωθεί μέσα στο 2025», κατέληξε.
Ο Στάθης Οικονομίδης, Διευ-
θυντής του Εργοστασίου Πατρών 
«ΑΘΗΝΑΙΚΗ ΖΥΘΟΠΟΙΙΑ ΑΕ» 
ανέφερε ότι το ποσοστό των επανα-
χρησιμοποιούμενων φιαλών ανέρ-
χεται στο 95%, η ανάκτηση αποβλή-
των στο 99,6% ενώ οι ανανεώσιμες 
πρώτες ύλες και τα υλικά καταλαμ-
βάνουν ένα ποσοστό 79.4%. Οι εκ-
πομπές CO2 μειώθηκαν κατά -20% 
σε σχέση με το 2018.
Ως προς την ηλεκτρική ενέργεια 
ανέφερε ότι είναι πράσινη 100%.
Τον Αύγουστο του 2024 εγκταστά-
θηκε φωτοβολταϊκό πάρκο στη στέ-
γη της νέας αποθήκης στην Πάτρα 
(6.000m2) ενώ στους σχεδιασμούς 
που αφορούν τη θερμική ενέργεια 
περιλαμβάνεται η κατασκευή ηλια-
κού πάρκου για το εργοστάσιο στην 
Πάτρα, που θα παράγει ατμό από 
τον ήλιο και θα καλύπτει το 25% 
των θερμικών αναγκών. Θα περι-
λαμβάνει κοίλα κάτοπτρα για τη 
συγκέντρωση ηλιακής ακτινοβολί-
ας και την ατμοποίηση του νερού 
και απλή σύνδεση σε ένα σημείο 
με απευθείας αντικατάσταση του 

ατμού που παράγεται από λέβητα 
μαζούτ. Αναμένεται να τεθεί σε λει-
τουργία τον Δεκέμβριο του 2025. 
Είναι μια επένδυση που χρηματο-
δοτείται από ευρωπαϊκό πρόγραμ-
μα και την Elpedison. «Είναι καινο-
τόμο και πρωτοποριακό και πιλο-
τικό για την Ελλάδα». Επιπρόσθετα 
τόνισε ότι έχει γίνει μελέτη για την 
κάλυψη του 50% των θερμικών 
αναγκών από αντλίες θερμότητας, 
με αλλαγή από ατμό σε ζεστό νερό 
που μπορεί να παραχθεί από υψη-
λής απόδοσης αντλίες θερμότητας. 
Στόχος είναι να έχει υλοποιηθεί μέ-
χρι το 2028. Τέλος για το υπόλοιπο 
25% προβλέπεται παραγωγή βιο-
μάζας μέσω πρωτοποριακής μεθό-
δου απομόνωσης των πρωτεϊνών 
από τους φλοιούς βύνης και έπειτα 
χώνευση αυτών για παραγωγή βιο-
μεθανίου.
Η Ιωάννα Παπαβασιλείου, Επί-
κουρη Καθηγήτρια Τμήμα Χημικών 
Μηχανικών Πανεπιστήμιο Πα-
τρών ανέπτυξε το θέμα: «Πράσινη 
Μετάβαση: Έρευνα και Εφαρμογή 
στο Πανεπιστήμιο Πατρών» κάνο-
ντας ιδιαίτερη αναφορά στην ενερ-
γειακή αναβάθμιση κτιρίων στην 
Πανεπιστημιούπολη της Πάτρας, 
τόσο ως προς τα ολοκληρωμένα έρ-
γα, όσο και ως προς τις μελλοντικές 
παρεμβάσεις.
Για τα ολοκληρωμένα έργα τόνισε 
μεταξύ άλλων ότι βάση της μελέτης 
επιτεύχθηκε αναβάθμιση του Πο-
λυώροφου κτιρίου των Μηχανολό-
γων και Αεροναυπηγών Μηχανι-
κών από την Ενεργειακή Κατηγορία 
Ε στην Ενεργειακή Κατηγορία Β+. 
Αναβάθμιση του Πολυώροφου κτι-
ρίου Βαρέων των Ηλεκτρολόγων 
Μηχανικών & Τεχνολογίας Υπο-
λογιστών από την Ενεργειακή Κα-

τηγορία Ε στην Ενεργειακή Κατη-
γορία Β και επίτευξη αναβάθμισης 
του Κλειστού Γυμναστηρίου Πανε-
πιστημίου Πατρών από την Ενερ-
γειακή Κατηγορία Δ στην Ενεργει-
ακή Κατηγορία Β.
Παράλληλα έκανε μνεία στην εγκα-
τάσταση φωτοβολταϊκών στην τα-
ράτσα του κτιρίου των Χημικών 
Μηχανικών ήδη από το 2013 τό-
σο για ερευνητικούς σκοπούς, όσο 
και για κάλυψη μέρους των ανα-
γκών του.
Η Σοφία Στάμου, Διευθύντρια 
Επικοινωνίας ΟΛΥΜΠΙΑ ΟΔΟΣ 
ΑΕ είχε ως θέμα στην ομιλία της : 
«ΟΛΥΜΠΙΑ ΟΔΟΣ: Θετική κινητι-
κότητα». Στην εισαγωγή της ανέφε-
ρε για το υπό εξέλιξη έργο του αυ-
τοκινητόδρομου της Πατρών- Πύρ-
γου ότι ορίζοντας ολοκλήρωσης 
είναι το τέλος του 2025 και η πρό-
οδος κατασκευής αυτή τη στιγμή εί-
ναι στο 65%. 
Παρουσιάζοντας τα επιτεύγματα 
του χρονικού διαστήματος 2018-
2023 έκανε λόγο για 53% μείωση 
του ανθρακικού αποτυπώματος και 
ανέλυσε τα τρία στάδια του οδικού 
χάρτη για την επίτευξη του μηδενι-
κού ανθρακικού αποτυπώματος ως 
το 2030. Χαρακτηριστικά τόνισε 
ότι «είμαστε ήδη πάρα πολύ κοντά 
στον στόχο και μάλλον θα τον φτά-
σουμε παρά κάτι το 2025».
Το πρώτο στάδιο αφορούσε στην 
αναβάθμιση με φωτισμό LED των 
17 σηράγγων του τμήματος Ελευ-
σίνα -Κόρινθος και της Περιμετρι-
κής Πατρών. Η μείωση της κατανά-
λωσης ενέργειας ετησίως ανέρχεται 
στο 60%,
Το δεύτερο στάδιο το οποίο και ολο-
κληρώνεται αφορά στην εγκατάστα-
ση Led φωτισμού στις σήραγγες της 

Κορίνθου Πατρών και σε ανοικτό 
δρόμο, καθώς και με έξυπνο προ-
σαρμοστικό φωτισμό με περαιτέρω 
μείωση της κατανάλωσης ενέργει-
ας. «Το 2025 η Ολυμπία Οδός θα 
είναι ένας 100% Led αυτοκινητό-
δρομος, με εξοικονόμηση περίπου 
55% σε σύγκριση με τον προηγού-
μενο συμβατικό φωτισμό».
Το τρίτο και τελευταίο στάδιο αφο-
ρά, όπως εξήγησε την αυτοπαρα-
γωγή της μειωμένης πια ενέργει-
ας που χρειάζεται ο αυτοκινητό-
δρομος, «μέσω 19 φωτοβολταϊκών 
πάρκων που κατασκευάζουμε κατά 
μήκος του αυτοκινητόδρομου. Εί-
ναι το μεγαλύτερο πρόγραμμα φω-
τοβολταϊκών πάρκων σε αυτοκινη-
τόδρομο, στη χώρα και θα ολοκλη-
ρωθεί μέσα στο 2025».
Τέλος χαρακτήρισε ως μεγάλη κοι-
νωνική επένδυση το υβριδικό σύ-
στημα χιλιομετρικής χρέωσης «που 
πρώτοι και μόνοι έχουμε εφαρμό-
σει στην Ελλάδα».
Από την πλευρά του ο Παναγιώτης 
Αναστασόπουλος, Διευθύνων 
Σύμβουλος Οργανισμού Λιμένος 
Πατρών ΑΕ μίλησε για την «Πράσι-
νη μετάβαση στη διαλειτουργικότη-
τα του λιμανιού». Αναφορικά με τον 
σχεδιασμό για τους πρώτους μήνες 
του 2025, επισήμανε την ολοκλή-
ρωση της αντικατάστασης όλου του 
BMS συστήματος στις υποδομές 
του λιμένα (Νέος Λιμένας, Βόρει-
ος Λιμένας, Πορθμείο Ρίου- Αντιρ-
ρίου) ενώ το επόμενο βήμα είναι 
η αντικατάσταση του υφιστάμενου 
φωτισμού, με χαμηλής κατανάλω-
σης λαμπτήρες, καθώς και με συ-
στήματα ελέγχου τους, για τη μείω-
ση της κατανάλωσης της ηλεκτρι-
κής ενέργειας. «Μπαίνουμε στη 
λογική του έξυπνου λιμανιού, της 
λογικής να ελέγχουμε οποιοδήπο-
τε σημείο κατανάλωσης ηλεκτρικής 
ενέργειας». Εν συνεχεία θα ακολου-
θήσει η εγκατάσταση φωτοβολταϊ-
κών πάνελ, πρόσθεσε.
Η Κατερίνα Μαλάμη, Senior 
Account Manager, Space Hellas μί-
λησε με θέμα: «Remember, green’s 
your color». Εστίασε στις δράσεις 
της εταιρείας του ομίλου, Sense 
One. Στο πλαίσιο αυτό υπογράμμι-
σε ότι «οι λύσεις της εταιρείας επι-
κεντρώνονται σε ευφυείς, βιώσιμες 
και ανθεκτικές πόλεις, βιομηχανί-
ες, οργανισμούς και κτίρια, συμβάλ-
λοντας στη βελτιστοποίηση της κα-
τανάλωσης πόρων, στη μείωση του 
κόστους, στην αύξηση της παρα-
γωγικότητας και στη βελτίωση της 
αποδοτικότητας με βιώσιμο τρόπο».

Καινοτομίες και καλές πρακτικές 
για την Πράσινη Μετάβαση

> Κατά την διάρκεια του Ελεύθερου Βήματος στο 27ο Forum Ανάπτυξης
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Καίρια ερωτήματα που αφορούν τις 
προοπτικές ανάπτυξης της Δυτικής Ελ-
λάδας αναδείχτηκαν στη συνεδρία που 
διοργάνωσε το Οικονομικό Επιμελητή-
ριο -10ο Περιφερειακό Τμήμα Βορει-
οδυτικής Πελοποννήσου και Δυτικής 
Ελλάδας, στο πλαίσιο του 27ου Forum 
Ανάπτυξης, το Σάββατο 23 Νοεμβρίου. 
Συντονιστής ο Πρόεδρος του Οικονο-
μικού Επιμελητηρίου Βορειοδυτικής 
Πελ/σου και Δυτικής Ελλάδος Γιώργος 
Παππάς, ο οποίος εισαγωγικά τόνισε 
ότι με την συγκεκριμένη συνεδρία στό-
χος είναι να ξεκαθαριστούν οι προοπτι-
κές της περιοχής στον Πρωτογενή Το-
μέα, Βιομηχανία, Τουρισμό, Υποδομές.
Ο Νίκος Γιαννακόπουλος Καθη-
γητής στο Τμήμα Οικονομικών Επι-
στημών του Πανεπιστημίου Πατρών 
σχολίασε στοιχεία που αφορούν την 
Δυτική Ελλάδα, η οποία συνεισφέ-
ρει στο ΑΕΠ της χώρας σε ποσοστό 
4,4%, όταν το Λεκανοπέδιο συνεισφέ-
ρει 48%.
«Η συζήτηση περί προοπτικών σε πε-
ριφερειακό επίπεδο ξεκινά με την πα-
ρατήρηση ότι υπάρχει μεγάλη απόστα-
ση της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδος 
με την Αττική που παραμένει ίδια τα 
τελευταία 20 χρόνια. Ταυτόχρονα με 
την συζήτηση περί σύγκλισης το ζήτη-
μα παραμένει πολύ μεγάλο», ανέφερε 
ο κ. Γιαννακόπουλος. 
Η ανεργία πάντως στην Δυτική Ελλάδα 
έχει πέσει στο 10% από το 21% πριν 
μια πενταετία. Η πτώση κατά τον κ. Γι-
αννακόπουλο δεν είναι αποτέλεσμα 
πολιτικών που υλοποιούνται σήμερα, 
αλλά είναι μια πορεία που διαμορφώ-
νεται από ευρύτερες τάσεις που αφο-
ρούν την ελληνική οικονομία. Ωστόσο 
το ποσοστό απασχόλησης, δηλαδή ο 
αριθμός των απασχολούμενων προς 

τον γενικό πληθυσμό είναι στο 50% 
και δεν είναι υψηλός. Επιπρόσθετα, 
ο κ. Γιαννακόπουλος σημείωσε ότι με-
γάλο πρόβλημα είναι το δημογραφι-
κό για την περιοχή, που δεν μπορεί να 
αντιμετωπιστεί μόνο με την μεταφορά 
οικονομικών πόρων στα νοικοκυριά, 
εννοώντας τις πολιτικές της κυβέρνη-
σης για να διαθέσει χρήματα, αλλά με 
μια ένα πλέγμα παρεμβάσεων. Και αυ-
τό καθώς στην Δυτική Ελλάδα αυξά-
νεται ο αριθμός των κατοίκων ηλικίας 
άνω των 65 ετών.
 
Δ. Καλαματιανός: 
Στερούμαστε υποδομών
Ο Διονύσης Καλαματιανός, βουλευτής 
ΣΥΡΙΖΑ Ηλείας, σε διαδικτυακή του 
παρέμβαση τόνισε ότι παρότι η Δυτι-
κή Ελλάδα έχει προοπτικές στον Του-
ρισμό, καθώς μπορεί να αναπτύξει 
όλα τα είδη τουρισμού, δυστυχώς της 
λείπουν οι υποδομές και κανένα ανα-
πτυξιακό πλάνο δεν μπορεί να εφαρ-
μοστεί. Χαρακτηριστικό παράδειγμα 
ο αυτοκινητόδρομος Πάτρα- Πύργος, 
που κατά τον ίδιο, είναι ένα έργο χρη-
ματοδοτημένο από το 2018 που ενώ 
θα παραδιδόταν σε χρήση το 2023 με 
τον παλιό σχεδιασμό, δυστυχώς έχει 

πάει σημαντικά πίσω.
«Έχουμε όμως ανάγκη και από ένα 
σύγχρονο σιδηροδρομικό δίκτυο για 
να μειώσει την ρύπανση και να μας 
συνδέσει με την Ευρώπη. Συνδέεται 
με την μεταφορά προϊόντων, όμως τα 
πράγματα δεν εξελίσσονται όπως τα 
θέλουμε στην Δυτική Ελλάδα. Ακόμη 
περιμένουμε την επέκταση του σιδη-
ροδρομικού δικτύου για την Πάτρα και 
για την Ηλεία, περιμένουμε την επέ-
κταση του παλιού μετρικού συστήμα-
τος, κάτι που σε καμία περίπτωση δεν 
ανταποκρίνεται στις σημερινές ανά-
γκες» τόνισε ο κ. Καλαματιανός.
 
Χριστίνα Σταρακά: «
Οι φτωχότεροι πανελλαδικά»
H Xριστίνα Σταρακά, βουλευτής Αιτω-
λοακαρνανίας του ΠΑΣΟΚ, σημείω-
σε ότι :«Είναι η ώρα η περιοχή να πε-
ράσει από την περιφερειακή διοίκη-
ση στην περιφερειακή διακυβέρνηση. 
Είναι κάτι που το λέμε εδώ και πολ-
λά χρόνια. Ο Δυτικός άξονας πρέπει 
να μπει ισότιμα στην παραγωγή πλού-
του. Καταλαβαίνουμε πόσο σημαντι-
κό είναι αυτό σε μια χώρα που ο μισός 
πληθυσμός να ζει στην Αττική με απο-
τέλεσμα να υπάρχουν έντονες ανισό-

τητες σε υποδομές, υπηρεσίες και ευ-
καιρίες ανάπτυξης». Η Περιφέρεια Δυ-
τικής Ελλάδος αριθμεί 650.000 άτομα 
και το ποσοστό σε κίνδυνο φτώχειας 
ή κοινωνικού αποκλεισμού ανέρχεται 
στο 35,2%. Και είναι 10 μονάδες επά-
νω από το μέσο όρο. Συμπλήρωσε ότι 
η Δυτική Ελλάδα χαρακτηρίζεται από 
χαμηλή εξωστρέφεια και παραγωγική 
δραστηριότητα με τον πρωτογενή το-
μέα να φθίνει καθημερινά. Υπάρχουν 
ελλιπείς υποδομές και προβληματικό 
επαρχιακό οδικό δίκτυο. Επιπρόσθε-
τα τα αρδευτικά δίκτυα παραμένουν 
απαρχαιωμένα ενώ υπάρχουν αδυνα-
μίες στην διαχείριση των αποβλήτων 
και ανεπαρκή ευρυζωνικά δίκτυα με 
αποτέλεσμα να παρουσιάζεται ψηφια-
κή υστέρηση. «Η Δυτική Ελλάδα απο-
τελεί μια από τις πιο φτωχές περιφέ-
ρειες πανελλαδικά» εξήγησε η κ. Στα-
ρακά. Είναι ευκαιρία να αναδειχτεί η 
Δυτική Ελλάδα ως τουριστικός προ-
ορισμός, προκειμένου να ανακάμψει, 
ταυτόχρονα με την ακτογραμμή της.

Λ. Σταυρουλόπουλος: 
«Υπερκαλύψαμε το ΕΣΠΑ»
Ο Λυκούργος Σταυρουλόπουλος, Εντε-
ταλμένος Περιφερειακός Σύμβουλος 
σε θέματα Καινοτομίας και Επιχειρη-
ματικότητας, Περιφέρεια Δυτικής Ελ-
λάδος τόνισε ότι για να βγουν ουσια-
στικά συμπεράσματα για την ΠΔΕ πρέ-
πει να σταθούμε σε τέσσερις βασικούς 
πυλώνες: α) που βρισκόμαστε, β) που 
θέλουμε να πάμε, γ) που μπορούμε τε-
λικά να πάμε και δ) με ποιο τρόπο θα 
πάμε.
«Το βασικό αναπτυξιακό εργαλεία της 
Περιφέρειας είναι το ΕΣΠΑ. Στην προ-
ηγούμενη προγραμματική περίοδο, 
2014-2020, το πρόγραμμα ολοκλη-

ρώθηκε επιτυχώς και με απορροφητι-
κότητα παραπάνω από 100%. Είχαμε 
490 εκατομμύρια ευρώ που καταναλώ-
σαμε και 50 επιπλέον εκατομμύρια για 
να τα οδηγήσουμε στην ανάπτυξη. Αυ-
τό βοήθησε στη νέα προγραμματική πε-
ρίοδο 2021-2027, να αυξήσουμε τους 
διαθέσιμους πόρους που στην αρχή 
ήταν 520 εκατομμύρια ευρώ και τελι-
κά μετά από διαβούλευση φθάσαμε στα 
628,5 εκατομμύρια ευρώ, από τα οποία 
τα 400 εκατομμύρια ευρώ έχουν μπει 
σε συγκεκριμένους άξονες και έχουν 
πέσει στην αγορά», σημείωσε ο κ. Σταυ-
ρουλόπουλος. Συμπλήρωσε επίσης ότι 
χάρη στις καινοτόμες δράσεις που υλο-
ποίησε η Περιφέρεια, κατάφερε να βελ-
τιώσει τον δείκτη της ανεργίας. Κυμαι-
νόταν στο 24,1% πριν πέντε χρόνια 
και πλέον έπεσε στο 10%.

Α. Παγώνης: «Μείωση ανεργίας με 
συμβάσεις ορισμένου χρόνου»
Ο Aλέξανδρος Παγώνης, στέλεχος 
ΚΚΕ και οικονομολόγος, υποστήρι-
ξε ότι η οικονομική ανάπτυξη παρα-
μένει εύθραυστη και η συγκέντρωση 
κινδύνων, λόγω των πολέμων που εί-
ναι σε εξέλιξη, καθιστούν ευάλωτες τις 
αγορές. Σημείωσε ότι υπάρχουν δι-
αθέσιμα χρήματα τα οποία όμως δί-
νονται για την πολεμική βιομηχανία. 
Για την ανεργία, παρατήρησε ότι μπο-
ρεί να μειώθηκε στατιστκά στην περι-
οχή, όμως οι συμβάσεις μερικής απα-
σχόλησης είναι περισσότερες από τις 
συμβάσεις πλήρους απασχόλησης. 
Ανέφερε επίσης ότι η ανάπτυξη του 
Airbnb και του real estate έχουν οδη-
γήσει τα νοικοκυριά να δαπανούν το 
50% του εισοδήματος για κάλυψη στε-
γαστικών αναγκών, και αυτό είναι ιδι-
αίτερα αντιαναπτυξιακό.

Η μετάβαση με την προοπτική 
της βιώσιμης ανάπτυξης ανα-
δείχτηκε στη συνεδρία της Δια-
χειριστικής Ευρωπαϊκών Προ-
γραμμάτων Ηπείρου -Ιονίων 
Νήσων - Δυτικής Ελλάδος και 
Πελοποννήσου, παρουσία στε-
λεχών του φορέα. Η Γενική Δι-
ευθύντρια του φορέα Μάγδα 
Πετροπούλου αναφέρθηκε 
στη μετάβαση από το ΕΣΠΑ 
2014-2020 στο νέο ΕΣΠΑ 
2021-2027.
«Η περίοδος 2014-2020 
υπήρξε καθοριστική για την 
Ελλάδα, αφού επρόκειτο για 
μια κρίσιμη περίοδο εξόδου 
από την οικονομική κρίση και 
προσαρμογής στις νέες συνθή-
κες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Το πακέτο, ύψους περίπου 23 
δις ευρώ, επιμερίστηκε σε επι-
μέρους Τομεακά και Περιφε-

ρειακά Προγράμματα. Ήταν η 
πρώτη προγραμματική περίο-
δος κατά την διάρκεια της οποί-
ας οι ενισχύσεις προς τις μικρο-
μεσαίες επιχειρήσεις (ΜμΕ) ξε-
πέρασαν κάθε προηγούμενο, 
γεγονός στο οποίο συντέλεσε 
και η πανδημία του Κορονοϊού, 
λόγω της αυξημένης ρευστότη-

τας που δόθηκε στις ΜμΕ. 
Για δράσεις επιχειρηματικό-
τητας μόνο στο βασικό πρό-
γραμμα της ,το Επιχειρησιακό 
Πρόγραμμα Ανταγωνιστικότη-
τα – Επιχειρηματικότητα και 
Καινοτομία (ΕΠΑΝΕΚ), έδωσε 
συνολικά στις ΜμΕ πάνω από 
2,8 δις ευρώ ενώ από τα Περι-

φερειακά Επιχειρησιακά Προ-
γράμματα (ΠΕΠ) των 13 Περι-
φερειών της χώρας περισσό-
τερα από 1 δις ευρώ» ανέφερε 
μεταξύ άλλων». 
Σημείωσε ότι κεντρικό ρόλο σε 
αυτή την εξέλιξη έχει διαδραμα-
τίσει ο Ενδιάμεσος Φορέας Επι-
χειρησιακών Προγραμμάτων 

Επιχειρηματικότητας και Αντα-
γωνιστικότητας (ΕΦΕΠΑΕ), ο 
οποίος έχει αναδειχθεί σε βα-
σικό κρίκο της αλυσίδας διαχεί-
ρισης συγχρηματοδοτούμενων 
δράσεων. 
Επιπρόσθετα υπογράμμισε ότι 
παρά το γεγονός ότι στη προ-
γραμματική περίοδο 2014-
2020 δόθηκαν περισσότερα 
χρήματα στις ΜΜΕ από κά-
θε άλλη φορά, δεν έλειψαν και 
τα προβλήματα που ο φορές 
έπρεπε να υπερβεί προκειμέ-
νου να πετύχει ακόμη μεγαλύτε-
ρη απορρόφηση. Με στόχο την 
υπέρβαση των προβλημάτων 
της προηγούμενης προγραμμα-
τικής περιόδου, το νέο ΕΣΠΑ 
2021-2027 έχει έναν πιο στρα-
τηγικό προσανατολισμό, εστιά-
ζοντας σε τομείς όπως:
• Η πράσινη μετάβαση: Επεν-

δύσεις σε έργα βιώσιμης ανά-
πτυξης και ενεργειακής αποδο-
τικότητας, ενίσχυση των ανανε-
ώσιμων πηγών ενέργειας.
• Η ψηφιοποίηση: Ο ψηφια-
κός μετασχηματισμός των δη-
μοσίων υπηρεσιών, η ενίσχυ-
ση της ψηφιακής οικονομίας 
και η στήριξη της ψηφιακής εκ-
παίδευσης.
• Η κοινωνική συνοχή: Ενί-

σχυση δράσεων κοινωνικής 
ένταξης και καταπολέμησης της 
φτώχειας, καθώς και προγράμ-
ματα επανεκπαίδευσης και κα-
τάρτισης για την αγορά εργασίας.
«Η μετάβαση από το ΕΣΠΑ 
2014-2020 στο ΕΣΠΑ 2021-
2027 είναι μια δυναμική διαδι-
κασία, η οποία απαιτεί συνερ-
γασία, σωστό σχεδιασμό και 
συνεχιζόμενη αξιολόγηση της 
πορείας των δράσεων», εξήγησε. 

Δυτ. Ελλάδα: Συνεισφέρει μόλις 4,45% στο ΑΕΠ

Το νέο ΕΣΠΑ και οι στοχεύσεις του

> Τα στοιχεία που αναδείχτηκαν στη συνεδρία του Οικονομικού Επιμελητηρίου Δυτικής Ελλάδας

> Απολογισμός και σχεδιασμός των δράσεων της Διαχειριστικής Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων
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Πτυχές της «Ψηφιακής μετά-
βασης στην εκπαίδευση» ανα-
δείχτηκαν στη διάρκεια της 
εκδήλωσης του Ινστιτούτου 
Τεχνολογίας και Εκδόσεων 
«Διόφαντος», μέσα από την πα-
ρουσίαση δράσεων και έργων 
που αναπτύσσει.
Ιδιαίτερο ενδιαφέρον συγκε-
ντρώνει η ανάπτυξη Κέντρων 
Καινοτομίας στις 13 Περιφε-
ρειακές Διευθύνσεις Εκπαίδευ-
σης, εκ των οποίων το ένα θα 
είναι στην Πάτρα.

Όπως εξήγησε η Μαρία Γιαν-
νίση αποσπασμένη εκπαιδευ-
τικός στο ΙΤΥΕ Διόφαντος κύρι-
ος του έργου είναι το Υπουργείο 
Παιδείας και φορέας υλοποίη-
ση το ΙΤΥΕ «Διόφαντος». Προ-
βλέπεται ένα κέντρο για κάθε 
περιφέρεια. Παρουσιάζοντας 
την τρέχουσα κατάσταση επι-
σήμανε ότι έχουν ολοκληρωθεί 
οι Συμβάσεις Παραχώρησης 
των χώρων εγκατάστασης των 
Κέντρων προς το ΥΠΑΙΘΑ, 
έχει δημοσιευθεί το Τεύχος Δι-

ακήρυξης για την προμήθεια 
και εγκατάσταση εξοπλισμού 
και υπηρεσιών και υλοποιείται 
η ανάπτυξη εκπαιδευτικού υλι-
κού από την Ομάδα Έργου, σε 
συνεργασία με την Επιστημονι-
κή Επιτροπή.
Την εκδήλωση άνοιξε ο Δρ. 
Βασίλειος Δελής, Προϊστά-
μενος Τμήματος Πληροφορια-
κών Συστημάτων, Διεύθυνση 

Πληροφοριακών Συστημάτων, 
Εφαρμογών και Κυβερνοασφά-
λειας, ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ».
Τόνισε ότι η άσκηση διοίκησης 
αποτελεί δύσκολη δουλειά, ενί-
οτε αυστηρά μαθηματική. Η τε-
χνολογία συνδράμει και δεν 
υποκαθιστά, τόνισε, τις ομάδες 
λήψης αποφάσεων, ενώ την τε-
λευταία δεκαετία το ΙΤΥΕ συντη-
ρεί κεντρικές πληροφοριακές
υποδομές και δεδομένα που 
υποστηρίζουν τη λήψη απο-
φάσεων εκπαιδευτικού σχεδι-
ασμού.
Ο Μιχάλης Παρασκευάς, 
Υπεύθυνος Εθνικού Οργανι-

σμού Υποστήριξης eTwinning, 
Καθηγητής Παν. Πελοποννή-
σου, Αντιπρόεδρος ΙΤΥΕ «ΔΙ-
ΟΦΑΝΤΟΣ». εξήγησε ότι το 
eTwinning: αποτελεί μια εμ-
βληματική δράση της Ευρωπα-

ϊκής Επιτροπής για συνεργασί-
ες σχολείων στην Ευρώπη μέ-
σω διαδικτυακής πλατφόρμας 
και λειτουργεί από το 2005, με 
στόχο τη δημιουργία εκπαιδευ-
τικών έργων και την ανταλλαγή 
βέλτιστων πρακτικών, για την 
προώθηση της πολυπολιτισμι-
κότητας, του ψηφιακού γραμ-
ματισμού και της διαπολιτισμι-
κής κατανόησης.
Έκανε ιδιαίτερη αναφορά στη 
συνεργασία που υπάρχει με 
φορείς εκπαιδευτικής πολιτι-
κής και στην υποστήριξη των 
eTwinners μέσω ειδικών δρά-
σεων.
Ως προς τη δράση Stem τόνι-
σε πως σκοπός είναι η εισαγω-
γή της εκπαιδευτικής ρομπο-
τικής στα έργα eTwinning. «Το 
eTwinning έχει δημιουργήσει 

την πιο μεγάλη και οργανωμένη 
Κοινότητα εκπαιδευτικών που 
αξιοποιούν τις STEM τεχνολο-
γίες σε εκπαιδευτικό πλαίσιο. 
Εκπαιδευτικοί σε πάνω από 
900 σχολεία έλαβαν εξοπλισμό 
ρομποτικής και υπηρεσίες εκ-
παίδευσης, παιδαγωγικής & τε-
χνικής υποστήριξης για τη δη-
μιουργία έργων eTwinning βα-
σισμένων σε STEM».
Επίσης παρουσίασε το περι-
εχόμενο του stem #5 για το 
2024-2025 καθώς και τις δρά-
σεις για την προώθηση της εν-
σωμάτωσης της Τεχνητής Νο-
ημοσύνης και της Μηχανικής 
Μάθησης στη σχολική εκπαί-
δευση και σε έργα eTwinning».
Από την πλευρά του ο Δρ. Θε-
όδωρος Κομνηνός, Διευ-
θυντής Πληροφοριακών Συ-
στημάτων, Εφαρμογών και 
Κυβερνοασφάλειας, ΙΤΥΕ «ΔΙ-
ΟΦΑΝΤΟΣ» Ανέπτυξε το θέμα: 
«Διασφαλίζοντας την Ψηφιακή 
Μετάβαση: Η Κυβερνοασφά-
λεια σε έναν Ταχέως Εξελισσό-
μενο Κόσμο».
Παρουσίασε τους τύπους απει-
λών, ενώ ως κλάδους που 
πλήττονται περισσότερο πα-
ρουσίασε τους κυβερνητικούς 
οργανισμούς, τον χρηματοοι-
κονομικό τομέα και την υγειο-
νομική περίθαλψη. Παράλλη-
λα έδωσε χρήσιμες συμβουλές 

για την αποτροπή μιας διαδι-
κτυακής απάτης και παρουσία-
σε τρόπους αντιμετώπισης των 
επιθέσεων ransomware.
Ο Σωτήριος Χριστοδού-
λου, Αναπλ. Καθηγητής, Τμή-
μα Ηλεκτρολόγων Μηχανικών 
και Μηχανικών Υπολογιστών, 
Παν. Πελοποννήσου, Επιστη-
μονικός Συνεργάτης ΙΤΥΕ «ΔΙ-
ΟΦΑΝΤΟΣ» παρουσίασε το 
«Πληροφοριακό Σύστημα Δι-
αχείρισης Τάξης Μαθητείας 
ΕΠΑΛ». 
Εξήγησε ότι η διεκπεραίωση 
όλων των απαιτούμενων δια-
δικασιών ενός κύκλου μαθητεί-
ας μέσω του συστήματος γίνε-
ται εξ ολοκλήρου ηλεκτρονικά. 
Επιτυγχάνεται η απλοποίηση 
και αυτοματοποίηση όλων των 
διαδικασιών διαχείρισης της 
Μαθητείας στα ΕΠΑΛ, με δια-
λειτουργικότητα με 8 υπηρεσί-
ες Ιστού που παρέχονται από 
φορείς του ελληνικού δημοσί-
ου, μέσω του Κέντρου Διαλει-
τουργικότητας (ΚΕΔ) του Υπ. 

Ψηφ. Διακυβέρνησης και η 
υλοποίησή του έχει επηρεάσει 
δραστικά το πλαίσιο λειτουρ-
γίας του θεσμού της Μαθητεί-
ας στα ΕΠΑΛ και έχει οδηγήσει 
στον ψηφιακό μετασχηματισμό 
του. Παράλληλα, η ανάλυση 
των δεδομένων που συγκε-
ντρώνει σε κάθε κύκλο Μαθη-
τείας, έχει βοηθήσει στη χάρα-
ξη στρατηγικών όχι μόνο για 
το θεσμό της Μαθητείας, αλλά 
και συνολικότερα για την επαγ-
γελματική εκπαίδευση στην Ελ-
λάδα. 

Συντονιστής ήταν ο Δημήτρι-
ος Σερπάνος, Καθηγητής Πα-
νεπιστημίου Πατρών, Πρόε-
δρος ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ»

Η παραλιακή Αιγιάλεια στην Αχαΐα 
και το παραλιακό μέτωπο Πάλαιρος 
– Αστακός στην Αιτωλοακαρνανία εί-
ναι οι δυο περιοχές που επελέγησαν 
να συμπεριληφθούν στην πλατφόρ-
μα Καινοτομίας για τον Τουρισμό στη 
Μεσόγειο που δημιουργείται στο πλαί-
σιο του ευρωπαϊκού έργου EuroMed 
Libeccio. Πρόκειται για έργο που βα-
σίζεται στη συγκέντρωση και ανάλυση 
μεγάλων δεδομένων για τον τουρισμό 
κι εστιάζει σε πιο αποτελεσματικό, βι-
ώσιμο και ανθεκτικό Τουρισμό στην 
περιοχή της Μεσογείου. 
Όπως επεσήμανε στην τοποθέτησή 
του ο Αθανάσιος Καλογεράς, του 
ΙΝΒΙΣ-ΑΘΗΝΑ, βασικός στόχος είναι 
η βελτίωση της διακυβέρνησης και 
της διαχείρισης προορισμών, καθώς 
και η αύξηση της ανθεκτικότητας ένα-
ντι ποικίλων κινδύνων, αξιοποιώντας 
τα δεδομένα των προορισμών και τις 
επικαιροποιημένες πληροφορίες.
Μέσα από το έργο διασφαλίζεται η 
υποστήριξη περιφερειακών/εθνικών 
φορέων λήψης αποφάσεων με ανα-
λύσεις για την υποστήριξη των πολι-
τικών που εφαρμόζονται, αξιολόγηση 
των οικονομικών, κοινωνικών και πε-

ριβαλλοντικών επιπτώσεών τους στη 
συνολική βιωσιμότητα του τουρισμού 
παρέχοντας ανατροφοδότηση για το τι 
συμβαίνει στην περιοχή. Έτσι, οργανι-
σμοί και επιχειρήσεις να παρακολου-
θούν τις ροές επισκεπτών, ενώ βελτι-
ώνεται η διαδικασία λήψης αποφάσε-
ων σχετικά με εμπορικές στρατηγικές, 
πολιτικές ποιότητας υπηρεσιών και 
δράσεις μάρκετινγκ. 
Ο Χρήστος Αλεξάκος, του ΙΝΒΙΣ-
ΑΘΗΝΑ αναφέρθηκε στη σημαντι-
κότητα της ανάλυσης δεδομένων για 
Λήψη Αποφάσεων στον Τουριστι-
κό Τομέα, κάτι το οποίο εξυπηρε-

τεί το ευρωπαϊκό έργο που υλοποιεί 
το ΙΝΒΙΣ. «Το LIBECCIO Destination 
Management Support System 
(DMSS) είναι μια σημασιολογικά 
εμπλουτισμένη διαδικτυακή πλατφόρ-
μα που ενσωματώνει σύνολα δεδομέ-
νων δεικτών βιωσιμότητας και ανα-
λύσεις μεγάλων δεδομένων για την 
αξιοποίηση πολιτικών και τη λήψη 
αποφάσεων βάσει δεδομένων».
Για το πρότζεκτ που αφορά τον Αει-
φόρο Τουρισμό στην Μεσόγειο 
(Dialogue4Tourism) μίλησε ο Ιωάν-
νης Μαρδίκης, Εμπειρογνώμονας 
Περιβαλλοντικής Βιωσιμότητας από 

τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό Δημοσί-
ου Δικαίου-EPLO παρατηρώντας ότι 
δημοφιλείς τουριστικοί προορισμοί 
είχαν δυσμενείς επιπτώσεις από τον 
μαζικό τουρισμό, όπως αλλοίωση του 
φυσικού περιβάλλοντος, κάτι που είχε 
σημαντικές περιβαλλοντικές και κοι-
νωνικές συνέπειες. «Για την Ελλάδα 
είναι πολλή καλή ευκαιρία να αναλο-
γιστούμε τί έπαθαν οι χώρες με τουρι-
σμό χαμηλού βαλαντίου και να στρα-
φούμε σε στρατηγικές που θα οδηγή-
σουν σε ειδικές μορφές τουρισμού. 
Στη σημαντική συμβολή που έχουν οι 
τεχνολογίες πληροφορικής και επι-
κοινωνιών στον τουρισμό αναφέρ-
θηκε μεταξύ άλλων στην τοποθέτησή 
του ο Χρυσόστομος Στύλιος, Διευ-
θυντής Ινστιτούτου Βιομηχανικών Συ-
στημάτων-ΕΚ. ΑΘΗΝΑ, επισημαίνο-
ντας πως το Ινστιτούτο διαθέτει σχετι-
κές καινοτομίες. 
«Σε μία εποχή που μεταβαίνουμε από 
την παροχή υπηρεσιών στην παροχή 
εμπειριών, οι νέες τεχνολογίες φαίνε-
ται ότι είναι σε θέση να προσδώσουν 
μεγαλύτερη προστιθέμενη αξία στο 
τουριστικό προϊόν από ότι οι παρα-
δοσιακές προσεγγίσεις» εξήγησε και 

πρόσθεσε: «Αποτελεί επιτακτική ανά-
γκη για τις επιχειρήσεις να μεταβούν 
από τον συμβατικό τουρισμό που κυ-
ριαρχούν χειροκίνητες διαδικασίες, 
απομονωμένα συστήματα που βασί-
ζονται στην επιχειρηματική αίσθηση 
των επαγγελματιών και στην προσφο-
ρά γενικευμένων προϊόντων, στον 
ψηφιακό τουρισμό, όπου υπάρχουν 
στοχευμένα προϊόντα και υπηρεσί-
ες, χρησιμοποιούνται πραγματικά δε-
δομένα, υπάρχουν συνδεδεμένες λει-
τουργίες και πρόσβαση σε ανοιχτές 
πλατφόρμες».
Από την πλευρά του, ο Αντιπεριφε-
ρειάρχης Τουριστικής Ανάπτυξης της 
Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας Πάνος 
Σακελλαρόπουλος, αναφερόμενος 
στη συμμετοχή της Περιφέρειας πα-
ρατήρησε: «Στην Περιφέρεια Δυτικής 
Ελλάδας δημιουργούμε τα κατάλληλα 
εργαλεία για την προώθηση του του-
ριστικού μας προϊόντος και παράλλη-
λα επιχειρούμε να δώσουμε στους δυ-
νητικούς επισκέπτες όλες τις αναγκαί-
ες πληροφορίες που θα προκαλέσουν 
το ενδιαφέρον τους» ανέφερε μεταξύ 
άλλων στον χαιρετισμό του κι εστιάζο-
ντας στην περιοχή της Μεσογείου

Σύντομα πραγματικότητα τα Κέντρα Καινοτομίας 

Πλατφόρμα Καινοτομίας για τον Τουρισμό

> Ινστιτούτο Τεχνολογίας Υπολογιστών και Εκδόσεων «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ»

> Στη συνεδρία του ΙΝΒΙΣ/ΕΚ ΑΘΗΝΑ για το έργο LIBECCIO
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Την δημιουργία ενός νέου, Ενιαί-
ου Πληροφοριακού Συστήματος Δι-
αχείρισης Τέλους Ακίνητης Περι-
ουσίας, Δημοτικών Τελών και Δη-
μοτικού Φωτισμού προανήγγειλε ο 
Υφυπουργός Εσωτερικών, Βασί-
λης Σπανάκης μιλώντας στην 27η 
Ετήσια Συγκέντρωση- Ημερίδα της 
Πανελλήνιας Ομοσπονδίας Ιδιο-
κτητών Ακινήτων (Π.ΟΜ.ΙΔ.Α.) 
και της Ένωσης Ιδιοκτητών Ακι-
νήτων Νομού Αχαΐας (Ε.Ι.Α.Ν.Α.) 
που πραγματοποιήθηκε στην Πά-
τρα, το μεσημέρι της Κυριακής 
24/11, στο πλαίσιο του Πολυσυ-
νεδρίου «FORUM ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ» 
στην κατάμεστη αίθουσα του ξενο-
δοχείου “My Way”.
Το νέο σύστημα, ικανοποιεί το πά-
γιο αίτημα της ΠΟΜΙΔΑ, να δια-
κόπτεται αυτόματα η χρέωση δη-
μοτικών τελών καθαριότητας και 
φωτισμού στα κενά και μη ρευματο-
δοτούμενα ακίνητα, χωρίς υποχρέ-
ωση του ιδιοκτήτη να υποβάλει τη 
σχετική δήλωση στον ΔΕΔΔΗΕ.
Και αυτό, διότι πολλοί ιδιοκτήτες 
δεν γνωρίζουν ότι έχουν την υπο-
χρέωση να υποβάλουν δήλωση δι-
ακοπής της ηλεκτροδότησης προ-
κειμένου να σταματήσει η επιβολή 
των δημοτικών τελών και θεωρούν 
ότι εφόσον το ακίνητο είναι κε-
νό και μη ρευματοδοτούμενο, δεν 
υπάρχει θέμα οφειλής.
«Αν ένα ακίνητο μείνει κενό για 
πολλά χρόνια, όταν ξανανοικιαστεί 
θα αποκαλυφθεί οφειλή πολλών 
ετών. Και αν το εμβαδόν είναι μεγά-
λο, η οφειλή μπορεί να είναι πεντα-
ψήφια ή ακόμη και μεγαλύτερη και 
από την αξία του ακινήτου», ανέφε-

ρε ο πρόεδρος της ΠΟΜΙΔΑ Στρά-
τος Παραδιάς απευθυνόμενος στον 
Υφυπουργό Εσωτερικών. Και πρό-
σθεσε: «Η παγίδα αυτή πρέπει να 
κλείσει νομοθετικά. Η διακοπή του 
ρεύματος πρέπει να σημαίνει αυτό-
ματα διακοπή τελών χωρίς να πρέ-
πει ο πολίτης να το δηλώσει στο Δή-
μο. Δεν μπορεί ένα κράτος χρηστής 
διοίκησης να έχει μια τέτοια ανοιχτή 
παγίδα».
Ο Υφυπουργός Εσωτερικών από 
το βήμα του Forum ανέφερε συ-
γκεκριμένα ότι «στις 5 Νοεμβρίου 
2024 εκδόθηκε ανακοίνωση πρό-
θεσης χρηματοδότησης για την 
υποβολή πρότασης για το Έργο 
με τίτλο «Ενιαίο Σύστημα Διαχεί-
ρισης Τέλους Ακίνητης Περιουσί-
ας, Δημοτικών Τελών και Δημοτι-
κού Φωτισμού. Αυτό σημαίνει ότι 
το πάγιο, το διαχρονικό αίτημα της 
ΠΟΜΙΔΑ και όλων των Ενώσεων- 

μελών της ΠΟΜΙΔΑ για τα θέμα-
τα των υπεύθυνων δηλώσεων, για 
τα θέματα της αυτόματης διασύν-
δεσης με τη ΔΕΔΔΗΕ, για τα θέ-
ματα της αυτόματης διακοπής των 
Δημοτικών Τελών χωρίς την υπο-
βολή υπεύθυνων δηλώσεων και 
για άλλα πολλά ζητήματα τα οποία 
προκύπτουν και θα πρέπει ένας 
ιδιοκτήτης να έρθει να προσκο-

μίσει Ε2, Ε9, βεβαίωση ΔΕΗ και 
όποια άλλη μπορεί να χρειαστεί, 
επιτέλους με την υλοποίηση αυ-
τού του Έργου που σε συνεργασία 
το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης και το Υπουργείο Εσωτερι-
κών προχωρούν, θα τελειώσει και 
θα δοθεί οριστική λύση και θα ικα-
νοποιηθεί το αίτημα της ΠΟΜΙΔΑ. 
Αυτό θα γίνει με αυτό το Έργο».

«Ενημέρωση Δημοτών 
σε πραγματικό χρόνο»
Ακολούθως, ο κ. Σπανάκης ανέφε-
ρε ότι «προχωρούμε με ανακοίνω-
ση και του Υπουργού Εσωτερικών, 
Θεόδωρου Λιβάνιου στη δημιουρ-
γία και σε συνεργασία με την Αυ-
τοδιοίκηση και τα αρμόδια Υπουρ-
γεία, σε ένα ενιαίο Κέντρο για τα 
Δημοτικά Τέλη και το ΤΑΠ ώστε αν 
κάποιος ιδιοκτήτης έχει ένα ακίνη-
το στη Θεσσαλονίκη, ένα ακίνητο 
στο Λουτράκι και μια κατοικία στη 
Καλλιθέα να μπορεί ενιαία να γνω-
ρίζει ποιες είναι οι οφειλές του και 
να υπάρχει μια συγκεντρωτική ει-
κόνα όπως υπάρχει με τις φορολο-
γικές υποχρεώσεις. Και αυτό γιατί; 
Γιατί ένα από τα αιτήματα της ΠΟ-
ΜΙΔΑ είναι τι θα γίνει με τα πρό-
στιμα, με τις προσαυξήσεις, με το 
ποσοστό προσαύξησης, και επι-
τέλους με τη δημιουργία του Κέ-
ντρου αυτού που θα το προχωρή-
σουμε τους επόμενους μήνες και θα 
υλοποιηθεί τα επόμενα έτη θα μπο-
ρέσει ένας οφειλέτης είτε η οφει-
λή του προς τους Δήμους της Χώ-
ρας είναι από μια κλήση Δημοτικής 
Αστυνομίας ή είναι από τα Δημο-
τικά Τέλη ή είναι από λογαριασμό 
μιας ΔΕΥΑ ή από οποιαδήποτε άλ-
λη αιτία η οφειλή του αυτή να έχει 
μια ξεκάθαρη εικόνα σε πραγματι-
κό χρόνο». 

Ευνοϊκή ρύθμιση για 
οφειλέτες έως 60 δόσεις 
Ο κ. Σπανάκης ανέφερε, επίσης, 
πως η κυβέρνηση του Κυριάκου 
Μητσοτάκη στηρίζει την ακίνητη 
περιουσία και πως το Υπουργείο 

Nέο Ενιαίο Πληροφοριακό

Στα κύρια εκκρεμή αιτήμα-
τα των ιδιοκτητών ακινήτων 
αναφέρθηκε στην ομιλία του 
ο πρόεδρος της ΠΟΜΙΔΑ 
Στράτος Παραδιάς επιση-
μαίνοντας μεταξύ άλλων τα 
εξής:
«1. Η μείωση της προσφο-
ράς κατοικιών για εκμίσθω-
ση κύριας κατοικίας οφείλε-
ται στην παλαίωση του κτιρι-
ακού δυναμικού, στο υψηλό 
κόστος της αναβάθμισής του, 
στην ατιμώρητη παραβατική 
συμπεριφορά μερίδας δήθεν 
«ενοικιαστών», αλλά κατά μέ-
γα μέρος και στην υπέρμετρη 
φορολογία των ενοικίων, σε 
συνδυασμό και με τον ΕΝ-
ΦΙΑ, που οδηγεί στην πλήρη 
αδυναμία εκμίσθωσής τους ή 

τη φυγή προς τη βραχυχρό-
νια μίσθωση. «Είναι πανευ-
ρωπαϊκό φαινόμενο η απο-
θάρρυνση των ιδιοκτητών να 
νοικιάσουν τα σπίτια τους το 
οποίο πρέπει να ανατραπεί», 
ανέφερε ο κ. Παραδιάς.
-Τα μέτρα της κυβέρνησης για 
το στεγαστικό κινούνται προς 
τη σωστή κατεύθυνση που εί-
ναι η δημιουργία προγραμ-
μάτων απόκτησης και ανα-
καίνισης κατοικιών και όχι 
η επιβολή ενοικιοστασιακών 
δεσμεύσεων που θα «έβαζε 
λουκέτο» στα διαθέσιμα σπί-
τια, αφού το μήνυμα προς 
τους ιδιοκτήτες θα ήταν «Αν 
το νοικιάσεις, θα το χάσεις»! 
- Μια άμεση τολμηρή μετα-
βατική φορολογική παρέμ-

βαση, που θα φέρει δεκάδες 
χιλιάδες σπίτια στην αγορά, 
είναι απόλυτα αναγκαία μέ-
χρι να αποδώσουν τα μέτρα 
αυτά. 
Συγκεκριμένα, και χωρίς να 
παραιτούμεθα από το βασι-
κό μας αίτημα που είναι η 

μείωση των φορολογικών 
συντελεστών για όλα τα κά-
θε είδους μισθώματα ακινή-
των, καθόσον η κλίμακα φο-
ρολόγησής τους είναι η μό-
νη που δεν ελαφρύνθηκε 
από τις κυβερνήσεις της Ν.Δ. 
από το 2019 και μετά, προ-

τείνουμε την τριετή φορολο-
γική απαλλαγή των ιδιοκτη-
τών από το φόρο εισοδήμα-
τος, των κατοικιών που ήταν 
κενές καθ’ όλο το 2023 αλ-
λά και όσων κατοικιών, που 
σήμερα έχουν διατεθεί για 
βραχυχρόνια μίσθωση, εκ-
μισθωθούν ως κύρια κατοι-
κία για μια τουλάχιστον τρι-
ετία. Η ρύθμιση θα προκα-
λέσει την άμεση και μαζική 
επανένταξη στην αγορά των 
μισθώσεων κύριας κατοι-
κίας, πολλών χιλιάδων κε-
νών αλλά και ανακαινισμέ-
νων κατοικιών σε όλη τη 
χώρα, χωρίς να δημιουργή-
σει δημοσιονομικό πρόβλη-
μα στο Υπουργείο Οικονομι-
κών, αφού θα αφορά μελλο-

ντικές μισθώσεις και όχι τις 
υφιστάμενες.
2. Η υποχρεωτική ενεργεια-
κή αναβάθμιση των υφιστα-
μένων κτιρίων είναι η μεγα-
λύτερη πρόκληση και ο με-
γαλύτερος κίνδυνος πλήρους 
απαξίωσής τους. Η νέα διά-
ταξη για επιστροφή φόρου 
από τις δαπάνες για ενεργει-
ακή, λειτουργική και αισθητι-
κή αναβάθμιση κτιρίων είναι 
μέτρο που μπορεί να βοηθή-
σει ουσιαστικά την κοινωνία 
εκεί που πονάει: στην ανα-
καίνιση των υπαρχόντων 
ακινήτων. Η οπισθοδρόμη-
ση και η εκ νέου ουσιαστι-
κή «ακύρωσή» του, όπως δυ-
στυχώς μαθαίνουμε, θα ήταν 
καίριο πλήγμα σε κάθε προ-

ΠΟΜΙΔΑ: Προτάσεις για στεγαστικό, φορολογία, δόμηση 



29 Νοεμβρίου 2024 15ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ                      27ο Forum Ανάπτυξης 1529 Νοεμβρίου 2024ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ                      

Εσωτερικών από το 2019 
και μετά έχει αυξήσει κατά 
42% και πλέον τη χρηματο-
δότηση προς τους Δήμους. 
Μάλιστα, τόνισε πως το 84% 
των Δήμων της χώρας για το 
2024 έχει κρατήσει σταθερά 
τα δημοτικά τέλη, χωρίς να 
προχωρήσει σε αυξήσεις. 
Κάλεσε από την πλευρά του, 
τους ιδιοκτήτες που έχουν 
οφειλές προς τους Δήμους να 
ενταχθούν στην ψηφισθείσα 
ευνοϊκή ρύθμιση οφειλών σε 
έως 60 δόσεις. 
Παράλληλα, πρότεινε τη σύ-
σταση Ομάδας Εργασίας για 
τη σχέση των ιδιοκτητών με 
την Τοπική Αυτοδιοίκηση 
και το Υπουργείο Εσωτερι-
κών για να υπάρξει μια αμφί-
δρομη σχέση μεταξύ ΠΟΜΙ-
ΔΑ και Υπουργείου Εσωτε-
ρικών, αναγνωρίζοντας πως 
η ΠΟΜΙΔΑ είναι ένας σύμ-

μαχος της πολιτείας και των 
ΟΤΑ καθώς καταθέτει προ-
τάσεις και λύσεις σε ζητήμα-
τα που απασχολούν την ακί-
νητη ιδιοκτησία, την οικονο-
μία, την ακίνητη ιδιοκτησία, 
τους εργαζόμενους και όλη 
την κοινωνία, ενώ σημείωσε 
πως «στόχος μας στην 3ετία 
είναι να δούμε το ακίνητο και 
όχι το ΑΦΜ». 
Κλείνοντας την παρέμβασή 
του, ανακοίνωσε πως «βρι-
σκόμαστε μπροστά στη δια-
μόρφωση ενός νέου Κώδι-
κα για την Τοπική Αυτοδι-
οίκηση. Γι’ αυτό ζήτησα από 
την ΠΟΜΙΔΑ, η οποία εί-
ναι αξιόπιστος συνομιλητής 
μας για θέματα που αφορούν 
την κοινωνία, να μας καταθέ-
σει τις προτάσεις της ώστε να 
μην υπάρχει γραφειοκρατία 
και ζητήματα που ταλαιπω-
ρούν τους πολίτες».

Ν. Παπάκος: 
«Όχι άκριτα επαχθή 
οικονομικά βάρη»
Την έναρξη της εκδήλωσης 
έκανε ο αντιπρόεδρος του 
Δ.Σ. της Ένωσης Ιδιοκτη-
τών Ακινήτων Ν. Αχαΐας, 
Νίκος Παπάκος, μεταφέρο-
ντας τους χαιρετισμούς της 
προέδρου, Κυριακής Αθα-
νασιάδη, η οποία λόγω 
έκτακτου κωλύματος δεν 
μπόρεσε να παραστεί για 
πρώτη φορά στα 27 χρό-
νια.
Τόνισε πως η Ένωση Ιδιο-
κτητών Ακινήτων Αχαΐας 
δεν αφορά μόνο τους με-
γαλοϊδιοκτήτες, αλλά και 
τον ιδιοκτήτη με μια ιδιο-
κτησία, που θέλει να γρά-
ψει στο παιδί του με γο-
νική παροχή το μοναδικό 
του ακίνητο, τον ιδιοκτήτη 
που μπορεί να κληρονομή-

σει ένα ακίνητο, αυτόν που 
εντός ή εκτός σχεδίου πό-
λης θέλει να χτίσει, ή να 
βγάλει ηλεκτρονική ταυτό-
τητα, ή ενεργειακό πιστο-
ποιητικό ηλεκτροδότησης, 
ή να μισθώσει το ακίνητό 
του.
«Καταγράφουμε τις παθο-
γένειες και τα προβλήματα 
της υπάρχουσας νομοθεσί-
ας, όπως αυτά προκύπτουν 
στην πράξη, επιχειρώντας 
κάθε είδους νομοθετική 
πρωτοβουλία για την επί-
λυση των όποιων προβλη-
μάτων με σκοπό να επιτε-
λεί η ακίνητη ιδιοκτησία 
τον ρόλο της με τον πιο 
ορθό και αναλογικό τρό-
πο και να μην επιβάλλο-
νται σε βάρος της και μάλι-
στα άκριτα επαχθή οικονο-
μικά βάρη».

Παρεμβάσεις 
Μίλησαν επίσης οι: Ανα-
στάσιος Βάππας, Δικηγό-
ρος, Γεν. Γραμματεύς της 
ΠΟΜΙΔΑ για τα νέα νο-
μοσχέδια αναφορικά με 
την ακίνητη ιδιοκτησία, Γι-
ώργος Χριστόπουλος και 
Αντώνης Μουζάκης, για 
τα φορολογικά θέματα των 
ιδιοκτητών και Νίκος Κε-
χαγιάογλου, ασφαλιστικός 
σύμβουλος της ΠΟΜΙΔΑ 
για την ασφάλιση κτιρίων 
και την έκπτωση 20% στον 
ΕΝΦΙΑ για τα ακίνητα αξί-
ας έως 500.000 ευρώ.

Σύστημα Διαχείρισης ΤΑΠ

σπάθεια της κοινωνίας να 
ακολουθήσει…
3. Στις βραχυχρόνιες μισθώ-
σεις είναι θετικό το ότι δεν 
μειώνονται οι συνολικές ημέ-
ρες εκμίσθωσης, κάτι που θα 
μετέτρεπε τους επιτυχημέ-
νους σε αναγκαστικούς φο-
ροφυγάδες. Όμως βλέπου-
με να επιβάλλεται τόσο τέλος 
διαμονής παρεπιδημούντων, 
0,5 % επί των εσόδων, αλλά 
και υπέρογκα αυξημένο ημε-
ρήσιο τέλος έως και δέκα ευ-
ρώ (10 ευρώ) σε μονοκατοι-
κίες άνω των ογδόντα (80) 
τ.μ. που θα προβληματίσουν 
τόσο τους ιδιοκτήτες, όσο και 
τους φιλοξενούμενους.
6. Κτηματολόγιο – Συμβό-
λαια Ακινήτων. Πολύ θετικές 

οι ρυθμίσεις του νομοσχε-
δίου για την παράταση της 
προθεσμίας διόρθωσης ανα-
κριβών εγγραφών και «αγνώ-
στου ιδιοκτήτη», την κατάρ-
γηση του πιστοποιητικού 
ΤΑΠ, τον εκσυγχρονισμό του 
συστήματος μεταγραφών των 
συμβολαίων και άλλες χρή-
σιμες παρεμβάσεις – πρω-
τοβουλίες του Υφυπουργού 
Ψηφιακής Διακυβέρνησης 
κ. Κ. Κυρανάκη. Υπάρχουν 
όμως πολλά ακόμη που πρέ-
πει να γίνουν για τη δυνατό-
τητα διόρθωσης συμβολαίων 
και οριζοντίων ιδιοκτησιών 
ώστε να μην μπλοκάρονται 
οι περιουσίες. Επίσης πρέ-
πει να καταργηθεί το αμάχητο 
τεκμήριο του Δημοσίου (ό,τι 

δεν δηλώθηκε είναι του Δη-
μοσίου) καθώς δεν μπορεί η 
μη συμμετοχή του πολίτη σε 
μια διοικητική διαδικασία να 
οδηγεί σε απώλεια της περι-
ουσίας. 
7. Το ποσοστό έκπτωσης 
10-20 % στον ΕΝΦΙΑ λό-
γω ασφάλισης κατοικίας εί-
ναι σωστό μέτρο αλλά δεν εί-
ναι αρκετό να παρακινήσει τη 
μεγάλη μάζα των ιδιοκτητών 
να ασφαλιστούν. Γι αυτό και 
πρέπει τα ποσοστά να διπλα-
σιαστούν.
8. Πολεοδομική νομοθεσία. 
Εκκρεμεί τόσο η επίλυση 
του προβλήματος της εκτός 
σχεδίου νόμιμης δόμησης, 
όσο και των προβλημάτων 
που δημιουργεί η ταυτότητα 

κτιρίου στις πολυκατοικίες, 
όπου διεκδικούμε τη δυνα-
τότητα μονομερούς διόρθω-
σης όλων των λαθών στους 
ιδιοκτησιακούς τίτλους και 
τροποποίησης των συστάσε-
ων οριζοντίων ιδιοκτησιών, 
ώστε να ανταποκρίνονται στη 
διαμορφωμένη και νομιμο-
ποιημένη πραγματικότητα. 
9. Κληρονομικό δίκαιο: η 
ΠΟΜΙΔΑ δεν διαφωνεί με 
την δυνατότητα σύνταξης ψη-
φιακής διαθήκης αλλά είναι 
κάθετα αντίθετη με την κα-
τάργηση του διεθνώς κατο-
χυρωμένου δικαιώματος των 
ιδιοκτητών για σύνταξη ιδι-
όχειρης διαθήκης, που είναι 
ανέξοδη και χωρίς γραφειο-
κρατία».

και ενεργειακή αναβάθμιση κτιρίων

Χ. Ζηνόζη: «Σημαντικός 
μοχλός ανάπτυξης» 

Η πρόεδρος του Συμβολαι-
ογραφικού Συλλόγου Πα-
τρών Χαρά Ζηνόζη, μετέ-
φερε τους χαιρετισμούς της 
προέδρου της Συντονιστι-
κής Επιτροπής Συμβολαι-
ογραφικών Συλλόγων της 
Ελλάδας Λένας Κοντογιώρ-
γου, η οποία δεν κατέφερε 

να παραστεί και τόνισε πως «η αγορά ακινήτων ως σημα-
ντικός μοχλός ανάπτυξης της χώρας θα πρέπει να τύχει 
ιδιαίτερης προσοχής από την πολιτεία». Ιδιαίτερη έμφαση 
έδωσε στις προκλήσεις στο πεδίο της αγοράς των ακινή-
των, οι οποίες – όπως είπε- ολοένα και αυξάνονται, δίνο-
ντας έμφαση στην πολυπόθητη ολοκλήρωση της κτηματο-
γράφησης της χώρας, στην πάγια φορολογική επιβάρυνση 
των ακινήτων και στις γραφειοκρατικές αγκυλώσεις μέχρις 
ότου φθάσει το ακίνητο στην ιδιοκτησία του κληρονόμου. .

Θ. Ζούπας: «Επιβάλλεται 
εξορθολογισμός»

Ο πρόεδρος του ΔΣΠ και 
μέλος της Νομιμοπαρα-
σκευαστικής Επιτροπής 
για το Κληρονομικό Δίκαιο 
Αθανάσιος Ζούπας μίλησε 
για τη «μεγάλη αδικία» με τα 
εκτός σχεδίου ακίνητα, λέ-
γοντας πως δημιουργούνται 
«ιδιοκτήτες δύο κατηγορι-

ών». Όπως είπε, υπάρχουν ιδιοκτήτες που είχαν βάλει 
υποθήκη ακίνητο που ήταν άρτιο και πλέον απαξιώνεται 
με την απόφαση για τη οικοδόμηση στα εκτός σχεδίου. 
Χαρακτήρισε εξοντωτική τη διάταξη του ΣτΕ για τα εκτός 
σχεδίου δόμησης εφόσον «επέρχεται ξαφνικός θάνατος 
για χιλιάδες ιδιοκτήτες» και για «επενδύσεις που θα πα-
γώσουν» και τόνισε πως «επιβάλλεται εξορθολογισμός». 

Ενεργειακό πιστοποιητικό
και δίκτυα οπτικών ινών

Για την υποχρεωτική ενεργειακή αναβάθμιση των ακινή-
των και τα μέτρα που θα βρεθούμε αντιμέτωποι μίλησε 
ο Δρ. Απόστολος Ευθυμιάδης, Ηλεκτρ. Μηχανολόγος, 
Ενεργειακός Σύμβουλος ΠΟΜΙΔΑ-UIPI, λέγοντας πως 
μέχρι το 2033 πρέπει να αναβαθμιστούν και να αποκτή-
σουν πιστοποιητικά, τόσο τα ιδιωτικά όσο και τα δημόσια 
κτήρια. «Αυτό δεν είναι τόσο εύκολο», ανέφερε ο κ. Ευθυ-
μιάδης, τονίζοντας πως η ενεργειακή αναβάθμιση αποτε-
λεί βασικό παράγοντα για την Ευρωπαϊκή Ένωση. 
Για την σύνδεση των ακινήτων με το δίκτυο των οπτι-
κών ινών, γεγονός που θα προσδώσει λειτουργικότητα 
και αξία στα ακίνητα μίλησε ο Δρ. Χάρης Στελλάκης, 
Δ/ντής Διαχείρισης Έργων Υποδομών της «Κοινωνίας 
της Πληροφορίας».Συγκεκριμένα, παρουσίασε το έργο 
«Smart Readiness», κρατικής ενίσχυσης για την αναβάθ-
μιση υποδομών κτιρίων, συνολικού προϋπολογισμού 
100 εκ. ευρώ, παρέχοντας κουπόνια στους ενδιαφερόμε-
νους μέχρι τις 30 Ιουνίου 2025. 
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Μεγάλες είναι οι προκλήσεις 
και οι ευκαιρίες της ψηφια-
κής και πράσινης μετάβασης 
για τις μικρομεσαίες επιχειρή-
σεις, αρκεί να δοθούν κίνητρα 
από την πολιτεία με χρηματο-
δοτικά εργαλεία που να ανταπο-
κρίνονται στις ανάγκες τους κα-
θώς βρίσκονται σε δυσμενή θέ-
ση λόγω έλλειψης ρευστότητας, 
όπως τονίστηκε κατά τη διάρ-
κεια της εκδήλωσης που διορ-
γάνωσε η Ομοσπονδία Επαγ-
γελματιών Βιοτεχνικών Εμπορι-
κών Σωματείων Νομού Αχαΐας 
(Ο.Ε.Β.Ε.Σ.Ν.Α.),το βράδυ του 
Σαββάτου, στο πλαίσιο του 27ου 
Forum Ανάπτυξης, που διοργά-
νωσε η εφημερίδα «Σ.E.».

Την εκδήλωση άνοιξε ο πρόε-
δρος της Ο.Ε.Β.Ε.Σ.Ν.Α., μέλος 
Δ.Σ. ΓΣΕΒΕΕ και αντιπρόεδρος 
«Συνδέσμου Ηλεκτρολόγων 
Εγκαταστατών Νόμου Αχαΐας 
(ΒΑΤΤ)» Δημήτρης Νικολα-
κόπουλος, ο οποίος περιέγρα-
ψε τη δεινή θέση που βρίσκο-
νται οι μικρομεσαίες επιχειρή-

σεις μετά τα απανωτά πλήγματα, 
λόγω της οικονομικής κρίσης, 
της πανδημίας, της κλιματικής 
αλλαγής, που έχουν ως συνέ-
πεια τη συρρίκνωση πολλών 
κλάδων ενώ η μείωση της κα-
τανάλωσης λόγω του περιορι-
σμένου εισοδήματος νοικοκυ-
ριών έχει σημαντικό αντίκτυπο 
όχι μόνο στην κατανάλωση αλ-
λά και στην παραγωγή.
«Σε μια περίοδο με γεωπολιτι-
κά προβλήματα με υψηλό πλη-
θωρισμό και με αυξημένο ενερ-
γειακό κόστος, η επιβίωση των 
ΜμΕ συνδέεται άρρηκτα με τη 
χρηματοδότηση, τον ψηφιακό 
μετασχηματισμό και τις καινο-
τόμες υπηρεσίες και προϊόντα 
που αυτές παράγουν» ανέφερε, 
εστιάζοντας στη δυσκολία ανά-
ληψης επενδυτικών πρωτοβου-
λιών και τη δυσκολία υιοθέτη-
σης τεχνολογιών και ψηφια-
κών εργαλείων, γεγονός που 
αποτελεί από τους σημαντικό-
τερους παράγοντες ανάσχεσης 
της περαιτέρω ανάπτυξής τους.  
 
«Το 75% εξαιρούνται 
από τις επιδοτήσεις»
«Το 75% των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων εξαιρείται από 
τις επιδοτήσεις, σε μια εποχή 
που η ρευστότητα είναι στα τάρ-
ταρα. Από το Ταμείο Ανθεκτι-
κότητας δεν πήραμε ούτε ένα 

ευρώ», ανέφερε ο Δημήτρης 
Βαργιάμης, Γενικός Γραμμα-
τέας ΓΣΕΒΕΕ και Πρόεδρος 
της Ομοσπονδίας Βιοτεχνών 
Υδραυλικών Ελλάδας (ΟΒΥΕ), 
την ώρα που όπως είπε το επί-
πεδο ψηφιακής και πράσινης 
μετάβασης παραμένει ακόμα 
σε χαμηλά επίπεδα, όπως κατα-
γράφεται από πλήθος μελετών 
και το ΙΜΕ –ΓΣΕΒΕΕ.
«Η ευρύτερη ενεργειακή κρί-
ση, ο πληθωρισμός και οι τιμές 
πρώτων υλών δεν ευνοούν με 
τη σειρά τους την ανάγκη πραγ-
ματοποίησης επενδύσεων» ανέ-
φερε, υπογραμμίζοντας πως εί-
ναι ανάγκη οι ΜμΕ να ακολου-
θήσουν την πράσινη ανάπτυξη, 
γεγονός που προϋποθέτει ένα 
νέο υποστηρικτικό πλαίσιο για 
αυτές, με πακέτο δράσεων και 
μέτρων ψηφιακής καινοτομίας 
και πράσινης οικονομίας.
 
«Λύση η συνεργατική 
οικονομία»
Ο Θανάσης Γιανναδάκης, 

Δρ. Μηχανολόγος Μηχανικός, 
Ενεργειακός Σύμβουλος Επι-
χειρήσεων παρουσίασε πως 
μέσα από την συνεργατικότη-
τα διαφορετικών επιχειρήσε-
ων και μέσα από μια ενεργεια-
κή κοινότητα (φέροντας ως πα-
ράδειγμα ένα βουλκανιζατέρ, 
έναν φούρνο και μια πιτσαρία) 
μπορεί να εξασφαλιστεί εξοικο-
νόμηση ηλεκτρικής ενέργειας. 
Εστίασε στα οφέλη μιας ενερ-
γειακής κοινότητας, η οποία 
απαιτεί τοποθέτηση έξυπνων 
μετρητών, ενεργειακό έλεγχο 
εγκαταστάσεων, μέτρα εξοικο-
νόμησης ενέργειας, αγορά γης, 
αγορά Φ/Β και μπαταρίας, το-
νίζοντας πως «η εμπέδωση συ-
στημάτων συνεργατικής οικο-
νομίας συμβάλλει στην ανθεκτι-
κότητα των επιχειρήσεων». 

«Αναγκαίοι οι πόροι 
και η τεχνογνωσία»
Ο Ιωάννης Διδάχος, Α’ 
Αντιπρόεδρος Πανελλήνι-
ας Ομοσπονδίας Επισκευα-

στών Ε.Ο.Β.Ε.Α.Μ.Μ., Αντι-
πρόεδρος Πανελλήνιου Συλλό-
γου Ι.Κ.Τ.Ε.Ο., Αντιπρόεδρος 
Ο.Ε.Β.Ε.Σ.Ν.Α., Μέλος Δ.Σ. 
Γ.Σ.Ε.Β.Ε.Ε., Πρόεδρος των 
Ι.Κ.Τ.Ε.Ο. Γλαύκου, Ταμίας 
Συλλόγου Μηχανικών Αυτοκι-
νήτων Νομού Αχαΐας, επεσή-
μανε πως «οι ΜμΕ είναι πιο 
ευάλωτες στις δύο μεγάλες κο-
σμογονικές αλλαγές που ζούμε, 
την ψηφιακή και πράσινη μετά-
βαση, γιατί δεν έχουν τους πό-
ρους και την τεχνογνωσία».
«Η ψηφιακή και πράσινη μετά-
βαση δεν είναι απλά προκλή-
σεις. Είναι η πύλη για ένα νέο 
επιχειρηματικό περιβάλλον 
που θα είναι πιο δίκαιο, πιο βι-
ώσιμο και καινοτόμο. Οι ΜμΕ 
με την ευελιξία και την επινοη-
τικότητά τους μπορούν να ηγη-
θούν αυτής της αλλαγής. Μαζί 
μπορούμε να μετατρέψουμε τις 
προκλήσεις σε ευκαιρίες και να 
δημιουργήσουμε μια οικονομία 
που θα λειτουργεί προς όφελος 
όλων», κατέληξε. 

«Εργαλείο επιβίωσης 
η Τεχνητή Νοημοσύνη»

Ο Αλέξης Πλέσσιας, Προϊ-
στάμενος ΙΜΕ / ΚΕΚ ΓΣΕΒΕΕ 
Παράρτημα Δυτικής Ελλάδας 
εστίασε στον ρόλο της Τεχνη-
τής Νοημοσύνης στις μικρο-
μεσαίες επιχειρήσεις, οι οποί-
ες αποτελούν τον ακρογωνιαίο 
λίθο. «Με τις ραγδαίες εξελί-
ξεις στην τεχνολογία καθίστα-
ται επιτακτική ανάγκη για τις 
επιχειρήσεις να προσαρμο-
στούν και να αξιοποιήσουν τη 
δύναμή της για να παραμεί-
νουν ανταγωνιστικές στη σημε-
ρινή ταχύτατα μεταβαλλόμενη 
αγορά», ανέφερε.
Χαρακτήρισε εργαλείο επιβίω-
σης για τις ΜμΕ την ΤΝ, καθώς 
– όπως είπε- «με την αξιοποίη-
σή της οι ΜμΕ θα μπορούν να 
βελτιώσουν τη ροή εργασιών 
τους, να αυξήσουν την παρα-
γωγικότητά τους και να αποκτή-
σουν ανταγωνιστικό πλεονέκτη-
μα στον ολοένα πιο σύνθετο και 
απαιτητικό ψηφιακό τοπίο».

Oι παρούσες και μελλοντικές προκλή-
σεις του ελληνικού εμπορίου αναδεί-
χτηκαν στη διάρκεια της εκδήλωσης 
που πραγματοποίησε ο Εμπορικός 
Σύλλογος Πατρών και η Ομοσπον-
δία Εμπορίου και Επιχειρηματικό-
τητας Πελοποννήσου, Νοτιοδυτικής 
Ελλάδος, Ζακύνθου, Κεφαλληνίας & 
Ιθάκης, στο πλαίσιο του 27ου Forum 
Ανάπτυξης. Κεντρικό θέμα αποτέλεσε 
«Το χθες, το σήμερα και το αύριο του 
Ελληνικού εμπορίου»
Ο Γεώργιος Βαγενάς, Πρόεδρος του 
Εμπορικού Συλλόγου Πατρών & της 
Ομοσπονδίας Εμπορίου και Επιχει-
ρηματικότητας Πελοποννήσου Νοτι-
οδυτικής Ελλάδας Ζακύνθου Κεφαλ-
ληνίας σκιαγράφησε τη δύσκολη κα-
τάσταση στη οποία έχει περιέλθει το 
εμπόριο, κάνοντας παράλληλα μια 
αναδρομή στην προ αποβιομηχάνι-
σης εποχή της Πάτρας όπου και το 
εμπόριο άνθιζε όπως είπε, υπογραμ-
μίζοντας παράλληλα ότι πριν το 1981-
82 δεν υπήρχε αγροτική περιοχή που 
να ήταν εγκαταλελειμμένη. 
Φτάνοντας στο σήμερα και στην Πάτρα 
σημείωσε ότι «είμαστε μια πόλη που 
προσπαθεί να στηριχθεί στους φοιτη-

τές και ο ένας ουσιαστικά ανταλλάσ-
σει χρήματα με τον άλλον. Αυτό δεν 
μπορεί να πάει και πολύ μακριά». Πα-
ράλληλα αναφέρθηκε στην ανάγκη αλ-
λαγής του παραγωγικού μοντέλου και 
ζήτησε να δοθεί βάρος στον αγροτικό 
τομέα και την παροχή κινήτρων για τη 
βιοτεχνία και τη βιομηχανία και εκτί-
μησε ότι η πραγματική πτώση στο λι-
ανικό εμπόριο, από το 2010 και μετά, 
ανέρχεται στο περίπου 80%. 
«Η λύση δεν είναι το ηλεκτρονικό 
εμπόριο γιατί δεν μπορεί ένας φυ-
σικός καταναλωτής να έχει μην έχει 
χρήματα και ένας καταναλωτής από 
το διαδίκτυο να έχει άνεση να ψωνί-

ζει, ωστόσο το ηλεκτρονικό κατάστημα 
μπορεί να βοηθήσει το φυσικό κατά-
στημα και το αντίθετο», είπε και έκανε 
αναφορά στους κινδύνους. «Να εμπι-
στευόμαστε περισσότερο αυτούς που 
μας έχουν δώσει τα διαπιστευτήριά 
τους και να βαδίσουμε μαζί στη νέα 
εποχή» συμπλήρωσε. 
Επιπρόσθετα, ανακοίνωσε την πραγ-
ματοποίηση εκδήλωσης στις 6 Δεκεμ-
βρίου στον Εμπορικό Σύλλογο Πα-
τρών με το Πανεπιστήμιο Πατρών, με 
αφορμή τη συμπλήρωση 120 χρόνων 
από την ίδρυση του Εμπορικού Συλ-
λόγου και 60 από την ίδρυση του Πα-
νεπιστημίου.

Ο Ανδρέας Φώτου, Πρόεδρος Εμπο-
ρικού Συλλόγου Δυτικής Αχαΐας από 
την πλευρά του παρουσίασε τις τέσσε-
ρις βασικές εξελίξεις που σύμφωνα 
με μελέτες διαμόρφωσαν τα τελευταία 
χρόνια τον κλάδο του λιανικού εμπο-
ρίου. Όπως είπε αυτές είναι: O «θάνα-
τος» του καταστήματος, το πολυκαναλι-
κό λιανικό εμπόριο, η εξατομικευμένη 
εμπειρία καταναλωτή και η αναγέννη-
ση του καταστήματος. 
Ο Χαράλαμπος Παπαδόπουλος, 
Πρόεδρος Επιχειρηματικού Συλλόγου 
Αιγιάλειας Στην τοποθέτησή του ανέ-
φερε ότι το ηλεκτρονικό εμπόριο έχει 
ανοίξει νέους ορίζοντες, λέγοντας πως 
είναι ελκυστικό, αναδεικνύοντας τη δι-
άσταση του κόστους που απαιτεί και το 
οποίο πολλές μικρές επιχειρήσεις δεν 
μπορούν να υποστηρίξουν.

Η 2η Θεματική Ενότητα αφορούσε 
στις «Εφαρμογές κοινωνικής καινο-
τομίας στο τοπικό εμπόριο». 
Ο Τρύφωνας Παπαδόπουλος, 
Πρόεδρος Συνδέσμου Εμπορικών 
Αντιπροσώπων Πελοποννήσου, 

Ηπείρου και Νήσων στην εισήγη-
σή του τόνισε ότι η νεοφυής νεα-
νική επιχειρηματικότητα χρειάζεται 
ακόμα περισσότερα κεφάλαια (επι-
χορηγήσεις & επιδοτήσεις) και στο-
χευμένη επιχειρηματική καθοδήγη-
ση και πως το επιχειρείν καθίσταται 
δύσκολο, γιατί αν δεν λειτουργείς 
τουλάχιστον τρία χρόνια και δεν 
έχεις κέρδη, δεν μπορείς να δανει-
στείς από το τραπεζικό σύστημα με 
καλούς όρους. Επίσης παρουσίασε 
εφαρμογές κοινωνικής καινοτομίας 
στο τοπικό εμπόριο.

Μονόδρομος η ψηφιακή και πράσινη μετάβαση

Προαπαιτούμενο η στήριξη των επιχειρήσεων

> Οι προκλήσεις και οι ευκαιρίες για τις ΜμΕ βρέθηκαν στο επίκεντρο της εκδήλωσης της ΟΕΒΕΣΝΑ

> Επισημάνθηκε στη συνεδρία του Εμπορικού και Εισαγωγικού Συλλόγου Πατρών
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Ο σημαντικός ρόλος της Αχαϊκής 
Επιμελητηριακής Ανάπτυξης (ΑΧ.
ΕΠ.ΑΝ.) του Επιμελητηρίου Αχα-
ΐας ως βασικός μοχλός ανάπτυξης 
της τοπικής επιχειρηματικότητας 
αναδείχτηκε στη διάρκεια της συ-
νεδρίας με θέμα «Ευρωπαϊκά Έργα 
και Τοπική Επιχειρηματική Ανά-
πτυξη: Οι Ευκαιρίες από τη Δράση 
του Επιμελητηρίου Αχαΐας και της 
Αναπτυξιακής του εταιρείας» που 
πραγματοποιήθηκε το πρωί του 
Σαββάτου στο πλαίσιο του 27ου 
Forum Ανάπτυξης. 
Στη διάρκεια της συνεδρίας παρου-
σιάστηκαν όλα τα νέα προγράμμα-
τα, ενώ εκπρόσωποι συνεργαζό-
μενων φορέων και ωφελούμε-
νων επιχειρήσεων κατέθεσαν την 
εμπειρία τους από τις δράσεις και 
τις πρωτοβουλίες της ΑΧ.ΕΠ.ΑΝ. 
μέσω των οποίων επιτυγχάνεται η 
μετάβαση στη σύγχρονη, βιώσιμη 
επιχειρηματικότητα.
Tην εκδήλωση συντόνισε ο Διευ-
θυντής της Αναπτυξιακής, Αθανά-
σιος Κούστας, ο οποίος εισαγωγι-
κά αναφέρθηκε στον κομβικό ρό-
λο της μετάβασης στις επιχειρήσεις, 
κάτι που, όπως είπε, αποτελεί απο-
στολή της Αναπτυξιακής. «Ο ρόλος 
της Αναπτυξιακής είναι να αναδείξει 
ταλέντα και να βοηθήσει να αναπτυ-
χθούν νέοι επιχειρηματίες», τόνισε.
Μάλιστα, ο κ. Κούστας ευχαρίστη-
σε το στελεχειακό δυναμικό της 
Αναπτυξιακής που κατάφερε αυ-
τά τα σημαντικά αποτελέσματα κά-
νοντας ονομαστική αναφορά, ενώ 
ειδική μνεία έκανε στους πρωτερ-
γάτες της προσπάθειας, τον αεί-
μνηστο Παναγιώτη Βαφειάδη που 
«έφυγε» από τη ζωή πρόωρα και 
τον κ. Γιωτόπουλο.
Χαιρετισμό απηύθυνε ο Διαχειρι-
στής της Αχαϊκής Αναπτυξιακής 
Εταιρείας του Επιμελητηρίου Αχα-
ΐας Ανδρέας Ντακόλιας, ο οποίος 
υπογράμμισε πως «τα ευρωπαϊκά 
προγράμματα είναι άρρηκτα συνδε-
δεμένα με την τοπική ανάπτυξη και 
ο ρόλος τους είναι καθοριστικής 
σημασίας καθώς παρέχουν χρήσι-
μα εργαλεία, προωθώντας την και-
νοτομία και την εξωστρέφεια».
Αναφέρθηκε στις δράσεις που υλο-
ποιεί η Αναπτυξιακή Εταιρεία, στη-
ρίζοντας τους παρακάτω πυλώνες: 
1) Τουρισμό, 2) Δημιουργική Βι-
ομηχανία, 3) Δικτύωση με άλλες 
οντότητες εντός και εκτός Ευρώπης.
Εστίασε στην στήριξη που παρείχε 
το Επιμελητήριο Αχαΐας στην Ανα-
πτυξιακή Εταιρεία και ευχήθηκε 
αυτό να συνεχιστεί καθώς τα απο-

τελέσματα θα είναι θετικά για την 
επιχειρηματικότητα και την περιο-
χή μας.

Δ. Κατσαντά: «Πύλη 
Καινοτομίας και Εξωστρέφειας»
Κεντρική ομιλήτρια της συνεδρία-
σης ήταν η Υπεύθυνη Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων, Αχαϊκή Επιμελη-
τηριακή Ανάπτυξη (ΑΧ.ΕΠ.ΑΝ.), 
Δρ Δανάη Κατσαντά, η οποία αφού 
επεσήμανε ότι προϋπόθεση της με-
τάβασης είναι η δράση και η συνερ-
γασία, παρουσίασε αρχικά το ρόλο 
της Αναπτυξιακής. Όπως ανέφερε 
η Αναπτυξιακή παρέχει στις τοπι-
κές επιχειρήσεις, συμβουλευτική & 
υποστήριξη (μέσω της υλοποίησης 
των Ευρωπαϊκών έργων), δικτύ-
ωση με επιχειρήσεις του εξωτερι-
κού (εντός/εκτός Ευρώπης), διεξά-
γει έρευνα για την επιχειρηματικό-
τητα και μελέτες, ενώ διοργανώνει 
και σεμινάρια/εργαστήρια βελτίω-
σης δεξιοτήτων, γνωριμίας με νέα 
εργαλεία, προσωποποιημένης κα-
θοδήγησης.
Στη συνέχεια ανέλυσε τους τύ-
πους των ευρωπαϊκών έργων (δι-
ακρατικά, τομεακά, διαμεσογεια-
κά), λέγοντας πως στόχος τους εί-
ναι η ενίσχυση των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων (ΜμΕ), η ανάπτυ-
ξη καινοτομίας, η βελτίωση δεξιο-
τήτων, η εξωστρέφεια, η υιοθέτη-
ση νέων πρακτικών, η βελτίωση 
της ανταγωνιστικότητας, η βιώσιμη 
ανάπτυξη, ο ψηφιακός μετασχημα-
τισμός, η υποστήριξη της διεθνο-
ποίησης, η προσαρμογή σε κανο-
νισμούς και πρότυπα της Ε.Ε. 
«Την Προγραμματική Περίοδο 
2014-2020 υλοποιήθηκαν τέσ-
σερα συγχρηματοδοτούμενα Προ-
γράμματα (Interreg Ελλάδα-Ιταλία, 

Interreg Αδριατική-Ιόνιο, Balkan 
Med, ENICBCMED) και 15 ευρω-
παϊκά έργα στους τομείς: Αγροδια-
τροφή  , Γαλάζια Ανάπτυξη  , Τεχνο-
λογίες Αιχμής/Industry 4.0, Δη-
μιουργική Βιομηχανία (Θέατρο, 
Καρναβάλι), Τηλεργασία-τηλεκπαί-
δευση, Καινοτομία- Έξυπνες πό-
λεις-Κατασκευές , Μικροχρημα-
τοδοτήσεις, Καινοτομία-Διεθνο-
ποίηση PATRAS IQ, G2B +G2C 
υπηρεσίες/Ψηφιακός Μετασχη-
ματισμός , ενώ την προγραμματική 
περίοδο 2021-2027 είναι σε εξέ-
λιξη 2 συγχρηματοδοτούμενα προ-
γράμματα και 13 ευρωπαϊκά έργα», 
τόνισε.
Όσον αφορά στα οφέλη για τις επι-
χειρήσεις παρουσίασε συγκεκριμέ-
να στοιχεία, μεταξύ των οποίων: 
ολοκληρώθηκαν 500+ ώρες καθο-
δήγησης και ωρίμανσης επιχειρη-
ματικών ιδεών, 5 διαγωνισμοί επι-
χειρηματικής καινοτομίας, δόθη-
καν 21 επιχειρηματικά βραβεία, 
50+ επιχειρήσεις δέχθηκαν εκπαί-
δευση-κατάρτιση-ωρίμανση, δημι-
ουργήθηκαν 10 νέες επιχειρήσεις 
μέσω των έργων, έγιναν 30 εργα-
στήρια συμβουλευτικής και 40+ 
δράσεις-εκδηλώσεις δημοσιότη-
τας και διατέθηκαν 200.000€ επι-
χορηγήσεις & βραβεύσεις σε ωφε-
λούμενες επιχειρήσεις , κ.α.
Ακόμη, η κα Κατσαντά αναφέρθη-
κε στις συνεργασίες- συμπράξεις 
της ΑΧ.ΕΠ.ΑΝ. με 44 φορείς, ενώ 
κλείνοντας απηύθυνε κάλεσμα σε 
δράση λέγοντας πως «τα Ευρωπαϊ-
κά έργα δεν είναι μόνο χρηματοδο-
τήσεις, αλλά μια πύλη προς την και-
νοτομία και την εξωστρέφεια των 
ίδιων των επιχειρήσεων. Η συμ-
μετοχή των τοπικών επιχειρήσεων 
είναι καθοριστική για την ενίσχυση 

της οικονομίας της περιοχής. Δη-
μιουργούνται οι προϋποθέσεις για 
ωρίμανση και εξασφάλιση της επι-
θυμητής χρηματοδότησης».

Μεταφορά γνώσης 
και τεχνογνωσίας
Στη συνεδρία τοποθετήθηκαν εκ-
πρόσωποι συνεργαζόμενων φο-
ρέων. Αρχικά, ο Επιστημονικός 
Υπεύθυνος PATRAS IQ, Καθη-
γητής Αντιπρόεδρος Επιτροπής 
Ερευνών Πανεπιστημίου Πα-
τρών, Δρ. Δημήτριος Μούρτζης, 
ο οποίος ανακοίνωσε πως η επό-
μενη PATRAS IQ θα διεξαχθεί τον 
Μάιο στο ΕΑΚ «Δ. Τόφαλος» και 
κατέθεσε την εμπειρία του Πανε-
πιστημίου απ’ αυτή τη σημαντική 
συνεργασία, επισημαίνοντας ότι το 
οικοσύστημα που έχει δημιουργη-
θεί είναι ένα σημαντικό παράδειγ-
μα και μπορεί να οδηγήσει σε κα-
λύτερα αποτελέσματα.
Ακολούθησε η εισήγηση της Διευ-
θύντριας του Επιμελητηρίου Ζα-
κύνθου, Ευγενίας Καμπιώτη, η 
οποία αναφέρθηκε στα οφέλη της 
συνεργασίας με την ΑΧ.ΕΠ.ΑΝ. για 
τις επιχειρήσεις του νησιού, επι-
σημαίνοντας πως η «μετάβαση των 
επιμελητηρίων στη νέα εποχή συ-
νιστά μεγάλη πρόκληση, ενώ μέσω 
της συνεργασίας με την Αναπτυ-
ξιακή επετεύχθη ενημέρωση των 
επιχειρηματιών και αναλήφθηκαν 
πρωτοβουλίες που ανοίγουν νέ-
ους δρόμους εξωστρέφειας», ανέ-
φερε και ευχαρίστησε τα στελέχη 
της Αναπτυξιακής για την άψογη, 
όπως είπε, συνεργασία.
Στη συνέχεια ο Επίκουρος Καθη-
γητής, Τμ. Διοικητικής Επιστήμης 
& Τεχνολογίας Πανεπιστημίου Πα-
τρών και εξωτερικός συνεργάτης 

της ΑΧ.ΕΠ.ΑΝ., Κώστας Γιωτό-
πουλος τόνισε πως «η Αναπτυξι-
ακή ως κορμός του Επιμελητηρί-
ου Αχαΐας που δημιουργήθηκε χά-
ρη στην επιμονή της διοίκησης για 
εξωστρέφεια αποτελεί βασικό μο-
χλό για την ανάπτυξη της επιχει-
ρηματικότητας. Τους δρόμους της 
Αναπτυξιακής στην Ευρώπη άνοι-
ξε η συμμετοχή του Επιμελητηρίου 
σε σημαντικά διεθνή δίκτυα, μέσω 
των οποίων δόθηκε πρόσβαση στη 
γνώση και σε ευρωπαϊκά προγράμ-
ματα. Το ζητούμενο για το Επιμελη-
τήριο ήταν να έχει έναν μηχανισμό 
που θα βοηθούσε τις επιχειρήσεις 
να ανταποκριθούν στις σύγχρονες 
προκλήσεις. Έχουμε αρκετό δρό-
μο ακόμη να διανύσουμε, καθώς 
απαιτείται συνολική προσπάθεια 
και κυρίως πιο ενεργή εμπλοκή 
των επιχειρήσεων. Την εμπειρία 
που έχω αποκτήσει στην Αναπτυ-
ξιακή την υιοθετώ και στο Πανεπι-
στήμιο και στην έρευνα που κάνου-
με, προκειμένου να αναπτύξουμε 
νέα εργασία όσμωσης και καταγρα-
φής προβλημάτων και καλών πρα-
κτικών διασυνδέοντας την έρευνα 
με την παραγωγική διαδικασία». 

Success Stories
Η συνεδρία έκλεισε με την κατά-
θεση της εμπειρίας εκπροσώπων 
ωφελούμενων επιχειρήσεων, οι 
οποίοι μίλησαν για τα οφέλη που 
αποκόμισαν από τη συνεργασία 
τους με την ΑΧ.ΕΠ.ΑΝ., εκφράζο-
ντας τις θερμές τους ευχαριστίες 
στο προσωπικό της Αναπτυξιακής 
για την καταλυτική καθοδήγηση 
που τους προσέφεραν. Συγκεκρι-
μένα, μίλησαν οι Πάρης Λαλιώ-
της, Επιχειρηματίας-Σχεδιαστής 
«Laliotis Viugar OE», Δήμητρα 
Παπανικολοπούλου, Επιχειρη-
ματίας, «Souβenir», Γιάννης Μπα-
καλάρος, CEO «BacFresh», Ελένη 
Φωτακέλη, Αρχιτέκτων Mηχανι-
κός-Γραφίστρια, «Fotakeli Design» 
και Δρ Μαρία Ζαφειροπούλου, 
Γεροντολόγος, CEO Cohesion/
Co2Gether.
Την εκδήλωση έκλεισε ο γεν. γραμ-
ματέας του Επιμελητηρίου Αχαΐ-
ας, Θεόδωρος Τσούμπελης, λέ-
γοντας πως «η Αναπτυξιακή απο-
τελεί έναν σημαντικό εργαλείο του 
Επιμελητηρίου που δίνει τη δυνα-
τότητα σωστής ανάγνωσης και ενί-
σχυσης της επιχειρηματικότητας, 
προκειμένου οι επιχειρήσεις της 
περιοχής να έχουν ισότιμη πρό-
σβαση και ίσες ευκαιρίες σε προ-
γράμματα της Ε.Ε. 

Μοχλός ανάπτυξης 
της επιχειρηματικότητας

> Σημαντικές ευκαιρίες εξωστρέφειας μέσω των προγραμμάτων της ΑΧ.ΕΠ.ΑΝ. του Επιμελητηρίου Αχαΐας
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«Η Μετάβαση στην παγκόσμια σκακιέ-
ρα: Η Προεδρία Τραμπ και οι Προκλή-
σεις για την Ευρωπαϊκή Ένωση και την 
Ελλάδα» ήταν το θέμα που επέλεξε η 
ΝΕ Αχαϊας του ΠΑΣΟΚ για να συμμε-
τάσχει στο 27η Forum Ανάπτυξης. Οι 
ομιλητές ανέλυσαν τα αίτια που οδήγη-
σαν στην υπερψήφιση του Τραμπ, πε-
ριέγραψαν το νέο τοπίο που δημιουρ-
γείται και προσδιόρισαν ποια θα πρέ-
πει να είναι η στάση του ΠΑΣΟΚ σε 
μια περίοδο που δημοκοπικά δείχνει 
να ανακάμπτει. 
Ο Χάρης Δούκας, Δήμαρχος Αθη-
ναίων και μέλος Πολιτικού Κέντρου 
ΠΑΣΟΚΤ, στην ομιλία του , μεταξύ άλ-
λων επικέντρωσε σε 3+1 θέματα που 
πρέπει να απασχολήσουν την Ευρώ-
πη μετά την επικράτηση του Τράμπ.
Όπως ανέφερε είναι α)η ευρωπαϊκή 
άμυνα σε σχέση και με ό,τι συμβαίνει 
στην Ουκρανία, β) οι δασμοί που προ-
αναγγέλλει ο νέος Πρόεδρος στις εισα-
γωγές στις Ηνωμένες Πολιτείες και οι 
επιπτώσεις στην ευρωπαϊκή αγορά, γ) 
οι ρυθμίσεις απέναντι στην ασυδοσία 
των μεγάλων πολυεθνικών. Και βέ-
βαια η κλιματική κρίση, δεδομένου ότι 
ο Τράμπ έχει βάλει στόχο να ενισχύ-
σει την παραγωγή ορυκτών καυσίμων, 
να ανακαλέσει τους κανόνες που στο-
χεύουν στον περιορισμό της ρύπαν-
σης, να καταργήσει την υποστήριξη 
για ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και 
να αποσυρθεί από τη βοήθεια των διε-
θνών διαπραγματεύσεων για το κλίμα. 
«Έχουμε πολύ κρίσιμα θέματα μπρο-

στά και είναι ώρα η Ευρώπη να απα-
ντήσει αποφασιστικά» τόνισε ο κ. Δού-
κας, ενώ αναφερόμενος στους λόγους 
που έχασαν οι δημοκρατικοί, εκτίμη-
σε ότι δεν είχαν ατζέντα γύρω από την 
κοινωνική συνοχή και την αντιμετώπι-
ση της φτώχειας, των ανισοτήτων κι 
επέτρεψαν να δημιουργηθεί πρόσφο-
ρο για την ακροδεξιά. 
Επικαλούμενους τους ίδιους παράγο-
ντες θεώρησε πως είναι οι βασικοί λό-
γοι που προκαλούν φθορά στην Κυ-
βέρνηση και παρατήρησε: «Η κοινω-
νία εγκαταλείπει τον κ. Μητσοτάκη και 
οι λόγοι είναι προφανείς. Η φτώχεια 
και οι ανισότητες εντείνονται, η ακρί-
βεια πλήττει τα νοικοκυριά, σε επίπεδο 
μισθών βρισκόμαστε στην τρίτη χειρό-
τερη θέση της Ευρώπης, με τις ΣΣΕ να 
καλύπτουν το 29% των εργαζομένων. 
Οι υπέρμετροι φόροι έχουν λυγίσει 
τους πολίτες».

Ο κ. Δούκας έκανε αναφορά και στην 
πολιτική επικαιρότητα, λέγοντας πως 
«είναι η ώρα της ευθύνης για το ΠΑ-
ΣΟΚ και είναι η ώρα να αναδειχτούμε 
ως η δύναμη της ελπίδας για το μέλλον. 
Να μην ξεχνάμε πως είμαστε το πολιτι-
κό κίνημα που γεννήθηκε για να δώ-
σει φωνή σε όσους δεν έχουν και για 
να στηρίξουμε τα δικαιώματα των πολ-
λών». Τόνισε πως οι συνθήκες σήμερα 
είναι ευνοϊκές, όχι μόνο λόγω της κυ-
βερνητικής φθοράς της Ν.Δ., αλλά και 
εξαιτίας της διάλυσης του ΣΥΡΙΖΑ. «Εί-
μαστε δημοσκοπικά ψηλά, όμως αυτό 
δεν αρκεί. Πρέπει στις επόμενες εκλο-
γές να έχουμε ξεκάθαρο στόχο και το 
ΠΑΣΟΚ να αναλάβει την ευθύνη δια-
κυβέρνησης της χώρας. Κι αυτό απαιτεί 
τολμηρές πολιτικές μακριά από τα κα-
τεστημένα και τις διαχειριστικές αντιλή-
ψεις, από τους συμβιβασμούς και από 
τους μέσους όρους. Και να αποδεικνύ-

ουμε ότι είμαστε διαφορετικοί από τους 
άλλους», είπε με νόημα.
Αναφερόμενος τέλος στο εσωτερικό 
του ΠΑΣΟΚ, ο Δήμαρχος Αθηναίων, 
τόνισε: «Τώρα βρισκόμαστε σ’ έναν 
ενάρετο κύκλο υπέρβασης με τον Ν. 
Ανδρουλάκη, γι’ αυτό και οραματιζό-
μαστε ένα κίνημα ανοικτό που ξανα-
βρίσκει την ψυχή του», επεσήμανε και 
διεμήνυσε πως το ΠΑΣΟΚ δεν θα ξα-
νασυνεργαστεί με τη Ν.Δ.
Συνεχίζοντας ο Maik Abu Hadba, δι-
κηγόρος, υποψήφιος βουλευτής Ηλεί-
ας, στέλεχος ΠΑΣΟΚ, αναφερόμενος 
στην εκλογή του Νέου Προέδρου των 
ΗΠΑ μίλησε και για την ελληνική πο-
λιτική σκηνή. Θεώρησε πως στο Μέ-
γαρο Μαξίμου δεν διερευνάται μόνο η 
επίπτωση της επιστροφής του Τραμπ 
στις ελληνοαμερικανικές σχέσεις, αλλά 
εξετάζεται και η πιθανότητα εισαγωγής 
«τραμπισμού» στο ελληνικό πολιτικό 

σκηνικό. Θα επιχειρήσουν – είπε- τον 
κίνδυνο Τραμπ να τον κάνουν ευκαι-
ρία για τη δημοκοπική τους ενίσχυση 
έναντι των ακροδεξιών κομμάτων.
Αφού ανέλυσε το νέο περιβάλλον ο 
δημοσιογράφος Ζώης Μαρίνος, συ-
νεργάτης των Ομογενειακών Μέσων 
εκτίμησε πως, η εκλογή Τράμπ δεν 
υπόσχεται για την Αμερική, ούτε για 
τον υπόλοιπο δυτικό κόσμο μείωση 
των ανισοτήτων, κατέληξε επισημαί-
νοντας ότι «αυτό που έχει ήδη συντε-
λεστεί, είναι το λεγόμενο δεξιόστροφο 
τσουνάμι -στην Αμερική και αλλού στη 
Δύση- κάτι που πρέπει οπωσδήποτε 
να ενεργοποιήσει τις προοδευτικές δυ-
νάμεις σε μια κατεύθυνση πειστικών 
πολιτικών απαντήσεων. Στην διαμόρ-
φωση, δηλαδή, μιας άλλης ατζέντας 
που θα μπορεί να διαβάζει την κοινω-
νική πραγματικότητα και να δίνει ξανά 
χώρο σ’ αυτό που έχει εξασθενήσει». 
Από την πλευρά του, ο Σωτήρης Πα-
παϊωάννου, καθηγητής Οικονομικών 
του Πανεπιστημίου Πατρών, μιλώντας 
για τον νέο Πρόεδρο, είπε: «Κατά τη 
γνώμη μου, πρόκειται για μια ακραία 
προσωπικότητα, για έναν εξουσιομανή 
αυταρχικό πολιτικό ηγέτη», που κάθε άλ-
λο παρά απρόβλεπτος είναι κι αυτό όφει-
λε να γνωρίζει η Ευρώπη και να μην δι-
καιολογεί την αλλαγή του καθεστώτος 
των διατλαντικών σχέσεων μεταξύ Ευ-
ρώπης και Ηνωμένων Πολιτειών. 
Την ενότητα συντόνισε ο Νικόλαος 
Μοίραλης, γραμματέας της ΝΕ Αχαΐ-
ας του ΠΑΣΟΚ.

«Νεανική Παραβατικότητα: Ο ρόλος 
των Δήμων για μια πόλη χωρίς βία» 
ήταν το θέμα της εκδήλωσης που δι-
οργάνωσε το σπιράλ στο πλαίσιο του 
27ου Forum Ανάπτυξης .
Ο Ανδρέας Ριζόπουλος, Διευθυντής 
του 9ου Εσπερινού ΕΠΑΛ Πάτρας τό-
νισε ότι παλαιότερα αντιμετώπιζαν ένα 
με δύο περιστατικά το μήνα και τώρα 
ένα με δύο την εβδομάδα. Στο πλαίσιο 
της ομιλίας του με τίτλο «Σχολείο: Γέ-
φυρα Γονέων και Πολιτείας» παρουσί-
ασε επίσης το σκεπτικό και την πρα-
κτική αποτύπωσης και αντιμετώπισης 
των περιπτώσεων παρεκκλίνουσας 
συμπεριφοράς, προσεγγίζοντας γονείς 
και μαθητές.
Η ψυχολόγος Κωνσταντίνα Κο-
τσή, Σύμβουλος στο Κέντρο Ψυχικής 
Υγείας Γ.Ν.Πατρών «Ο Άγιος Ανδρέ-
ας», μίλησε με θεματική «Όταν τα παι-
διά μας χάνουν τα όρια εκτός σπιτι-
ού - Οι ρόλοι και η δράση όλων των 
εμπλεκόμενων», εξηγώντας τι είναι και 
τι δεν είναι όρια και τους τρόπους με 
τους οποίους τίθενται.

«Τα όρια είναι απαραίτητα για να νι-
ώθει ένα παιδί ασφάλεια, σταθερότη-
τα και προστασία από τους γονείς και 
το περιβάλλον του. Μαθαίνει τι είναι 
ασφαλές και αποδεκτό για το ίδιο και 
τους άλλους, ενώ διδάσκεται έτσι και 
την αποδοχή κανόνων και ορίων. Αυ-
τό θα το βοηθήσει ως ενήλικα να προ-
σαρμοστεί στην κοινωνία, να μάθει να 
βάζει τα δικά του όρια στους άλλους, 
να διεκδικεί τα δικαιώματα του, ενώ 
παράλληλα να σέβεται τα δικαιώματα 

και τα όρια των άλλων». 
Από την πλευρά της η Ιωάννα Τσά-
κωνα, Αστυνόμος Α’, Ψυχολόγος 
Γ.Ε.Π.Α.Δ.Δ.Ε, κατά την εισήγησή της 
«Εκπαίδευση στην Ενσυναίσθηση και 
Ψυχική Ανθεκτικότητα – Πυξίδα/οδη-
γός για υγιείς συμπεριφορές», επισή-
μανε ότι είναι ένα πρόβλημα που μας 
αφορά όλους και πως η ΕΛ.ΑΣ από 
το 2018 έχει κάνει πολλά βήματα στην 
κατεύθυνση της πρόληψης, σε συνερ-
γασία με την Περιφέρεια Δυτικής Ελλά-

δας και την Περιφερειακή Διεύθυνση 
Εκπαίδευσης Δυτικής Ελλάδας. Επίσης 
παρουσίασε ενημερωτικά βίντεο και 
εκπαιδευτικές διαδραστικές ασκήσεις.
Ο Ιγνάτιος Τριανταφύλλου, Αξιω-
ματικός της Ελληνικής Αστυνομίας και 
Προϊστάμενος του Γραφείου Δημο-
σίων Σχέσεων και Ενημέρωσης των 
δημοσιογράφων της Δυτικής Ελλά-
δας, έδωσε αριθμητικά δεδομένα για 
τα συμβάντα παραβατικότητας ανηλί-
κων, ενώ παρουσίασε και το πλέγμα 
των ενημερωτικών δράσεων που ανα-
πτύσσονται για την ευαισθητοποίησης 
και την πρόληψη του φαινομένου. 
Μέσω διαδικτυακών συνδέσεων αυ-
τοδιοικητικοί παράγοντες ανά την Ελ-
λάδα, παρουσίασαν τις πρωτοβουλίες 
και τις δράσεις τους για την νεανική 
παραβατικότητα. Μίλησαν ο Χαράλα-
μπος Παπακωστόπουλος, Αντιδήμαρ-
χος Παιδείας Δήμου Παλαιού Φαλή-
ρου, η Ελένη Πατρίκη, Αντιδήμαρχος 
Συμφιλίωσης Οικογενειακής Ζωής 
Δήμου Εμμανουήλ Παππά και η Αγ-
γελική Οικονομοπούλου, Διευθύντρια 

Κοινωνικής Πολιτικής Δήμου Αγίων 
Αναργύρων-Καματερού. Σχολές Γονέ-
ων, ενημερωτικές ημερίδες, δράσεις 
ευαισθητοποίησης, συνεργασία με το-
πικούς φορείς, αξιοποίηση εθελοντι-
σμού είναι μερικές από τις καλές πρα-
κτικές που αναλύθηκαν.
Την εκδήλωση έκλεισε ο επικεφαλής 
του σπιράλ Πέτρος Ψωμάς καταθέτο-
ντας την πρόταση του σπιράλ για άμε-
ση ενεργοποίηση δημοτικών πρωτο-
βουλιών και στην Πάτρα, με προτε-
ραιότητα την ουσιαστική λειτουργία 
Σχολής Γονέων που, μέσω συνεργα-
σιών, θα ενημερώνει, θα ευαισθητο-
ποιεί, θα προλαμβάνει και θα αντιμε-
τωπίζει το φαινόμενο της νεανικής πα-
ραβατικότητας.
Τη συζήτηση συντόνισε ο Αντώ-
νης Σκιαθάς, ποιητής και Πρόεδρος 
Γραφείου Ποίησης, ενώ χαιρετισμό 
απηύθυναν η Διευθύντρια Δευτε-
ροβάθμιας Εκπαίδευσης Ν. Αχαΐ-
ας Ευγενία Πιερρή και ο Αρχιμαν-
δρίτης Ειρηναίος, εκπρόσωπος του 
Μητροπολίτη Πατρών Χρυσόστομου.

Τολμηρές πολιτικές μακριά από κατεστημένα

Οι πρωτοβουλίες της Αυτοδιοίκησης 
για τη νεανική παραβατικότητα

> Το μήνυμα του Χάρη Δούκα στη συνεδρία του ΠΑΣΟΚ-Κινήματος Αλλαγής

> Στη συνεδρία που διοργάνωσε η δημοτική παράταξη «σπιράλ»
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Δεκατέσσερις καλλιτέχνι-
δες εικαστικοί της Πά-
τρας με σημαντική διαδρο-
μή στον χώρο της Τέχνης 
και τον Πολιτισμό αλλά και 
κοινό σημείο αναφοράς 
την προσφορά τους στον 
άνθρωπο και τον εθελοντι-
σμό στην κοινωνία, τιμή-
θηκαν από τον Σοροπτιμι-
στικό Όμιλος Πάτρας «Δα-
νιηλίς», κατά την διάρκεια 
της εκδήλωσης που διορ-
γάνωσε το πρωί της Κυρι-
ακής στο πλαίσιο του 27ου 
Forum Ανάπτυξης.
Πρόκειται για τις εικαστι-
κούς: Γεωργία Γιάχου – 
Μαλλιά, Μαρία Καραμολέ-
γκου – Κολλιοπούλου, Θε-
οδώρα Κατσαΐτη, Κατερίνα 
Κουνάβη, Αργυρή Κυρι-
ακοπούλου, Βούλα Λενα-
κάκη, Ελένη Λιμάρ, Ελέ-
νη Μαρινάκη, Νίκη Μαυ-
ροθαλασσίτη, Γεωργία 
Σκούρα – Παράσχη, Σο-
φία Πουλή, Κίττυ Σταγκο-
πούλου, Μαρία Τασσοπού-
λου και Μαρία Χονδραλή, 
οι οποίες με την δικιά τους 
πινελιά δημιουργούν έναν 
«καμβά» προσφοράς, υπη-
ρετώντας στο μέγιστο την 
Τέχνη. 
Στο πρώτο μέρος της εκ-
δήλωσης, η Ιστορικός Τέ-
χνης και πρώην διδάσκου-
σα του Πανεπιστημίου Ιο-
νίου, Μαράη Γεωργούση 
«ταξίδεψε» το πολυάριθμο 
ακροατήριο της αίθουσας 
«Αφροδίτη» του ξενοδοχεί-
ου “My Way” μέσα από την 
γλαφυρή ομιλία της στην 
μαγεία της τέχνης στους με-
ταβατικούς χρόνους.
Η ίδια επικεντρώθηκε στις 
βασικές αρχές Προνεωτε-
ρικότητα – Νεωτερικότη-
τα και Μετανεωτερικότη-
τα στην τέχνη και ανέλυσε 
τις τρεις διακριτές ιστορι-
κές περιόδους, καταθέτο-
ντας ενδιαφέροντα στοι-
χεία κρατώντας αμείωτο το 
ενδιαφέρον του ακροατη-
ρίου.
Η πρόεδρος του Σοροπτι-
μιστικού Ομίλου Πάτρας 
«Δανιηλίς» Δήμητρα Χρυ-
σανθοπούλου στον χαι-
ρετισμό της ανέφερε μετα-
ξύ άλλων: «Την σημερινή 
εποχή, ο κόσμος περιμέ-
νει μέσα από την Τέχνη, 
μια αναζωογόνηση, μία 
ανάσα, μια λύτρωση. Σε 

περιόδους κρίσης, η Τέ-
χνη έδωσε τα καλύτερά της 
δείγματα. Οι κοινωνικές 
συνθήκες πάντα έδιναν ένα 
ερέθισμα στον καλλιτέχνη 
για να τις καταγράψει με 
τον τρόπο του, είτε να δη-
μιουργήσει μια καινούργια 
πρόταση, είτε αντίδραση 
ή αλλαγή. Ο Αϊνστάιν είχε 
πει: «Η φαντασία είναι ση-
μαντικότερη από τη γνώ-
ση», και είχε δίκιο..! Αν δί-
ναμε στα παιδιά χώρο και 
χρόνο να εκφραστούν μέ-
σα από την Τέχνη θα δη-
μιουργούσαμε ελεύθερους 
ανθρώπους, με σκέψη και 
συναίσθηση».
Την εκδήλωση συντόνι-
σε η Έφη Αναλυτή, πρό-
εδρος του Συλλόγου Νέων 
Καλλιτεχνών Πατρών, ενώ 
το βιογραφικό και τις ση-

μαντικότερες στιγμές της 
διαδρομής των τιμώμενων 
εικαστικών παρουσίασε η 
Ευτυχία Λαμπροπούλου, 
δημοσιογράφος υπεύθυ-
νη Δημοσίων Σχέσεων 
του περιοδικού «Πατρινό-
ραμα», εστιάζοντας στην 
αγάπη τους για τον πολιτι-
σμό και την φιλανθρωπι-
κή τους δράση αποδεικνύ-
οντας τα ψήγματα ευαισθη-
σίας και ανθρωπιάς τους. 
Εκτός από τον έπαινο που 
έλαβαν οι τιμώμενες από 
τον Όμιλο «Δανιηλίς», τους 
προσφέρθηκε ένα βιβλίο - 
λεύκωμα με τίτλο «Οι Καλ-
λιτέχνες δημιουργούν Πο-
λιτισμό» που επιμελήθηκε 
ο πρόεδρος του Συλλόγου 
Καλών Τεχνών Πάτρας 
“Κωστής Παλαμάς” και 
Ιδρυτής του Κέντρου Πολι-

τισμού-Ολυμπισμού “Κω-
στής Παλαμάς” Θεόδωρος 
Μαλλιάς, ως ελάχιστο φό-
ρο τιμής για την προσφο-
ρά τους στον Πολιτισμό και 
τις Τέχνες και την διάθεση 
των έργων τους ως Καλλι-
τεχνική περιουσία της Πό-
λης μας.
Στο λεύκωμα καταγράφο-
νται εκτός των άλλων και 
οι ενέργειες για την ανά-
δειξη του ύμνου του Κω-
στή Παλαμά ως παγκόσμια 
κληρονομιά. Μάλιστα, ο 
ίδιος τόνισε εμφατικά πως 
η Πάτρα οφείλει να χαρα-
κτηριστεί ως πόλη Ολυμπι-
ακού Ύμνου. Η εκδήλωση 
άλλωστε έγινε με την στή-
ριξη του Κέντρου Πολιτι-
σμού Ολυμπισμού.
Στην εκδήλωση παραβρέ-
θηκαν η πολιτευτής Αχαΐας 

με τη ΝΔ Ευσταθία Γιαννιά, 
η αντιπρύτανης Φοιτητικής 
Μέριμνας και Πολιτισμού 
Έλενα Αλμπάνη, ο πρώην 
Πρύτανης Πανεπιστημίου 
Πατρών καθηγητής Γιώρ-
γος Παναγιωτάκης, η πρώ-
ην πρόεδρος του Οργανι-
σμού «Καρναβάλι Πάτρας» 
Ήρα Κουρή, ο επικεφαλής 
της δημοτικής παράταξης 
«σπιράλ» Πέτρος Ψωμάς, η 
πρόεδρος Inner Wheel Πα-
τρών Βορρά Ρίου Νέτη Κα-
λογεροπούλου, ο εμπνευ-
στής του Forum Παναγιώ-
της Γιαλένιος, εκπρόσωποι 
συλλόγων και φορέων, άν-
θρωποι του πνεύματος και 
του πολιτισμού κ.ά.
Να σημειωθεί τέλος πως 
ο Σοροπτιμιστικός Όμιλος 
«Δανιηλίς» καταφέρνει να 
ενώνει τις γυναίκες μέσα 

από δράσεις σε μια προ-
σπάθεια, έτσι ώστε να δη-
μιουργούνται οι κατάλλη-
λες προδιαγραφές για μία 
καλύτερη κοινωνία, που 
διέπεται από την αλληλεγ-
γύη, τον σεβασμό και την 
προσφορά. Συγκαταλέγεται 
στους πιο ενεργούς Σορο-
πτιμιστικούς Ομίλους που 
πραγματοποιούν δράσεις 
κοινής ωφέλειας με γνώ-
μονα την ανάδειξη, του πο-
λιτισμού αλλά και την στή-
ριξη των συνανθρώπων 
μας. Κινητήριος δύναμης 
των δράσεων αποτελούν ο 
εθελοντισμός, τα ανθρώπι-
να δικαιώματα και η ουσι-
αστική θέση της γυναίκας 
στην σύγχρονη κοινωνία 
και με γνώμονα αυτά πο-
ρεύεται με συνέπεια όλα 
αυτά τα χρόνια. 

14 σημαντικές Πατρινές εικαστικοί 
με κοινωνική προσφορά

> Τιμήθηκαν στην εκδήλωση του Σοροπτιμιστικού Ομίλου Πατρών «Δανιηλίς» στο 27ο Forum Ανάπτυξης 
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Αφιερωμένη σε πρωτοπόρους 
ελαιοπαραγωγούς που με μερά-
κι, όραμα και τόλμη μέσα σε αι-
ωνόβιους ελαιώνες αξιοποιούν 
ανεκμετάλλευτο φυσικό θησαυ-
ρό, και γίνονται παραδείγμα-
τα για μίμηση, ήταν η εκδήλω-
ση του Συλλόγου Κερκυραίων 
Πάτρας, που πραγματοποιήθη-
κε στο πλαίσιο του 27ου Forum 
Ανάπτυξης.
Στη διάρκειά της παρουσίασαν 
τις προσωπικές εμπειρίες τους 
και κατέθεσαν τις καλές πρακτι-
κές τους αλλά και τις προκλή-
σεις που αντιμετωπίζει σήμερα 
ένας ελαιοπαραγωγός και δη τυ-
ποποιητής.

Η Sandra Specker και ο σύζυ-
γός της Άγγελος Ανδριώτης εί-
ναι ελαιοπαραγωγοί, Τυποποιη-
τές Εξαιρετικά Παρθένου Ελαι-
όλαδου, Ποικιλίας Λιανολιάς 
από την Κέρκυρα. 
Ο κ. Ανδριώτης μίλησε για το 

«Olithea Μονοποικιλιακό Λια-
νολιάς Κέρκυρας» το οποίο πα-
ράγει και τυποποιεί. Όπως είπε 
το λάδι Olithea ότι έχει λάβει 
24 διεθνή βραβεία, εξάγεται σε 
17 χώρες και ήδη από τον Σε-
πτέμβριο είναι προπωλημένο το 
30% της παραγωγής της επόμε-
νης σεζόν.
Ο ίδιος ήταν εργαζόμενος στον 
τομέα του τουρισμού, βρέθηκε 
στην Ελβετία ως ερωτικός μετα-
νάστης και κάποια στιγμή απο-
φάσισαν μαζί με τη Sandra να 
γίνoυν ελαιοπαραγωγοί στην 
Κέρκυρα. Τόνισε ότι σήμερα το 
νησί έχει περίπου 4 εκ ελαιόδε-
ντρα και παραγωγικά είναι μόνο 
το 30% εξ αυτών.
«Έίμαστε κατ΄επιλογήν αγρότες, 
κάνουμε αυτό που αγαπάμε και 
είμαστε ευτυχισμένοι μ αυτό και 
γι αυτό έχουμε και την ανάλογη 
επιτυχία» είπε και υπογράμμισε 
τη σημασία των συνεργειών.
Ο Κωνσταντίνος Λιανός, 
ελαιοπαραγωγός, τυποποιητής 
Εξαιρετικά Παρθένου Ελαιόλα-
δου «Λιανός» αγουρέλαιου & 
Βιολογικού εξαιρετικά παρθέ-
νου από ημιορεινές ελιές στους 
πρόποδες του Παναχαϊκού στην 
περιοχή της Αιγιάλειας μίλησε 
για τη δική του εμπειρία και τις 

«Τέσσερις γενιές στο χώρο του 
ελαιολάδου». Η παράδοση της 
οικογένειάς του, τόνισε, ξεκί-
νησε το 1890. Το 2002 ανέλα-
βε το οικογενειακό ελαιοτριβείο 
, το οποίο εκσυγχρόνισε με νέα 
μηχανήματα και το μετέφερε σε 
σύγχρονες εγκαταστάσεις εκτός 
του χωριού των Καμαρών. Το 
2007 έκανε ένα βήμα ακόμα 
με τη δημιουργία τυποποιητη-
ρίου. Έκτοτε συνεχώς εξελίσ-
σεται στο κομμάτι της τυποποί-
ησης ενώ δίνουν ιδιαίτερη έμ-
φαση στη διαρκή επιμόρφωση 
γύρω από το προϊόν αλλά και 
γύρω από την ορθή πρακτική 
της καλλιέργειας. Παράλληλα 
στον χώρο τους πραγματοποι-
ούν ενημερωτικές εκδηλώσεις 
και εκδηλώσεις γευσιγνωσί-
ας. Το λάδι «LIANOS» εξάγεται 
από την Αμερική μέχρι την Αυ-
στραλία Ανέφερε επίσης ότι ξε-
κίνησαν μια προσπάθεια με το 
Πανεπιστήμιο Πατρών ώστε να 

υπάρξει μελέτη για την ποικιλία 
της κουτσουρελιάς.

Ο Νίκος Πολυζώης, Ελαιο-
παραγωγός, με ιδιόκτητο ελαι-
οτριβείο, Τυποποιητής Εξαι-
ρετικά Παρθένου Ελαιόλαδου 
Ποικιλιών Κορωνιάς και Κου-
τσουρελιάς (Ματαράγκα Κάτω 
Αχαΐας) μίλησε με θέμα: «Οι 
πατρογονικοί ελαιώνες-Ο εκ-
συγχρονισμός του ιδιόκτητου 
ελαιοτριβείου-Η ριζωμένη στο 
DNA αγάπη για το ελαιόλαδο, 
το όραμα και οι δυσκολίες που 
προσγειώνουν και απογοητεύ-
ουν».
Είμαι ένας μικρός ελαιοπαρα-
γωγός αλλά το μεράκι μου εί-
ναι πιο μεγάλο από τις ποσότη-
τες του ελαιολάδου και των δέ-
ντρων. Η επωνυμία του λαδιού 
του είναι Εvlaveia «γιατί μαζεύε-
ται με ευλάβεια».
Το 2015 άνοιξε το δικό του 
ελαιοτριβείο στο Ματαράγκα 

στο σπίτι του και «είναι το μονα-
δικό ελαιοτριβείο με επαγγελμα-
τικά πρότυπα για ίδία χρήση». 
Το λάδι του έχει εξαχθεί σε Κίνα 
και Γερμανία.
Παράλληλα ανέφερε ότι δια-
πιστώνει έλλειμα συνεργασίας: 
«Καθένας μόνος του δεν μπορεί 
να κάνει πολλά πράγματα γιατί 
είναι και το θέμα του κόστους. 
Και δεν μπορεί να συναγωνιστεί 
ένα μπουκάλι το χύμα ελαιόλα-
δο σε άποψη χρημάτων και πω-
λήσεων».

Η Αννίτα Ζάχου, Εμπειρο-
γνώμων δοκιμάστρια παρθέ-
νων ελαιόλαδων και Σύμβου-
λος ανέλυσε το Θέμα: «Ποιότητα 
ελαιόλαδου, μοντέλο ελαιοτου-
ρισμού». Ζει στη Μύκονο από 
επιλογή. Στα τέλη του 2018 
ίδρυσε τη Mykonos Olive Oil 
Tasting, μια εκπαιδευτική και 
συμβουλευτική εταιρεία με έδρα 
το νησί της Μυκόνου η οποία 

παρέχει σεμινάρια, εργαστή-
ρια και webinars για τη Γευσι-
γνωσία και τη Γαστρονομία του 
Ελαιόλαδου, τη Μεσογειακή 
Διατροφή, την Ολιστική Υγεία, 
Ομορφιά και Ευεξία. «Εάν θέ-
λουμε να αλλάξουμε το μέλλον 
του ελαιολάδου όχι μόνο στη 
χώρα μας αλλά παγκοσμίως, 
πρέπει να επικεντρωθούμε στην 
εκπαίδευση» τόνισε.

Ο Dr Βασίλης Δημόπουλος, 
αναπληρωτής καθηγητής ΤΕΙ 
Πελοποννήσου, Διευθυντής Ερ-
γαστηρίου Γευσιγνωσίας Ελαιο-
λάδου Καλαμάτας Μίλησε με θέ-
μα: «Γενετικός πλούτος - Τοπικές 
ποικιλίες με εξαιρετικά γευσιγνω-
στικά χαρακτηριστικά». Όπως εί-
πε το Εργαστήριο ιδρύθηκε το 
2014 και παρέχει ακαδημαϊ-
κή εκπαίδευση σε προπτυχιακά 
και μεταπτυχιακά προγράμματα 
σπουδών ενώ διαθέτει και πρό-
γραμμα διά βίου μάθησης.

Tην ανάγκη μετάβασης σε μια νέα χρη-
ματοοικονομική κουλτούρα, τόσο για 
τα νοικοκυριά, όσο και για τις επιχει-
ρήσεις, επισήμαναν οι ομιλητές της εκ-
δήλωσης που πραγματοποιήθηκε στο 
πλαίσιο του Ελεύθερου Βήματος από 
την Οργανωτική Επιτροπή του Forum 
Ανάπτυξης και την συγγραφέα του βι-
βλίου «Επένδυσε για να μην τελειώ-
σουν ποτέ τα όνειρα» Πελαγία Δημη-
τρακοπούλου.
Μέσα από τις ενδιαφέρουσες εισηγή-
σεις υπογραμμίστηκαν τα οφέλη από 
την αλλαγή της νοοτροπία.
«Η λέξη επένδυση πρέπει να πάψει να 
αποτελεί ταμπού» είπε χαρακτηριστικά 
η κα Δημητρακοπούλου και ανέφερε 
χρήσιμες συμβουλές για το πώς πρέπει 
να γίνει μια επένδυση, παρουσιάζοντας 
παραδείγματα προς αποφυγήν από την 
περίοδο του 1999 στο χρηματιστήριο.
Ο Γεώργιος Παππάς, Πρόεδρος του 
Οικονομικού Επιμελητηρίου B/Δ Πε-
λοποννήσου και Δυτικής Ελλάδας ανα-
φέρθηκε στις προσπάθειες του Οικονο-
μικού Επιμελητηρίου για ένταξη μαθή-
ματος Οικονομίας στην Α  ́Λυκείου, το 
οποίο αναμένεται να εισαχθεί στα σχο-
λεία από τον Σεπτέμβριο του 2025.
Τόνισε δε, επικαλούμενος έρευνα που 
έγινε για λογαριασμό του ΙΜΕ ΓΣΕΒΕΕ, 

ότι οι περισσότεροι μικροί επιχειρημα-
τίες σχετικά με τις πηγές χρηματοδότη-
σής τους γνωρίζουν το επιχειρηματικό 
δάνειο, τη χρηματοδοτική μίσθωση και 
τις πιο κλασικές μεθόδους χρηματοδό-
τησης, αλλά αγνοούν την ύπαρξη εναλ-
λακτικών πηγών, όπως η «χρηματοδό-
τηση από το πλήθος» και οι «Επιχειρη-
ματικοί Άγγελοι».
Ο Αριστείδης Βάβαλης, Σύμβουλος 
Επενδύσεων ΒΕΤΑ έκανε λόγο για ξε-
περασμένη και χρηματοοικονομική 
κουλτούρα, τόσο σε εθνικό όσο και σε 
τοπικό επίπεδο. «Πόσες επιχειρήσεις 
έχουν αντιληφθεί και εκμεταλλευτεί το 
βασικό ρόλο του χρηματιστηρίου που 
είναι η εξεύρεση κεφαλαίων από την 

αγορά; Για να το δούμε σε επίπεδο Πε-
ριφέρειας Δυτικής Ελλάδας, μόλις 2-3 
εταιρείες είναι εισηγμένες από τα πα-
λιά χρόνια του χρηματιστηρίου, με συ-
νολική κεφαλαιοποίηση κοντά στα 26 
εκ. ευρώ σε συνολική κεφαλαιοποίη-
ση του ΧΑ κοντά στα 100 δισ. Απορώ 
γιατί τόσες νέες και δυναμικές επιχει-
ρήσεις της περιοχής δεν εκμεταλλεύτη-
καν την ευελιξία της εναλλακτικής αγο-
ράς του Χρηματιστηρίου Αθηνών για 
να αντλήσουν κεφάλαια σε μια περίο-
δο που η ανάγκη για ρευστότητα είναι 
πολύ έντονη, ειδικά για τις μικρομεσαί-
ες επιχειρήσεις όπου ο τραπεζικός δα-
νεισμός αδυνατεί σε μεγάλο βαθμό να 
τις ενισχύσει».

Ως προς τα νοικοκυριά και τους ιδιώτες 
επισήμανε ότι «το 87% της περιουσί-
ας των Ελλήνων είναι τα ακίνητα, σχε-
δόν 10% οι καταθέσεις και οι επενδύ-
σεις σε μετοχές και ομόλογα με δυσκο-
λία φτάνουν το 3%. Δηλαδή το 97% 
της περιουσίας των Ελλήνων βρίσκεται 
σε assets που στις περισσότερες περι-
πτώσεις αποφέρουν μηδενικό εισόδη-
μα στους κατόχους τους».
Ο Θεμιστοκλής Ρέσσος, Υπεύθυ-
νος χρηματιστηριακών Συναλλαγών 
της Optima Bank εκτίμησε ότι «για τον 
οικονομικό αναλφαβητισμό μας δεν 
φταίμε εξ ολοκλήρου μόνο εμείς. Συ-
νήθως είναι άθροισμα πολλών παρα-
γόντων, όπως είναι το κράτος ή ο χρη-
ματοπιστωτικός τομέας που δεν παρέ-
χει πολλές φορές τις σωστές ειδήσεις, 
είμαστε κι εμείς που δεν θέλουμε να 
μάθουμε, να ενημερωθούμε».
Τόνισε επίσης ότι «αφού γίνει μέσω μα-
ζικού τρόπου μια πρώτη ενημέρωση για 
απλού τύπου επενδύσεις, στη συνέχεια 
μπορεί να γίνεται πιο εξειδικευμένα μέ-
σω διαφόρων φορέων, όπως των Επι-
μελητηρίων, της Περιφέρειας και κυρί-
ως φορέων του ευρύτερου δημοσίου 
τομέα και όλα αυτά να επικοινωνούνται 
καταλλήλως για να υπάρχει προσέλευση 
και μετά ο επενδυτής να περάσει σε μας, 

σε πιο εξειδικευμένους ανθρώπους».
Η Πελαγία Δημητρακοπούλου πα-
ρουσιάζοντας το όφελος από μια νέα 
κουλτούρα επισήμανε μεταξύ άλλων 
ότι ο χρηματοοικονομικός αλφαβητι-
σμός θα μας βοηθήσει να αναπτύξουμε 
έναν ρεαλιστικό τρόπο διαχείρισης των 
χρημάτων μας με αποτέλεσμα τη μείω-
ση του στρες και την ενίσχυση της αυ-
τοπεποίθησής μας που θα μας οδηγή-
σει σε σωστές ενέργειες».
Στον χαιρετισμό της η Βασιλική Λα-
ζαράκου, Διδάκτωρ Νομικής, Πρόε-
δρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, 
Μέλος του Διοικητικού Συμβουλίου 
(Management Board) της Ευρωπαϊ-
κής Αρχής Κινητών Αξιών και Αγο-
ρών (ESMA), Μέλος του Διοικητικού 
Συμβουλίου του Παγκόσμιου Οργανι-
σμού Εποπτικών Αρχών Κεφαλαιαγο-
ράς (IOSCO) είπε ότι πέρυσι αντλή-
θηκαν από το ελληνικό χρηματιστήριο 
περίπου 2,7 δις, ποσό υπερδιαπλάσιο 
του 2022 κι ανέφερε πως υπάρχει μια 
συνεχής προσπάθεια υποστήριξης της 
ελληνικής επιχειρηματικότητας. Για τον 
ψηφιακό μετασχηματισμό, πρόσθεσε 
ότι οι επιχειρήσεις πρέπει να ανταπο-
κριθούν στις προκλήσεις της επόμενης 
μέρας και η Κεφαλαιαγορά μπορεί να 
αποτελέσει τρόπο χρηματοδότησης.

Ελαιόλαδο: Ο θησαυρός που εξάγεται παντού

«Η λέξη επένδυση δεν πρέπει να αποτελεί ταμπού»

> Αναδείχτηκε στη συνεδρία του Συλλόγου Κερκυραίων Πάτρας

> Οργανωτική Επιτροπή Forum Ανάπτυξης - Πελαγία Δημητρακοπούλου, Συγγραφέας
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Ένα μουσικό ταξίδι από το λαϊκό στο 
έντεχνο τραγούδι απόλαυσαν όσοι 
παρακολούθησαν την Κυριακή το 
βράδυ στη συνεδρία της Πολυφω-
νικής Χορωδίας Πάτρας, όπου δύο 
συνθέτες και ένας ποιητής με τις πα-
ρεμβάσεις τους έδωσαν έναν άλλο 
χρώμα στη βραδιά.
Ο καλιτεχνικός διευθυντής της Πο-
λυφωνικής Μο Σταύρος Σολωμός, 
προλόγισε το Ορχηστρικό Σχήμα 
Μουσικής Έκφρασης της «ΠΟΛΥΦΩ-
ΝΙΚΗΣ», που διηύθυνε, ο Γιώργος 
Παπαγεωργίου, με λαικές και έντε-
χνες δημιουργίες, από τον Βασίλη 
Τσιτσάνη μέχρι το Μάνο Χατζηδάκη 
και τον Μίκυ Θεοδωράκη. 

Δ. Καραντζάς: «Αναλύοντας 
το λαϊκό κοίτασμα της μνήμης 
και του ονείρου»
Ο Διονύσης Καρατζάς, ποιητής, λο-
γοτέχνης, φιλόλογος στην παρέμβα-
σή του τόνισε ότι: «Πολύ συζήτηση 
γίνεται στους πολιτικούς και καλλι-
τεχνικούς κύκλους για το περιεχόμε-
νο των εννοιών λαός, λαϊκότητα, λα-
ϊκισμός από τη μια και από την άλλη 
λαϊκό και έντεχνο τραγούδι. Η λέξη 
λαός παραπέμπει σε ένα ετερόκλη-
το και αδιαμόρφωτο πλήθος ανθρώ-
πων που εμπεριέχει αυθεντικά και 
δυναμικά στοιχεία. Η λαϊκότητα εκ-
φράζει το γνήσιο λαϊκό στοιχείο με 
χαρακτηριστικά την απλότητα τους 
κοινούς αγώνες και τις αγωνίες και 
αποτελεί μοχλό βελτίωσης και προό-
δου. Ο λαϊκισμός μιμείται τη συμπε-
ριφορά του λαού. Και αυτό για να τον 
παραπλανά, να τον κολακεύει, να τον 
εκμεταλλεύεται και να τον χειραγω-
γεί. Λαϊκό τραγούδι είναι αυτό που 
αναπτύχθηκε στα μεγάλα αστικά κέ-
ντρα της Ελλάδας, έχοντας τις ρίζες 
του στο Δημοτικό Τραγούδι, την πα-

ραδοσιακή μουσική και το ρεμπέτικο 
και χρησιμοποιώντας συχνά ποικίλα 
μουσικά στοιχεία του Βυζαντίου, της 
Ανατολής και της Δύσης, σε έναν δι-
άλογο πάθους και στοχασμού. Το λα-
ϊκό τραγούδι γονιμοποιεί τη μνήμη 
και το όνειρο. Σε αντιδιαστολή με το 
ελαφρό που διευκολύνει τη λήθη και 
το λαϊκίστικο που εξάπτει τα πάθη. 
Το έντεχνο λαϊκό τραγούδι δεν αντι-
τίθεται στο άτεχνο αλλά εμπλουτίζει 
το λαϊκό, το λαϊκό κοίτασμα της μνή-
μης και του ονείρου, αξιοποιώντας τα 
λαϊκά και ευρωπαϊκά όργανα όπως 
αποτυπώνονται στα έργα που συνθέ-
τουν δημιουργοί με μουσική παιδεία 
πάνω σε λαϊκές φόρμες. Η εξέλιξη 
του Πολιτισμού και της Καλλιτεχνι-
κής Δημιουργίας χαρακτηρίζεται από 
διαρκή διαδικασία μετάβασης σε νέ-
ες μορφές, ανάλογα με τις κοινωνι-
κοπολιτικές συνθήκες, τις θρησκευ-
τικές και ιδεολογικές απόψεις και 
τις αισθητικές αντιλήψεις και αναζη-
τήσεις. Από πολύ παλιά ποίηση και 
μουσική συνυπήρχαν. Στους Διονυ-
σιακούς Διθυράμβους, οι Σάτυροι, 
οι ακόλουθοι δηλαδή του Διονύσου, 
μεταμφιεσμένοι σε τράγους συμμετεί-

χαν με ωδή- άσμα στις τραγωδίες και 
αυτή η συνύπαρξη λόγου και μουσι-
κής ονομάστηκε τραγούδι. Αργότερα 
χωρίστηκαν ο στίχος και η νότα. Από 
τότε η ποίηση και η μουσική δημι-
ούργησαν την δική τους ιστορία και 
διαμόρφωσαν τα δικά τους χαρακτη-
ριστικά. Δεν ξέχασαν όμως ποτέ την 
κοινή καταγωγή τους. Γι΄αυτό και οι 
λέξεις περπατούν στο ποίημα ρυθμι-
κά και είναι πάντα έτοιμες για πτή-
ση, όπως και οι νότες συγκρατούν 
στη μελωδία τη σιωπή, ανοικτή πά-
ντα στα νοήματα. Η μελοποίηση της 
ποίησης είναι ένας νόστος. Επενδύ-
οντας ο συνθέτης μουσικά τους στί-
χους ενός ποιήματος, προσπαθεί να 
δώσει στον ήχο και τον λόγο την ευ-
καιρία να συνυπάρξουν. Ένα άξιο 
ποίημα δίνει σώμα σε ο,τι δεν μπο-
ρεί να εκφραστεί. Βοηθά σε αυτό η 
ταυτόχρονη αφαίρεση και πύκνωση 
των νοημάτων και η συναισθηματική 
ένταση που αποτελούν τα εσωτερικά 
άτυπα στοιχεία της μουσικής. Γιατί 
και ο ποιητικός λόγος διαθέτει και τα 
τυπικά εσωτερικά στοιχεία της μου-
σικής που είναι το μέτρο, δηλαδή ο 
συνδυασμός τονισμένων και άτονων 

συλλαβών με βάση ορισμένους κα-
νόνες. Ο ρυθμός, δηλαδή η αίσθηση 
αρμονίας που προκαλείται από το μέ-
τρο και την οργάνωση του στίχου και 
η ομοιοκαταληξία».

Λ. Αδαμόπουλος: «Μουσικά 
ιδιώματα συνεχή που καθορί-
ζονται από την κοινωνία»
Ο Λουκάς Αδαμόπουλος, Συνθέτης, 
Μουσικός και συνεργάτης της «Πο-
λυφωνικής» στην τοποθέτησή του εί-
πε : « Η μουσική πραγματικότητα στις 
νεότερες κοινωνίες είναι πολυσχιδής 
και πολυεστιακή. Tα μουσικά ιδιώμα-
τα είναι πολλά και σε συνεχή αλληλε-
πίδραση και αλληλοκαθορισμό με τις 
συνθήκες που επικρατούν στην κοι-
νωνία, την οικονομία και τις κρατού-
σες ιδεολογίες, την πολιτική, την φι-
λοσοφία, την ηθική. Μια λεπτομερής 
παρουσίαση είναι ακατόρθωτη σε μια 
σύντομη μουσικολογική αναφορά. 
Αστικό -λαϊκό τραγούδι είναι το τρα-
γούδι που εκφράζει, αντανακλά και 
ικανοποιεί τον πνευματικό και υλι-
κό βίο των κατοίκων των πόλεων. 
Σε αυτό περιλαμβάνονται τα παρακά-
τω είδη: το Σμυρνεϊκό και Πολίτικο, 
με τις εστουδιαντίνες από τα παρά-
λια της Μικράς Ασίας, η Επανησιακή 
Καντάδα -αριέτες, σερενάτες, η Αθη-
ναϊκή Καντάδα και το Αθηναϊκό Τρα-
γούδι. Επίσης το ελαφρύ τραγούδι με 
συνθέτες όπως ο Αττίκ, ο Σπάρτακος 
και ο Μουζάκης. Επίσης το ρεμπέτικο 
του Πειραιά και το λαϊκό που τα με-
ταξύ τους όρια είναι δυσδιάκριτα γι-
ατί γράφονται πολλές φορές και από 
τους ίδιους συνθέτες: Τσιτσάνης, Καλ-
δάρας, Άκης Πάνου, Ζαμπέτας. Ακό-
μη το Αρχοντορεμπέτικο με συνθέτες 
όπως ο Σουγιούλ, η μουσική για επι-
θεώρηση και για οπερέτα με συνθέτες 
όπως ο Σακελαρίδης, ο Χατζηαποστό-

λου, αλλά και το έντεχνο λαϊκό τρα-
γούδι με πρωτεργάτες το Μάνο Χα-
τζηδάκη και τον Μίκυ Θεοδωράκη. Η 
ταξινόμηση αυτή καταδεικνύει ότι το 
ρεμπέτικο και το λαϊκό τραγούδι δεν 
είναι παρά μέρος της ευρύτατης αστι-
κολαϊκής δημιουργίας. Παρόλα αυτά 
μόνο αυτό θεωρείται τόσο σαν όρος 
όσο και σαν περιεχόμενο αστικό -λα-
ϊκό τραγούδι. Αυτό οφείλεται στο γε-
γονός ότι αφενός το ελαφρύ τραγούδι 
θεωρείται δυτικό ειδος μουσικής αλ-
λά και ότι το ρεμπέτικο και το λαϊκό 
έχουν μια διαχρονικότητα που συνα-
θροίζουν στον πυρύνα τους τον λόγο, 
τη μουσική και τον χορό της Αρχαίας 
Ελλάδας και του δημοτικού τραγουδι-
ού αλλά και την ελεγειακή ατμόσφαι-
ρα από τη μακρόσυρτη μελωδία του 
Βυζαντίου».

Γιώργος Δίπλας: «Ο θεμελιωτής 
Μάνος Χατζηδάκης»
Ο συνθέτης Γιώργος Δίπλας από την 
πλευρά του αναφέρθηκε στο Μάνο 
Χατζηδάκη και τον Μίκη Θεοδωρά-
κη που θεμελίωσαν την έντεχνη λα-
ϊκή μουσική και το έντεχνο τραγού-
δι. Στα 50 τελευταία χρόνια η επίδρα-
ση της μουσικής, λαϊκής παράδοσης 
στη μουσική έμπνευση του συνθέτη 
ήταν καταλυτική και καθοριστική τό-
σο για το έργο του ιδίου όσο και το γε-
νικότερο μουσικό γίγνεσθαι. Στα μέ-
σα της δεκαετίας του 40 ο Μάνος Χα-
τζηδάκης ανακαλύπτει την αλήθεια 
που κρύβουν τα ρεμπέτικα ή τα λαϊ-
κά αστικά τραγούδια όπως τα ονόμα-
σε ο ίδιος και μαγεμένος από αυτά εν-
σωματώνει στα έργα του ρυθμικά και 
μελωδικά στοιχεία του συνδυάζοντας 
τις λαϊκές σπουδές στο πιάνο με την 
λαϊκή μουσική. Ο Μάνος Χατζηδά-
κης θέτει πρώτος τις αρχές για τη λα-
ϊκή μουσική».

Μουσική μετάβαση από το λαϊκό στο έντεχνο
> Στην συνεδρία της Πολυφωνικής Χορωδίας Πάτρας

ΠΕΡΙΛΗΨΗ ΔΙΑΚΗΡΥΞΗΣ 11/2024
Επαναπροκήρυξη ηλεκτρονικού διαγωνισμού με ανοικτή διαδικασία 

κάτω των ορίων
για την προμήθεια: «ΜΗΧΑΝΟΛΟΓΙΚΟΥ–ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΑΚΟΥ ΕΞΟΠΛΙ-

ΣΜΟΥ» στο πλαίσιο του Υποέργου 4 του Έργου με τίτλο: «SUB6.10 – 
Κόμβος Εκπαίδευσης για τον Πολιτισμό και τη Δημιουργική Βιομη-
χανία» (ΟΠΣ ΤΑ 5223297) ενταγμένου στο Ταμείο Ανάκαμψης και 

Ανθεκτικότητας στην δράση με ID 16293 «Ο Πολιτισμός ως κινητήρι-
ος μοχλός ανάπτυξης»

Η Κοινωφελής Επιχείρηση Δήμου Πατρέων (ΚΕΔΗΠ) – Καρναβάλι Πάτρας με τις υπ. αριθμ. 
171/2024 (ΑΔΑ: ΡΨΑΖΟΚΩΞ-ΜΗΗ), 172/2024 (ΑΔΑ:ΨΘΕΒΟΚΩΞ-Κ9Λ) και 212/2024 (ΑΔΑ: ΨΥΤΟ-
ΟΚΩΞ-0ΩΩ) αποφάσεις του Διοικητικού Συμβουλίου,

επαναπροκηρύσσει
δημόσιο ανοικτό ηλεκτρονικό διαγωνισμό κάτω των ορίων, με κριτήριο κατακύρωσης την πλέον 
συμφέρουσα από οικονομικής άποψης προσφορά βάσει τιμής, σύμφωνα με τις διατάξεις του ν. 
4412/2016, για την προμήθεια «Μηχανολογικός – Εργαστηριακός Εξοπλισμός» στο πλαίσιο του 
Υποέργου 4 (ΥΕ4) του έργου με τίτλο: «SUB6.10 – Κόμβος Εκπαίδευσης για τον Πολιτισμό και 
τη Δημιουργική Βιομηχανία» (ΟΠΣ ΤΑ 5223297) το οποίο έχει ενταχθεί στο Ταμείο Ανάκαμψης 
και Ανθεκτικότητας, συνολικής εκτιμώμενης αξίας ενενήντα πέντε χιλιάδες εκατό πενήντα ευρώ 
(95.150,00€) μη συμπεριλαμβανομένου ΦΠΑ (24%).
Αντικείμενο της σύμβασης είναι η προμήθεια και η εγκατάσταση μηχανολογικού – εργαστηριακού 
εξοπλισμού και εξαρτημάτων/ αναλωσίμων των ηλεκτρολογικών εργαλείων για την υλοποίηση 
του έργου.
Υποδιαίρεση σε τμήματα: Η παρούσα σύμβαση υποδιαιρείται στα ακόλουθα Τμήματα:
• ΤΜΗΜΑ Α: «Εργαλειομηχανή κατεργασίας μετάλλων τύπου CNC» εκτιμώμενης αξίας 
30.000,00€ πλέον ΦΠΑ 24%
• ΤΜΗΜΑ Β: «Λοιπός Μηχανολογικός–Εργαστηριακός Εξοπλισμός» εκτιμώμενης αξίας 

35.150,00€ πλέον ΦΠΑ 24%
• ΤΜΗΜΑ Γ: «Μηχανή ψεκασμού αφρού πολυουρεθάνης & υβριδικής πολυουρίας» εκτιμώμε-
νης αξίας 30.000,00€ πλέον ΦΠΑ 24%
Προσφορές υποβάλλονται για ένα τμήμα αλλά για το σύνολο των ειδών του τμήματος ή για όλα 
τα Τμήματα. Δεν υπάρχει περιορισμός ως προς τον αριθμό των Τμημάτων που μπορεί να ανατεθεί 
σε έναν προσφέροντα.
Χρηματοδότηση: Η προκηρυσσόμενη σύμβαση αποτελεί μέρος του Υποέργου 4 του έργου 
«SUB6.10 – Κόμβος Εκπαίδευσης για τον Πολιτισμό και τη Δημιουργική Βιομηχανία», το οποίο έχει 
ενταχθεί στο Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0» με βάση την με αρ. πρωτ. 26558 
ΕΞ 2024/19-02-2024 (ΑΔΑ: ΨΤΥΨΗ-Ψ7Ι) Απόφαση του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονομικών (κω-
δικός ΟΠΣ ΤΑ 5223297, ενάριθμος έργου 2024ΤΑ01400002) και υλοποιείται με χρηματοδότηση από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση – NextGeneration EU και ειδικότερα τις πιστώσεις της ΣΑΤΑ 014 του Προ-
γράμματος Δημοσίων Επενδύσεων.
Ταξινόμηση κατά CPV: Τα προς προμήθεια είδη ανά Τμήμα της σύμβασης κατατάσσονται στους 
ακόλουθους κωδικούς του Κοινού Λεξιλογίου δημοσίων συμβάσεων (CPV):
Τμήμα Α: 42630000-1 - Εργαλειομηχανές για κατεργασία μετάλλων
Τμήμα Β: 31120000-3 – Γεννήτριες, 42123610-6 – Συγκρότημα πεπιεσμένου αέρα, 42600000-2 – Ερ-
γαλειομηχανές, 42630000-1 – Εργαλειομηχανές για κατεργασία μετάλλων, 42621000-5 – Τόρνοι, 
42652000-1 – Ηλεκτρομηχανικά εργαλεία χειρός, 42662100-5 – Εξοπλισμός ηλεκτροσυγκόλλησης, 
42715000-1 – Ραπτομηχανές
Τμήμα Γ: 42924700-6 – Μηχανικές συσκευές εκτόξευσης, διασκόρπισης ή ψεκασμού
Δικαίωμα συμμετοχής: Δικαίωμα συμμετοχής στη διαδικασία σύναψης της παρούσας σύμβασης 
έχουν φυσικά ή νομικά πρόσωπα και, σε περίπτωση ενώσεων οικονομικών φορέων, τα μέλη αυ-
τών, σύμφωνα με το άρθρο 25 του ν. 4412/2016. Στις περιπτώσεις υποβολής προσφοράς από ένω-
ση οικονομικών φορέων, όλα τα μέλη της ευθύνονται έναντι της αναθέτουσας αρχής αλληλεγγύ-
ως και εις ολόκληρον. 
Διάρκεια της σύμβασης: έως έξι (6) μήνες από την ημερομηνία υπογραφής της σύμβασης, με την 
οριστική παραλαβή του συνόλου των ποσοτήτων των αγαθών.
Επιτρέπεται παράταση του χρόνου παράδοσης των αγαθών, χωρίς αύξηση οικονομικού αντικειμέ-
νου και υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις.
Διάρκεια ισχύος προσφορών: Οι υποβαλλόμενες προσφορές ισχύουν και δεσμεύουν τους οικο-
νομικούς φορείς για διάστημα δώδεκα (12) μηνών από την επομένη της καταληκτικής ημερομηνίας 
υποβολής προσφορών του διαγωνισμού. Προσφορά η οποία ορίζει χρόνο ισχύος μικρότερο από 
τον ανωτέρω προβλεπόμενο απορρίπτεται.
Εγγύηση συμμετοχής: Για τη συμμετοχή στο διαγωνισμό οι οικονομικοί φορείς θα πρέπει επί ποινή 
αποκλεισμού να υποβάλλουν μαζί με την προσφορά τους Εγγυητική Επιστολή Συμμετοχής, το ύψος 
της οποίας ανέρχεται στο 2% επί της προϋπολογισθείσας αξίας προ ΦΠΑ για το σύνολο των ειδών 
του κάθε τμήματος στον οποίο συμμετέχει ο οικονομικός φορέας.

Α/Α Περιγραφή Τμήματος
Εκτιμώμενη αξία 

σύμβασης σε 
ευρώ (χωρίς ΦΠΑ)

Ποσό Εγγυητικής 
Συμμετοχής 2% 
(αριθμητικώς)

Ποσό 
Εγγυητικής 

Συμμετοχής 2% 
(ολογράφως)

Τμήμα 
Α

«Εργαλειομηχανή 
κατεργασίας μετάλλων 

τύπου CNC»
30.000,00€ 600,00€ Εξακόσια ευρώ

Τμήμα 
Β

«Λοιπός Μηχανολογικός–
Εργαστηριακός 
Εξοπλισμός»

35.150,00€ 703,00€ Επτακόσια τρία 
ευρώ

Τμήμα 
Γ

«Μηχανή ψεκασμού 
αφρού πολυουρεθάνης & 
υβριδικής πολυουρίας»

30.000,00€ 600,00€ Εξακόσια ευρώ

Υποβολές προσφορών: Οι προσφορές υποβάλλονται από τους οικονομικούς φορείς ηλεκτρονικά, 
μέσω της διαδικτυακής πύλης www.promitheus.gov.gr (ΕΣΗΔΗΣ) μέχρι την 04/12/2024, ημέρα Τε-
τάρτη και ώρα 15:00, στην Ελληνική γλώσσα. Μετά την παρέλευση της καταληκτικής ημερομηνίας 
και ώρας, δεν υπάρχει η δυνατότητα υποβολής προσφοράς.
Αποσφράγιση προσφορών: Η αποσφράγιση των προσφορών θα γίνει ηλεκτρονικά σύμφωνα με 
τα καθοριζόμενα στο Άρθρο 3.1.1 της διακήρυξης, την 10/12/2024, ημέρα Τρίτη και ώρα 11:00 π.μ. 
από την αρμόδια Επιτροπή Διενέργειας του Διαγωνισμού.
Όλες οι επικοινωνίες σε σχέση με τα βασικά στοιχεία της διαδικασίας σύναψης της σύμβασης, καθώς 
και όλες οι ανταλλαγές πληροφοριών, ιδίως η ηλεκτρονική υποβολή, εκτελούνται με τη χρήση της 
πλατφόρμας του Εθνικού Συστήματος Ηλεκτρονικών Δημοσίων Συμβάσεων (ΕΣΗΔΗΣ), η οποία εί-
ναι προσβάσιμη μέσω της Διαδικτυακής Πύλης (www.promitheus.gov.gr).
Παρέχεται ελεύθερη, άμεση και πλήρης πρόσβαση στη διακήρυξη και στα λοιπά τεύχη του διαγω-
νισμού στην ιστοσελίδα της ΚΕΔΗΠ–Καρναβάλι Πάτρας www.carnivalpatras.gr και μέσω της διαδι-
κτυακής πύλης www.promitheus.gov.gr (αριθμός συστήματος: 361705).
Για περισσότερες πληροφορίες οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να απευθύνονται στο Τμήμα Προμη-
θειών της ΚΕΔΗΠ–Καρναβάλι Πάτρας (αρμόδια υπάλληλος: Μαρία Μπέλεχα – Τηλ: 2610.390917 
– email: info@carnivalpatras.gr) τις εργάσιμες ημέρες και ώρες (Δευτέρα–Παρασκευή, 8:30-15:00).

Ο Πρόεδρος
Παύλος Σκούρας

ΑΔΑ: 6ΝΚΔΟΚΩΞ-9ΣΧ

ΠΑΤΡΑ, 19/11/2024
ΑΡΙθΜ. ΠΡΩΤ.: 2912

Ταχ. Δ/νση: Ακτή Δυμαίων 84, Πάτρα 26333
Τηλ γραφ: 2610 390917
Πληροφ.: Μαρία Μπέλεχα
e-mail: logistirio.carnivalpatras@gmail.com
web: www.carnivalpatras.gr

ΚΟΙΝΩΦΕΛΗΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ ΔΗΜΟΥ ΠΑΤΡΕΩΝ
ΚΑΡΝΑΒΑΛΙ ΠΑΤΡΑΣ




